
سهم مستاجران از بودجه 1401
 ۱۰درصد تسهیلات حوزه مسکن مصوب در بودجه

در قالب ودیعه اجاره هزینه می شود
4/4درصد رشد  شاخص اجاره بهای مسکن طبق اعلام 

مرکز آمار،  فقط در دی ماه بوده است

شك به     آسترازنكا
  بررسی ماجرای تزریق یکی از واکسن های خارجی کرونا

و مشکلات  آن  برای دریافت کنندگان 

  وزارت بهداشت گفته بود بهتر است گروه سنی زیر 
۵۰سال واکسن های دیگر را تزریق کنند

مرزبندی با جریان  
معاند، كلید گفتمان 

بین حزبی

 تجربه ای کم نظیر 
در بازار کتاب ایران

 سفر به تهران 
 برای انتقامجويی

از پسرعمو

 راه و روش
استفاده از رمزریال

 تیغ کند 
تحقیق و تفحص ها 

در مجلس

 گفت و گو با عباس سلیمی نمین
پژوهشگر حوزه تاریخ و فعال سیاسی

فروش ۷۰۰هزار نسخه به ارزش 
بیش از ۵۰ میلیارد تومان

 دعواي 2خانواده در افغانستان
به ایران کشیده شد

رمزپول ملی ایران از اوایل سال آینده 
به صورت آزمایشی ابزاری جدید برای 

پرداخت خواهد بود. مردم چطور 
می توانند از رمزریال استفاده کنند؟
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مزد آن گرفت 
جان پدر...

در مورد داستان امير عابدزاده که تحقق يک رؤيا بود

   یکشنبه   10 بهمن  1400     27  جمادی الثانی 1443       سال سی ام          شـماره  8426
تاوان برخورد 
صفر و صدی

بهروز رسایلییادداشت
روزنامهنگار

فوتبال زنان در نوسان بین بی توجهی شدید 
و توجه افراطی گیر افتاده است

بدونتعارفنخســتینحضورتیمملیفوتبال
بانوانکشــورماندرجامملتهایآسیاچندان
موفقیتآمیزنبود.دخترانایرانیدرنخستینبازی
بادرخششزهرهکودایی،دروازهبانتیمکشورمان
یکامتیازازهندگرفتند،امادر2مسابقهبعدی
برابرچیــنوچینتایپهمتحملشکســتهای
سنگین7و5گلهشدند.این2شکستدردناککه
باعثحذفتیمکشورمانشد،انتقادهایزیادی
راهمازاینمجموعهبههمراهآورد.شایدبهدلیل
برخیمحدودیتهاونیزکمبودامکاناتوتجربه
کسیانتظارکســبنتایجفوقالعادهازسویاین
تیمرانداشت،امااینعملکردضعیفهمبسیاردور
ازانتظاربود.درنتیجهبعدازحذفزودهنگامتیم
کشورمان،بحثهاکمیجنبهفنیترپیداکردو
ناظرانباتکیهبرمسائلفنیوبدنی،بهنقدعملکرد

بازیکنانومربیانپرداختند.
درحقیقتمیتوانگفتبیشترینچیزیکهبه
فوتبالزنانلطمهمیزنــد،برخوردهایصفرو
صدیبااینمجموعهاست.جالبنیستکهتیم
ملیبانوانرابرایمدتهایطولانیرهاکنیمو
بعددرآستانهیکتورنمنتیابازیمهم،همهتوجه
دریغشدهازآنهاراپایشانبریزیم.یکسالپیش
شایداصلاخیلیازمخاطبانفوتبالنمیدانستند
چنینتیمیوجوددارد،امابعــدازبازیبااردن
ونخستینصعودبهجامملتهایآسیا،ناگهان
همهنگاههابهسمتاینزنانچرخید.شبکههای
اجتماعیبهتسخیرتیمدخترانایراندرآمد،تمام
مسئولانفدراســیونوحتیتیمملیمردانبه
مراسمبدرقهآنهارفتند،مقاماتسیاسیودولتی
پیامدادندوخلاصهفضاییایجادشدکهانگاراین
تیمقراراستدرجامملتهامعجزهکند.درنهایت
اماچنیناتفاقیرخندادووقتیهمهنگاههابهشکل
اغراقآمیزبهتیمزناندوختهشدهبود،آنهانتایج

ناامیدکنندهایگرفتند.
مثلهمیشــهراهنجاتدرتعادلاســت.نهباید
اینتیمرابهطورکاملفراموشکرد،نهبایدســر
بزنگاههاباتوجهافراطی،توقعاتعجیبوغریباز
تیمبانوانبهوجودآورد.اگرواقعادلتانبرایاین
تیممیسوزد،همینحالاکهحذفشدهاندآنهارا
دریابید،امکاناتدراختیارشانقراربدهید،خبرکار
کنیدونشانبدهیدمهمهستند.اینتوجهضمنی
مستمر،خیلیبهترازفضایکاریکاتورگونهایاست
کهناگهاندررویدادهایخاصبهوجودمیآیدو

معمولاهمنتایجناامیدکنندهایدارد.

اين تك نفره ترين طلای جهان است
گفت وگو با محسن  بهشتي راد كه با كفش ها، تبر و 
دیواره دست ساز خودش و در رقابت با 12یخ نورد 

روسیه قهرمان جهان شد

18

سرمربی تیم ملی فوتبال زنان بعد از 
باخت های پرگل در جام ملت ها به 

انتقادات پاسخ می دهد

بی انصافی نكنند
طلسم جزیره را بشکن!

پیوستن صیادمنش به هال  سیتی را باید قطعی 
دانست؛ استعداد 20ساله فوتبال ایران كه به ویژه 
در یک سال گذشته روند كاملا رو به رشدی داشته 19

20

برنامه بازی

سه شنبه 12  بهمن 1۴00

سه شنبه 9  فروردین 1۴01

کرهجنوبی

ایران
20:00

ایران

ایران
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لبنان

18:00

20:00

پنج شنبه ۴  فروردین 1۴01

مقدماتی جام جهانی

پخش زنده روز

سنگال

گينهاستوایي
22:30

مصر

مراکش
18:30

جام ملت هاي آفریقا- یک چهارم

جمعه 15  بهمن 1۴00
هفته 16

هوادار

استقلال
17:00

اینتر

ميلان
17:30

سری آ  ایتالیا

یک شنبه 17  بهمن 1۴00

سه شنبه 19  بهمن 1۴00
یک هشتم نهایي

پيكان

استقلال
17:00

پرسپوليس

فولاد
16:00

دوشنبه 18  بهمن 1۴00
سوپرجام

 ايران-امارات
بدون تماشاگر

تجمع پرسپوليسی ها 
از مجلس تا باشگاه

ستادمليکروناتصمیمگرفتبازيروزسهشنبه
ایرانواماراتدرورزشــگاهآزاديبدونحضور
تماشاگربرگزارشود.بعدازحضورحدود15هزار
تماشاگردرورزشگاهآزادیبرایتماشایمسابقه
تیمهایملــیفوتبالایرانوعــراقکهمنجربه
جشــنصعودتیمملیایرانبهجامجهانیشد،
تصورميشــدبازيبعديتیممليهمباحضور
تماشــاگرانبرگزارشــوداماافزایشچشمگیر
مبتلایانبهاومیکروندرسراســرکشــور،ستاد
مليکرونارامجابکردکهبرايبازيبعديمجوز
حضورتماشاگرانرالغوکند.ستادملیکروناظهر
دیروزباریاسترئیسجمهورتشکیلشدودراین
جلسه،موضوعدیدارتیمهایملیفوتبالایرانو
اماراتکهسهشنبه12بهمندرورزشگاهآزادی
برگزارميشودنیزموردبررســيقرارگرفت.در
اینجلسهمصوبشدکهباتوجهبهافزایششیوع
کرونا،بازیایرانواماراتبدونحضورتماشاگران
برگزارشــود.اینبازيازساعت18روزسهشنبه

آغازخواهدشد.

درپياتفاقاتاخیردرباشــگاهپرســپولیسو
استعفايیحیيگلمحمدي،جمعيازهواداران
اینتیمروزگذشتهمقابلمجلسشوراياسلامي
تجمعکردند.هوادارانپرسپولیسکهبهمشکلات
مدیریتيدراینتیماعتراضداشــتندباتجمع
مقابلمجلسســعيکردندصداياعتراضخود
رابهگــوشنمایندگانمردمبرســانندودربین
شعارهايخودحتيخواستاراستیضاحوزیرورزش
شدند.اینگروهازهوادارانبلافاصلهبعدازپراکنده
شدنازمقابلمجلس،راهيباشگاهپرسپولیس
شدندوشعارهايخودرادرمقابلساختماناین
باشگاهادامهدادند.اینگروهبااعلامحمایتمجدد
خودازیحیــیگلمحمدی،علیــهرضادرویش
مدیرعاملباشگاهشعارهاییسردادند.یحیياز
چهارشنبهگذشتهاســتعفايخودرادراعتراض
بهوضعیتموجوداعلامکردهوهوادارانخواستار
رسیدگيبهمشکلاتوبازگشتسرمربيتیمشان
هســتند.جمعیتحاضردرمقابلدفترباشگاه
پرســپولیس،خواهانحضوریکيازمســئولان

باشگاهوپاسخگویيبههوادارانبودند.

كوتاه تر از 
گزارش

استقلال رضایت نامه نمی دهد، رشید شرایط سختی برای فسخ قرارداد دارد، 

پرسپولیس پول ندارد و فولاد هم منتفی است

  تغییر مسیر مظاهری به اصفهان؟

ليورپول

لسترسيتی
23:15

لیگ برتر انگلیس

پنج شنبه 21  بهمن 1۴00

وضعیترشــیدمظاهریبراینیمفصلدومهمچناننامشــخصاست.باشگاه

استقلالقصدداشــتاینبازیکنرابهفولادخوزستانبفروشــدولیدوباشگاه

درخصوصمعاوضهبازیکنبهتوافقنرسیدندوحالاجوادنکونامباعبورازمظاهری

تصمیمبهجذبدروازهباندیگریگرفتهاســت.شــهابگردانروزگذشــتهبا

فولادیهابهتوافقرسیدواگرتستهایپزشــکیراباموفقیتپشتسربگذارد

قراردادرســمیاشرابافولادامضاخواهدکرد.ایناتفاقباعثخواهدشدتایکی

ازگزینههایمظاهریبســوزدوایندروازهبانبرایانتخابتیمجدیدقطعاکار
سختتریخواهدداشت.

  چالش فسخ یک طرفه 

چالشدیگرمظاهریایناستکهحاضرنیستبهعنوانبازیکنقرضیراهیتیم

دیگریشودوخواهاندریافترضایتنامهازباشگاهاستقلالاست.مظاهریبیش

از4میلیاردازباشگاهاستقلالطلبداردوهفتهگذشتهباارسالنامهایبهباشگاه

استقلال،خواهاندریافتمطالباتششــد.ظاهرااو10روزبعدازارسالایننامه

میتواندقراردادشراباباشگاهاستقلالفســخکندولیازطرفیفدراسیوندیگر

مثلفصولقبلحاضرنیستبهراحتیبرگهفسخیکطرفهبهبازیکنانبدهد.البته

درقراردادمظاهریبندیوجودداردکهبراساسآنمیتوانددرصورتعدمدریافت

حقوحقوقش،اقدامبهفســخیکطرفهکند.یکیازمســئولانفدراســیونبه

همشهریمیگوید:»باتوجهبهاینکهاکثرباشگاههامشکلمالیدارند،فدراسیون

قانونیدرنظرگرفتهکهحتیبازیکنانیکهحقوحقوقشــانرادریافتنکردهاند،

نتوانندبهراحتیقراردادهایشانرافسخکنند.اگربازیکنی

درقراردادشقیدشدهباشدکهدرصورتعدمدریافتحق

وحقوق،میتواندیکطرفهفسخکند،کاربهمراتبراحتتریخواهدداشتولی
اینطورنیستکهحتمابتوانداقدامبهفسخکند.«
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صفحه17

یادداشت
لطف الله فروزنده؛ معاون برنامه ریزی، توسعه سرمایه انسانی و امور شورا

دوره جدید مدیریت شهری با شعار »تهران؛ کلانشهر 
الگوی جهان اسلام« در حالی آغاز به کار کرد که لازمه 
تحول در روح و کالبد شــهر، ایفای نقش مردم سالاری 
دینی، به دست گیری امور توسط نخبگان و مشارکت مردم در حکمرانی شهری بود. 
از این رو، این تغییر ریل از ســطح کلان مدیریت شهری در برنامه شهردار پایتخت و 
سیاست های ابلاغی ششمین دوره شورای اسلامی شهر تهران رقم خورد و بارزترین 
مصادیق آن در عدالت مداری و رسیدگی به مناطق کم برخوردار، فسادستیزی، توسعه 
حمل ونقل عمومی، افزایش سرعت و دقت در خدمات رسانی، مقابله با ناهنجاری ها و 
آسیب های اجتماعی، تقویت مسجدمحوری و خانواده محوری و در یک  کلام ایجاد 

آسایش و امنیت برای شهروندان و جلب رضایت آنان جلوه گر شد.
بدون شــک این رویکردها  باید در تدوین بودجه سال۱4۰۱ شهرداری تهران لحاظ 
می شد؛ بنابراین دیدگاه تحولی به شهر از آغازین لحظات تهیه و تنظیم بودجه مدنظر 
قرار گرفت و لایحه پیشنهادی براساس این نگاه با ساعت های متمادی کار کارشناسی 

تدقیق و تدوین و به شورای اسلامی شهر تهران تقدیم شد.
بودجه شهرداری تهران با تأســی از احکام برنامه سوم توسعه شهر تهران و براساس 
سیاست های کلان مدیریت شهری اعم از ارتقای زیست پذیری در شهر تهران، ایجاد 
آرامش در شهر، ارتقای مشــارکت اجتماعی، عدالت اجتماعی، ارتقای رشد و تعالی 
شهروندان، تحقق شهری پیشرفته بااصالت و هویت ایرانی و اسلامی، هوشمندسازی و 
شفافیت، ارتقاي نظام مالی و اقتصادی و همچنین برنامه و پروژه های عملیاتی ۱4۰۱، 

با اعتبار ۵۶هزار و ۸۶۹میلیارد تومان پیش بینی شده است.
از مهم ترین نکات بودجه ای ســال۱4۰۱ می توان به رشد قابل توجه در مولدسازی 
اموال و املاک به منظور افزایش بهره وری، ایجاد درآمدهای پایدار از طریق مشارکت 

و جذب سرمایه گذار اشاره کرد.
براساس برآورد مصارف لایحه بودجه۱4۰۱ در حوزه ماموریتی، 
3۷درصد سهم بودجه به توســعه مدیریت و هوشمندسازی 

شهری، 32درصد به حمل ونقل و ترافیک، ۹درصد به اجتماعی و فرهنگی و ۵درصد 
به ایمنی و مدیریت بحران اختصاص یافته است.

دیدگاه تحولی شهرداری تهران 
در بودجه1401
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شایعترینسرطانها شایعترینسرطانها
درزنانبهترتیبدرمردانبهترتیب

داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

شایع ترین سرطان ها در بین مردان و زنان
رئیسادارهپیشــگیریازســرطانمرکــزمدیریت
بیماریهــایغیرواگیــروزارتبهداشــتگفتــه
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سرطانشایع:مثانه

میزان
ابتابهسرطان
پروستاتدربین
استانهاتقریبا
مشابهاست.

ادامه در 
صفحه3

دل
ا عا

 من
ي/

هر
مش

س: ه
عک

سهم بانک ها  در تولیدی های 
تعطیل و نیمه تعطیل

 ۱۷۹3بنگاه تولیدی تعطیل و نیمه تعطیل با دستور 
بانک مرکزی  به بانک ها،  احیا می شوند

600تولیدی 
بانککشاورزی

۲49تولیدی 
بانکملت

33۸تولیدی 
بانکملی

۱۱9تولیدی 
بانکسپه

۱۵۱تولیدی 
بانکصادرات

۲03تولیدی 
سایربانکها

۱33تولیدی 
بانکتجارت

 معمای ایربگ درصحن مجلس
باز می شود؟

گفت وگو با   2 عضو کمیسیون اجتماعی درباره حادثه بهبهان

                               نمایشگاه گردشگری و صنایع دستی میزبانصفحه4
                   انبوه بازدیدکنندگان در نخستین روز هفته بود

تمام ایران  در نمایشگاه تهران
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تحقیــق و تفحــص  راه حــل 
ســهل الوصول مجلس هــا در 
پاســخ به نواقــص و تخلفات 
احتمالی ســازمانی و نهادی بوده و در مقایسه با 
ابزارهای نظارتی ســؤال محبوبیت بیشتری بین 
نمایندگان دارد. انعــکاس بیرونی این تحقیق و 
تفحص  ها در همه دوره های مجلس حساسیت های 
دستگاه ها را برانگیخته و در موارد خاص گروکشی 
جناح های سیاسی از هم نیز تعبیر شده است. فاصله 
بازتاب های پرحاشیه برخی از تحقیق و تفحص  ها 
تا تصویب در صحن علنی مجلس زیاد بوده و پس از 

مدتی به بوته فراموشی سپرده شده است.
براســاس برخی گزارش های عملکــردی ادوار 
مجلس کمتر از یک سوم درخواست های تحقیق 
و تفحص نمایندگان توانســته در صحن علنی 
رأی بیــاورد و کمتر از ۱۰درصــد آنها در برخی 
ادوار مجلس به مرحلــه قرائت گزارش در صحن 
علنی انجامیده است. اخیرا یکی از نماینده های 
مجلس یازدهم ۲۰ماه پس از آغاز به کار این دوره 
از مجلس در قالب تذکری نسبت به نتیجه تحقیق 
و تفحص ها انتقاد کــرد؛ »تحقیق و تفحص های 
زیادی از خرداد ســال ۹۹ تا کنون انجام شــده و 
اگر این تحقیق و تفحص ها نتیجه نداشته باشد، 
تصویب آن هم فایده ای نــدارد. آیا تاکنون یک 
گزارش تحقیق و تفحص نهایی شــده و گزارش 
آن در صحن علنی مجلس قرائت شــده است؟« 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس نیز بر کند بودن 
تیغ ابزار نظارتی مجلس در این بخش اذعان داشت 
و تصریح کرد: »گزارشی را از تحقیق و تفحص  های 
صورت گرفته در دوره های قبل بررســی کردیم 
و متوجه شــدیم اثری که باید آنها داشته باشد، 
نداشته است. برهمین اساس باید کمیسیون ها 
برای بررسی تحقیق و تفحص ها اقدامات لازم را 
انجام دهند و سپس آن را به صحن علنی مجلس 

ارجاع دهند.«
گزارش معاونــت قوانین مجلــس یازدهم تذکر 
نماینــده مجلــس را تأیید می   کــرد؛ در ۲۰ ماه 
ابتدایی مجلس یازدهم، مجموعا ۲۴درخواست 
تحقیق و تفحص از سوی نمایندگان مطرح شده 
است اما هیچ کدام از آنها منجر به نتیجه و قرائت 
گزارش نشده است. تقاضای تحقیق و تفحص از 
نهاد ریاســت جمهوری در دولت حسن روحانی، 
مرکز بررسی های اســتراتژیک ریاست جمهوری 
در دوره مســئولیت حسام الدین آشــنا و وزارت 
نفت دوره بیــژن زنگنه ۳عنوان برجســته این 
تحقیق و تفحص ها هســتند که هــر ۳مورد در 
صحــن رأی آورده انــد. نکته قابــل توجه اینکه 

درخواســت های تحقیق و تفحــص نمایندگان 
چندین برابر نرخ تصویب آنهــا در صحن علنی 
مجلس یازدهم بوده اســت. طبــق یک گزارش 
در مردادماه امســال ۱۸۹درخواســت تحقیق و 
تفحص از ســوی نمایندگان تقدیم هیأت رئیسه 
شده بود. کمیســیون ها و هیأت رئیسه مجلس 
در کنترل میل نمایندگان به تحقیق و تفحص ها 
نقش اساسی ایفا می کنند و عمده درخواست های 
نمایندگان در مرحله ارجاع به کمیســیون ها و 
بررســی در صحن علنی حذف می شوند. بررسی 
عملکرد مجلس دهم و نهم نیز تصویر دقیق تری 
از فضای تحقیق و تفحص ها به دست می دهد. در 
۴سال فعالیت مجلس دهم از مجموع ۲۰۸ تحقیق 
و تفحص ارائه شده به هیأت رئیسه، ۵۲گزارش از 
کمیسیون های مربوط به هیأت رئیسه ارسال شد و 
درنهایت ۳۲تحقیق و تفحص به تصویب رسید. اما 
از میان همین تعداد هم تنها ۹ مورد ازجمله تحقیق 
و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان و تحقیق و 
تفحص از مدیران و مسئولان دوتابعیتی به صحن 
علنی مجلس رســید و ۱۹۹ تقاضا نتیجه خاصی 
نداشــت. روند کلی تحقیق و تفحص ها به تدریج 
در همه دوره ها افزایش یافته اســت. در مجلس 
نهم براساس گزارش های منتشر شده ۱۸۲مورد 
تقاضای تحقیق و تفحص صــورت گرفته بود که 
تنها ۶مورد از آنها قرائت شد و ۴پرونده هم به قوه 

قضاییه ارجاع شد.

شروع توفانی، پایان سرد
در انتهای این فرایند گزارش های ارسالی مجلس 
به قوه قضاییه در تحقیق و تفحص  ها نیز سرنوشت 
مشخصی در قوه قضاییه نداشته است. یک سوم 
)حدود ۳۰درصــد( درخواســت های تحقیق و 
تفحص به تصویــب مجلس می رســد؛ کمتر از 
۲۰درصد آنها به مرحله قرائت گزارش می رسد و در 
ادوار اخیر کمتر از ۵درصد آنها در هر دوره مجلس به 
قوه قضاییه ارسال شده است. این در حالی است که 
تاکنون گزارشی درباره پرونده های منجر به حکم 
در ارتباط با این پرونده ها منتشر نشده است. علی 
القاصی،  رئیس کل دادگستری تهران زمانی درباره 
مفتوح بودن تعداد قابل توجهی از این گزارش ها در 
قوه قضاییه گفته بود: »مشکل قابل توجهی که در 
پرونده های تحقیق و تفحص ارجاعی به قوه قضاییه 
به چشم می خورد و مانع رسیدگی و صدور حکم 
قطعی برای آنها می شــود، کلی بودن گزارش ها، 
ضمیمه  نشدن مستندات کافی، عدم پیگیری جدی 
از طرف نمایندگان معرفی شده و تأخیر در ارائه این 

گزارش ها بوده است.«

تیغ کند تحقیق و تفحص ها در مجلس
بررسی های همشهری حکایت از آن دارد که کمتر از ۵درصد تحقیق و تفحص ها به قوه قضاییه ارسال می شوند

خبر

راه علاج ناامیدی
اعتماد به حاکمیت، پشــتوانه محکمی است تا حاکمیت 
بتواند کارهای بزرگ را برای شــهروندان خود انجام دهد. 
کارهایی که در نهایت منتج به ارتقای شاخص های توسعه 

اجتماعی، رفاه، امنیت و... می شود.
انقلاب اسلامی ایران به دلیل مشروعیت و خاستگاه فکری 
ودینــی و پایگاه مردمــی و تأثیری که بــر روند تحولات 
منطقه ای و جهانی داشــته و دارد، از لحظــه پیروزی در 
بهمــن۱۳۵7 تاکنــون، در معــرض گســترده ترین و 
پیچیده ترین شــکل جنگ نرم و عملیات روانی دشمنان 

بیرونی و داخلی قرار داشته است.
دشــمنان نظام به دلیل ناتوانی از شکست انقلاب از طریق 
امنیتی و نظامی، سیاســت تبلیغی و رســانه ای خود را بر 
مأیوس سازی مردم و حتی مســئولان و مدیران متمرکز 
کرده و با خبر سازی  های دروغ، تحلیل های مغرضانه، وارونه  
نشان دادن واقعیت ها، پنهان کردن جلوه های امیدبخش، 
بزرگ کردن عیوب کوچک و کوچک نشــان دادن یا انکار 
محســنات بزرگ نظام، تلاش کرده و می کننــد تا نظام 
اسلامی را بدون آینده روشن و امیدوار کننده معرفی کرده 
و مردم، به ویژه جوانان را از رســیدن به اهداف و آرزو های 
فردی و اجتماعی بلندی که در ذهن خویش دارند مأیوس 
ساخته و از این طریق، با خدشه واردکردن بر پایگاه مردمی 
نظام، پروژه چالش آفرینی و فروپاشی از درون را کلید بزنند.

نتیجه طبیعی این روند ها کاهش اعتماد به نظام و ناامیدی 
جامعه به خصوص نســل جوان به آینده اســت که البته 
مسئولان و شخصیت های تراز اول نظام نسبت به آن به ویژه 

در سال های اخیر بی تفاوت نبوده و نیستند. 
حداقل در مقطع حاضر مسئولان بخش های مختلف کشور 
می دانند در جامعه ای که امید نباشــد، یــأس و ناامیدی 
جایگزین می شود و در چنین جامعه ای اعتماد از بین رفته 
و فاصله بین ملت و دولت افزایش پیدا می کند و افزایش این 

فاصله تأثیر منفی روی امنیت جامعه می گذارد. 
در نهایــت، جامعه ای که بــا پدیده ناامنی مواجه باشــد، 

خشونت و... جایگزین امید در آن می شود.
اکنون دیگر برهمگان روشــن شــده یکی از جاهایی که 
می تواند بــرای مردم ایجاد امید کند، توجه مســئولان به 
حقوق عمومی و برخورداری همه مردم به طور یکســان از 

امکانات کشور است. 
برای مردمی که مشکلات، دردسرها و زحمت منطقه ای را 
تحمل می کنند، پذیرفتنی نیست بار نارسایی ها و مشکلات 
منطقه ای را به دوش بکشند ولی فقط دیگرانی باشند که از 

امکانات آن منطقه استفاده می کنند. 
ازجملــه ایــن مــوارد ســاختن ویلاهــای لوکــس در 
بســتر رودخانه ها و دریاســت که به نوعی هم تنفس گاه 
محیط زیست محسوب می شود و هم تفرجگاه مردمی است 

که از داشتن منازل در فضای آرام و سبز محرومند.
اینکه رئیس دستگاه قضا برای تخریب مجموعه تفریحی 
۵۰ساله این دستگاه در بستر رودخانه جاده چالوس اقدام 
می کند و یا رئیس جمهور در سفر به گیلان تأکید می کند 
»با هرگونه زمین خواری، جنگل خواری و ســاحل خواری 
باید به صورت جدی مقابله شــود و نباید اجازه داد این 
ثروت عظیم به آسانی از دســت برود و به هیچ عنوان 
هیچ دستگاه دولتی حق ندارد ساحل را تصاحب کرده 
و مردم را از حقوق خود محروم کند. اگر ســازمان ها 
و دستگاه ها وظایف خود را به درستی انجام نداده و 
عدالت را سرلوحه کار خود قرار ندهند مردم ناامید 
می شوند.«، نشان از آن دارد که رعایت حقوق مردم 
زمینه ســاز امیدآفرینی در کشور شده و به همین 
نسبت، ناامیدی مردم از روند اصلاح امور و حقوق 
آنها، بستر ســاز چالش های دیگر در نظام سیاسی 

می شود. 
یقینا با همین رویکرد اســت که روســای ۲قوه 
قضاییه و مجریه مصرانه به دنبال حقوق عمومی 
مردم بوده و از طرح های اعاده کننده حقوق مردم 
در مجلس نیز اســتقبال می کننــد؛ چراکه رمز 
امیدواری مردم و ناامیدی دشمن، توجه به حقوق 

مردم و کوتاه کردن دست ویژه خواران است.

   سفرهای استانی دولت موقتا متوقف شد
رئیس جمهور درجلسه ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: به منظور 
رعایت دســتورالعمل ها و صیانت از جان شــهروندان، تا بهبود 
شرایط، سفرهای استانی دولت موقتا انجام نخواهد شد. به گزارش 
ایرنا، سیدابراهیم رئیسی همچنین بر ضرورت رعایت دقیق تر 

دستورالعمل های بهداشتی در شرایط کنونی تأکید کرد.

   واکنش نماینده شیراز به خبر انتصاب برادرش 
نماینده شــیراز و زرقان در مجلس، طی یادداشتی به حواشی 
اخیر درباره انتصاب برادرش واکنش نشان داد و نوشت: موضوع 
را بررسی کردم تا خلاف قانونی اتفاق نیفتاده باشد و در همینجا 
از سایر همکاران به ویژه رئیس مجمع نمایندگان استان فارس 
می خواهم تا ایشان نیز موضوع را با دقت بررسی کرده و اگر خلاف 
قانونی اتفاق افتاده است، مسامحه نکنند. به گزارش خانه  ملت، 
روح  الله نجابت تصریح  کرده  در حواشی اخیر به هیچ وجه حتی 

سرسوزنی در انتصاب بستگانش دخالت نداشته  است. 

    بی ارتباطی تبادل زندانیان با برجام 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس گفت: 
موضوع تبادل زندانیان به مذاکرات برجامی ارتباطی ندارد و نقد 
ما به تیم مذاکره کننده آمریکایی این است که آنها سعی می کنند 
این دو موضوع را به یکدیگر مرتبط کنند. به گزارش تســنیم، 
ابوالفضل عموئی درباره درخواســت آمریکایی ها در مذاکرات 
برجامی برای تبادل زندانیان بین ۲ کشور، گفت: از جهت رسالت 
انسانی این دغدغه در جمهوری اسلامی بوده و تکرار شده که بعد 
از تعیین مجرمیت افراد دستگیر شده و رسیدگی به اتهامات آنها 
در دادگاه های صالحه، آماده هســتیم با شرایط انسانی آنها را با 

افراد ثالث مبادله کنیم.

نقل قول خبر

اخبار کوتاه

عضو هیأت رئیسه مجلس:
30میلیون تومان بیشتر به تحقیق و تفحص ها نمی دهیم

گزارش های آماری مجلس از تحقیق و تفحص ها و نتایج آن، حکایت از خروجی ضعیف آنها دارد. اخیرا محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس نیز تلویحا تأثیر سوگیری های تحقیق و تفحص ها در کمرنگ شدن نتیجه واقعی آنها را 
مدنظر قرار داده و گفته بود »اینکه تحقیق و تفحص ها در چه زمان، مجموعه و با چه نیتی انجام گیرد، بسیار مهم 
است. من یک بررسی در تحقیق و تفحص های دوره های گذشته و اکنون داشتم؛ متأسفانه این جهت گیری ها 
منجر به آن شده که نتیجه نهایی ضعیف باشد درحالی که آثار تحقیق و تفحص باید منجر به اصلاح امور شود.« با 

علیرضا سلیمی، نماینده محلات و عضو هیأت رئیسه مجلس درباره این انتقادات گفت وگو کردیم.

چقدر تحقیق و تفحص ها در پیشگیری و کشف مفاســد و تخلفات اثرگذار بوده است؟ چرا 
نمایندگان بیشتر متمایل به تحقیق و تفحص هستند تا سؤال، گزارش و حتی استیضاح؟

برخی موارد نظارتی مجلس آنقدر پیچیده است که با سؤال و تذکر صرف، همه ابعادش قابل پی جویی نیست، مثل 
اتفاقی که سر صندوق ذخیره فرهنگیان افتاد. آیا با یک تذکر این ابعاد کشف می شد؟ به هیچ وجه. در پاره ای موارد 
چاره ای جز این نیست که باید از ابزار تحقیق و تفحص برای جلوگیری از یک روند غلط و برگرداندن منافع و اموال 

بیت المال استفاده کرد. نمونه های متعددی قابل ذکر است که مسیر اصلاح شده است.
یعنی هیچ نقدی به تعدد تحقیق و تفحص ها و خروجی محدود آنها ندارید؟

ما نمی توانیم نمایندگان را محدود کنیم. هیچ کس در مجلس نمی  تواند نمایندگان را از انجام وظایف قانونی شان 
منصرف کند.

نتایج این تحقیق و تفحص ها چقدر در رفع مشکلات مردم مؤثر بوده است؟
در تحقیق و تفحص  ها بسیاری از ابعاد مخفی قضایا روشن می شود. در تحقیق و تفحص هاست که مشخص می شود 
آیا مشکل نقص قانون است؟ آیا مشکل ضعف مدیریت است؟ آیا مشکل فساد است یا روزنه هایی است که مورد 
غفلت واقع می شوند؟ ابعاد این موارد با تذکر و سؤال روشن نمی شود. از این بابت نیز تحقیق و تفحص ها کارا هستند. 
تحقیق و تفحص باعث می شود نمایندگان به صورت میدانی وارد عرصه های مختلف شوند. این ورود میدانی آنها 
را با واقعیت آشنا می کند. مواجهه نمایندگان  با برخی افراد و دستگاه ها موجب می شود تا مسیرهای جدیدی برای 

پی جویی ها سر راه آنها قرار بگیرد. نفس حضور نمایندگان پیگیری کننده تحقیق و تفحص در دستگاه ها 
به خودی خود مانع برخی  تخلفات است و حتی گاهی بوده برخی افراد با ورود نمایندگان اموال را برگردانده اند.

انتقاد  رئیس مجلس از نتایج ضعیف تحقیق و تفحص ها ناشی از چیست؟
این بستگی به تیم تحقیق و تفحص کننده دارد. تیم تحقیق و تفحص کننده اگر به صورت جدی ورود 

کند و گزارش ها و تخلفات را ساماندهی کند و اسناد را به صورت دقیق به هم پیوست کند، حتما 
اثر حقوقی دارد.

 تحقیق و تفحص ها چقدر وابستگی به گرایش های سیاسی مجلس دارد ؟ 
من نفی نمی کنم. ممکن است به صورت موردی برخی استثنائات وجود داشته باشد، اما تحقیق 
و تفحص ها معمولا ربطی به گرایش های سیاســی ندار د. نماینده حق دارد در همه امورات 
کشور ورود کند. اینکه برخی مجلس را متهم کنند، درست نیست. شما ببینید در همین 
دولت جدید که با مجلس همسوست، ما چقدر سؤال در حوزه نظارت مجلس داشته ایم. این 

اتهامی بیش نیست.
 هزینه تحقیق و تفحص ها در مجلس بار اضافی مالی در موارد بایگانی شده 

ایجاد نمی کنند؟
در مجلس فعلی حداکثر  هزینه ای که برای تحقیق و تفحص پرداخت می شود، نزدیک به 
۳۰میلیون تومان اســت. این در حالی است که نمایندگان برای تحقیق و تفحص ها ده ها 
نفر را به کار می گیرند. شما ببینید در صندوق ذخیره فرهنگیان ۱۲هزار میلیارد تومان به 
بیت المال برگشته است. حرف آقایان منتقد چقدر قابل قبول است؟ آیا هزینه انجام شده با 
عایدی آن قابل ارزیابی است؟ در مجلس فعلی ما خیلی سختگیری کردیم. حتی مجلس 

برای پاره ای تحقیق و تفحص  ها نیز هزینه ای پرداخت نکرده است و نمایندگان تبرعا 
امور را پیگیری می کنند.

مجلس

اگرچه مذاکرات وین از دیروز به مدت یک  هفته متوقف 
شد، اما رایزنی  مقام های سیاســی خارج از وین پیرامون 
گفت وگوهای هســته ای میان جمهوری اسلامی ایران و 
۱+۴ همچنان ادامه دارد و کارشناســان معتقدند زمان 
اتخاذ تصمیم های سیاسی ازســوی واشنگتن در قبال 

مطالبات بحق ایران فرا رسیده است.
توقف در مذاکــرات درحالی بود کــه مذاکره کنندگان 
جمهوری اسلامی ایران و کشــورهای ۱+۴ در روزهای 
گذشته سرگرم کار روی تدوین پیش  نویس متن توافق 
بودند و بنا به اذعان منابع خبری و همچنین دیپلمات های 
حاضر در وین، با وجود بروز پیچیدگی در پیشبرد برخی 
مسائل، گفت  وگوها روبه جلو بوده و در شرایطی قرار گرفته  
که دیگر زمان تصمیم گیری سیاســی در پایتخت ها فرا 

رسیده است.
گفته می شود در پیش نویس های چهارگانه، یعنی »کلیات 
توافق«، »جرئیات رفع تحریم ها«، »تعهدهای هسته ای 
ایران« و »تمهیدهای اجرایی توافقات« پیشــرفت هایی 
به دست آمده  و مذاکره کنندگان از برخی موارد اختلافی 
موجود در پیش نویس متن توافق ها عبور کرده اند و ایده ها، 
درحال تبدیل به کلمات و جملات هســتند و درشرایط 
کنونی واشنگتن باید تصمیم های خود را درباره مسائل 

باقیمانده و رفع تحریم ها اعلام کند.
بر این اساس بود که یک مقام وزارت امورخارجه  آمریکا 

در پی وقفه چند روزه در مذاکرات وین اعلام کرد که »همه 
می دانند به مرحله نهایی مذاکرات نزدیک می شویم که به 
تصمیم های سیاسی نیاز داریم.« این مقام که نامی از او 
برده نشده است،  مذاکرات وین در ماه ژانویه را فشرده ترین 
دور مذاکرات برای بازگشــت مشترک متقابل به اجرای 

کامل برجام توصیف کرد. 

رایزنی های خارج از وین
میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در مذاکرات وین نیز 
درباره روند گفت وگوها اذعان کرد که مذاکرات به سطح 
پیشرفته ای رسیده که نیازمند تصمیم های سیاسی است 
و انتظار می رود که ادامه دور هشتم هفته  آینده ازسرگرفته 
شــود.در این میان پس از اعلام خبر وقفه در مذاکرات، 
رایزنی ها میان مقام های سیاســی کشورهای حاضر در 
گفت وگوها در خارج از وین آغاز شــد کــه رایزنی میان 
رهبران کشورهای روسیه و فرانسه و گفت وگوی وزیران 
خارجه آلمان و روسیه در این چارچوب قابل ارزیابی است. 
درچنین شــرایطی بود که یک مقام ریاست جمهوری 
فرانســه بعد از گفت وگــوی تلفنی امانوئــل مکرون، 
رئیس جمهور فرانســه با ولادیمیر پوتین، همتای روس 
خود، به رویترز گفت: مذاکرات هسته ای در وین همچنان 
دشوار است، اما نشانه هایی وجود دارد که می توان به توافق 
رسید. وی همچنین اظهارکرده اســت که موضوع ارائه 
تضمین ها برای ایران و چگونگی بازگرداندن کنترل برنامه 

هسته ای  این کشور هنوز نیاز به توضیح دارد.
گفته می شود روسای جمهور ۲کشور بر تداوم تلاش های 
بین المللی باهدف حفــظ و اجرای توافق هســته ای و 

قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل تأکید کرده اند. 
ازسوی دیگر نشــریه آمریکایی »پالتیکو« در گزارشی 
درباره روند گفت وگوهای هســته ای میان ایران و ۴+۱ 
مدعی شد چند هفته آینده در تعیین سرنوشت مذاکرات 
وین، حیاتی و تصمیم گیری درباره جزئیات گفت و گوها در 

پایتخت ها تعیین کننده است.

تناقضی به نام »ضرب الاجل«
این نشریه با تأکید براینکه مقام  های سیاسی اذعان می کنند 
مذاکرات برای احیــای توافق هســته ای۲۰۱۵ درحال 
وارد شدن به »مرحله نهایی« خود است، تصریح کرد که 
اکنون دیپلمات های غربی با ضرب الاجل اواسط فوریه که 
خودشان تعیین کرده اند، مواجه هستند. این درحالی است 
که مقام های غربی همچنان نگران پیشرفت های به دست 
آمده در فعالیت های هســته ای جمهوری اسلامی ایران 
هســتند. پالتیکو همچنین به نقل از یک دیپلمات غربی 
مدعی شد پیشرفت هایی در موضوع های کلیدی ازجمله 
نحوه برداشته شــدن تحریم های اعمال شــده مجدد و 
چگونگی محدود کردن دوباره برنامه هســته ای ایران و از 
همه مهم تر، نحوه ترتیب بندی این مراحل به دست آمده ، اما 
موضوع »توالی« هنوز به طورکامل حل نشده است، چراکه 
روند توالی نیازمند این است که مذاکره کنندگان به صورت 
دقیق گام هایی را که درصورت بازگشت به توافق، ایران و 
آمریکا باید طی چند ماه بردارند، ترسیم کنند. این نشریه 
نیز فضای موجود در مذاکرات را مثبت ارزیابی می کند و 
معتقد است جو حاکم بر گفت  وگوها در وین از ماه دسامبر 

بهبود یافته است.

حسن رشوند
دبیر گروه سیاسی

 گره گشایی از مذاکرات وین
 در انتظار تصمیم سیاسی 
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محمدباقر قالیباف
 رئیس مجلس  

برای انقلابی بودن، حزب اللهی بودن، 
خدمتگــزار مــردم بــودن و خدمــت بــه 
مردم و به معنای واقعی ســرباز ولایت 
بــودن، بایــد کارآمــدی دیــن در اداره 
جامعــه را بــه نمایــش بگذاریــم و ایــن 
مهم تریــن وظیفــه انقلابــی و دینــی ما 
محســوب می شــود. اگــر این شــعار را 
بدهیــم و بــه آن عمــل نکنیــم، آب بــه 

آسیاب دشمن ریخته ایم./خانه ملت

امیر دریادار شهرام ایرانی
فرمانده نیروی دریایی ارتش 

حضور هدفمند در دریاها برای ما بسیار 
قابل توجه است، بر همین اساس ارتقای 
امنیــت پایــدار دریایــی، حضور مســتمر 
و مؤثر و بازدارنــده  نیــروی دریایی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران در پهنه های آبی 
جهان، بســیار مهم اســت. ما با همدلی 
و دریافــت همــه فرامیــن فرماندهی کل 
قوا، مســیر عــزت و اقتدار نظــام مقدس 
جمهوری اسلامی را رقم می زنیم. /  ایسنا

محمدحسین موسی پور
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات 

اسلامی 
حفظ ســلامتی و جان مردم بسیار مهم 
اســت و برپایــی راهپیمایــی سراســری 
۲۲بهمــن منــوط به صــدور مجوز ســتاد 
ملی مقابله با کروناست. در صورتی که 
شــرایط کرونایی کشــور برای راهپیمایی 
سراســری مناســب نبود، جشــن طلوع 
چهل وچهارمین سال انقلاب با روش ها و 
شیوه های دیگر برگزار خواهد شد./مهر



3 یکشنبه 10 بهمن 1400
 شماره  8426

در پایتخت 10میلیون نفری، حدود 

گزارش
98هــزار معلول و 60هــزار جانباز 
زندگی می کنند و از این رو برای تحقق 
حقوق شهروندی، چاره ای نیست جز اینکه تهران به 
شهر دسترس پذیر )بهره مندی همه شــهروندان از 
مواهب اجتماعی شهر( تبدیل شــود؛ مطالبه ای که 
سال90 به طور جدی مطرح شد و مدیریت شهری هم 
نخستین گام را با مناسب سازی معابر برداشت تا طی 
یک دهه، 1500کیلومتر از معابر برای تردد معلولان و 

جانبازان مناسب سازی شود.
اگر این عدد را از 10هزار کیلومتــر پیاده رو پایتخت، 
کســر کنیم و با آمار جامعه هدف جمع ببندیم، قطعا 
عدد حاصل نشــان می دهد که اقدامات انجام شــده 
کافی نبوده؛ شاید به همین دلیل شهردار تهران در روز 
جهانی معلولان از اختصاص بودجه برای مناسب سازی 
600کیلومتر پیاده رو طی ســال آینده خبر داد. امروز 
معلولان دغدغه دیگری چــون جایگزینی کلیدواژه 
دسترس پذیری به جای مناسب ســازی دارند؛ چرا که 
معتقدند با عملیاتی شدن طرح دسترس پذیری می توانند 
از تمامی مواهب اجتماعی شهر اعم از مراکز تفریحی، 
خدمات حمل ونقل عمومی، تــردد در اماکن عمومی 
مانند ایســتگاه های مترو و... بهره مند شوند؛ ساده اش 
می شود اینکه افراد دارای معلولیت، سالمندان و سایر 
توان یابان بتوانند مثل همه اقشار جامعه مستقل و به 
آسانی در شهر تردد داشته باشند، از حمل ونقل عمومی 
استفاده کنند، مایحتاج زندگی خود را از فروشگاه های 
زنجیره ای بخرند و از ســازمان ها و نهادهای گوناگون 

خدمات دریافت کنند. اما در واقع اکنون یک فرد معلول 
می تواند مثلا به اداره ثبت احــوال برود و بدون کمک 
درخواستش را ثبت کند؟ آیا مســیرهای دانشگاه ها 
و بانک ها برای معلــولان هموار اســت؟ آیا چیدمان 
اجناس در فروشــگاه های زنجیره ای به گونه ای است 
که کوتاه قامتان هم بتوانند به اغلب کالاها دسترســی 
داشته باشند؟ آیا در سازمان ها و نهادها فردی آگاه برای 
راهنمایی روشندلان حضور دارد؟  موضوعاتی که تحقق 
آن را مشاور شهرداری تهران در امور توان یابان، با اهمیت 
دانست و گفت که مناسب سازی معابر، بخشی از اهداف 

شهر دسترس پذیر است. 
علی اصغر عین القضات در نشســتی که با حضور زهرا 
سادات سعیده زر آبادی، استاد 
طراحی و معماری شهری و پگاه 
حقیقت پورجعفری، دستیار 
مدیر معاونت فنــی و عمرانی 
شــهرداری تهران با هدف بررسی اقدامات انجام شده 
مدیریت شهری در راستای دسترس پذیری تهران برای 
معلولان در مؤسسه همشهری برگزار شده بود، گفت: 
»در مقوله دسترس پذیری پایتخت دچار عقب ماندگی 
شده ایم و درصورت تحقق بودجه و اجرایی شدن طرح 
جامع اقدام، سال1410 تهران به شهر دسترس پذیر 

تبدیل می شود.« 

رفتارهای سلیقه ای سد تحقق مطالبات معلولان
هرچند کارشناســان حــوزه شــهری نقدهایی به 
اقدامات انجام شده در راســتای مناسب سازی معابر 
دارند، امــا می پذیرند که مدیریت شــهری برخلاف 
ستاد مناسب سازی کشور نسبت به موضوع بی تفاوت 
نبــوده و در یک دهه گذشــته اقداماتی انجــام داده 
اســت.  عین القضات با بیان اینکه در 10سال گذشته 
20درصد مناسب سازی معابر پایتخت توسط مدیریت 
شهری انجام شده اســت، عنوان کرد: »بودجه ای که 
به مناسب ســازی معابر اختصاص داده می شود، در 
اختیار معاونت ها و شــهرداران مناطق قرار می گیرد 

و سلیقه ای هزینه می شــود و از این رو در برخی  موارد 
متناسب با خواسته و مطالبه معلولان نیست.« عدالت 
اجتماعی هم موضوع دیگری اســت که به گفته او در 
ســال های اخیر کمتر مورد توجه قرار گرفته اســت: 
»همه شــهروندان مالیات و عوارض می پردازند و در 
قبال آن از مواهب اجتماعی شــهر بهره مند می شوند 
اما معلولان تنها قشری هستند که عوارض می پردازند 
و از امکانات شهر اســتفاده نمی کنند. به عنوان مثال، 
هنوز 63درصد ایســتگاه های مترو آسانسور ندارند و 
فقط 43بازار تره بار مناسب سازی شده اند. بنابراین با 
دسترس پذیر کردن شــهر، زمینه برای تحقق عدالت 

اجتماعی فراهم می شود.« 

ایجاد پیوستگی معابر با طرح جامع اقدام
گسســته بودن شــبکه اتصال یکی از اشکالات طرح 
مناسب سازی معابر اســت و به گفته مشاور معاونت 
شهرسازی و معماری شهرداری تهران در امور توان یابان 
با اجرایی شــدن طرح جامع اقدام پیوستگی در معابر 
و شــبکه های مواصلاتی ایجاد می شود. او تأکید کرد: 
»برنامه های این طرح در 3فاز و چشــم انداز 10ساله 
تدوین شــده اســت که با اختصاص بودجه کافی و 
اجرایی شدن آن پیوستگی شــبکه مواصلاتی ایجاد 
می شود و معلولان می توانند در یک مسیر به هم پیوسته 
از امکانات و خدمات مراکز خرید، آموزشی، تفریحی، 
حمل ونقل عمومی و... بهره مند شوند. بخش نخست 
فاز اول شروع شده است که معابر و مسیرها در مناطق 
شناسایی و مناسب سازی آنها به شهرداران نواحی ابلاغ 
شده است.« او با بیان اینکه اقدامات نیاز به بودجه دارند 
نه دســتور و فرمان تأکید کرد: »قرار بود حدود هزار 
میلیارد تومان به مناسب سازی  معابر در راستای رفاه 
حال معلولان اختصاص داده شود که گویا این امر محقق 
نشده و از این رو نیاز است تا مدیریت شهری نگاه ویژه ای 
به این حوزه داشته باشد.« به گفته عین القضات، یزد تنها 
شهری است که سال گذشته ایجاد رینگ مواصلاتی در 

آن تکمیل و به شهر دسترس پذیر تبدیل شده است.

   اصلاح اقدامات گذشته
به اذعان برخی معلولان، مناسب ســازی های انجام 
شــده، منطبق با اســتانداردها نیســتند و از این رو 
مشکلاتشان مضاعف شده اســت که مشاور معاونت 
معماری و شهرســازی شــهرداری تهــران در امور 
توان یابان هم این موضوع را تأیید و عنوان کرد: »تهران 
را باید به دو بخش  قدیم و جدید  تقسیم کرد. بخش 
زیادی از مشکلات مناسب ســازی مربوط به تهران 
قدیم است؛ چرا که استاندارد و اصولی نیستند و نه تنها 
معلولان بلکه مردم هنگام تردد در آنها با موانعی چون 
تیر برق و درخت و... مواجه می شوند. پیش روندگی و 
پس روندگی ساختمان ها هم معضل دیگری است که 
در پیاده روها مشاهده می شود که قطعا رفع این موانع 
و مشکلات نیاز به برخی از اصلاحات دارد که در طرح 
جامع اقدام این موضوع هم مدنظر قرار گرفته است.« 
به گفته او در مناسب ســازی  های جدید مشکلاتی 
چون موانع و... وجود ندارد چرا که اقدامات با نظارت 

مهندسان ناظر انجام می شود.

نهادینه شدن فرهنگ احترام
علاوه بر مدیریت شــهری، مردم هم در قبال حقوق 
معلولان مسئول هســتند و باید به حق وحقوق این 
قشر از جامعه احترام بگذارند و به گفته عین القضات 
باید فرهنگ احترام به حقوق معلولان نهادینه شود. او 
گفت: »حدود 1470 محل پارک ویژه معلولان وجود 
دارد که متأسفانه شــهروندان بدون رعایت حقوق 
شهروندی آنها، از جای پارکشان استفاده می کنند. 
به دلیل خلأ قانونی، پلیس هم اعمال قانون نمی کرد 
که ناچار شدیم تابلویی با علامت پارک مطلقا ممنوع 
طراحی کنیم تا مأموران اعمال قانون کنند.« به گفته 
عین القضات، از یک ســو باید زیرســاخت ها فراهم 
شود و از سوی دیگر فرهنگســازی مورد توجه قرار 
گیرد و سازمان ها، نهادها و گروه های مردمی هم به 
نهادینه شــدن فرهنگ احترام به حقوق شهروندی 

معلول اهتمام داشته باشند.

تهران1410؛شهردسترسپذیرمیشود
احقاق حقوق و مطالبات توان یابان با اجرای طرح جامع اقدام

همشهری مناسب سازی معابر برای معلولان را در نشستی با حضور مشاور معاونت شهرسازی و معماری شهرداری تهران در 
امور توان یابان و کارشناسان حوزه شهری بررسی کرد

یادداشت

سیاستگذاری نوین در توسعه تجارت 
نمایشگاهی در تهران

شهر تهران با سیاستگذاری نوین در حوزه تجارت نمایشگاهی، 
امکان توســعه بازرگانی بین المللی و منطقه ای ویژه صاحبان 
کسب وکارها را دارا ست. برای تحقق چنین هدفی سیاستگذاری 
در حوزه تجارت نمایشگاهی در شهر تهران باید براساس 3 اصل 
توسعه هماهنگ با رفاه شهروندان، نوآوری در ساختار و رعایت 

استانداردهای تکنولوژیک در سطح جهانی صورت پذیرد.
در تمامی کشــورهای پیشــرفته در آیین نامه  ها با صراحت به 
جلوگیری از فعالیت های بازرگانی ذیل نمایشگاه های پرمخاطب 
که بار ترافیکی سنگینی را به شهرها وارد می کنند، اشاره شده  و 
آن را عاملی برای سلب رفاه شهروندان و کاهش کیفیت زندگی 
آنان برشمرده اند. نمایشگاه اکسپوی دوبی، نمایشگاه بین المللی 
پکن، نمایشگاه بین المللی تورنتو و...  مثال هایی از نمایشگاه های 
بین المللی در جهان هستند که براساس آیین نامه های شهری 
در محل هایی واقع شده اند که بار ترافیکی سنگینی را به شهرها 

تحمیل نمی کنند.
شــورای شــهر تهران به عنوان نهــاد بالادســتی در حوزه 
سیاستگذاری شهری، طرح انتقال نمایشگاه بین المللی تهران 
به شهر نمایشگاهی آفتاب را روی میز مدیریت شهری گذاشته 
اســت. این انتقال در وهله   نخست می تواند سبب بهبود رفاه 
شهروندان تهرانی شود  و در وهله بعد سبب بروز ظرفیت های 
جدیدی در حوزه بازرگانی و فروش کالا و خدمات در کشــور 
شود و تهران را به محلی برای برگزاری نمایشگاه های بین المللی 
براساس استانداردهای جهانی تبدیل کند. اکنون که تبدیل 
شهر نمایشگاهی آفتاب به قطب تجارت نمایشگاهی کشور و 
منطقه، دغدغه سیاستگذاران حوزه مدیریت شهری و بازرگانی 
است، ایجاد نوآوری در ساختار شــهر نمایشگاهی آفتاب به 
جهت بروز ظرفیت های جدید امری اجتناب ناپذیر است. این 
نوآوری در ساختار باید شهر آفتاب را از اجاره دهنده صرف به 
بازیگر اصلی حوزه بازرگانی و بازاریابی در ایران بدل کند و این 
مهم از طریق برنامه ریزی برای برگزاری رویدادهای تخصصی 
ویژه هر صنعت، بسط صنایع وابسته مانند توریسم، هتلداری 
و سرگرمی، اتصال شهر آفتاب به منطقه ویژه اقتصادی شهر 
فرودگاهی امام خمینی )ره( بــرای ورود صنایع با فناوری بالا 
در عرصه نمایشگاهی، ارتباط تنگاتنگ با صنعت، انجمن ها 
و دولت، به کارگیری و بســط ابزارهای تکنولوژیک در عرصه 
نمایشگاهی، توسعه نمایشگاه های هیبریدی و... قابل تحقق 
است.  توسعه بازرگانی و فروش کالا و خدمات از طریق بسط 
نمایشگاه های بین المللی به امری پیچیده در عصر حاضر بدل 
شده است. این پیچیدگی از آن جهت اســت که با بروز صور 
گوناگــون تکنولوژیک، ابزارهایی در اختیار نمایشــگاه های 
بین المللی قرار گرفته که تنوع در ارائه و تبلیغ محصولات را 
بیش از پیش متنوع کرده اســت. امکان درگیرکردن حواس 
پنج گانه مخاطب از طریق هوش مصنوعی، اینترنت اشــیاء، 
واقعیت افــزوده، Gamification، کلان داده هــا، بازاریابی 
 Beacon 5، تکنولوژیG دیجیتال، توسعه زیرساخت های
و... بخشی از امکاناتی است که ابزارهای تکنولوژیک در اختیار 
فعالان حوزه تجارت نمایشگاهی قرار داده است. اگر متولیان 
این حوزه در فرایند برگزاری نمایشگاه های بین المللی در شهر 
تهران از چنین ابزارهایی به صورت هدفمند استفاده نکنند، 
قطعا میزان اثرگذاری بازاریابی از سطح فعلی نیز نزول بیشتری 
خواهد داشت. بنابراین چاره ای جز بهره گرفتن از تکنولوژی  
برای برگزاری نمایشگاه ها به صورت مؤثر و کارآمد وجود ندارد 
و باید با این موج تکنولوژیک همراه شد. مدیریت جدید شهر 
نمایشگاهی آفتاب از شهردار محترم تهران، معاونان گرامی، 
شهرداران مناطق، اعضای محترم شورای اسلامی شهر تهران، 
وزارت صمت، پلیس راهور، اســتانداری تهــران، فرمانداری 
تهران و دیگر سازمان های مربوطه جهت به سرانجام رساندن 
برنامه های این مجموعه که تحول عظیمی در حوزه بازرگانی 
داخلی و خارجی رقم خواهد زد، درخواست تعامل و همراهی 

در تمامی سطوح را مسئلت دارد.

 دیدگاه تحولی شهرداری تهران
 در بودجه1401

درتقســیم بندی های بودجه ای، مقوله 
توزیع متوازن خدمت رســانی به مردم 
عزیزمان را لحاظ کردیم. نزدیک ترین و ملموس ترین سطح 
خدمت به جامعه در خدمات شــهری انجام می شــود که 
14درصد از سهم کل اعتباری بودجه سال آتی را به این حوزه 
اختصاص دادیم؛ البته برخی از این سطوح از طریق مشارکت 
می تواند به چند برابر برســد؛ مثلا در حمل ونقل یا موضوع 
خدمات شهری، نگاه جدید و مشارکت پذیری، امکان بزرگی 

را برای ما فراهم خواهد کرد.
تغییر نگاه نوسازی شهری و نوسازی بافت فرسوده، گسترش 
حمل ونقل عمومی و کاهش آلودگی هوا)احداث و توســعه 
خطوط مترو، خرید اتوبوس، اورهال، توســعه و نگهداشت 
پایانه های شــهری و...( که جزو مطالبات اصلی شهروندان 
محسوب می شود نیز در بودجه ســال آتی پیش بینی شده 
است که برای تحقق آن باید قفل حوزه ساخت وساز شهری از 
طریق تصویب لوایح تسهیل گری ضوابط شهرسازی و بهای 

خدمات، باز شود.
رویکرد دیگر بودجه1401 تاکید بر کاهش فاصله طبقاتی 
مناطق شمالی و جنوبی شهر تهران است که با سیاست های 
شورای شهر نیز انطباق کامل دارد و تعریف و اجرایی کردن 
پروژه های توسعه محور و توزیع اعتبارات پروژه های توسعه 
محله ای با رویکرد توجه به محلات کم برخوردار شهر مدنظر 
قرار گرفته اســت. همچنین در راســتای یاري رساندن به 
آســیب دیدگان اجتماعی، توانمندسازی اقشــار نیازمند 

حمایت و فقرزدایی نیز اعتبارات لازم پیش بینی شده است.
امیدواریم از طریق سیاســت های تشــویقی و گره گشایی 
از ساخت وســاز، افزایش درآمدهای پایدار، ســاماندهی و 
برنامه ریزی جــدی درون شــهرداری و افزایش بهره وری و 
بهره گیری از شــیوه های نوین مالی، این امکان فراهم شود 
که ظرفیت های جدیدی خلق گردد تا با تحقق درآمد برای 
شــهر بتوانیم در کاهش معضلات شهری و افزایش رضایت 

شهروندان عزیز تهرانی مثمرثمر باشیم.

مهدی چمران
  رئیس شورای اسلامی شهر تهران

عــوارض نبایــد دســتی صــادر بشــود. 
در دوره چهــارم شــورای شــهر اگــر کســی 
عــوارض را دســتی صــادر می کــرد، از آن 
عکــس می گرفتیــم و بررســی می کردیم 
که چرا دســتی صادر شــده اســت. تأکید 
ما این است   اگر  کسی   به صورت دستی 

عوارض را بنویسد تخلف کرده است.

سیدمجتبی شفیعی
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری

پایانه جدید شرق تهران در نیمه اول سال 
آینده راه اندازی می شود. درصدد هستیم 
چند طرح کلان در پایانه ها و پارک سوارها 
انجام دهیم. ساماندهی بار و کالا و طرح 
جابه جایی پایانه های غــرب و جنوب را در 

دستور کار داریم.

محمدهادی علی احمدی
شهردار منطقه۱۳ شهر تهران 

با توجه به کاهش دما و برودت هوا، طرح 
جمع آوری و ساماندهی معتادان متجاهر 
و افــراد بی خانمــان به صــورت مســتمر 
در بزرگــراه شهیدیاســینی و دیگــر نقــاط 
حســاس در حــال اجراســت. بــا توجــه به 
مهاجــرت و معضــلات اجتماعی، شــاهد 
افزایش تعداد افراد نیازمند توجه هستیم.

نقل قول خبر

نگاه

ساماندهی معتادان متجاهر 
سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران معتقد است 
در نقاط بی دفاع شــهری آســیب های اجتماعی 
بسیاری رخ می دهد. علیرضا نادعلی در این رابطه 
به پایگاه خبری شهر گفت:  »آسیب های اجتماعی 
در این نقاط بی دفاع به  نوعی برای آقایان و خانم ها 
برابر است، البته نکته ای که وجود دارد این است که 
بانوان کمتر با مسائلی مانند اعتیاد دست  به  گریبان 
هستند، اما برای هر دو گروه خطرات بسیاری وجود 
دارد و این موضوع را کتمــان نمی کنیم.« او ادامه 
داد: »هم اکنون غیراز مناطق درگیر آســیب های 
اجتماعی، مناطقی هم که دچار این آسیب ها نبودند 
تا حدودی آلوده  شده اند و به همین دلیل شهرداران 
مناطق باید مراقب باشــند تا قبل از گسترش این 
لکه ها، اقدامات لازم را انجام دهند.« عضو شورای 
شهر تهران عنوان کرد: »شهرداران مناطق با همت 
و تلاش و با تکیه  بر نظام قرارگاه اجتماعی شهرداری 
درخصوص ساماندهی معتادان متجاهر، در سطح 
مناطق در حال فعالیت و ســاماندهی این موضوع 
هســتند.« نادعلی در بخش دیگری از سخنانش 
درخصوص بازدیدها و جلسات کمیسیون فرهنگی 
و اجتماعی شــورای شــهر با مناطق یادآور شد: 
»کمیســیون از پروژه های فرهنگــی و اجتماعی 
هر منطقه بازدید و بــا فعالان این عرصه گفت وگو 
می کند و از مباحث و موضوعات هر منطقه اطلاعات 

و آگاهی های لازم را کسب می کند.« 

 خبر

مناسب سازی  از محله ها انجام شودتخصیص بودجه و هزینه کرد را نادیده نگیریم 

  بین معابر شهری عدم پیوستگی وجود دارد که 
برای این پیوستگی نیاز به یک رینگ پیوسته داریم 
و همچنین جدا از این، موضوع دیگر هم ســطح 
نبودن پیاده رو و ســواره رو و تنوع در روســازی 
 و مصالح اســت. البته ناگفته نمانــد که در طرح 
»به راه« این خلل ها هم دیده شــده است و قطعا 
برای معلولان به ویژه نابینایان مشکل ساز می شود. 
این ناپیوستگی های معابر حتما قابل حل است و 
این کار مستلزم آن است تا برنامه مدون و جامع 
صورت گیــرد. نکته دیگر این اســت که جامعه 
آماری مشــخصی درباره معلــولان و مختصات 
جغرافیایی از محل ســکونت آنها وجــود ندارد. 
درحالی که ایــن مختصات ها باید شناســایی و 
ارزیابی شــود و برای آن برنامه اقدام کوتاه مدت، 
میان مدت و بلندمدت تعریف کنیم. اکنون تنها 
2.5درصد معابر مناسب ســازی  شده اند و صرفا 
شامل افرادی که ناتوان جسمی و حرکتی باشند، 
نمی شود. در این بین شــهر باید برای ناشنوایان 
و نابینایان هم دســترس پذیر باشد. عرض معبر 
برای تردد فرد دارای معلولیت با صندلی چرخدار 
باید حداقل 150سانت باشد درحالی که در برخی 
دیگر کمتر از 90سانت اختصاص داده شده است 

که فازبندی بهترین گزینه بــرای تحقق ایجاد 
پیوستگی معابر است. در واقع در طرح »به راه« 
باید مشــکلات طرح به لحاظ کیفیت مصالح و 
ایمنی برای معلولان بررسی و رفع شود. برای انجام 
درست طرح ها در مناسب سازی  شهر تنها نباید به 
اخطار بسنده کرد بلکه بین نهادها باید مدیریت 
یکپارچه باشد. آنچه در این موضوع مهم به شمار 
می رود تخصیص بودجه و هزینه کرد آن اســت. 
تخصیص بودجه در سال1399 حدود 500میلیارد 
تومان بود و 300میلیارد تومان آن هزینه شــد. 
سال1400 حدود یک هزار و 100میلیارد تومان 
بود که تقریبا 40درصد آن هزینه شد. اکنون برای 
افق1401 حدود 900میلیــارد تومان تخمین 
زده اند. مناسب ســازی  باید مهندسی ساز باشد. 
مسئله دیگر، کوتاهی در امر هوشمندسازی است. 
تجارب شهرهای موفق جهان در هوشمندسازی 
می تواند الگوی خوبی برای پایتخت ما باشد؛ مانند 
اسلو و نروژ. برای مهیا کردن بسترهای مورد نیاز 
افراد دارای معلولیت، ناشــنوایان و نابینایان در 
طرح اعلان و هشــدارها از بحث هوشمندسازی 
 اســتفاده و شــهر را به معنای واقعی برای همه 

دسترس پذیر کنیم.

 اصولا تجربیات موفق جهانی نشان می دهد که 
شهرهای بزرگ باید همه شــمول باشند. یعنی 
برای تمام افراد جامعه دسترس پذیر باشند و این 
طبیعتا با عدالت فضایی ارتباط تنگاتنگی دارد. 
شناسنامه دارشــدن معابر اقدام مهمی است که 
متأسفانه هنوز در گام های نخست به سر می بریم. 
ابتدا باید محدوده تردد افــراد دارای معلولیت 
شناسایی و سپس مناسب ســازی  لازم صورت 
گیرد و در گام های بعدی به منابع و قابلیت های 
متمرکز توجه شود. مشکل اصلی دیگر به طول 
دوره مدیریت ها برمی گردد و برای آنکه پروژه ها 
مسکوت نماند بهتر آن است که مدیریت جدید 
برنامه مدیریت قبل را دنبال کند تا به نتیجه برسد. 
اگر نگرش ما مسئله محور نباشد و صورت مسئله 
را به درســتی صورت بندی نکنیم نتایج درستی 
هم حاصل نخواهد شد. برای شناسنامه دار کردن 
معابر، خصوصیات فیزیکی)جنس، عرض، طول و 
مصالح( و دسته بندی موانع فیزیکی)سطل زباله 
و ایســتگاه اتوبوس( در تجارب جهانی در نظر 
گرفته شده است. بیشــتر این مدنظر است که 
در حوزه هر کدام از طرح هــای موضعی که در 
قالب طرح موضوعی کلان مطرح می شود، این 

موضع ها شناسنامه دار شــوند و هر منطقه باید 
شناسنامه مختص خود را داشته باشد. در این باره 
نمی توان نقش دولت را نادیده گرفت. کشورهای 
توسعه یافته سیستم های پشتیبان تصمیم گیر 
دارند که کمک به حل مســائل در کوتاه مدت، 
میان مــدت و بلندمدت می کند امــا ما چنین 
سیستم های پشتیباني نداریم و برای مشارکت نیاز 
به این سیستم است. این سیستم عملیاتی شدن و 
تحقق طرح ها در آینده را امکان پذیر می کند. در 
اجرای طرح های مخصوص افراد دارای معلولیت 
اگر نیازسنجی و مدل سازی  داشته باشیم، بهتر 
می توان هزینــه کرد. اولویت بنــدی طرح های 
موضوعی در موضع های خاص مدنظر اســت. 
اولویت مناسب سازی  باید براساس مقیاس هاي 
محلی باشــد چون زندگی این افراد با محله ها 
بیشتر عجین است و اگر مناسب سازی  فضاهای 
شهری مهم شمرده نشــود روزبه روز حضور آنها 
کمرنگ تر   و در نهایت از شــهر حذف می شوند. 
این اولویت بندی در پروژه های شهری مهم است 
و مسئله دیگر، بودجه تخصیص داده شده است که 
با هزینه کرد درست می توان زمینه را برای حضور 

افراد در شهر مهیا کرد.

علاوهبرمدیریتشهری،مردمهمدر
قبالحقوقمعلولانمسئولهستندو
بایدبهحقوحقوقاینقشرازجامعه

احترامبگذارند

 پگاه حقیقت پورجعفری
دستیار مدیر معاونت فنی و عمرانی شهرداری تهران

 عباس تقدسی نژاد
مدیرعامل نمایشگاه شهر آفتاب

پیشنهادی برای مناسب سازی 
حمل ونقل عمومی

  از نظر بنده بزرگ ترین مشکل جامعه  معلولان، عدم آگاهی 
و عدم فرهنگسازی  راجع به مشکلات این دسته از شهروندان 
است. یکی از بند های سند چشم انداز تهران1404، تامین 
اجتماعی، فرصت های برابر و ایجاد محیط زیســت مطلوب 
بوده، این سند سال1382 ابلاغ شــده اما اثر مطلوبی از آن 
در سطح شهر دیده نمی شود. به طور نمونه امکان استفاده از 
مترو برای این دسته از عزیزان بسیار سخت است. این موضوع 
را برای این انتخاب کردم چراکه به کرات در سفرهای شهری 
از حمل ونقل عمومی استفاده می کنم و معتقدم جامعه ای 
در مســیر پیشــرفت قرار خواهد گرفت که شــهروندانش 
تأکید به استفاده از حمل ونقل عمومی داشته باشند. راهکار 
پیشنهادی بنده این اســت که باید به طور آزمایشی یکی از 
خطوط متروی شــهری تهران را مناسب سازی  شود؛ برای 
این دسته از عزیزان پیشــنهادم خط4 متروست؛ خطی که 
یکی از پررفت وآمد ترین خطوط حمل ونقل شهری به حساب 
می آید و شــرق و غرب تهران را به یکدیگر متصل می کند. 
مناسب ســازی  باید به این صورت باشد که در ابتدا و انتهای 
خط ورودی و خروجی مناسب، تعبیه و در ایستگاه های رابط 
ازجمله شادمان، تئاترشهر، دروازه دولت، دروازه شمیران و 
میدان شهدا تجهیزات لازم قرار داده شوند؛ البته این اقدامات 
مستلزم تخصیص ردیف بودجه و هماهنگی با شرکت های 
استارت آپی برای تامین تجهیزات مورد نظر است. ما زمانی 
می توانیم تهران را به عنوان یک کلانشهر حامی شهروند در 
آینده معرفی کنیم که شرایط زیست شهری مطلوب برای 

تمام شهروندان در جامعه به طور متعادل فراهم شده باشد.

 زهرا سادات سعیده زرآبادی
استاد طراحي و معماري شهري

 علیرضا توانا
عضو انجمن تونل ایران
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فیلم گزارش را  
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ببینید.
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سرانجام بانک مرکزی به خواسته 

بانک
دولت مبنــی بر تعطیــل نکردن 
واحدهای تولیدی بدهکار به شبکه 
بانکی تــن داد. از این پس هیچ بانکــی حق ندارد 
بنگاه های تولیدی را تعطیل کند؛ اقدامی قابل دفاع 
در اجــرای خواســته ســیدابراهیم رئیســی. 
رئیس جمهوری بارها و به صراحت اعلام کرده هیچ 
بانکی نباید بنگاه های تولیدی را به دلیل داشــتن 
بدهی، مصادره و تعطیل کند. حــالا بانک مرکزی 
دســتورالعمل تعیین تکلیف واحدهــای تولیدی 

تملک شده را به بانک ها ابلاغ کرده است.
انتظار بانک مرکزی و دولت این اســت که با ابلاغ 
دستور جدید به بانک ها بنگاه های تولیدی نیمه فعال 
و راکد احیا شوند و جلوی بیکار شدن شاغلان این 
بنگاه های گرفتار و بدهکار گرفته شود. تصمیمی که 
23آذرماه امسال در جلسه شورای پول و اعتبار گرفته 
شده است. دیروز بانک مرکزی بدون اینکه متن کامل 
و جزئیات این دستورالعمل را منتشر کند، اعلام کرد: 
بانک ها و مؤسسات اعتباری موظفند درصورت ارائه 
درخواســت مکتوب مالک قبلی، مبنی بر واگذاری 
دارایی های واحد تولیدی که به تملک بانک یا مؤسسه 
اعتباری غیربانکی درآمده  اســت، منوط به تحقق 
شرایط مقرر در دســتورالعمل، دارایی های تملک 
شده را از طریق مذاکره، به صورت نقدی یا اقساطی، 
در قالب قرارداد اجاره به شــرط تملیک به او واگذار 
کند. البته در واگذاری به روش اقســاطی، پرداخت 
حداقل ۱۰درصد بدهی مالک قبلی به صورت نقدی 
الزامی است و همچنین مدت بازپرداخت با احتساب 

یک سال دوره تنفس، حداکثر ۵ سال خواهد بود.

طبق این گزارش، اشخاصی که دارایی های واحدهای 
تولیدی آنها قبل از ابلاغ این دستورالعمل به تملک 
بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکــی درآمده 
مشروط به آنکه بیش از ۱۸ماه از تملک آن دارایی ها 
سپری نشده باشد، حداکثر ۶ماه از ابلاغ دستورالعمل 
فرصت دارند تا با ارائه درخواســت خود به بانک یا 
مؤسســه اعتباری غیربانکی ذیربط از مزایای این 

دستورالعمل استفاده کنند.

تولید در باتلاق بانکی
همشــهری پیــش از ایــن گــزارش داده بــود 
دست کم2۴۰۰بنگاه اقتصادی گرفتار باتلاق وصول 
مطالبات بانک ها شــده اند و طبق آمارهای رسمی 
دســت کم چراغ ۱۷۹3بنگاه تولیدی مســتقر در 
شــهرک های صنعتی ایران در حال خاموش شدن 

است.
 سیدابراهیم رئیسی که پیش از این در مقام رئیس 
قوه قضاییه کارگروهــی را مأمور کرده بود تا جلوی 
تعطیل شدن کارگاه ها و کارخانه های تولیدی بدهکار 
به بانک ها را بگیرند، حالا در مقام رئیس جمهوری 
و نفر اول اجرایی کشــور همان هــدف را به صورت 
جدی تر دنبال می کند. او خیلــی صریح و بی پرده 
می گوید: تعطیل کردن کارخانه ها به دلیل مطالبات 
بانک ها برخلاف سیاســت های اصلی و کلی کشور 
است و هیچ بانکی حق ندارد کارخانه ای را تعطیل 

کند.

یک گزارش رسمی
وزارت کشــور گزارش داده: ۱۷۹3بنگاه اقتصادی 
به تملک بانک هــا درآمده که ۷۵۰واحــد فعال و 
۱۰۴3واحد غیرفعال هســتند. بانک کشاورزی با 
تملــک ۶۰۰واحد، بانک ملی بــا 33۸و بانک ملت 
با 2۴۹واحــد رکورددار تعطیلــی واحدهای تولید 
بوده اند. البته برآوردها نشان می دهد تعداد بنگاه های 
تولید در بخش های مختلــف اقتصادی که به دلیل 
تلاش بانک ها برای وصول مطالبات شان به دردسر 

افتاده اند، به بیش از 2۴۰۰واحد می رسد.
 ۱۱مهرماه امسال، احمد وحیدی، وزیر کشور پس 
از رایزنی با وزیر اقتصــاد به رئیس جمهوری نامه ای 

نوشــت و اعلام کرد: در شرایط ناشــی از تحریم ، با 
تمرکز بر احیا و بازگشــت واحدهای تولیدی تحت 
تملک شبکه بانکی به چرخه اقتصاد، می توان زمینه 
افزایش تولید ملی و فرصت های جدید اشــتغال را 
فراهم کرد. او در این نامه فاش ساخت؛ طبق گزارش 
بانک مرکزی ۱۷۹3واحد تولیدی تا خرداد امسال 
در تملــک ۱۶بانک درآمده اند کــه فقط ۴۰درصد 
آنها، یعنی ۷۵۰واحد، فعالنــد و ۱۰۴3واحد یعنی 
۷۵درصد آنها غیرفعال و تعطیل شــده اند. به گفته 
وحیدی این وضعیت باعث شــده که ۴۰درصد از 
ظرفیت تولید و صنعت ایران بدون استفاده رها شود.

آمار تملک بانک ها
بررســی آمار واحدهای به تملک بانک های دولتی 
درآمده نشــان می دهد نتیجه اعطای تســهیلات 
تکلیفی و اســتمهال آنها بدون اطمینان از احیای 
این واحدها اوضاع را بدتر کرده اســت؛ به نحوی که 
وزیر کشــور فاش کرده؛ بانک کشاورزی ۶۰۰واحد 
را به تملک خود درآورده و ۵۱واحد تعطیل شــده 
و بانک ملی هم که اختیار 33۸واحد را در دســت 
گرفته، هم اکنون 2۵۵واحد آن عملا تعطیل شــده 
اســت. بانک ملت  کلیددار 2۴۹واحــد تولیدی و 
بنگاه اقتصادی اســت که 2۱۵واحــد آن اصلا کار 
نمی کند، بانک سپه هم با تعطیل شدن ۱۱۹واحد 
تولیدی مواجه شــده و بانک صادرات نیز 2۱بنگاه 
در اختیارش فعال اســت و ۱3۰واحد تعطیل شده 
است. همچنین از ۱33 واحد در تملک بانک تجارت 
تنها ۸واحد آن کار می کند و خط تولید ۱۱3واحد 

متوقف شده است.

بانک ها به فرمان دولت
دولت سیدابراهیم رئیســی تلاش می کند جلوی 
تعطیل شــدن بنگاه های تولیــدی در بخش های 
صنعتی، کشاورزی و خدماتی را بگیرد. اقدامی که 
البته با ابلاغ دســتور جدید بانک مرکزی نقشه راه 
نجات بنگاه های یادشــده از تله بانک ها را شفاف تر 
می ســازد و خطر بیکار شــدن کارگــران فعال در 

بخش های تولیدی کشور را می گیرد.
به گزارش همشــهری، بانک ها با اعمال نرخ ســود 

تســهیلات بالا، عملا واحدهای تولیدی را در دام  و 
آنها را از نفس انداخته اند. از سوی دیگر تملیک این 
بنگاه های گرفتار راه را بــرای مدیریت غیرکارآمد 
بانک ها بر بنگاه ها را هموار ســاخته و پس از مدتی 
موتور تولید خاموش می شــود و بانک هم به فروش 
این بنگاه ها اقدام می کند. حالا اما قرار است جلوی 
این اقدام بانک ها گرفته شود و دیگر هیچ بانکی حق 
ندارد به بهانه وصول مطالبات خود جلوی ادامه حیات 

این بنگاه ها را بگیرد.
با اجرایی شدن دستورالعمل شــورای پول و اعتبار 
حالا راه برای نجات واحدهای تولیدی هموار شده و 
اولویت مدیریت این واحدها با مالکان آنها خواهد بود 
و آنها می توانند به بانک عامل مراجعه و درخواست 
کتبی ارائه بدهند و اعلام کننــد که می خواهند به 
فعالیت خود ادامه دهند. شرط جدید بانک مرکزی 
این است که بانک ها، بنگاه های یادشده را به صورت 

نقد و اقساط مالکان شان بازگردانند. 
بانک می بایست با مالکان بدهکار شرکت ها قرارداد 
اجاره به شرط تملیک امضا کنند البته به این شرط 
که آنها ۱۰درصد از بدهی شــان را به صورت نقدی 
تسویه کنند و متعهد شوند در یک بازه زمانی ۵ساله 
اصل و سود تســهیلات قبلی را به بانک بازگردانند. 
البته مشــروط به اینکه دوره تملک این بنگاه ها از 
۱۸ماه فراتر نرفته باشــد. اجرای این دستور جدید 
نشــان می دهد دولت در کنار تولیدکنندگان قرار 
گرفته و بانک ها ملزم هســتند با دولت و واحدهای 
تولیدی همراه شــوند. اقدامی کــه درصورت رصد 
دقیق و نظارت بر رفتار بانک ها می تواند به بنگاه داری 

بانک ها پایان دهد.

سهمبانکهادرتولیدیهایتعطیلونیمهتعطیل
۱۷۹3 تولیدی تعطیل و نیمه تعطیل با دستور بانک مرکزی  به بانک ها  احیا می شود

بانک مرکزی دستور العمل داد

ارزش مبادلات تجاری ایران و روسیه در ۱۱ماه سال2۰2۱ میلادی به رکورد 3میلیارد و ۷۸۵میلیون دلار رسیده است
رکوردشکنی در تجارت ایران و روسیه

آمارهای ارائه شده از سوی منابع روس، از ثبت رکورد 

جدید در ارزش مبــادلات تجاری ایران و روســیه و تجارت
مهیابودن زمینه برای تحقق تجارت ۴میلیارد دلاری 

میان 2کشور حکایت دارد.
به گزارش همشهری، آنطور که رستم ژیگانشــین، نماینده بازرگانی 
فدراسیون روسیه در ایران به یک رسانه روســی اعلام کرده، ایران و 
روسیه در ۱۱ماه سال2۰2۱ میلادی توانسته اند ارزش تجارت دوجانبه 
را به 3میلیارد و ۷۸۵ میلیون دلار برسانند و احتمال رسیدن این رقم به 

۴میلیارد دلار در آمارهای ۱2ماهه سال2۰2۱ وجود دارد.

رکورد تجارت با همسایه شمالی می شکند؟
نماینده بازرگانی فدراسیون روسیه در ایران در گفت وگو با خبرگزاری 
تاس روسی اعلام کرد: در ۱۱ماهه سال2۰2۱ ارزش تجارت روسیه 
با ایران با افزایش ۸۹.۴درصد نســبت به  مدت مشابه سال ماقبل از 
آن به 3میلیارد و ۷۸۵میلیون دلار رســید که تا پایان ســال2۰2۱ 
می تواند به ۴میلیارد دلار برســد. به گفته او، رسیدن حجم مبادلات 
تجاری روســیه و ایران در ســال2۰2۱ به میزان ۴میلیارد دلار یک 

رکورد تاریخی است. 
ژیگانشین خاطرنشان کرد: سرویس گمرک فدرال روسیه، اطلاعات 
نهایی نتایج سال را در دهه دوم فوریه منتشر خواهد کرد؛ اما از آمارهای 
۱۱ماهه چنین برمی آید که در این دوره زمانی، صادرات روسیه به ایران 
بیش از دوبرابر رشد کرده و تقریبا به 3میلیارد دلار رسیده؛ درحالی که 

صادرات ایران به روسیه تقریبا 22درصد افزایش یافته است. نماینده 
بازرگانی فدراسیون روســیه در ایران گفت: تقریبا ۸۰درصد تجارت 
بین 2کشــور را محصولات کشــاورزی نظیر غلات و دانه های روغنی 
سبزیجات، میوه جات، خشکبار و آجیل تشــکیل می دهد. همچنین 
تعدادی از پروژه های تجاری بین 2کشور نیز در بخش انرژی در حال 

اجرا هستند که در سال2۰2۱ شدت یافته اند.

تجارت واقعی ایران و روسیه چقدر است؟
نکته قابل تأملی که رستم ژیگانشین، نماینده بازرگانی فدراسیون روسیه 
در ایران مطرح کرده، این اســت که داده های سرویس گمرک فدرال 
روسیه، شامل تجارت غیرمستقیم ایران و روسیه که از طریق کشورهای 
واسط انجام می دهند، نمی شــود؛ درحالی که بسیاری از شرکت های 
ایرانی و روســی محصولات خود را از طریق کشــورهای واسطه مثل 
ترکیه، امارات، جمهوری آذربایجان و سایر کشورها به تهران و مسکو 
عرضه می کنند و به همین دلیل، ارزش واقعی تجارت 2کشــور بسیار 
بیش از ارقام رسمی است. مثلا یک شرکت روسی از طریق یک واسطه 
ترکیه محصولات خود را به تهران عرضه می کند و بالعکس از تهران به 
مسکو کالا وارد می کند؛ درنتیجه این نوع تجارت غیرمستقیم در آمار 

سرویس گمرک بین ایران و روسیه لحاظ نشده است. 
ژیگانشــین اظهار کرد: حجم واقعــی تجارت بین کشــورها به طور 
قابل توجهی از شــاخص های رســمی خدمات گمرکــی فراتر رفته؛ 
به گونه ای که طبق برآوردهای کارشناسی روسیه، تا پایان سال2۰2۰ 

تجارت واقعی با ایران به ۱۰میلیارد دلار رسیده است. به گفته نماینده 
تجاری روسیه، یکی از عوامل کلیدی افزایش مبادلات تجاری تهران 
و مســکو، توافق موقت ایران با اتحادیه اقتصادی اوراســیا بوده که از 

اکتبر2۰۱۹ لازم الاجرا شده است.

سهم 70درصدی ارز ملی از تجارت با روسیه
نکته دیگری که نماینده بازرگانی فدراسیون روسیه در ایران به آن اشاره 
کرده این است که درصد بالایی از مبادلات تجاری بین روسیه و ایران با 
ارزهای ملی و به خصوص روبل انجام می شود. ژیگانشین، با بیان اینکه 
حدود ۷۰درصد به ارزهای ملی و عمدتاً به روبل انجام می شود، تصریح 
کرد: این گزینه تجاری به شما امکان می دهد تحریم های آمریکا علیه 

تهران را دور بزنید. 
همچنین این مقام روسی با اشاره به اینکه نشست بعدی کمیسیون بین 
دولتی روسیه و ایران ممکن اســت در بهار یا تابستان  2۰22 میلادی 
برگزار شود، اظهار کرد: توافق برای برگزاری نشست بعدی که به نوبه  خود 
باید در روسیه برگزار شود، در سفر سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
ایران به مسکو حاصل شده و طرف روســی انتظار دارد زمان برگزاری 
این نشست، پیشــنهاد های ایران که در سفر رئیس جمهور مطرح شد، 
منجر به نقشه راه همکاری در بخش انرژی شود. رئیسی ۱۹ژانویه در یک 
سفر رسمی وارد روسیه شد و ضمن دیدار ولادیمیر پوتین رهبر روسیه 
اعلام کرد که پیش نویس توافقنامه همکاری استراتژیک برای یک دوره 

2۰ساله به طرف روسی تحویل داده شده است.

مسکن

سهم مستاجران از بودجه 1401
 ۱۰درصد تسهیلات حوزه مسکن مصوب در بودجه

در قالب ودیعه اجاره هزینه می شود

وزارت راه و شهرسازی برای کمک به مستأجران پیشنهادهایی 
را برای تصویب آماده کرده است. براساس یکی از این پیشنهادها، 
باید تا ۱۰درصد تسهیلات حوزه مسکن مصوب در بودجه ۱۴۰۱، 

در قالب ودیعه اجاره هزینه شود.
به گزارش همشهری، مسئولان وزارت راه و شهرسازی بالاخره 
به فاصله افتادن میان قیمت اجاره و توان مســتأجران معترف 
شده اند و در تلاشند با گرفتن سهمی از منابع مسکنی بودجه 
۱۴۰۱برای مســتأجران و گسترش تســهیلات کمک ودیعه 
مسکن، بخشــی از فشــار تورمی را از دوش این افراد بردارند؛ 
هرچند به واسطه اینکه هر مستأجر فقط یک بار اجاره دریافت 
وام ودیعه دارد و هزینه اجاره در ســال به صورت چشــمگیری 
افزایش می یابد، به نظر نمی رسد این پیشنهادها نیز اثری فراتر از 

گفتاردرمانی داشته باشد.

در بازار اجاره چه می گذرد؟
بازار اجاره در زمســتان امســال باوجود رکود نقــل و انتقال 
مستأجران، با تنش تورمی کم سابقه ای مواجه شده به گونه ای که 
طبق اعلام مرکز آمار ایران، فقط در دی ماه، شاخص اجاره بهای 
مسکن ۴.۴درصد رشد کرده اســت. همچنین آمارهای بانک 
مرکزی نشــان می دهد شــدت تورم بازار اجاره در یک سال 
گذشته به 2.۵برابر تورم مسکن رســیده و در دی ماه امسال، 
در شــرایطی که تورم نقطه به نقطه مسکن نســبت به دی ماه 
۱3۹۹معادل 2۰.3درصد بوده، تورم نقطه به نقطه بازار اجاره در 
شهر تهران ۵۰.۴درصد و در کل نقاط شهری کشور ۵۴درصد 
ثبت شده است. این حد از نابسامانی بازار اجاره، باعث شد ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت نیز به فکر چاره بیفتد، در نهایت مقرر 
شد ستاد هماهنگی اقتصادی، سیاست حمایتی با هدف کنترل 
رشــد اجاره بها و حمایت از اجاره نشــینان تدوین و ارائه کند. 
به نظر می رسد پیشــنهادهای اجاره ای وزارت راه برای حمایت 
از مستأجران نیز پیرو همین الزام باشد. در ۴سال اخیر که بازار 
مسکن در ســایه تنش های اقتصادی و جهش نرخ ارز با تلاطم 
قیمتی مواجه شد، متولیان بازار اجاره در وزارت راه و شهرسازی 
در ابتدای کار، تورم فزاینده در بازار اجاره را کتمان کردند و در 
ادامه وقتی جهش ۱۰۰درصدی قیمت مســکن در سال ۹۷، 
زنگ خطر بروز بحران در بازار اجاره را به صدا درآورد، از تدوین 
بسته هایی برای ساماندهی بازار اجاره خبر دادند و البته هیچ وقت 
در عمل اقدامی نکردند. بعدتر که با مصوبه ستاد مقابله با کرونا 
برای تعزیراتی شدن بازار اجاره و همچنین تصویب تسهیلات 
کمک ودیعه مسکن در سال های ۹۹و ۱۴۰۰، وقوع بحران های 
احتمالی در بازار اجاره منتفی شد، متولیان بازار اجاره، مسئولیت 
خود در قبال این بازار را به بحث دربــاره راه اندازی اجاره داری 
حرفه ای تقلیل دادند و در عمل هیچ گامی برای تغییر مناسبات 

بازار اجاره برنداشتند.

وزارت راه و شهرسازی چه می گوید؟
به دنبال اتفاقات بازار اجاره، معاون مسکن و ساختمان وزیر راه 
و شهرسازی از ارائه پیشنهاد گسترش کمک ودیعه مسکن در 
قانون بودجه ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: چنانچه با این پیشــنهاد 
موافقت شــود کمک قابل توجهی به مســتأجران خواهد شد. 
محمود محمودزاده می افزاید: وزارت راه و شهرسازی برای کمک 
به مستأجران پیشنهادهایی را برای تصویب آماده کرده است. 
او افزود: افزایش قیمت اجاره بها در توان پرداخت قشر مستأجر 
نیست. به همین منظور امسال پیشــنهاد هایی در قالب قانون 
بودجه تنظیم و ارائه شده تا نهایی و مصوب شود. با تصویب این 
پیشنهادها در قانون بودجه درنظر است تا اعتبار مناسبی برای 
تسهیلات کمک ودیعه مسکن در اختیار مستأجران قرار بگیرد. 
محمودزاده با تأکید بر اینکه باید ابزار مناسب قانونی برای وزارت 
راه و شهرسازی فراهم بشود تا این کمک ها در اختیار مستأجران 
قرار بگیرد، می گوید: درنظر اســت تا در قانون بودجه امسال، 
تسهیلات ودیعه مسکن گسترش یابد و با ساختار قوی تری کار 
پیش برود. معاون وزیر راه و شهرسازی تأکید می کند: تلاش بر 
این است تا فاصله بین قیمت اجاره و توان مستأجران با پرداخت 
کمک ودیعه اجاره جبران شود. او درخصوص جزئیات پیشنهاد 
ارائه شده می گوید: پیشنهاد شــده ۱۰درصد تسهیلات حوزه 

مسکن مصوب در قانون در قالب ودیعه اجاره هزینه شود.

اما و اگرهای پیشنهاد های اجاره ای
محور اصلی بسته پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی برای کمک 
به مستأجران، گسترش چتر وام ودیعه مسکن و رسمی کردن آن 
در قانون بودجه است؛ اما قواعد پرداخت این تسهیلات به گونه ای 
است که اثرگذاری آن را به شدت کاهش می دهد. نکته اول اینکه 
شرط اصلی دریافت این تسهیلات ســبز بودن فرم جیم است 
ازاین رو کسانی که در 2سال اخیر وام ودیعه دریافت کرده اند یا در 
سال های گذشته از تسهیلات دولتی حوزه مسکن بهره مند شده 
و اکنون مستأجرند، قادر به دریافت وام ودیعه مسکن نخواهند 
بود. این در حالی است که هزینه اجاره برای مستأجران هر سال 
بیش از توان مالی آنها افزایش می یابد و برای عبور از این شرایط 
باید هر سال تســهیلات ودیعه دریافت کنند؛ اما جدا از اینکه 
پرداخت بیش از یک بار وام ودیعه، منــع قانونی دارد، از منظر 
بازپرداخت اقساط وام ودیعه خانوارها با مشکل اساسی مواجه 
خواهند شد. نکته دیگر اینکه وزارت راه و شهرسازی پیشنهاد 
کرده تا ۱۰درصد تسهیلات حوزه مسکن مصوب در قانون در 
قالب ودیعه اجاره هزینه شود؛ درحالی که پیش ازاین تسهیلات 
مصوب حوزه مســکن در قانون مصارف مشخصی تعیین شده 
و عملًا تخصیص آن به بازار اجاره غیرممکن اســت. در قانون 
بودجه ۱۴۰۱، بانک ها مکلف شده اند 3۶۰هزار میلیارد تومان 
به نهضت ملی مسکن تسهیلات پرداخت کنند. از سوی دیگر، 
بخش دوم بودجه حوزه مسکن نیز مربوط به منابعی است که 
در بودجه دستگاه های مختلف تعیین شده یا از طریق دریافت 
مالیات های حوزه مسکن و... جمع آوری می شود که این مبالغ نیز 
باید به صندوق ملی مسکن واریز شود تا برای اعطای مشوق های 
مسکن دولتی یا پرداخت یارانه ســود به اقشار کم درآمد مورد 
استفاده قرار گیرد. بر این اســاس، در قانون منابعی برای حوزه 
مسکن وجود ندارد که مصارف آن مشخص نشده باشد و برای 
اجرای پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی، باید سهم یکی از ذینفعان 
قبلی اعم از نهضت ملی مسکن یا یارانه سود اقشار کم درآمد و 

مشوق های مسکن دولتی کسر شود.

چهره روز

سرخط خبرها

اختلاف بر سر 
وام بدون ضامن

 خبر: دیروز دوباره مدیران ارشد و روسای شعب 
مراکز استانی بانک ها به ســاختمان وزارت اقتصاد 
رفتند تا با وزیر اقتصاد دربــاره اجرای تصمیم این 
وزارتخانه مبنی بر حذف ضامن برای وام های کمتر 

از ۱۰۰میلیون تومان صحبت کنند. 
  نقد: همشهری کسب اطلاع کرد که بانک ها به 
دستور بانک مرکزی فعلا از پرداخت تسهیلات بدون 
ضامن خودداری می کنند. ســخنگوی کمیسیون 
اقتصادی مجلس هم این خبر را تأیید و اعلام کرده؛ 
بانک مرکزی می تواند ذخیره قانونی بانک ها یا نرخ 
سود اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی را کاهش 
دهد. اختلاف نظر بین بانک مرکزی و وزارت اقتصاد 
از آنجا نشــات می گیرد که بانک ها برای پرداخت 
تسهیلات منابع کافی ندارند و می خواهند از بانک 
مرکزی کمک بگیرند. بانــک مرکزی هم که نگران 
تورم و افزایش اضافه برداشت بانک هاست، دستور 
داده فعلا بانک ها دست نگه دارند. شتابزدگی وزارت 
اقتصاد در اجرای تصمیم اصولی دولت، موجب شده 
به ناگاه تقاضا برای تسهیلات بدون ضامن افزایش 
یابــد، درحالی که بانک ها پولی در بســاط ندارند و 
در ماه های آخر سال با کسری تراز مواجه هستند. 
افزون بر این هنوز سازوکار اعتبارسنجی به صورت 
فراگیر امتحان نشده است. یکی از آسیب های نظام 
اعتباری ایران همین سیاست های دستوری است 
که هم مردم را گرفتار می ســازد و هم بانک ها را در 
بن بســت قرار می دهد. اگر اجازه کاهش نرخ سود 
اضافه برداشت یا کاهش سپرده قانونی بانک ها داده 
شــود، نتیجه اش پرداخت وام بدون ضامن با ایجاد 

تورم برای همه خواهد بود. مراقب باشید.

نقد خبر

بانــک کشــور، وزارت آمــار طبــق
کشــاورزیباتملک۶۰۰واحــد،بانک
ملــیبــا۳۳۸شــرکتوبانــکملتبا
مصادره۲۴۹واحد،رکورددارتعطیلی

واحدهایتولیدبودهاند

۴۰درصــدازظرفیــتتولیــدوصنعـــــت
ایــــرانبهدلیــــلاقــــــــــدامبانــکهــــا
بـــــــرایتملـــــکشــــرکـــــتهابــابــــت
بدهیهایشــان،بــدوناســتفادهرهــا

شدهاست

اصلا همه بانک ها را منحل کنید!
حسین راغفر و مسعود 
درخشان 2اقتصاددان 
ایرانی در 2اظهارنظر 
جداگانه نظام بانکداری 
خصوصــی را به نقد کشــیده اند تا جایی که راغفــر می گوید: 
بانک های خصوصی به غده سرطانی اقتصاد ایران تبدیل شده اند. 
درخشان هم پیشنهاد داده است: همه بانک های خصوصی در 
بانک های دولتی ادغام و در گام بعدی همه بانک های دولتی در 

یک بانک ملی اسلامی ادغام شوند.
این روزها انتقاد از نظام بانکــی، به ویژه بانک های خصوصی، به 
سکه ای رایج تبدیل شــده تا جایی که برخی اشکال را فقط در 
کارکرد بانک ها جســت وجو می کنند و توضیح نمی دهند اولا 
بســیاری از بانک های خصوصی اساسا خصوصی نیستند بلکه 
زیر سلطه مستقیم ستادها، بنیادها و نهادهای عمومی و البته 
غیرمستقیم تحت سیطره دولت هســتند. دوم اینکه آیا واقعا 
بانک های دولتی ایران خوب عمل کرده اند و مشــکلی ندارند؟ 
اساسا این شیوه انتقاد و پیشــنهاد با چه هدفی دنبال می شود 
؟ چه بسا با ادامه فرایند نقدهای بی بنیان و در سکوت و انفعال 
بانک مرکزی، پیشنهاد شود، برای رفع مشکل کلا صورت مسئله 
پاک شود، یعنی همه بانک ها حتی بانک مرکزی منحل شوند. 
اینگونه دیگر نه انتقادی باقی می ماند و نه انحرافی ایجاد می شود. 
کاش فضای پاسخگویی فراهم بود تا کارشناسان پولی، در سکوت 
پرسش برانگیز روسای کل اسبق، سابق و فعلی بانک مرکزی و 
دیگر بانکداران، به انتقادها و ابهام ها پاسخ می دادند. آیا بانکداران 
می دانند که رسالت حرفه ای یعنی چه؟ اگر نمی دانند که همان 

بهتر که کل بانک ها را در بانک مرکزی ادغام کنیم.

براســاس گزارش معاونــت فنی گمــرک ایران، 
اختــال در ترخیــص کامیون های دپو شــده در 
گمرک ادامه دارد و به رغم مهلت تعیین شــده 
از ســوی دادســتانی و گذشــت چند مــاه از این 
مهلــت به دلیل صــادر نشــدن کد رهگیــری در 
بانک هــا، کمتــر از ۵۰ درصد کامیون هــای دپو 

شده در گمرک ترخیص شدند.

ســازمان امــور مالیاتــی پــس از شناســایی 
دارنــدگان خودروهــای لوکــس و بارگــذاری 
اطاعات مربوط به ۵۵۰ هزار خودرو در سامانه 
»مالیات بر خودروهای گران قیمت و لوکس«، 
اعام کرد براســاس اطاعات کســب شــده به 
محاسبه مالیات برای واحدهای مسکونی و باغ 
ویاهای گران قیمت اقدام کرده و نتایج حاصل 
از آن را در درگاه الکترونیــک ســازمان منتشــر 

کرده است.

خبرگــزاری جمهــوری اســامی  )ایرنا( نوشــت: 
شــرکت های کــروز و عظــام، ۲ شــرکت بــزرگ 
قطعه ســاز درحالی کــه بایــد نقــش خــود را در 
توســعه صنعت خــودرو و رفع نیازهــای موجود 
ایفــا کننــد، بــا اتهاماتــی همچــون زدوبنــد، 
رشــوه، سوءاســتفاده از تحریــم و اســتفاده از 
رانــت اطاعاتی، بیشــتر فسادســاز بوده اند تا 
قطعه ســاز و در مجموع ۵۰هزار میلیارد تومان 

پرونده فساد دارند.
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تزریق واکسن آسترازنکا در بعضی مراکز بهداشتی 
متوقف شده اســت. با اینکه اعلام می شود توقف 
تزریق ایــن واکســن به دلیل کم بــودن تعداد 
واکسن های وارداتی بوده، اما اخباری غیررسمی 
حکایت از ثبت مواردی از مرگ ناشــی از تزریق 
این واکسن دارد که منجر به توقف تزریق آن شده 
است. ماجرای عوارض تزریق آسترازنکا اما موضوع 

جدیدی نیست. 
پیش از این و از همان ابتدا شرکت سازنده به صورت 
جهانی اعلام کرد که در هر یک میلیون نفر تعدادی 
عارضه ازجمله ایجاد لخته در ارگان ها و بافت های 
بدن منجر به سکته مغزی یا آمبولی در قلب و بروز 
بعضی مشکلات خودایمنی، ایجاد می شود. همین 
موضوع سبب شد تا آسترازنکا از همان ابتدا سهم 
زیادی در سبد واکسیناسیون ایران نداشته باشد. 
با این حال از آنجا که بعضی کشورها صدور ویزا را 
منوط به تزریق چند واکســن ازجمله آسترازنکا 
کردند، میزان تقاضا برای تزریق این واکسن هم 
بالا رفت و با وجود عوارض احتمالی، عده ای ناچار 
به تزریق این واکســن برای انجام سفرهایشــان 
شــدند. هر چند که خیلی های دیگر، تحت تأثیر 
اخبار منتشر شــده درباره میزان اثرگذاری بالای 
این واکسن بر مبتلا نشدن به کرونا، در صف های 
طولانی تزریق آن منتظر ماندند. آمارهای وزارت 
بهداشت نشان می دهد که از بیش از 131میلیون 
واکســن تزریق شــده، 11میلیون دوز، ســهم 
آســترازنکا بوده و تاکنون 16میلیون و 754هزار 
و 610دوز از این واکسن وارد ایران شده است. تا 
چند ماه پیش، این واکسن برای زنان زیر 50سال 
توصیه نمی شد اما با باز شدن مرزها و آغاز سفرهای 
خارجی، تقاضا برای این واکســن هــم بالا رفت. 
همان زمان هم همشهری گزارشی از دستکاری 
اطلاعات تزریق واکسن در سامانه وزارت بهداشت 
برای مسافران خارج از کشور منتشر کرد که نشان 
می داد گروهی برای دریافت ویزای سفر درخواست 
تغییر اطلاعات تزریق واکســن از ســینوفارم به 

آسترازنکا بودند.

انتشار خبر سه مرگ با تزریق آسترازنکا
اواســط هفته گذشــته خبرهایی درباره متوقف 
شدن تزریق آسترازنکا در بعضی مراکز بهداشتی 
به گوش رسید که در ابتدا دلیل آن کمبود ذخایر 
این واکسن عنوان  شد، اما از روز گذشته با دست 
به دست شدن پیامی در فضای مجازی که منتسب 
به یعقوب مظفری، مدیر شبکه بهداشت و درمان 
چناران در خراســان رضوی بود، زوایای دیگری 
از ماجرای توقف تزریق این واکســن برملا شــد. 
مظفری در این پیام از مرگ دختر 24ســاله اش 
بر اثر تزریق واکســن آســترازنکا خبــر داده و 
نوشــته بود:»علاوه بر فرزندش 2دختر 1۹ساله 

و 22ســاله دیگر هم بر اثــر تزریق همین 
واکسن آسترازنکا در بیمارستان قائم 

مشهد جان خود را از دست داده اند.« 
پیگیری های همشهری از این ماجرا 
نشان می دهد که نه تنها در مشهد 
که در اصفهان و تهران و چند شهر 

دیگر هم مرگ افراد جوان بر اثر سکته  
مغزی و آمبولی قلب منتســب به تزریق این 

واکسن، ثبت شده است، هر چند که افزایش مرگ 
ناشــی از تزریق آســترازنکا هنوز از سوی وزارت 
بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی به طور رسمی 
تأیید نشده و محمد هاشــمی، سرپرست روابط 
عمومی وزارت بهداشت در این باره به همشهری 
می گوید: »آســترازنکا ازجمله واکسن های مؤثر 
علیه بیماری کروناست که صدها میلیون دوز آن 

در دنیا استفاده شده اســت. البته از ابتدا وزارت 
بهداشت اعلام کرده بود که به دلیل بعضی عوارض 
نادر، بهتر است گروه سنی زیر 50 سال واکسن های 

دیگر را تزریق کنند.« .

مرگ ناشی از تزریق واکسن در دست بررسی است 
پیگیری های همشهری، مرگ  فرزند مسئول شبکه 
بهداشت چناران در بیمارستان قائم مشهد را تأیید 
می کند، اما براساس اعلام مدیر روابط عمومی این 
بیمارستان به همشــهری، علت مرگ در دست 
بررسی اســت و به زودی در این باره اطلاع رسانی 
می شود: »تزریق واکسن برای فرزند این پزشک 
در شهرستان چناران صورت گرفت اما پس از بروز 
بیماری در این مرکز بستری شد و جان خود را بر 
اثر سکته مغزی از دست داد.« او درباره ادعای این 
پزشــک مبنی بر مرگ 2دختر دیگر بر اثر تزریق 
واکسن هم توضیح می دهد:» این مسئله به صورت 
قطعی مورد تأیید نیست اما اظهارنظر در این باره 

نیاز به بررسی های بیشتر دارد.« جواد حسینی، 
معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مشهد هم، 
مرگ بر اثر تزریق واکسن آسترازنکا در بیمارستان 
قائم را تأیید نکرد و گفت کــه این موضوع هنوز 
به قطعیت نرســیده اما هم اکنون درباره واکسن 
آسترازنکا شرط ســنی اعلام و بخشنامه تزریق 
واکسن ها صادر شده است: »دوز اول این واکسن 
برای تمام گروه های ســنی ممنوع است. تزریق 
دوز دوم هم برای افراد زیر 50 ســال که دوز اول 
را آسترازنکا گرفته اند با یادآوری احتیاط صورت 
خواهد گرفت. همچنین دوز سوم برای افراد زیر 
50سال که دوز اول و دوم را آســترازنکا نزده اند 
ممنوع است و برای افراد بالای 50سال با گرفتن 

رضایت از خود شخص انجام می شود.« 

عوارض آسترازنکا اطلاع رسانی شده بود 
مســئولان وزارت بهداشت می  گویند که عوارض 
آســترازنکا از همان ابتدا اطلاع رسانی شده بود 
با این حال خیلی ها تمایل به تزریق این واکســن 
دارند. محمد مهدی گویــا، رئیس مرکز مدیریت 
بیماری هــای واگیر وزارت بهداشــت هم با بیان 
اینکه آســترازنکا عارضه نــادری دارد که ممکن 
است باعث لخته شــدن خون در بعضی از عروق 
حیاتی و مهم بدن همچــون عروق مغز، 
قلب و اندام ها شــود به ایسنا گفته تمام 
عوارض مربوط به واکسن های کرونا 
در ایران در سطح استانی و کشوری 
جمع آوری و تجزیه و تحلیل می شوند 
و اگر عارضه ای بیش از حد مورد انتظار 
رخ داده باشد، کمیته کشوری بررسی 
عوارض واکســن در این بــاره تصمیم گیری 

می کند. 
او درباره موارد منع استفاده از واکسن آسترازنکا 
توضیح می دهد: »مشــکلات مطرح شده درباره 
این واکســن از همان ابتدا اطلاع رسانی شد که 
افراد در سنین باروری آن را تزریق نکنند و دلیل 
این موضوع هم همان عارضه یعنی احتمال لخته 
شدن خون مطرح شده بود. این موضوع از سوی 

معاون بهداشــت وقت اعلام و در دســتورالعمل 
وزارت بهداشت اطلاع رسانی شده است. همچنین 
توصیه شــده که افراد زیر 50سال تا حد امکان از 
واکسن های دیگر اســتفاده کنند و دلیل آن هم 

توضیح داده شده است.«

عبور از پیک ها با تزریق واکسن ها صورت گرفت
یکی از مسئولان سابق حوزه بهداشت و درمان که 
نخواست نامش در گزارش منتشر شود، هم به این 
موضوع اشــاره می کند و به همشهری می گوید: 
»الزام داشتن کارت واکسن آسترازنکا در صدور 
ویزای شینگن باعث شده تا تمایل جوان ترها به 
تزریق این واکســن به ویژه در دوز بوستر بیشتر 
شــود. البته وزارت بهداشــت از همان ماه های 
ابتدایی صدور پروتکل های تزریق واکســن در 
قالب توصیه اعلام کرد که واکسن هایی ازجمله 
سینوفارم به آسترازنکا ارجح است و حتی برای 

جوان ترها هم این واکسن تزریق نمی شد.« 
او، ثبت مواردی از مرگ به دلیل تزریق واکســن 
آســترازنکا در میان افراد جوان را تأیید می کند 
اما معتقد اســت که این مسئله به معنی افزایش 
آمار فوت ناشــی از تزریق این واکســن نیست:  
»سیستم ایمنی افراد جوان با افراد بالای 60سال 
متفاوت اســت و در گروه های ســنی بالاتر این 
عوارض کمتر دیده شــده اســت. حالا با توجه 
به استقبال بیشــتر جوان ها مواردی از عوارض 
گزارش می شود که مورد توجه قرار گرفته است. 
البته واکسن ها به صورت کلی هیچ عارضه حادی 
ندارنــد اما درباره آســترازنکا به صــورت موارد 
نادر به نظر می رســد که بیش از سایر واکسن ها 
دارای عوارض اســت و به همین دلیل درصورت 
دسترسی به سایر واکسن ها، تزریق آن منطقی 
نیست. این مســئله نه تنها درباره آسترازنکا که 
درباره دیگر واکســن ها با پلتفــرم آدنوویروس 

ازجمله واکسن جانسون جانســون و کان سینو 
چینی هم مطرح شــد. درباره مدرنا هم همین 
مشکلات مطرح و تزریق آن محدود شده است.« 
او در پاسخ به این سؤال که با این اوصاف باز هم 
نگرانی هایی از تزریق واکسن ایجاد خواهد شد؟ 
پاسخ می دهد:»تزریق واکسن ها به صورت کلی 
منجر به کاهش مرگ و ابتلای شــدید شده اند و 
عبور ایران از پیک دلتا و قله بیماری در تابستان 
با تزریق واکسن ها میسر شد که بخش عمده ای از 
آن سینوفارم و تعدادی از واکسن های تولید داخل 
بودند. هم اکنون واکسن هایی با پلتفرم ویروس 

ضعیف شده و یا نوترکیب ها گزینه بهتری اند.«
او همچنین در پاسخ به این ســؤال که عوارض 
ناشی از تزریق واکسن تا چه زمانی افراد را تهدید 
می کند، می گوید: »نشانه ها در روزها و هفته های 
اول واکســن بروز می دهد و تأخیر در مشخص 
شدن عارضه، اتفاق نادری است. اگر حدود یک 
ماه از تزریق واکســن هم گذشته باشد، احتمال 

ایجاد عارضه در فرد بعید است.« 

شک به »آسترازنکا«
همشهری ماجرای تزریق یکی از واکسن های خارجی کرونا و مشکلات احتمالی که برای دریافت کنندگان آن ایجاد شده را بررسی کرده است 

سلامت

خبر

اهمیت توجه به سلامت زنان
در دوران کرونا

حدود 2سال از شــیوع ویروس کرونا می گذرد و در این مدت 
که جهان با جهش های مختلفی از ویــروس کرونا درگیر بوده، 
سیستم بهداشتی جوامع در تمام دنیا ازجمله ایران را تحت تأثیر 
قرار داده است. یکی از مهم ترین عوامل ویروسی که برای سلامت 
زنان اهمیت زیادی دارد، ابتلا به ســرطان دهانه رحم است که 
در دوران کرونا به فراموشــی سپرده شد. این در حالی است که 
همزمان با افزایش مرگ ومیرهای ناشی از کرونا غافل شدن از 

دیگر بیماری های ویروسی نگران کننده است.
سرطان دهانه رحم یکی از سرطان های شــایع زنان و مرتبط 
با HPV اســت که با توجه به تزریق واکســن، قابل پیشگیری 
است و اگر در مراحل اولیه تشــخیص داده شود به راحتی قابل 
درمان اســت. مهم ترین اقدامی که می توان برای پیشگیری از 
سرطان دهانه رحم انجام داد، واکسینه شدن زودهنگام و انجام 
آزمایش های غربالگری به طور منظم است. این واکسن، بدن را 
در برابر انواع HPV که اغلب باعث سرطان دهانه رحم، واژن و 
فرج می  شوند، محافظت می کند. واکسیناسیون HPV به تمام 
نوجوانان 11 تا 12ساله توصیه می شــود و تا 26سالگی هم در 
اولویت واکسیناســیون قرار دارد. هر چند می توان از ۹سالگی 
هم آن را توصیه کرد. البته پیشنهاد می شود تمام زنان در سن 
فعالیت جنسی یعنی 27 تا 45ســال واکسن را دریافت کنند. 
واکسیناسیون HPV در این محدوده ســنی هر چند مزایای 

کمتری دارد، اما با این حال باز هم می تواند مؤثر باشد.
اگر واکسیناسیون قبل از 15سالگی شــروع شود، تزریق 2دوز 
توصیه می شود، به این صورت که دوزها باید با فاصله 6 تا 12ماه 
تزریق شــوند. اما برای افرادی که واکســن را بعد از 15سالگی 
دریافت می کنند، به صورت 3دوز خواهد بود. واکسیناســیون 
HPV می تواند از عفونت های جدید HPV جلوگیری کند، اما 
عفونت ها یا بیماری های موجود را درمــان نمی کند. به همین 
دلیل این واکسن زمانی که قبل از هرگونه قرار گرفتن در معرض 
HPV تزریق شود، بهترین عملکرد را خواهد داشت. البته در کنار 
آن، غربالگری سرطان دهانه رحم باید به طور منظم انجام شود. 
2نوع آزمایش غربالگری در بسیاری از کشورها انجام می شود که 
به پیشگیری از ســرطان دهانه رحم یا تشخیص زودهنگام آن 
کمک می کند. اول، تست پاپ اسمیر است که تغییرات سلولی 
در دهانه رحم را نشــان می دهد. این تغییرات درصورت تأخیر 
درمان، ممکن است به سرطان دهانه رحم تبدیل شود. دوم تست 
HPV که در آن به دنبال جست وجوی ویروس پاپیلومای انسانی 
است و می تواند باعث این تغییرات سلولی شود. هر دو آزمایش 
را می توان در آزمایشــگاه ها انجام داد که در بسیاری از کشورها 

رایگان یا تحت پوشش بیمه انجام می شود.

آمار ابتلا به سرطان در ایران؛ هرسال 
بیش از ۱۳۵هزار نفر 

روز گذشــته وزارت بهداشــت اعلام کرد که هر سال بیش از 
135هزار ابتلا به سرطان در کشور ثبت می شود. اعلام این آمار 
از سوی این مسئول در شرایطی است که مهر سال۹4، رئیس 
مرکز تحقیقات ســرطان ایران، آمار ابتلای سالانه سرطان را 
۹0هزار نفر اعلام کرده بود که مــوارد ابتلای جدید، حکایت 
از افزایش قابل توجه ابتلا در کشــور دارد. براساس اعلام علی 
قنبری مطلق، رئیس اداره پیشگیری از سرطان مرکز مدیریت 
بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشــت به ایســنا، هر سال 
5درصد به موارد ابتلا به این بیماری اضافه می شود. به گفته او، 
آخرین بررسی ها نشان می دهد، شایع ترین سرطان ها در زنان، 
سرطان پستان و در مردان سرطان پروستات است:»ایجاد این 
سرطان ها کاملا به ســبک زندگی افراد وابسته است، تا پیش 
از سال۹5، سرطان معده شــایع ترین سرطان در میان مردان 
بود اما حالا یک رده کاهش یافته و سرطان پروستات در صدر 
قرار گرفته است.« به گفته قنبری مطلق، در کنار تغییر سبک 
زندگی، اســتفاده ازغذاهای نامناســب، کم تحرکی، مصرف 

سیگار و... به عنوان عوامل ایجاد سرطان به شمار می رود.
ماجرای ابتلا به ســرطان اما با تهیه داروهای مربوط به این 
بیماری گره خورده. گزارش های رســیده حکایت از مشقت 
بیماران در تهیه برخی از داروهای مربوط به سرطان است. 
حالا این مسئول در وزارت بهداشت، تأکید کرد که بیشترین 
چالش مربوط به داروهایی است که در فهرست دارویی ایران 
نیست. در کنار آن هم مسئله دیگر، تامین ارز است:» گاهی 
برخی داروهایی که در فهرســت دارویی ایران قرار دارند در 
مقطع زمانی دچار کمبود می شــوند اما دوباره در دسترس 
قرار می گیرند. البته همان زمان های کوتاه بروز کمبود هم 
بیماران را دچار مشــکل می کند باید با تلاش سازمان غذا و 
دارو این مشکل حل شود«. قنبری مطلق همچنین درباره 
تامین تجهیزات تشخیصی مرتبط با شیمی درمانی و درمان 
سرطان هم توضیح داد:»عمده  مســئله مرتبط با تحریم ها 
است. مشکل دیگر تامین ارز تهیه این دستگاه ها و در وهله 
دوم موضوع پرداخت اســت که ما را دچار چالش می کند. 
عمدتا تامین منابع مالی مشــکل بیشتری است. مثلا برای 
درمان سرطان همچنان به دســتگاه  رادیوتراپی نیاز داریم 
اما تعداد آنها کمتر از میزان مورد نیاز است. امیدواریم با رفع 
تحریم ها بخشــی از این کمبودها جبران شود.« او در عین 
حال که اعلام کرد حدود 40 تا 50درصد ســرطان ها قابل 
پیشگیری اند، به برنامه پیشــگیری و تشخیص زودهنگام 
سرطان در کشور اشــاره کرد. به گفته او، برنامه پیشگیری 
و تشخیص زودهنگام سرطان برای 3سرطان پستان، روده 
بزرگ و دهانه رحم است. این سرطان ها که قابل پیشگیری 
هســتند از نظر بروز و شــیوع هم درصد بالایی دارند. این 
3سرطان بیش از 25 درصد کل سرطان های 2جنس و بیش 
از 40 درصد ســرطان خانم ها را تشکیل می دهند؛ بنابراین 

شناسایی آنها اهمیت بالایی دارد.

 شهریار حیدری 
 عضو کمیسیون تلفیق مجلس 

طبــق مصوبــه کمیســیون تلفیــق، حقوق 
سربازان وظیفه مجرد مشغول در مناطق 
غیرعملیاتــی حداقل ۶۰درصد، مشــغول 
در مناطــق عملیاتــی حداقــل ۷۵درصــد 
و ســربازان متاهــل ۹۰درصــد مبتنــی بــر 
قانــون مدیریــت خدمات کشــوری تعیین 

خواهد شد.

 مسعود یونسیان
 دبیر کمیته اپیدمولوژی کرونا 

مــا دو هفتــه قبــل حــدودا به طــور متوســط 
۱۲درصد افزایش روزانه ابتلای کرونا نسبت 
به روز گذشــته را داشــتیم. هفته پیش این 
عدد به ۱۵درصــد و اواخر هفته به ۲۰درصد 
رســید؛ یعنــی نه تنهــا مــوارد ابتلا به شــکل 
تصاعدی افزایش پیدا می کند، بلکه آهنگ 
این تصاعدی بودن نیز رو به افزایش است. 

 بهزاد وحیدنیا
 مدیرکل مشاوره بهزیستی 

در پی برنامه ریزی منســجم بهزیستی و 
مداخــلات روانشناســی، میزان ســازش 
کل از ابتدای راه اندازی سامانه از سال۹۷ 
تاکنون بــه حــدود ۱۵.۲4درصد رســیده 
اســت. بــرای پوشــش مشــاوره ای ســایر 
دعاوی طلاق، نیازمند مشارکت سازمان 

برنامه و بودجه در این زمینه هستیم.

نقل قول 

عدد خبر

 پیشــنهاد دولت در لایحه بودجه برای 
پــاداش پایــان خدمــت بازنشســتگان 
44۵میلیون تومان بود که پس از بحث 
و بررسی در کمیســیون تلفیق بودجه 
ســال۱4۰۱ ایــن عــدد بــه 4۷۲میلیون 
یعنــی  کــرد  پیــدا  افزایــش  تومــان 

۲۷میلیون بیشتر.  )ایلنا(
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معــاون قضایــی ســازمان زندان هــا: از 
ابتــدای امســال تــا قبــل از بهمن مــاه 
بالــغ بــر ۲۵۲هــزار مــورد دادرســی 
الکترونیکی انجام شده که در مقایسه 
بــا همیــن مــدت در ســال۹۹ شــاهد 
رشــد 3۲۹درصــدی بوده ایــم. بــر ایــن 
اســاس، اعــزام زندانیــان بــه مراجــع 
قضایــی و رســیدن بــه عــددی درحدود 
۱۰۱هــزار مــورد در ســال جاری، کاهش 
۶8درصدی را نســبت به ســال گذشته 

رقم زده است.

252000

رئیس سازمان امدادونجات جمعیت 
هلال احمر از امدادرســانی به بیش از 
4۰۰۰ نفر در حوادث ســه روز اخیر خبر 
داد و گفت: در این ســه روز درمجموع 
۲۹3ماموریت در سراسر کشور انجام 
شــده کــه شــامل ماموریت هــای حوزه 
شــهر و راه، حــوادث جــوی، حــوادث 

ترافیکی و... می شود.

4000

کنکور۱402 الکترونیکی می شود
معاون فنی و آماری سازمان سنجش آموزش کشور 
با تأکید بر اینکه تغییری در سهمیه های ورود به 
دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی در سال آینده 
اتفاق نمی افتد، اظهار کرد: اگرچه این موضوع در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در حال بررسی است، 
اما اگر هم تغییراتی صورت بگیــرد برای کنکور 

سال1401 اعمال نمی شود.
معاون فنی و آماری ســازمان ســنجش آموزش 
کشور افزود: یکی از تغییراتی که در کنکور1401 
خواهیم داشت مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
برای پذیرش در رشــته های پزشکی خواهد بود 
که براســاس این مصوبه ســال آینده 20درصد 
به ظرفیت پذیــرش داوطلب در این رشــته ها 
اضافه خواهد شد. در سال1400 ما تعداد 8هزار 
دانشجوی پزشکی را در دانشگاه ها پذیرش کردیم 
که براســاس مصوبه جدید شــورا این ظرفیت با 
افزایش 20درصدی یعنی 1600نفری به ۹600 

نفرخواهد رسید.
همچنین رئیس سازمان سنجش کشور در نشست 
خبری روز گذشــته گفت: کنکور از سال1402 
به صورت تمام الکترونیکی برگزار می شود و اگرچه 
تغییرات کنکور از ســال1401 شــروع شده اما 
تغییرات اساسی و عمده آن از سال 1402 و 1403 
اعمال خواهد بود و تصمیــم داریم کنکور در این 

سال ها به صورت تمام الکترونیکی برگزار شود.

آموزش

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار

ثبت كمتر از 10 پرونده عارضه واكسن از 130 ميليون دوز تزريق
کمال حیدری، معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، در گفت وگو با 
همشهري درباره عوارض گزارش  شده و مرگ ناشی از تزریق واکسن آسترازنکا توضیح 
مي دهد و مي  گوید: »نه تنها درباره آســترازنکا که براي تمام واکسن ها از همان ابتدا 
عوارض ثبت و به معاونان درمان در دانشگاه  علوم پزشکی گزارش می شود تا بررسی 
و پیگیری های لازم صورت بگیرد. پرونده های ثبت شده هم به کمیته علمی در وزارت 
بهداشت ارسال می شود تا مورد تایید قرار بگیرد. بررســي هاي ما از تمام واکسن ها 
نشــان دهنده افزایش عوارض یا مرگ در پي تزریق واکسن نیست.« به گفته حیدری، 
تاکنون بیش از ۱۳0میلیون دوز واکســن تزریق شده اســت، در میان آنها مواردی از 
عوارض و مرگ هم تایید شده که بسیار کم است: »بر اساس آخرین آمار تا ۱۱۵میلیون 
دوز تزریق صدها پرونده به کمیته علمی ارجاع شــده بود اما کمتر از ۱0پرونده مربوط 
به عوارض واکســن ها مورد تایید قرار گرفت.« این مسئول درباره مرگ فرزند پزشک 
چنارانی بر اثر تزریق آســترازنکا هم می گوید: »این مســئله به عنوان مرگ ناشی از 
تزریق واکسن گزارش شده اما اینکه آیا قطعا به دلیل تزریق واکسن فوت رخ داده، هنوز 
مشخص نیست. پرونده این فرد در دست بررسی است.« معاون بهداشت درباره نگرانی 
افرادی که باید این روزها دوز دوم واکسن آسترازنکا را تزریق کنند، توضیح مي دهد: 
»هر واکسنی از هر مدلی، در تمام دنیا، عوارضی دارد اما عارضه جدی از جمله مرگ و 
آنسفالیت که از قدیم هم بوده و یک در میلیون نفر و بسیار نادر است. اینکه بر اساس 
شایعات منتشر شده فضای مجازی افراد نسبت به تزریق واکسن نگران شوند، قابل تایید 
نیست. حساسیت های موجود درباره واکسن ها در جهان وجود دارد و تمام اطلاعات آن 
در بین کشورها مبادله می شود. سلامت افراد برای تمام دنیا مهم است و اگر عارضه جدی 
درباره واکسن ها مشاهده شود، قطعا اطلاع  رسانی بین المللی صورت مي گیرد. به ویژه 
اینکه تزریق واکسن در ایران همیشــه با ملاحظات زیادی همراه بوده تا مشکلی برای 
سلامت جامعه وجود نداشته باشد.« این مسئول در وزارت بهداشت، همچنین در پاسخ 
به این سوال که آیا احتمال دارد تزریق واکسن آسترازنکا در کشور تغییر کند؟ مي گوید 
که چنین اتفاقي نمي  افتد: »دســتورالعمل تزریق این واکسن همانی است که از ابتدا 
وجود داشته است. ممنوع شدن تزریق دوز اول به دلیل کمبود این واکسن بوده است 
و از چند وقت پیش این مسئله را به دانشــگاه ها اعلام کردیم که جز افراد زیر ۵0سال 
که مجبورند سفرهای خارجی داشته باشند و به دلیل سیاست نادرست برخی کشورها 
حتما باید آسترازنکا تزریق کنند. اما دیگر دوز اول این واکسن تزریق نمي شود.« او در 
ادامه درباره علت برداشته شدن محدودیت تزریق این واکسن براي دوز سوم با وجود 
عوارض آن، توضیح مي دهد: »این فرضیه اشتباهی است که آسترازنکا عوارض بیشتری 
از واکســن های دیگر دارد، هیچ مرجع علمی این مسئله را تایید نکرده است. از همان 
ابتدا توصیه شد افراد زیر ۵0سال این واکسن را تزریق نکنند و در صورت اصرار به تزریق 
هم رضایت فرد وجود داشته باشد اما اخبار منتشر شده در فضای مجازی به گونه اي پیش 
رفت که آسترازنکا را واکسن بسیار موثرتر و ارزشمندتر نسبت به سایر واکسن ها عنوان 
کردند و این مسئله میل مردم به تزریق این واکسن را زیاد کرد. از همان ابتدا هم  تزریق 

این واکسن برای این گروه های سنی منوط به رضایت خودشان بود.«  

حوریه سلیمان جاهی
استاد گروه ویروس شناسی دانشگاه تربیت مدرس

میلیون

وزارت بهداشــت: آســترازنکا ازجملــه 
بیمــاری  علیــه  مؤثــر  واکســن های 
کروناســت کــه صدهــا میلیــون دوز 
آن در دنیــا اســتفاده شــده اســت. از 
ابتــدا وزارت بهداشــت اعــام کــرده 
بود کــه به دلیل بعضــی عــوارض نادر، 
بهتــر اســت گــروه ســنی زیــر ۵۰ســال 

واکسن های دیگر را تزریق کنند

روز گذشــته مدیــر شــبکه بهداشــت و 
درمــان چنــاران مشــهد از مــرگ دختر 
24ساله خود و 2دختر جوان دیگر در 
پی تزریق واکسن آسترازنکا خبر داد؛ 
مسئولان بهداشتی مشهد این خبر را 
تأیید نکرده و گفتند که ماجرا در دست 

بررسی است
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یادداشت

حادثه

 نقش موتورسواران
در حوادث ترافیکی 

اغلب حوادث و تلفات رانندگی در کلانشهرها را موتورسوارانی 
رقم می زنند که متأسفانه نه تنها به قوانین و مقررات راهنمایی 
و رانندگی توجهی نمی کنند بلکه با حرکات نامتعارف، سرعت 
بالا، عدم رعایت ایمنی شخصی در رانندگی و ایجاد مزاحمت 
ترافیکی باعث بروز سوانح جبران ناپذیری مانند مرگ خود، 

سرنشینان و حتی دیگر رانندگان و عابران پیاده می شوند.
برخی موتورسواران که گویا هیچ چراغ قرمز و علامت ایستی 
برایشــان معنا ندارد، با حضور مخاطره آمیز در بزرگراه ها و 
معابر، تنها  دنبال راهی برای رسیدن به مقصد هستند و با این 
هدف، وسیله و مسیر را توجیه می کنند و از هیچ نوع سرپیچی 
از قانون ابایی ندارند.  نکته تأسف انگیز ماجرا اینجاست که به 
هنگام برخورد سلبی پلیس با این موارد که کم هم نیستند، 
این پلیس است که مورد عتاب و خطاب قرار می گیرد و برخی 
نیز با حمایت از فرد خاطی، پلیس را نیرویی می دانند که تنها 
درصدد برخورد قهرآمیز با افرادی است که با موتورهای خود 

امرار معاش می کنند.
توجه به این نکته ضروری است که اکثر راکبان موتورسیکلت، 
از موتورهای قدیمی و مستهلک اســتفاده می کنند و از این 
وســیله نقلیه برای گذران زندگی بهــره می برند و این نکته 
موجب شــده که در هنگام برخوردهای بعضا قهری پلیس، 
این موضوع، بیش از رعایت نکردن قوانین و مقررات به چشم 
بیاید و باعث شود احساسات عمومی برانگیخته شود و انتشار 
فیلم های تقطیع شده از برخوردهای پلیس، »موتورگیری« 
را به امری ضد اجتماعی مبدل کند. این در حالی اســت که 
پلیس همواره براساس وظیفه ذاتی خود عمل می کند و در 
اجرای این وظایف هرگز عقب نشینی نمی کند. همواره سخن 
از فرهنگسازی در حوزه ترافیک وجود دارد و بخش ایجابی 
فرهنگســازی در حوزه ترافیک برعهده نهادهای آموزشی 
اســت اما در این مرحله به کژکارکــردی نهادهای مختلف 
و دســت اندر کار حوزه ترافیک برمی خوریم. حال آنکه هر 
فرهنگسازی به صلابت و استحکام در برخورد نیازمند است 
و باید ضمانت اجرا داشته باشد که پلیس و اجرای طرح های 
مختلف در این خصوص نیز ضمانت اجرای فرهنگسازی در 

حوزه ترافیک است.
البته در سال های اخیر، پلیس همگام با برخوردهای قهری 
که وظیفه ذاتی آن است، بار فرهنگسازی این موضوع را نیز 
برعهده گرفته و در تلاش است تا با اجرای طرح های مختلف 
مانند فرهنگیاران ترافیک و همیاران پلیس و آغاز آموزش های 
ترافیکی از کودکی و در مدارس و با همکاری وزارت آموزش 
و پرورش، نقش خــود را در فرهنگســازی رعایت قوانین و 
مقررات راهنمایــی و رانندگی و احترام بــه آن، ایفا کند. یا 
اجرای طرح های ترافیکی سلبی اما با بار آموزشی، مانند طرح 
»موتوریار« که راکب متخلف باید در یک موقعیت میدانی با 
کاور »پلیس یار« حضور یافته و درواقع یک دوره آموزشــی 
کوتاه اما پرمحتوا را بگذرانــد.   یکی دیگر از طرح های موفق 
پلیس در ادغام دو سویه بخش های سلبی و ایجابی برخورد با 

متخلفان است که کماکان به قوت خود باقی است.
اما واقعیت این است که عقل حکم می کند، موتورسواران با 
توجه به ناایمن بودن وسیله نقلیه خود، خطرناک بودن معابر 
بزرگراهی، تونل های شهری و بعضا تخلفات رانندگان خودروها 
که موجب ایجاد جرح در موتورســواران می شود، بیشتر به 
قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی پایبند باشــند چراکه 
درصورت بروز یک حادثه تلخ رانندگی، این موتورســواران 

هستند که بیشترین آسیب را می بینند و متضرر می شوند.

 برخورد مرگبار قطار با وانت
در ورامین 

برخورد قطار با وانت در ورامین جان کودکی را گرفت و موجب 
مصدومیت دست کم 5نفر شد.

به گزارش همشهری، این حادثه صبح دیروز در خط آهنی که 
از منطقه باغخواص ورامین عبور می کند اتفاق افتاد. ماجرا از 
این قرار بود که یک وانت بار که چند کودک از اتباع افغانستان 
سوار بخش بار آن بودند قصد عبور از ریل را داشت که درست 
در همان لحظه یک قطار باری از راه رسید و با وانت بار برخورد 
کرد. شــدت این تصادف به حدی بود که سرنشینان وانت از 

خودرو به بیرون پرتاب و اغلب آنها مصدوم شدند.
علیرضا ابراهیمی، مدیر بحران شهرستان ورامین در این باره 
گفت: عوامل امدادی شهرستان ورامین با اطلاع از وقوع حادثه 
برخورد قطار با یک دســتگاه وانت بار در تقاطع موســوم به 
باغخواص به محل حادثه اعزام شدند و نسبت به ایمن سازی  

منطقه اقدام کردند.
وی ادامه داد: در این حادثه 6نفر به شــدت مصدوم و توسط 
امدادگران اورژانس به بیمارســتان منتقل شدند که یکی از 
آنها که دختری ۱۰ساله بود به دلیل شدت جراحات وارده در 
بیمارستان جان خود را از دست داد. به گفته ابراهیمی، در این 
حادثه قطار از خط خارج نشــد و دقایقی بعد حرکت قطارها 

به صورت عادی ادامه پیدا کرد.

رانندگان متخلف در تونل نیایش تحت پیگرد قرار گیرند
تنها راه کوتاه مواصلاتی غرب به شرق تونل نیایش است که برخی 
خودروها با سرعت سرسام آور و از خط ویژه از آن عبور می کنند 
و در انتهای مســیر به صف داخل خودروها بازمی گردند. تقاضا 
می شود با استفاده از دوربین های داخل تونل متخلفان شناسایی 

شده و تحت پیگرد قرار گیرند.
سیدنوری آقایی

پله برقی متروی میرداماد خراب است
حدود یک ماه است که پله برقی متروی میرداماد خراب است و 
این موضوع موجب دردسر و عذاب افرادی است که به طور مرتب 
از این ایستگاه تردد می کنند. لطفا به این موضوع رسیدگی کنید.
کلاهدوز از تهران

فرصتی تاریخی برای خودروسازان داخلی
همه خودرو ســازان مطرح روی ساخت خودروهای تمام برقی 
سرمایه گذاری می کنند. این امر یک فرصت تاریخی پیش پای 
خودروسازان داخلی ما قرار داده است تا با سرمایه گذاری جدی 
روی ساخت خودروهای برقی عقب ماندگی صنعت خودروسازی 

خودمان را جبران کنیم.
رضا محب از تهران

تک درخت کهنسال خیابان بهار شمالی را دریابید
داخل کوچه عمرانی واقع در خیابان بهار شــمالی تهران، یک 
تک درخت بســیار قدیمی وجود دارد که به دلیل ارتفاع زیاد، 
اهالی کوچه و محله قادر به بالا رفتن و هرس کردن آن نیستند. 
از مسئولین شــهرداری منطقه درخواســت هرس کردن این 

درخت زیبا را داریم.
عمرانی از تهران

اتوبوس های بی آر تی هیچ دست آویزی برای مسافران 
ندارند

پیش از این اتوبوس ها دست آویزهای چرمی یا پلاستیکی 
داشتند که مسافران سرپایی می توانستند از آنها استفاده 
کنند، متأســفانه اکنــون هیچ کــدام از اتوبوس ها این 
دســت آویزها را ندارند و مســافران چاره ای جز گرفتن 
میله های وسط اتوبوس ندارند که طبیعتا همه مسافران 
نمی تواننداز آن استفاده کنند. از اتوبوسرانی تقاضا داریم 
با جذب اسپانســر یا هر روش دیگری که ممکن اســت، 
نسبت به ایجاد دســت آویز در همه اتوبوس های بی آرتی 

اقدام کند.
راستگو از تهران 

خط جدید تهران – مشهد آرامش اهالی خزانه بخارایی 
را بر هم زده است

در محدوده متروی خزانه بخارایــی 2خط جدید تهران – 
مشهد راه اندازی شده که متأســفانه فاقد زیرساخت های 
کافی است و مسائل بسیاری برای ســاکنان ایجاد کرده و 
باعث عذاب آنها شده است. آیا کسی صدای ما را می شنود؟

اسکندرزاده از خزانه بخارایی 

چرا حقوق کارکنان دولت متناسب با هزینه ها افزایش 
نمی یابد

درحالی که هزینه ها در بســیاری بخش ها تا ۱۰برابر شده 
اســت حقوق ها شــاید تا 35درصد افزایــش یابد. حقوق 

کارمندان هم باید متناسب با این افرایش ها باشد.
 لاهرودی از تهران

نام صف کنار نام خیابان سپهسالار درج شود 
از شــهرداری منطقه ۱2تهــران تقاضا داریم نــام خیابان 
سپهسالار را که به  صف معروف است کنار تابلو درج کند تا 
شهروندان سرگردان نشــوند. کار ما کسبه شده است که  به  

مردم بگوییم صف همان سپهسالار است.
شیخی از تهران

خروجــی انتهای بلــوار دســتواره در خیابان مریم 
پاسخگوی حجم ترافیک نیست

در سال77 یک خروجی موقت از انتهای بلوار دستواره در 
مسیر خیابان مریم برای دسترسی به شرق بزرگراه شهید 
صدر و شهید بابایی ایجاد شــد که به رغم مشکلات بسیار 
همچنان باقی است و هم اکنون با افزایش ترافیک و ساخت 
املاک، این مسیر دیگر پاسخگوی حجم خودروها نیست. 
از مسئولان تقاضای ایجاد یک خروجی استاندارد و اصولی 

برای این مسیر داریم.
دستگردی از ساکنان خیابان مریم تهران 

پلیس با خودروهایی که شیشه دودی دارند برخورد کند
برخی خودروها شیشه های خود را دودی می کنند به شکلی 
که داخل خودرو قابل دیدن نیســت. این موضوع می تواند 
موجب افزایش جرم و جنایت شــود چرا که چهره راننده و 
سرنشینان خودرو قابل مشاهده نیست و اگر فردی از داخل 
خودرو درخواست کمک داشــته باشد  یا جرمی در حال 

وقوع باشد نمی توان به آن رسیدگی کرد.
مولایی از تهران

ثبت نام از جاماندگان سهام عدالت عین عدالت است 
ثبت نام جاماندگان ســهام عدالت و حذف یارانه اشخاصی 
که نیازی به یارانه  ندارند، از مصادیق نهادینه کردن عدالت 
است.شناسایی این افراد اگر مجدانه و قاطعانه باشد، ثبت نام 

جاماندگان هم سهل وآسان می شود.
نوح علی عسکرآبادی 
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ایمیل

همه  چیــز از اختــلاف 
2 بــرادر بر ســر زمین 
کشــاورزی در یکی از 
ولایت های افغانستان شروع شد. درگیری 
خونین آنها بر سر زمین، پای فرزندان شان 
را هم به این ماجرا باز کرد تا جایی که کار 

به انتقام جویی در تهران کشید. 
به گزارش همشهری، عصر سی ام آبان  ماه، 
مرد جوانی در خیابانی در جنوب تهران 
سرگرم جمع آوری ضایعات بود که ناگهان 
هدف حمله 4مرد نقابدار قرار گرفت. آنها 
با چوب ضربــه ای به ســر وی زدند و در 
اقدامی هولناک، هر 2 گوش او را بریدند 
و فرار کردند. مرد زخمی، تبعه افغانستان 
بود که با تماس شــاهدان با اورژانس به 
بیمارستان منتقل شــد و تحت درمان 
قرار گرفت. همزمان مأمــوران با حضور 

در بیمارستان به تحقیق از وی پرداختند 
و او گفت: وقتی مردان نقابدار از پشــت 
ســر با چوب ضربه ای به سرم زدند دچار 
سرگیجه شدم  اما در همان لحظه حدس 
زدم که 2 نفر از آنها پسرعموهایم هستند. 
من از روی هیکل شان آنها را شناختم و 
مطمئن هســتم به خاطر اختلافاتی که 

از قبل داشتیم، دست به این کار زده اند.

درگیری در افغانستان 
با این شکایت، گروهی از مأموران پلیس 
آگاهی تهران با دستور قاضی محمد جواد 
شفیعی، بازپرس شــعبه پنجم دادسرای 
جنایی، وارد عمل شدند و طولی نکشید که 
یکی از پسرعموهای شاکی دستگیر شد. 
او اعتراف کرد که با همدستی 3برادرش 
دســت به انتقام جویی خونین زده است و 

توضیح داد: پدرم معلول است و از مدت ها 
قبل با عمویم دچار اختلافاتی شــده بود. 
آنها ساکن یکی از ولایت های افغانستان 
هستند و دعوایشــان بر سر تصاحب یک 
زمین کشاورزی بود. این اختلافات ادامه 
داشت تا اینکه مدتی قبل پسرعمویم که 
حالا شاکی پرونده است به همراه پدر و برادر 
دیگرش به سراغ پدرم رفتند. آنها به شدت 
پدر معلولم را کتک زدند  و پســرعمویم 
)شــاکی( با لگد ضربه ای به شکم همسر 
برادرم که باردار بود و برای میانجیگری وارد 
درگیری شده بود، زد. همین اقدام او موجب 
شد تا فرزند برادرم سقط و همسر برادرم نیز 
چند روزی در بیمارستان بستری شود. از 
آن پس عمو و پســرعمویم در بین فامیل 
و بستگان پشت سر ما بدگویی کرده و به 
اینکه فرزنــد برادرم را در شــکم مادرش 

کشته اند افتخار می کردند.
وی ادامــه داد: وقتــی حرف های فامیل 
به گوشم رسید، تصمیم به انتقام جویی 
گرفتم اما شنیدم که پسرعمویم برای کار 
به ایران آمده است. از آشنایان و دوستانم 
پرس و جو کردم و با کمک برادرانم که در 
ایران بودند، پاتوق او را پیدا کردیم. پس از 
آن به صورت قاچاقی راهی ایران شدم تا 

نقشه ای را که در سر داشتم عملی کنم.
متهم گفت: شــب حادثه من و برادرانم، 
پسرعمویم را در محل خلوتی گیر انداخته 

و به او حمله کردیم. بخشی از گوش او را 
من بریدم و بخش دیگــر را برادرم. همه 
اینها برای انتقام جویی بود تا دیگر جرأت 

نکنند پشت سرما بدگویی کنند.
با اعتــراف این مــرد، 3بــرادر وی نیز 
بازداشت شدند و برای 2 نفر از آنها به اتهام 
گوش بری، ضرب و جرح و ورود غیرقانونی 
و 2نفر دیگر نیز به جــرم ضرب و جرح و 
ورود غیرقانونی قرار قانونی صادر شــد و 
آنها برای انجام تحقیقات بیشتر در اختیار 

مأموران اداره آگاهی تهران قرار گرفتند.

دعوای 2خانواده در افغانستان به ایران کشیده شد

اظهارات مردی در اداره پلیس پرونده ای قدیمی را دوباره به جریان انداخت

سفر به تهران برای انتقام جویی از پسرعمو

»7سال قبل شــاهد یک درگیری 
مرگبار بــودم اما از تــرس جرأت 
نمی کــردم چیزی بگویــم.« این 
اظهارات شاهد قتل مردی جوان است که در همه این 
سال ها تصور می شد در جریان یک حادثه جانش را 

از دست داده است.
به گزارش همشهری، چند روز قبل مردی جوان به 
پلیس آگاهی یکی از شهرهای جنوب غربی کشور 
رفت تا اسرار جنایتی 7ســاله را برملا کند. او گفت: 
یکی از شب های بهمن ســال93 بود و من مهمان 
خانه خواهرم بودم. اما هنگام برگشــت و در بین راه 
صدای درگیری چند نفر را شنیدم. آنها متوجه حضور 
من نشــدند و من از دور این افراد را زیر نظر گرفتم. 
3نفر بودند که مردی را به شدت کتک می زدند. مرد 
التماس می کرد که دست از سرش بردارند، در نهایت 
2نفر از ضاربان گفتند که »دیگر کافی است و حسابی 
تنبیه شده« و بعد محل را ترک کردند، اما نفر سوم 
همچنان در محل ماند. وقتــی آن 2نفر رفتند، نفر 
سوم را شناختم. او محسن، یکی از اشرار محله مان 
بود که همه از او حساب می بردند. محسن ماند و مرد 
زخمی که همچنان التماس می کرد رهایش کند. اما 
محسن، او را به زور روی زمین کشید و به داخل کانال 

آبی که آنجا بود پرتاب کرد. با دیدن این صحنه نفسم 
در سینه ام محبوس شده بود. واقعا نمی دانستم باید 
چه کار کنم. می دانستم که اگر محسن متوجه شود 
من شاهد جنایت بوده ام، قطعا مرا به قتل می رساند 

و برای همین سکوت کردم.

کابوس های وحشتناک
»7سال از آن شب تلخ می گذرد اما هر شب ماجرای 
آن اتفاق در ذهنم تداعی می شود.« مرد جوان اینها 
را گفت و ادامه داد:  صحنه ای که مرد زخمی در آب 
دســت و پا می زد و من از ترسم نمی توانستم کاری 
انجام بدهم، کابوس هر شبم شده بود. وقتی محسن 
از آنجا رفت، برای کمک به مرد زخمی دست به کار 

شدم اما او شنا بلند نبود و آب او را با خودش برد.

7سال قبل 
حادثه ای که مرد جوان از آن حرف  می زد را مأموران 
پلیس به خاطر داشتند. یکی از روزهای بهمن سال93 
بود که گزارش ناپدیدشدن مردی 29ساله به پلیس 
اعلام شد. از همان زمان جست و جو برای یافتن مرد 
گمشده شروع شد تا اینکه یک هفته بعد کارگرانی 
که در حال کار در کنار کانال آب بودند جسد او را پیدا 

کردند. کانال بیش از ۱.5متر عمق داشت و مرد جوان 
آخرین بار برای رفتن به خانه پدرش از خانه اش خارج 
شده بود و به نظر می رسید که بر اثر سقوط به داخل 
کانال آب جان باخته است. اما وجود آثار ضرب و جرح 
روی بدنش و اظهارات خانواده متوفی مبنی بر اینکه 
او با مردی به نام محسن و پسرعموهایش اختلافاتی 
داشته، باعث شد تا تحقیقات در این پرونده آغاز شود. 
محسن و پسرعموهایش بازداشت شدند و اقرار کردند 
که شــب حادثه او را در خیابان کتک زده و همانجا 
رهایش کرده بودند. پس از آن هر سه متهم در دادگاه 
محاکمه و به زندان و تبعید محکوم شدند و درباره 
مرگ متوفی هم این فرضیه مطرح شد که او پس از 
ضرب و شتم قصد بازگشت به خانه اش را داشته که 
احتمالا تعادلش را از دست داده و به درون کانال آب 

افتاده و غرق شده است.

پرونده دوباره به جریان افتاد
حالا اما شاهدی به اداره پلیس آمده بود که می گفت 
با چشمان خودش دیده که محسن متوفی را به کانال 
آب پرت کرده و او را به قتل رسانده است. با اظهارات 
او پرونده قدیمی بار دیگر به جریان افتاد و مشخص 
شد که محســن متهم اصلی پرونده پس از آزادی از 

زندان راهی پایتخت شده و همین کافی بود تا دستور 
بازداشت وی صادر شــود. این مرد چند روز قبل در 
یکی از محله های تهران بازداشت شد و وقتی پیش 
روی قاضی حبیب الله صادقی، بازپرس شعبه چهارم 
دادسرای جنایی تهران قرار گرفت، منکر قتل شد. وی 
گفت: من نمی دانم چرا بعد از این همه سال شاهدی 
پیدا شده و چنین ادعایی مطرح کرده است. حدس 
می زنم که این شاهد با من اختلاف داشته و می خواهد 
برایم پاپوش درست کند. من درگیری را قبول دارم 
اما هرگز متوفی را به داخل کانال آب نینداختم. پس 
از اظهارات متهم، پرونده به دادســرای شهرســتان 

مربوطه ارسال شد.

اصرار عجیــب دختر جوان بــرای ملاقات با 
خواســتگارش پایان هولناکی داشت. او که 
تصمیم گرفته بود مخفیانه از خانه فرار کند با 
استفاده از طناب قصد داشت خودش را از طبقه سوم به داخل 
کوچه برساند اما در بین راه طناب از دستانش خارج شد و به 

پایین سقوط کرد.
به گزارش همشهری، اواخر هفته گذشــته حادثه دردناکی 
در یکی از محله های مشــهد رخ داد. دختری حدودا 2۰ساله 
درحالی که طنابی از تراس طبقه سوم به داخل کوچه انداخته 
بود، سعی داشت با استفاده از آن خودش را به کوچه برساند اما 

ناگهان تعادلش را از دست داد و به پایین سقوط کرد.
حادثه در چشم برهم زدنی رخ داد و شاهدان با دیدن این صحنه 
اورژانس را خبر کردند و دختر جوان که به شدت مجروح شده 
بود به بیمارستان انتقال یافت اما تلاش پزشکان برای نجات او 
فایده نداشت و وی به دلیل شدت صدماتی که دیده بود، جانش 

را از دست داد.

فرار مرگبار 
به دنبال مــرگ دختر جوان، ماجرا به قاضــی صادق صفری، 
بازپرس جنایی مشهد گزارش شــد و از طرفی مادر متوفی با 
حضور در دادسرا از خواستگار دخترش شکایت کرد و گفت که 

این مرد در مرگ دخترش مقصر است.
وی توضیح داد: از وقتی همسرم فوت شد، همه تلاشم این بود 
که از فرزندانم به خوبی مراقبت کنم تا اینکه مدتی قبل متوجه 
شدم دخترم به مردی میانسال علاقه مند شده است. این مرد با 
دادن وعده و وعید دخترم را فریب داده و به او پیشنهاد ازدواج 
داده و دخترم هم قبول کرده بود. او با وجود اینکه همســر و 
3فرزند داشت از دخترم خواستگاری کرد اما ما به شدت مخالف 
ازدواج آنها بودیــم و جواب رد دادیم اما ظاهــرا علاقه آنها به 
همدیگر ادامه داشت. شاکی درباره روز حادثه گفت: بعدازظهر 

بود و در خانه بودم که دخترم از محل کارش به خانه برگشت. 
او لباس هایش را عوض کرد و گفت که قصد دارد بیرون برود. 
وقتی پرسیدم»کجا می روی؟«، جواب داد که با خواستگارش 
قرار دارد و وقتی این جمله را شنیدم، عصبانی شدم و گفتم که 
حق ندارد از خانه خارج شــود. پس از آن در آپارتمان را بستم 
و دخترم که ناراحت شــده بود به حالت قهر به اتاقش رفت و 

در را بست.
زن میانســال ادامه داد: تصور می کردم که فکر بیرون رفتن از 
خانه از سرش رفته است اما اشتباه می کردم. ظاهرا زمانی که 
دخترم در اتاقش بوده، خواستگارش به مقابل خانه ما آمده و 
وقتی متوجه شــده که من اجازه نداده ام که او از خانه خارج 
شود، تلفنی با وی صحبت کرده و همین باعث شده که دخترم 
تصمیم بگیرد مخفیانه از خانه خارج شود. اتاق دخترم به تراس 
راه داشت و او برای رسیدن به کوچه طنابی را به پایه کولری که 
روی تراس بود بسته و سپس قصد داشته با استفاده از آن پایین 

برود که ناگهان سقوط کرد و جانش را از دست داد.
شــکایت مادر متوفی در حالی بیان می شــد کــه تحقیقات 
بازپرس پرونده نیز نشــان می داد زمانی کــه دختر جوان به 
پایین سقوط کرده، خواستگارش در آنجا حضور داشته است. 
دوربین مداربسته ساختمان همسایه، لحظه ای را که متوفی با 
استفاده از طناب قصد فرار از خانه را داشت ضبط کرده بود اما 
هنوز مشخص نیست که طناب را خواستگار میانسال در اختیار 
دختر قرار داده بود یا اینکه خودش آن را تهیه کرده بود. از سوی 
دیگر خواستگار میانسال در تحقیقات گفت که او و متوفی قصد 
داشته اند باهم فرار کنند، چرا که خانواده دختر با ازدواج آنها 
مخالف بودند و به همین دلیل نقشه فرار کشیدند که این حادثه 
رخ داد. در این شرایط بازپرس صفری دستور تحقیقات ویژه در 
این پرونده را صادر کرده تا مشخص شود که خواستگار میانسال 
متوفی در سقوط مرگبار او نقش داشته یا اینکه اقدام متوفی به 

تنهایی باعث بروز این حادثه شده است.

علاقه دختر 2۰ساله و مرد میانسال پایان هولناکی داشت

فرار مرگبار دختر جوان از خانه  تحقیقات قضایی درباره تیراندازی مرگبار سرباز پلیس کرمانشاه به سوی مردی 
جوان آغاز شده است. در شرایطی که نزدیکان جوان جانباخته می گویند او بی گناه 
و بر اثر قصور سرباز پلیس جانش را از دست داده است، فرمانده انتظامی کرمانشاه 

از تحقیقات ویژه درباره این حادثه خبر داد.
به گزارش همشهری، این تیراندازی عصر روز چهارشنبه در شهرک فدک کرمانشاه 

اتفاق افتاد و در جریان آن جوانی 24ساله به نام محمد جانش را از دست داد.
یکی از نزدیکان این جوان درباره آنچه اتفاق افتاده به همشهری می گوید: محمد و 
مادرش آن روز به باغ فردوس رفته بودند که در راه برگشت در ترافیک گرفتار شدند. 
ظاهرا آن روز در نزدیکی باغ فردوس و گلزار شهدا شلوغ تر از همیشه بود و در این 
شلوغی محمد با یک مأمور پلیس درگیری لفظی پیدا کرد. این مرد ادامه می دهد: 
محمد و مأمور پلیس ابتدا درگیری شان لفظی بود اما چند لحظه بعد کار بالا گرفت 
و افسر پلیس تصمیم گرفت محمد را بازداشت کند. آن زمان مادر محمد هم در 
ماشینش بود. محمد قبول کرد که با مأمور پلیس به کلانتری برود اما قرار شد اول 
مادرش را به خانه برساند و بعد همراه مأموران برود. در این شرایط افسر پلیس سوار 

ماشین محمد شد و سرباز پلیس هم دنبال آنها حرکت کرد.
این فرد در ادامه می گوید: وقتی آنها به شــهرک فدک رسیدند محمد و مادرش 
از خودرو پیاده شدند و محمد می خواست سوار خودروی پلیس شود تا با آنها به 
کلانتری برود اما مأموران اصرار داشتند که او باید خودرواش را هم با خودش ببرد. 
بر سر همین موضوع بار دیگر درگیری لفظی بین آنها ایجاد شد اما این بار کار بالا 
گرفت. در جریان این درگیری سرباز پلیس که مسلح به کلاشنیکف بود به محمد 
گفت که اگر از دستور سرپیچی کند تیراندازی خواهد کرد و چون محمد حاضر 
نشد با آنها همکاری کند سرباز هم تیراندازی کرد. آنطور که ساکنان شهرک فدک 
می گویند عصر چهارشنبه صدای شلیک 3گلوله را شنیده اند و درحالی که مادر 
محمد هم در محل حادثه حضور داشت و همه  چیز را از نزدیک می دید 2گلوله به 
سر و کتف پسرش اصابت کرد. دقایقی از این حادثه می گذشت که مرد جوان که 
دچار خونریزی شدیدی شده بود به بیمارستان منتقل شد. خون زیادی از او رفته و 
سطح هوشیاری اش پایین بود. پزشکان تلاش زیادی برای نجاتش انجام دادند اما 
درحالی که سطح هوشیاری او به 3 رسیده بود ساعت 4صبح روی تخت بیمارستان 
جانش را از دســت داد. یکی از اقوام متوفی   در گفت وگویــی تلفنی به خبرنگار 
همشــهری گفت: محمد جوان خوبی بود و بی گناه 
جانش را از دست داد. او تعویض روغنی داشت و 
جوان آرامی بود و آزارش به هیچ کس نمی رسید. 
نمی دانم چرا یک درگیری ساده به اینجا کشیده 
شد. محمد یک بچه 6ماهه داشت که حالا یتیم 
شده اســت و خانواده اش می گویند از سربازی 
که به ســوی او تیراندازی کرده شکایت کرده اند و 
تا آخر ماجرا را پیگیــری می کنند. در همین حال 
سردار علی اکبر جاویدان، فرمانده انتظامی استان 
کرمانشاه در واکنش به این حادثه می گوید که 
دســتور رســیدگی فوری به حادثه تیراندازی 
صادر شده اســت. او ادامه می دهد: تیم ویژه ای 
برای بررسی علت و چگونگی تیراندازی به سمت 
مرد جوان و فوت او تشکیل شــده است. سردار 
جاویدان ضمن عرض تسلیت و ابراز همدردی با 
خانواده متوفی، هرگونــه مصاحبه خود با اصحاب 
رسانه درخصوص حادثه تیراندازی را تکذیب کرد 
و گفت: اطلاعات تکمیلی در این باره از سوی مرکز 
اطلاع رسانی انتظامی کرمانشاه اطلاع رسانی 

خواهد شد.

شلیک سرباز، جان جوانی را گرفت

آتش  در فروشگاه تجهیزات پزشکی قربانی گرفت
آتش سوزی شبانه در فروشگاه تجهیزات پزشکی در جنوب تهران، به مرگ نگهبان شب آنجا، منجر شد.

به گزارش همشهری، ساعت 4:59 بامداد دیروز به مرکز فرماندهی آتش نشــانی تهران خبر رسید که ساختمانی در خیابان 
فدائیان اسلام، نرسیده به میدان شهرری طعمه آتش شده است. در کمتر از 4دقیقه نخستین گروه از آتش نشانان خود را به محل 
حادثه رساندند و مشغول خاموش کردن شعله های آتش شدند. سید جلال ملکی، سخنگوی آتش نشانی تهران دراین باره گفت: 
محل حادثه، ساختمانی 2طبقه بود که در طبقه همکف فروشگاه تجهیزات پزشکی به وسعت 5۰متر وجود داشت و در طبقه دوم 
آنجا مهدکودک واقع شده بود. وی ادامه داد: فروشگاه لوازم پزشکی به طور کامل شعله ور شده بود و آتش از آنجا زبانه می کشید. 
این در حالی بود که درهای کرکره ای آنجا از بیرون قفل بود و آنطور که حاضران در محل حادثه می گفتند: فردی به عنوان نگهبان 
شب ها آنجا می خوابید. ملکی در ادامه گفت: آتش در حال سرایت به طبقه بالا بود اما آتش نشانان با تلاش بی وقفه شعله های 
آتش را مهار کردند و در نهایت آتش سوزی به طور کامل خاموش شد. همکارانم در این مغازه پیکر جوانی ۱8ساله از اتباع کشور 

افغانستان که ظاهرا نگهبان شب بود را کشف کردند که با تأیید عوامل اورژانس جان خود را از دست داده بود.

داخلی

داخلی

دادسر ا

سردار حسین رحیمی
رئیس پلیس تهران 
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حــدود 3هفتــه از اعتراض های 
خونیــن خیابانی در قزاقســتان 
می گذرد و شــهرهایی کــه کانون 
درگیری  میان معترضان و نیروهای امنیتی بودند، 
اکنون در آرامــش مطلق هســتند. اعتراض ها در 
قزاقستان همانطور که ناگهانی آغاز شدند، ناگهان 
خاموش شدند. مشت آهنین دولت در خاموش شدن 

شعله اعتراض های مردمی کاملا مؤثر واقع شد.
اعتراض  های قزاقستان که دســت کم 225کشته 
بر  جا گذاشت، بی ســابقه بود اما غیرمنتظره نبود. 
بی عدالتی، نابرابری اجتماعی و اقتصادی، فساد مالی 
دولتمردان و مشکلات معیشتی، شکاف میان دولت 
و مردم را در این کشور بســیار عمیق کرده است. 
اعتراض ها به پایان رسید اما نارضایتی از حاکمان در 
قزاقستان همچنان زنده است؛ نارضایتی هایی که 
ریشه آنها را باید در فسادی جست وجو کرد که در 
دوره رئیس جمهور قبلی یعنی نورسلطان نظربایف 

نهادینه شده است.
نورسلطان نظربایف 81ســاله طی حدود 3دهه بر 
قزاقستان حکومت کرد. او در پی یک سری تظاهرات 
مســالمت آمیز در نهایت در ســال 2019 از قدرت 
کناره گیری کرد، اما تعیین لقب »رهبر ملت« برای 
او و حفظ بســیاری از مناصب عالی  رتبه از سوی او 
کافی بود تا مشخص شود نظربایف قصد ندارد به این 
زودی ها حکمرانی در قزاقستان را رها کند. مهم ترین 
میراث او فساد سیســتماتیکی بود که ثروت کشور 
را در اختیار گروه محدودی قــرار می داد. تغییر نام 
پایتخت از »آستانه« به »نورسلطان« طبق تصویب 
پارلمان هم حکایت از آن داشت که سایه او قرار است 
همچنان بر سر سیاست و حکومت داری در قزاقستان 

مستدام باشد.
قدرت در قزاقستان اکنون در دست قاسم جومارت 
توکایف است که ابتدا از ســوی نظربایف به عنوان 
کفیل ریاســت جمهوری معرفی شــد و سپس در 
انتخابات، به کرســی ریاســت جمهوری تکیه زد. 
توکایــف به خصوص پــس از اعتراض هــای اخیر، 
وعده ایجاد تحولات اساسی داده تا بتواند نابرابری 
فزاینده ای که کشــور را در برگرفته و عامل اصلی 
اعتراضات اخیر بوده، مهار کند. اما میراث نظربایف 
و خاندانش در قزاقســتان آنقدر ریشه دار است که 
بدبینی گسترده ای نسبت به تأثیرگذاری تحولات 
وعده داده شــده، وجود دارد. از نظر فعالان جنبش 
اپوزیسیون »بیدار شو«، تغییر دولت به معنی ایجاد 

تغییری بنیادین نبوده و ساختار رژیم در قزاقستان 
ثابت باقی مانده است.

میراث نظربایف
نظربایف در سال 1990 به نخستین رئیس جمهور 
رسمی قزاقستان تبدیل شد و یک سال پس از آن بود 
که کشورش اعلام استقلال کرد. در آن دوران علاوه 
بر آبخازیای گرجستان و شبه جزیره کریمه و منطقه 
دونباس در اوکراین، مناطق شمال قزاقستان ازجمله 
مناطقی بودند که بوریس یلتســین، رئیس جمهور 
وقت روسیه، نسبت به ضمیمه کردن آنها به کشورش 
ابراز تمایل می کرد. اما زیرکی نظربایف باعث شد این 
منطقه تا به امروز هرگز مورد مناقشــه قرار نگیرد. 
زمانی که او پایتخت را از آلماتی به منطقه سرسبز 
آستانه منتقل کرد، هدفی در سر داشت. او در واقع 
با این کار منطقه  ای را که ممکن بود در آینده مورد 

مناقشه قرار گیرد، به نام قزاقستان سند زد.
نظربایف در اجرای سیاســت خارجی چند عاملی 
هم موفق عمل کرد. او تعادل را میان همســایگان 
قدرتمندش چین و روسیه برقرار ساخت و همزمان 
از سرمایه گذاری آمریکا به ویژه در مناطق نفت خیز 
کشورش اســتقبال کرد. اما طی 28ســال اخیر، 
حکومت نظربایف در مسیر ایجاد نابرابری اجتماعی 

و اقتصادی قدم هــای بزرگی برداشــت. خانواده و 
دوستان او در این سال ها به واسطه نفوذ در صنایع 
پولساز به ثروت کلانی دســت پیدا کردند. علاوه بر 
این، تصویب قانونی جدید در ســال 2010 امکان 
هرنوع شــکایت از نظربایف و اعضای خانواده او را 
غیرممکن ســاخت و تمامی اطلاعات مالی آنها در 

دسته اطلاعات محرمانه قرار گرفتند.
براســاس گزارشی که به تازگی توســط اندیشکده 
»چتم هاوس« منتشر شده، ارزش ثروت نظربایف، 
همســر و دختر دومش، هر یک به میــزان حدود 
3میلیارد دلار برآورد شــده اســت. دختر بزرگش 
صاحب ملکی بــه ارزش 200میلیون دلار در لندن 
اســت و دختر کوچکش صنعت بازیافت قزاقستان 
را در انحصار خود دارد. شــرکت او به نام »اوپراتور 
ORP« از سال2016 تا به امروز بیش از 1.6میلیارد 

دلار سود آوری داشته است.

قدمی کوچک به سوی تحول
توکایف 68ســاله اما بــرای اولین بار به شــکلی 
غیرمنتظــره در ســخنرانی اخیــر خــود پس از 
اعتراض هــای خیابانی، به فســاد مالــی خاندان 
نظربایف اشــاره کرده اســت. او در این سخنرانی 
گفت که به لطف نظربایف، گروهــی از افرادی که 

ثروتشــان حتی در مقیاس بین المللی قابل توجه 
است، در کشــور ظهور کرده اند. توکایف همچنین 
درخواست کرد دولت های محلی قراردادهای خود 
با شــرکت »اوپراتور ORP« را لغو کنند؛ اقدامی 
که بسیاری آن را نشــانی از آغاز فرایند آزادسازی 
مراکز درآمد زای تجاری از چنگ خاندان نظربایف 
می دانند. در همین راســتا بــرادرزاده نظربایف از 
سمت مدیریتی خود در یک نهاد امنیتی قدرتمند 
کناره گیری کرد. 2نفر از اعضای خانواده همســر 
نظربایف هم ســمت های مهم خود در شرکت های 
انرژی ملی را ترک کردند. همزمان یکی از داماد های 
او هم از مدیریت یکی از بزرگ ترین شــرکت های 

تجاری قزاقستان استعفا داد.
مردم قزاقســتان ناامیدانه منتظرند ببینند رویکرد 
جدید توکایف تا چه اندازه متفاوت از نظربایف است. 
به گفته ژانبولات مامای از سیاستمداران اپوزیسیون 
قزاقستان،  صرف نظر از اینکه توکایف چه افرادی را 
وارد حلقه داخلی دولت سازد، حذف مؤثر نظربایف 
از چرخه کنترل و نفوذ سیاســی، مردم را جسورتر 
ساخته و این تفاوتی اســت که میان 2رهبر وجود 
دارد. او در گفت  وگو با روزنامه نیویورک تایمز گفت: 
»طی 30سال گذشته همه از نظربایف می ترسیدند. 

اما امروز دیگر کسی از توکایف نمی ترسد.«

سایه سنگین نظربایف بر سر قزاقستان
نورسلطان نظربایف بیش از 2سال است که از قدرت کناره  گیری کرده، اما میراث او در ساختار حکمرانی قزاقستان همچنان ماندگار است

جهان نما

عبدالله بوحبیب
وزیر خارجه لبنان 

در مذاکره با کشورهای عربی در کویت 
قــرار نیســت دربــاره تحویــل ســاح و 
موجودیت حزب الله در لبنان صحبتی 
به میان آید. در لبنــان این بحث مطرح 
نیســت. حــزب الله یــک حــزب لبنانــی 
است و بر سیاست کشور سلطه ندارد.

میخائیل اولیانوف
نماینده روسیه در سازمان های 

بین المللی در وین
بسیار جالب اســت؛ مقامات اوکراینی 
بــاور دارنــد کــه تهدیــد قریب الوقوعــی 
از جانــب روســیه متوجــه آنها نیســت. 
اما مقامات و رســانه های جمعی غربی 
برخــاف آن اصــرار دارنــد. ظاهــراً آنهــا 
)غربی ها( کاتولیک تر از پاپ شــده اند. 

برای چه؟ هدف آنها چیست؟

نقل قول

آسیب های انسانی برگرداندن 
حوثی ها به لیست سیاه آمریکا

تصمیم جدید دولت آمریکا برای قــراردادن نام حوثی ها در 
لیست گروه های تروریستی وزارت خارجه آمریکا، نگرانی ها 
درباره وضعیت انسانی در کشور جنگ زده یمن را بالا برده و 
این کار ممکن است کمک رسانی به میلیون ها یمنی به شدت 

محتاج کمک های امدادی را با مشکل مواجه کند.
به گزارش الجزیره، دولت جو بایدن ســال گذشــته به خاطر 
سهولت دسترســی غیرنظامیان یمنی به کمک های حیاتی، 
نام حوثی ها را از این لیست خارج کرد اما حالا رئیس جمهور 
آمریکا گفته اســت که بازگشــت این گروه به لیست سیاه را 

بررسی می کند.
سازمان های خیریه بین المللی و حقوق بشری این اقدام آمریکا 

را نه تنها نا امیدکننده که خطرناک خوانده اند.
اسکات پال، مدیر اجرایی مؤسسه خیریه آکسفام در انگلیس، 
در این باره گفته است: »دولت بایدن در حالی چنین تصمیمی 
را مدنظر دارد که به خوبی از اثرات انسانی آن خبر دارد. این کار 
واقعا ناامیدکننده است. یک سال پیش، این دولت هشدارهای 

ما را شنید. از آن زمان،  هیچ چیزی بهتر نشده است.«
آکسفام یک سازمان بین المللی مستقر در لندن است که در 

مسئله تبعیض و رفع فقر جهانی تلاش می کند.
آمریکا بعد از آن بازگرداندن نام حوثی ها به لیســت سیاه را 
مدنظر قرار داد که امارات رسما از واشنگتن چنین درخواستی 
را مطرح کرد. اماراتی ها از اینکه حوثی ها حدود 2هفته پیش 
در حملات موشکی و پهپادی به ابوظبی، باعث کشته شدن 
3نفر شدند و امنیت این کشور را به چالش کشیدند، عصبانی 
هستند. امارات یکی از شــرکای اصلی ائتلاف تحت رهبری 

عربستان است که باعث جنگ یمن شده است.

بایدن 3روز بعد، در ســخنرانی به مناســبت سالگرد شروع 
دولتش، گفت که بازگرداندن نام حوثی ها به لیست سیاه در 
دست بررسی است. سفارت امارات در واشنگتن از این اقدام 

دولت آمریکا استقبال کرده است.
فعالان حقوق بشــر اما ایــن کار دولت بایــدن را خیانت به 
شــعارهای انتخاباتی او برای پایان جنگ در یمن می دانند. 
بایدن پیــش از انتخابات گفته بود: جنــگ یمن که با حمله 
ائتلاف تحت رهبری عربســتان به این کشــور شروع شده و 
بزرگ ترین بحران انســانی قرن جدید را ایجــاد کرده، باید 
تمام شــود. او همچنین گفته بود که سیاست دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور پیشین آمریکا در حمایت از ائتلاف تحت رهبری 

عربستان را خاتمه خواهد داد.
این جنگ 7ساله، یمن را در آســتانه قحطی قرار داده و جان 
میلیون ها نفر را مستقیم و غیرمستقیم به خطر انداخته است.

ایمان صالح، هماهنگ کننده ارشد جنبش آزادی یمن، یک 
گروه ضد جنگ در آمریکا، گفته است: »بازگرداندن حوثی ها)به 
لیســت(  باعث گرسنگی شــدید میلیون ها یمنی می شود و 
بایدن به خوبــی این را می داند. با ایــن کار، او هیچ تفاوتی با 
ترامپ نخواهد داشت... وقت آن رسیده است که بایدن به شعار 

انتخاباتی اش عمل کند و جنگ یمن را خاتمه دهد.«
از نظر گروه های امدادرسان بین المللی، قرار دادن نام حوثی ها و 
ریسک تحریم های آمریکا علیه هر سازمانی که با یمن کار کند، 
می تواند ارســال کالاها و خدمات حیاتی به مردم بحران زده 
یمن را با مشــکل مواجه کند. اســکات پال در این باره گفته 
است: »بعد از ســال ها جنگ، بسیاری از یمنی ها همین حالا 
در آستانه فروپاشی جدی هستند و نمی توانند برای سوخت 
و غذا و دارو و دیگر اقلام حیاتی هزینه بیشتری بپردازند. )اگر 
آمریکا نام حوثی ها را در لیست سیاه بگذارد( در واردات کالا 
اختلال ایجاد می شــود و جریان کمک به مردم هم به شدت 
کاهش پیدا خواهد کرد. این تصمیم، قطعا باعث مرگ انسان ها 

خواهد شد.«
دولت بایدن، با وجود برخی ادعاها، عملا سیاست دولت ترامپ 
در حمایت از عربســتان را ادامــه داده و برخلاف وعده های 
اولیه برای منع فروش ســلاح های هجومی، قراردادهایی به 
ارزش 700میلیون دلار برای فروش موشک های هوابه هوا و 
پشتیبانی از هلی کوپترهای عربستان با این کشور امضا کرده 
اســت. این قراردادها، با انتقادهای شدید فعالان حقوق بشر 
مواجه شده است. در همین حال، دولت بایدن تمام مشکلات 
موجود در یمن را گردن حوثی ها می اندازد. این در حالی است 
که از نظر فعالان حقوق بشر، عواقب انسانی حصر یمن از سوی 

عربستان، توسط آمریکا نادیده گرفته می شود.

گزارش

روزنامه واشنگتن پست ]آمریکا[

کیوسک

پل قدیمی قبل از آمدن بایدن فرو ریخت
ســاعاتی پیش از ورود جو بایدن به شــهر پیتسبورگ در 
شمال غرب آمریکا، پلی 50ساله ناگهان فروریخت. بایدن 
به این شهر رفته بود تا درباره بودجه نوسازی زیرساخت ها 
سخنرانی کند. از بودجه 1.2تریلیون دلاری مصوب کنگره 

27.5میلیارد دلار آن مختص نوسازی پل هاست.

کودکان مشغول بازی در کنار مجسمه نظربایف در میدانی در شهر نورسلطان )آستانه سابق(    عکس: نیویورک تایمز
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گرینویچ

نیمه پر لیوان قرنطینه در فرانسه

 

پاريس: نتایج بررسی پژوهشگران در 47شهر اروپا 
ازجمله پاریس، لندن، بارسلونا و ميلان نشان می دهد 
در فاز نخست قرنطينه در این شهر ها جان صد ها نفر 
 فقط به دليل كاهش آلودگی هوا نجات یافته اســت.

 بــه گــزارش گاردیــن آنتونيــو گاســپارینی، 
اپيدميولوژیست درباره این پژوهش می گوید:  نتایج 
كاهش قابل توجه  سوخت های فســيلی آلاینده را 
نشــان می دهد تا جایی كه در كلانشهر هایی مانند 
بارسلونا و ميلان این ميزان كاهش به 50تا 60درصد 
 LSHTM می رســيد، نتایج این پژوهش كه توسط
منتشر شده است، ثابت می كند ميزان مهلک بودن 
این آلاینده ها در كلانشهر های آلوده جهان كه مورد 
بررسی قرار نگرفته اند بسيار بيش از این ميزان است. 
نتایج پژوهش دیگری در انستيتو فناوری ماساچوست 
نشان  داد این قرنطينه در كل جهان موجب پيشگيری 

از مرگ دست كم 95هزار نفر شده است.

کوهپیمایی مسلمانان  برای خیریه

جريمه بین المللی سگ گردانی
 

لندن: مطابــق قوانين بين المللی حمل ونقل ســگ های 
نگهبان در خودرو  مشمول قوانين بازدارنده ای است با این 
هدف كه خطر حواس پرتی راننــده و در نتيجه تصادف را 
از ميان ببرد. به گزارش یاهونيوز، در انگلســتان چنانچه 
راننده ای برای حمل ونقل ســگ نگهبانش از باكس های 
)محفظه مخصوص حمــل و نقل حيوانــات( مخصوص 
اســتفاده نکند 5هزار پوند جریمه خواهد شد. این قانون 
فقط شامل سگ ها نمی شود و هر حيوان و خزنده  و پرنده ای 
كه ممکن است در خودرو ناگهان رفتار پيش بينی نشده ای  
داشته باشد باید از وســایل محدود كننده- برای پرنده ها 
قفس و برای ســایر حيوانات وسایل مخصوص خودشان- 
اســتفاده كرد. برای نمونه فقط كافی اســت تصور كنيم 
كــه فــردی بخواهد یک مــار پيتــون را بدون وســایل 
محدود كننده ای مانند قفس در ســطح شهر جابه جا كند. 
اگر این مار ناگهان هوس كند سری به راننده نا آشنا یا حتی 
آشنا با این خزنده بزند خطر تصادف رانندگی چندین برابر 
خواهد شد. به نوشــته یاهونيوز، اگرچه طی تحقيقی در 
انگلستان 60درصد راننده ها بر این باور بوده اند كه رانندگی 
حين آزادبودن ســگی در خودرو خطری ندارد، اما جریمه 

این كار همچنان برجاست.

70سال رانندگی بدون گواهینامه

ناتینگهام : مأمور پليسی كه ســالمندی را به دليل پارک 
نامناسب خودرواش مقابل یک فروشگاه در انگلستان متوقف 
كرده بود پس از صحبت با راننده متوجه شــد او 70ســال 
بدون گرفتن گواهينامه و بيمه خودرو رانندگی كرده است. 
به گــزارش گاردین، این رویداد شــگفت برای رســانه ها و 
شبکه های اجتماعی 2 نکته قابل توجه داشت، نخست آنکه 
این فرد طی این 70ســال هيچ تخلفــی در زمينه رانندگی 
مرتکب نشده است. به همين دليل هيچ پليسی تا به حال او 
را برای بررسی مدارک متوقف نکرده بود. دوم اینکه جدای 
از رانندگی قانونمند این سالمند برای برخی این نکته قابل 
توجه است كه ميزان جریمه این فرد خاطی هيچ نسبتی با 
بازه زمانی كه در آن به صورت غيرقانونی رانندگی می كرده 
اســت، ندارد. برای نمونه در مورد اخير اگرچه خودروی این 
مرد با یدک كشيدن یک هشتگ در تویيتر به شهرت رسيد، 
اما پليس برای او جریمه ای معــادل 3تا 6نمره منفی درنظر 

گرفته است.

سفید پوش شدن بیت المقدس قاب منتخب گاردين بود. اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

یکشنبه

  ممد بوقی را بزن آمیگو!

ترک كنــد. او را درد 4گل 1 حشمت نتوانست سيگار را 
پرویی ها از پا درآورد. رفت كه برخلاف قولش نهضت ضددخانيات را 
به سخره بگيرد و دوباره سيگار را با سيگار پيوند بزند. با خود می گفت 
وای اگر داور، پنالتی دوم بازی با هلند را الکی الکی توی كاسه مان 
نگذاشته بود، ما این شکلی زهوارمان درنمی رفت. حشمت آن شب 
عریضه ای تسليم كميته فنی جام جهانی1978كرد كه خطا بيرون 
زميــن رخ داده بود اما كی بــه حرف او گوش می كــرد. حالا هر 
ویدئوچکی درد او را در دبی تازه می كند. شاگردان او حتی ویدئوی 
خالی هم نداشتند كه شب قبل از بازی، »رگبار« یا »صادق كرده« 
یا »قيصر« را بگذارند تویش و یک دل سير نگاه كنند و تخليه شوند.

آن روزها تلویزیون یک ایران، نخستين جدول پخش زنده  مسابقات را به روزنامه ها فرستاده بود و كلی آدم بينوا فقط 2
به خاطر همين جدول ناقابل، روزنامه های عصر را از دكه ها به غارت 
بردند. حالا قهوه خانه های تهران كه تا دیروز پاتوق معركه گيرها و 
نقال ها بودند یک تلویزیون كمددار خریده بودند كه بازیکن سياه و 
سفيد را به اندازه یک هســته گلابی نشــان می داد و سر همين 
آپشن ها در هنگام پخش بازی ها از مشتری لبریز می شدند. اتحادیه 
ســخن پراكنی اروپا اعلام كرده بود كه تمام بازی های جام جهانی 
برای نخستين بار به وســيله ماهواره های مخابراتی به اقصی نقاط 
جهان پخش مستقيم می شود. كم مانده بود با شنيدن این خبر از 
شادی قمصور شویم. شب افتتاح جام جهانی1978در خيابان های 
تهران پرنده پــر نمی زد. روزنامه هــای ایران تخميــن زدند كه 
10ميليون نفر این مراسم را مستقيم از تلویزیون تماشا كرده اند؛ 
شب جمعه ای سوت و كور بود كه رستوران ها به مشتریانشان اعلام 
كردند نهایتش تا ساعت 8:30سالن را ترک كنند. این تازه زمانی بود 
كه بازارسياه مشتریان قهوه خانه های تلویزیون دار جنوب شهر آغاز 
 می شــد. شــعار عليه ملوانان آمســتردام و روتردام به آســمان

هفتم می رسيد.

نخســتين حریف مان در آرژانتين1978تيم قدرقدرت  هلند بود كه قبل از بازی با ایران، در یک بازی تمرینی در 3
آرژانتين تيم مندوزار را با 9گل شکســت داده و چشــم زهری از 
ستارگان ما گرفته بود كه نپرس. بدبختی اردوی هلند این بود كه 
تمام بازیکنانش از غيبت یوهان كرایف، افسردگی گرفته بودند؛ این 
را ارنست هاپل همه  جا می گفت. توپچی های ایرانی  هم كه تاریخ ساز 
شده بودند حالا برای آموختن لغات كليدی زبان كشور ميزبان در 
آرژانتين برای اینکه گليم شان را بتوانند در مندوزا و كوردوبا از آب 
بيرون بياورند دنبال معلم می گشتند. گرچه نهایتش فقط دوتا لغت 
را حفــظ كردند. 2كلمه خطابــی مهم »آميگو و ســنيور« را كه 
می دانستند در آرژانتين تنها پل ارتباطی شان می تواند باشد و به 
سرعت برق و باد، آن 2واژه را به عنوان نخستين كلمات آرژانتينی 
یاد گرفتند. آميگو معنی دوست را می داد اما »سنيور« به مفهوم 
مودبانه تر »آقا« بود. آقا هم كه فقط در  شأن هلموت شوئن، مربی 
آلمان بود. همان هلموت بزرگ كه فراق 2ســتاره بزرگ تيمش 
بکن بائر و گردمولر عين خيالش نبود و به عنوان مدعی قهرمانی باید 
در نخستين بازی افتتاحيه به مصاف لهستان می رفت كه می گفتند 
»بازیکنان ما عين شير گرسنه در باغ وحش منتظر باز شدن درهای 
قفس هســتند تا رها شــوند و حریفان را بدرند.« تيمی كه آنقدر 
می دوید تا همه را مستاصل می كرد. برخلاف خشونت آنها اما در 
اردوی ایتاليا بازیکن غمگينی بود كه اندوه چشمانش را عکاس های 
جهان همچون چشمان موناليزا تصویربرداری می كردند؛ »پائولو 
روسی.« روزنامه ها می نوشــتند بين او و تمام بازیکنان ایتاليایی 

شکرآب است.

حالا همه فکر و ذكر ایرانی هــا این بود كه در جام78چه  خواهند كرد و از قضا برخی جماعت جوگير برای پيروزی 4
 بر هلند چنان مطمئن و مصر بودند كه روزنامه اطلاعات نوشــت:

»از صد تلفن رندوم كه به شهروندان تهران زده 80درصد به پيروزی 
ایران بر هلند رأی داده اند و 20درصد به باخت و مساوی ایران.« اما 
به محض آغاز شدن بازی، حال شان گرفته شد. برای چنين مردمی 
حرف های ارنســت هاپل، رهبر تيم هلند مهم نبــود كه علنا به 
خبرنــگاران گفته بود دروازه ایــران را به توپ خواهند بســت تا 
معدل گل بهتری به دست بياورند، حتی تهدیدهای فرواردهایشان 
كه برای گلباران دروازه ناصر حجازی هم قســم شده بودند. مردم 
ایران در فضا زندگی می كردند و با گلباران شدن دروازه شان مقابل 
هلند از خوابی گران بيدار شدند. روز بازی با هلند كبير، ایران حال و 
هوای متفاوتی داشت. درحالی كه در اردبيل برف شدیدی باریده و 
از طرفی هم تبریز را ســيل برداشــته بود، جنوب ایران در چنان 
گرمای وحشتناكی می سوخت كه مردم به خاطر گرمازدگی سر از 
بيمارستان ها درمی آوردند. نصف شب یکشنبه نيمه خرداد مردم تا 
صبح بيدار نشستند تا تقابل یک تيم محلی با نایب قهرمان جهان را 
ببينند و حظ كنند. فحش  هایی كه آن شب در زبان مردم اميدوار بر 

زمين ریخته شد معادل فحاشی یکساله شان بود.

بازیکنان ایران بود كه مردم را عصبی كرد. در پنالتی دوم 5   شــب بازی با هلند اما بيشــتر از همه، این پنالتی های 
هلند كه با بی احتياطی آندرانيک به دست آمد حشمت معتقد بود 
كه خطا در بيرون محوطه رخ داده و اگر ایــن پنالتی رخ نمی داد 
ممکن بود نتيجه عوض شود. بعد از بازی، 2تيم ایران و هلند سر ميز 
شام در یک رستوران سانفرانسيســکو با هم نشستند و شام ميل 
كردند. خبرنگارها نوشتند این یک ضيافت بی دردسر و فاقد انتقام 
بود؛»با آرامش تمام و بی گلایه و كاملا دوستانه.« اما در مصاحبه 
مطبوعاتی بعد از بازی بــود كه رودی كرول، ســتاره هلندی به 
سنگينی توپ اشــاره كرد و گفت »ما با چنين توپی اصلا تمرین 
نکرده بودیم.« پرتقالی پوش  هــای هلندی می گفتند كه ما گمان 
می كردیم ایران را حداقل با 6گل می بریم اما ایران پرتلاش نشان 
داد. درد شکست از هلند وقتی تکميل شــد كه اسکاتلندی های 
اوباش و سياه مســت حتی به ممد بوقی هم رحم نکردند. پليس 
آرژانتين شب بازی تيم آنها با ایران، 6نفرشــان را دستگير كرد. 
نامردها طفلی ممد بوقی را تنها گيــر آورده و آنقدر زده بودند كه 
صدای بزغاله می داد. تازه وقتی به بچه های تيم ملی ایران رســيد 
اظهار شعف كرد كه »آقا شــانس آوردیم پليس آرژانتين به موقع 
رسيد.« آنها چنان از تســاوی با ایران شــاكی بودند كه به چند 
رستوران سر زده، شــام لمبانده و پول شام شان را نداده، گریخته 
بودند. در چنين شرایطی بود كه یکهو توی راه، با دیدن بوق هفت سر 
ممد بوقــی، روی ســرش ریختــه بودنــد و دِ بــزن! او فقــط 

می گفت:»آميگو! یتيم گير آوردین؟!«

راســته پارچه فروش هــا 
هميشــه قشــنگ است. 
قواره های رنگين، توپ های گل دار و چهارخانه و 
راه راه، صبح تا شب كنار هم نشسته اند چشم انتظار 
یکی مثل پری جان كه امروز تا خودش را با یقه شل 
و وارفته پيراهن چيت، وسط آینه دید، ابروهایش 
گره خورد به هم. بعد هم خيســی یک مشت آبی 
كه به صورت پاشانده بود را خشــک كرد و رفت 
سراغ كمد لباس ها.  هفته دیگر دعوت است خانه 
دوستی كه بعد از 23سال بی خبری پيدایش كرده. 
پيراهن ها، شــوميزها و دو تا دامنش یک طرف 
آویزان هستند و چند مانتو و بارانی هم طرف دیگر. 
حالا او نگاهش را پهــن كرده روی لباس هایی كه 
همه تيره هستند و ســاده، با برش های عمودی 
تا كمی، فقط كمی لاغرتر نشــانش دهند. خوب 
می داند راه راه افقی، پارچه های براق و طرح های 

درشت چاق تر نشانش می دهند.
 او همه اینها را از دخترعموی خياطش یاد گرفته؛ 
دختر عمویی كه یک عمر با نظرش پارچه خریده و 

مدل رخت و لباسش را انتخاب كرده است.
 دوتا از پيراهن ها را از شانه های سرد چوب لباسی 

جدا می كند و یکــی بعد از دیگری می پوشــد. 
پری جانی كه درون آینه ایســتاده اصلا به دلش 

نمی نشيند.
روی پيراهن طوسی اش مانتو می پوشد. بال های 
روسری اش را گره می زند و راه می افتد سمت بازار. 
زمين از باران دیشــب خيس است. ابری سفيد و 
چاق با دامنی پرچين نشسته است وسط آسمان 
و نگاهش می كند، پری جــان اما نگاهش می دود 
روی پارچه ها؛ زرد و سبز و ســرخ، كرپ و حریر، 

ساتن و مخمل و... .
از چارچوب آهنی دكانی كوچک می گذرد. سبز 
با داوودی های درشت ســفيد نگاهش می كند. 
پری جان آب دهانش را قــورت می دهد و همان 
را نشــان می دهد. بزاز متر فلزی را می دواند روی 
پارچه و او به چين ها، پليســه ها، آســتين های 
پفی و همه آن نقش هــا و رنگ هایی فکر می كند 
كه سال هاســت چشم بر آنها بســته. در دكان را 
كه پشت سرش می بندد، چشــمش می افتد به 
آسمان. ابر كه حالا دامن پرچينش نصف آسمان را 
گرفته می خندد. پری جان لبخند می زند و زیر لب 

می گوید: فدای سرمان كه چاق هستيم.

زندگی پدیا

مریم ساحلی

روشنای دامن پرچین ابر چاق 

تقويمعدد خبر

 مرگ روح بزرگ

مهانداس کارامچاند گاندی )مهاتما گاندی( در 
ســال 1921 میلادی رهبری کنگره ملی هند را 
به دست گرفت. او در اين دوران توانست انديشه 
مبارزه بدون اســلحه را به مردمش بیاموزد و 
اسلحه استقلال و خودکفايی در سايه حقیقت 
را به جامعه  بحران زده خويــش عرضه کند. تا 
سال 1948 میلادی او بارها با انگلیسی ها درباره 
استقلال هند به مذاکره نشســت و سرانجام 
توانست در سال 1947 استقلال هند را به دست 
آورد اما در همیــن روزگار بود که اختلاف های 
درونی برای تقســیم کشــور به 2بخش هند و 
پاکســتان آغاز شــد. از آنجا که او به برادری 
تمام هندی ها و امکان تشــکیل دولتی که در 
آن تمام گروه های مذهبی برابر باشــند اعتقاد 
داشت، با تقسیم شــدن هند کاملا مخالف بود. 
وقتی مســلمان ها در بنگال به کشتار هندوها 
پرداختند و ســپس دامنه اش به ايالات بهار و 
کشته شدن مسلمانان به دست هندوها کشید، 
گاندی بی درنگ به آنجا سفر کرد. پای برهنه از 
دهکده ای به دهکده ديگر رفت و می کوشــید 
خشــونت ها را آرام کند. او حالا پیرمردی بود 
هفتاد و چند ســاله که تلاش می کرد همچون 
پادشاهی پیر، قلمرو گمشده صلح و مهر بشری 
را پیدا و برقرار کند. البته در هر دو گروه عده ای 
بودند که از قلمرو و صلح او خوش شان نمی آمد 
و بارها جانش را تهديد کرده بودند. 2سال بعد 
در دهلی به روزه ای طولانی دست زد تا پیروان 
مذاهب مختلف را در پايتخت با يکديگر آشتی 
دهد و موفق شد؛ هر چند از ضعف و رنج آن روزه 
به سختی جان سالم به در برد. به نوه برادرش گفته 
بود اگر از بیماری بمیرد، بايد به جهان اعلام کرد 
که او »مهاتما« )روح بزرگ( دروغین بوده است و 
اگر کسی گلوله ای بر سینه اش بنشاند، درحالی که 
نام مقدس »راما« )خدا( بر لبانش اســت، آنگاه 
می توان گفت مهاتمای راســتین بوده است. 
30ژانويه 1947، ساعتی پیش از غروب آفتاب، 
درحالی که به سوی مجلس نیايش شامگاهی اش 
می رفت، با گلوله يک جوان هندو درحالی که نام 
خدا بر لبانش بود کشته شد. او خود يک بار گفته 

بود در اين زندگی آرمان ها تحقق نمی پذيرند.

حافظ

درد عشقی کشیده ام که مپرس
زهر هجری چشیده ام که مپرس

جوان مسلمانی كه 3سال پيش گروه كوچکی برای 
كوهنوردی گرد هم آورده بود ابتدا با حمله و هتاكی 
اســلام هراس های انگلستان مواجه شــد اما اكنون 
لشــگری 9هزار نفری دارد كه پس از  6كوهنوردی 
به مســافت 260كيلومتر و جمــع آوری پول برای 
خيریه های این كشور مشــهور شده است. خبرنگار 
گاردین درباره جمعيت 9هــزار نفری همنورد های 
این جوان مسلمان كه هارون موتا نام دارد گزارش اش 
را با این جمله آغاز می كند:  »وقتی در ميان مردان، 
دختــران و زنانی را با حجاب اســلامی مشــغول 
كوهپيمایی دیدم بسيار تعجب كردم، زیرا فقط یک 

درصد از كوهنورد های پارک ملی را رنگين پوست ها و 
حتی آسيایی ها تشکيل می دهند بنا بر این جمعيت 
آنها كه غيرمسلمانان را هم در خود جای داده بودند 
توجه ام را جلــب كرد«. هارون موتــا رهبر گروه در 
17سالگی قهرمان كيک بوكسينگ بوده اما با وجود 
قدرت بدنی از بهره هوشی خود نيز كمک گرفت تا 
در نخستين برنامه جمع آوری پول برای خيریه راهی 
قله اورست شود و حاصل این كوهپيمایی جمع آوری 
10هزار پوند انگلســتان بود. هارون موتا كه اكنون 
برای رســاندن كمک های جمعيت 9هــزار نفری 
فالور هایش با خيریــه Penny Appeal همکاری 
می كند از 3سال پيش تا به حال 6ماراتن كوهپيمایی 
خيریه را هماهنگ كرده و از ویژگی خاص این ماراتن 
برای اثبات نيت خيراش استفاده كرد. ویژگی  روزه 
بودن. مردم هنگامی كه متوجه می شوند هارون موتا 

و همراهانش این مســير طولانی را با زبان روزه طی 
می كنند دست شــان برای كار خير بيشتر به سمت 
جيب شــان می رود. به گزارش گاردین به جمعيت 

گروه هارون موتا هر روز افزوده می شود.

یکی شان در مشــهد،  زاده شد، 
دیگــری در اصفهــان؛ هــردو 
اما ادبيات فارســی خواندند؛ یکی در دانشــگاه تهران، دیگری در 
دانشسرای عالی. اولی در همان دانشگاه و همان رشته، دكتري اش را 
دریافت كرد و آن یکی به دانشگاه ولزِ انگلستان رفت و زبان شناسی 
كاربردی خواند. هردو اما امروز، دهم بهمن، زادروزشان است؛ یکی 
92ساله شد، دیگری 84ساله. صحبت از دو استاد نامدار و نام آور و 
نامور است؛ - به  ترتيبِ توصيف شــان - مهدی محقق و مجدالدین 

كيوانی.
هردو امــا بنيان هایی را بنا نهادنــد كه بنيادِ فکــر و فرهنگ بود؛ 
نهال هایی كه حالا، از پسِ بيــش از نيم قرن، به درختانی تنومند و 
تناور تبدیل شده اند كه خيلِ متعدد و متنوعی را متنفع ساخته و 
می سازند. محقق در سال1347 مؤسسه مطالعات اسلامی دانشگاه 
تهران - دانشــگاه مک گيل را ایجاد كرد و به طبع و نشر آثاری در 
حوزه ادبيات و اندیشه ایران و اســلام همت گماشت و كيوانی در 
ســال1352به زاهدان رفت و با راه  اندازی شعبه دانشسرای عالی، 

آموزش عالی را در آن خطه پی افکند.
هردو سال هاســت به تدریس و تأليف و تصحيح مشــغولند و آثار 
بسياری به رشــته تحریر درآورده اند اما فصل مشترک شان علقه و 
علاقه به وطن است. محقق اگرچه سال ها در دانشگاه های سوآس، 
آكسفورد و مک گيل معلمی كرده اما حالا در ایران خانه دارد. كيوانی 
هم اگرچه در ایران خانه دارد و نيمی از سال در مغرب زمين زیست 
می كند، ذره ای از وابستگی و دلبســتگی اش به ایران فرونکاسته و 
شاید بيشتر از بعضی هموطنان، با محافل علمی و ادبی ایران مرتبط 
باشد. خوشا به حال ما كه هنوز و همچنان می خوانند و می نویسند و 
می پژوهند و می توانيم در كهنسالی شان، خوشه چينِ خوانِ موسعِ 

دانش و تجربه شان باشيم. تولدشان مبارک ایران زمين و مردمش.

فرهنگ و زندگی

حمیدرضا محمدی

خوشه چینی از مشهد تا اصفهان

ابراهیم افشار
روزنامه نگار

 مهديا گل محمدینگاه
روزنامه نگار

آخر مصور

    سازه علیه سبزينه /
مسعود ماهینی

بی تعارف و تکلف ، مثل همین متــن کوتاهی که می بینید. ما 
منتظريم تا نوشــته هايتان درباره مسائل روزمره، مشکلات و 
دغدغه هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید 
جايتان اينجا محفوظ اســت. متن يا طرح تان که آماده شــد يک تماس  با شماره 

23023636 بگیريد تا برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 
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خلأ قانونی 
مسئولیت کیفری

مطابق تحقیقات انجام شده سالانه حدود ۲۳ 
هزار نفر در تصادفات جاده ای کشــور، کشته 
می شوند که این آمار بیشتر از ۳ برابر میانگین 
بین المللی است. در مقایسه این تعداد تلفات 
جاده ای در ایران با میــزان تلفات تصادفات 
کشور آلمان با حدود اتومبیلی بالغ بر ۴ برابر 
ایران که کمتر از ۴ هزار نفر اســت، می توان 
متوجه شد که تعداد خودروهای بیشتر دلیل 

بر تلفات بیشتر نیست.
در دی ماه ســال ۱۴۰۰ چندیــن خبر تلخ 
تصادفات متعدد و آتش سوزی و انفجار خودرو 
یا باز نشدن کیسه هوا در این تصادفات دوباره 
ذهن ها را به ســمت خودروســازان داخلی 
متوجه کــرد. مهم ترین آن تصــادف حدود 
6۰خودرو در محور بهبهان- اهواز اســت که 
در آن ۴۱ تن مصدوم و 5نفر از هموطنانمان 
جان خود را از دســت دادنــد. بنابه گزارش 
رئیس پلیس راهــور در این حادثه هیچ کدام 
از ایربگ هــای خودروهای حادثــه دیده باز 
نشــده اســت و 5اتومبیل هم دچار انفجار و 

آتش سوزی شده اند.
وقتی پلیس راهور اعلام می کند که هیچ کدام 
از ایربگ هــای خودروهای ســاخت و تولید 
داخل، عمل نکرده اند یا انفجار و آتش گرفتن 
خودرو در تصادفی که به صــورت زنجیره ای 
در هوای مه آلود رخ داده و سرعت خودروها 
طبیعتاً نمی توانست بیشــتر از ۳۰ کیلومتر 
بر ساعت باشــد، ذهن انســان را خواسته و 
ناخواسته به ســمت نقص فنی خودروهای 

مزبور می برد.
 این نقص یک نقص حادث است که در لحظه 
اتفاق افتاده و ربطی به نقص مستمری که در 
اثر استفاده و استهلاک خودرو به وجود می آید، 
ندارد. آنچه از جانب خودروسازان پس از این 
اتفاقات تلخ شنیده شــد فقط تکذیب بود و 
توجیه و فرافکنی ولاغیر. و البته علت آن هم 
مشخص و معلوم است، خلأ قانونی تنها دلیل 

آسودگی خاطر خودروسازان است.
در قانون مجــازات اســلامی و مطابق مواد 
۷۱۴ به بعد این قانون هــرگاه بی احتیاطی 
یا بی مبالاتی یا عدم رعایــت نظامات دولتی 
منتهی به قتل غیرعمدی شــود یا موجبات 
صدمات جســمی را فراهم آورد، مرتکب به 
حبــس و پرداخت دیه محکوم خواهد شــد. 
به راحتی می تــوان ترک فعل شــرکت های 
خودروســاز را کــه مصــداق بی مبالاتی و 
بی احتیاطی و عدم رعایت نظامات اســت را 

ذیل این مواد جای داد. 
لیکن نکته اینجاســت که مجازات های مقرر 
در مــواد مزبور یا آنچه در مــواد ۳6۳و ۳65 
قانون مجازات اســلامی از باب تســبیب در 
وقوع جنایت آمده همگی ناظر بر اشــخاص 
حقیقی است و شرکت ها و اشخاص حقوقی 
را نمی توان به آن مجازات ها ازجمله شلاق و 
حبس و غیره محکوم و مجازات کرد. اگرچه 
فی الواقع این ترک فعل خودروسازان مصداق 
عینی ســبب اقوی از مباشر اســت و اگر در 
خوش بینانه ترین حالت به موضوع بنگریم و 
نظریه برابری اسباب را مدنظر قرار دهیم، باز 

هم همه اسباب بالسویه مقصرند.
 لیکن نکته اینجاست که مجازات مقرر قابلیت 
اعمال بر شــخص حقوقی را نخواهد داشت. 
اما آیا نمی شــود مجازات هایی چون جزای 
نقدی و جریمه های سنگین یا مجازات های 
غیرمالی چون ارائه خدمات اجتماعی رایگان، 
ســلب صلاحیت و لغو مجوزها، توقف تمام یا 
بخشی از خط تولید با حفظ حقوق کارگران 
و پرســنل، عدم انعقاد قراردادهای عمومی و 
دولتی با شرکت های متخلف یا حکم به اصلاح 
وضعیت جرم زا را برای ایشان درنظر گرفت و یا 
به موجب مقررات قانونی با اعلام عمومی برای 
مدت محدود یا مقرری از شماره گذاری تمام 
یا بخشــی از تولیدات این شرکت ها ممانعت 

به عمل آورد؟
ایــن خــلأ قانونگذاری باعث شــده اســت 
شرکت های مزبور که هم اکنون چندین سال 
اســت با تولید این خودروها یا به قول رئیس 
پلیس راهور »ارابه های مرگ« به هیچ عنوان 
پاسخگو نباشــند و درصدد رفع این ایرادات 

برنیایند.
 البته در باب مســئولیت حقوقــی و مدنی 
می تــوان به موجــب مــواد ۱ و ۲ و ۳ قانون 
مسئولیت مدنی مصوب سال ۱۳۳۹ با تعیین 
نوع تقصیر و رابطه سببیت، شرکت های مزبور 
را به جبران خســارات وارده محکوم کرد. اما 
نیک می دانیم که صرفاً جبران خســارت آن 
هم در ایــن فرایند طولانی مــدت نمی تواند 
بازدارنده باشد و گرهی از مشکلات این بخش 

را باز نخواهد کرد.
لذا آنچه در این میان خودنمایی می کند خلق 
قانونگذاری در این بخش اســت که شایسته 
اســت قوه مقننه و مجلس شورای اسلامی با 
اولویت دادن به این مطالبــه ملی و میهنی و 
جایگزین کردن این مهم بــا یکی از آن همه 
طرح لایحه انبــوه در صفحــه تصویب این 
نقیصه قانونگذاری را مرتفع نمایند و با ایجاد 
یک ســازوکار قانونی موجبات پاسخگویی و 
مسئولیت کیفری خودروسازان را که نهایتاً و 
با اهرم فشار قانون منجر به اصلاح این نواقص 
خواهد شــد را فراهم آورند تا مردم این آب و 
خاک هم بتوانند از تولید باکیفیت داخلی که 
ایمنی و آسایش را برای آنها به ارمغان خواهد 

آورد، بهره مند شوند.

محمد صابونچی ذوالفقارییادداشت
حقوقدان و وکیل دادگستری

معمای ایربگ درصحن مجلس باز می شود؟
گفت وگو با ۲ عضو کمیسیون اجتماعی درباره صدمات اجتماعی حادثه بهبهان

کیســه هوا یا همــان ایربگ 

داســتان پیچیــده صنعت گزارش
خودرو سازی  است که حادثه 
بهبهان بار دیگر آن را در افکار عمومی پررنگ 
 کــرد. به عبــارت دیگــر جــاده مه آلــود 
بهبهان-تشــان ســنگ محکی را پیش روی 
اعتمــاد عمومــی قــرار داد و فعال نشــدن 
ایربگ های خودروهای تولید داخل موجب شد 

تا آتش بی اعتمادی بار دیگر شعله ور شود.
حوالی ســاعت ۸ صبح بود که مــه غلیظی به 
شکل ناگهانی جاده بهبهان-تشان را پوشاند، 
همین اتفاق موجب شــد تا راننــدگان برای 
کنترل شرایط ســرعت خود را کم کنند و در 
این بحبوبه بود که تصادف زنجیره ای رخ داد. 
هر چند جاده های خوزســتان در فصل سرما 
به دلیل تغییر یکباره شــرایط جوی و مه آلود 
شــدن، تصادف های متعــددی را رقم زده اند 
اما این تصادف زنجیره ای به دلیل عیان شدن 
عیار خودروهای تولید شده در کشور در حفظ 

امنیت سرنشینان جنجال بسیاری ایجاد کرد، 
فعال نشدن ایربگ موجب شــد تا بنابراعلام 
اورژانس در این حادثه یــک زن و ۴مرد فوت 
کنند و ۴۱نفر مصدوم شوند، همچنین با تکیه 
بر روایت پلیس راهور بایــد گفت که در یک 
لاین 5۰ خودرو و در لایــن مقابل ۹ خودرو با 
هم تصادف کردند که 5 خودرو در اثر شــدت 

حادثه در آتش سوختند.
نیم نگاهی به روند نصب ایربگ در خودروهای 
تولید داخل نشان از این واقعیت دارد که این 
استاندارد جهانی برای تولید خودرو از سال ها 
قبل با مطالبه عمومی گره خورده اســت چرا 
که اوایل ســال ۸۹و به واســطه تلفات جانی 
ناشــی از نبود ایربگ، افکار عمومی خواهان 
نصب ایربگ شد و در اواخر همان سال بود که 
پلیس راهور برای الزامی شدن نصب کیسه هوا 
در خودروهای ساخت داخل وارد میدان شد. 
هر چند فرمانده پلیس راهور نیروی انتظامی 
در آن ســال از تهدید »توقف شماره گذاری« 

به عنوان اهرمی برای فشــار به خودروسازان 
اســتفاده کرد اما این حربه چاره ســاز نبود و 
بعد از گذشت ۲ ســال شــاهد نصب ایربگ 
در خودروهــای تولید داخل بودیــم، در واقع 
نصب کیســه هوا یا ایربگ برای خودروها، از 

اردیبهشت ماه ۱۳۹۲اجباری شد.
بیــان نظــرات و انتقادات بســیار از ســوی 
کارشناسان و مســئولان مختلف در تصادف 
زنجیره ای بهبهان باعث شــد تــا توجه افکار 
عمومی بیش از پیش به این موضوع جلب شود. 
در واقع اظهارنظر سردار سیدکمال هادیانفر، 
رئیس پلیس راهور ناجا چند روز بعد از حادثه 
از بازنشدن ایربگ ها نخســتین واکنش ها را 

ایجاد کرد.
 او دربــاره این موضوع گفته بــود:»در همین 
حادثه بهبهان که بسیار دلخراش بود، ایربگ 
هیچ خودرویی باز نشد. چرا ارابه مرگ تولید 
می کنیم؟ چرا استانداردها کنترل نمی شود؟ 
چرا وزارت صمــت کنترل نمی کنــد؟ حتماً 

باید خودروســازها در این حادثــه به مراجع 
قضایی معرفی شوند. اینکه بگوییم رانندگان 
در حادثه بهبهان دقت نداشته اند درست است 

اما سازمان های مربوطه چه نقشی داشتند؟«
پیگیری قانونی این موضوع نکته ای بود که از 
سوی بسیاری از مردم مورد توجه قرار گرفت، 
هر چنــد همچنان نقطه روشــنی درباره این 
موضوع وجــود ندارد اما براســاس گفته های 
ســرهنگ عین الله جهانی، معاون اجتماعی و 
فرهنگ ترافیک پلیس راهور ناجا به خبرگزاری 
فارس؛ »پلیــس نمی توانــد خودرویی را که 
تأییدیه دارد پلاک نکند امــا اگر اتفاقی افتاد 
و با احصای نظر کارشناســان حوزه تصادفات 
مشخص شد که خودرو در حوزه ایمنی و فنی 
مورد مؤثری در بروز تصادف داشته، در گزارش 

به مرجع قضایی موارد اعلام می شود.
 همچنین اگر نقش ایمنی و فنی مؤثر در بروز 
تصادف محرز شــود برابر با تبصره ۳ ماده ۱۴ 
قانون رســیدگی به تخلفات رانندگی ســهم 

مقصر مشخص خواهد شــد. در تصادف جاده 
بهبهان، رعایت نکردن مقــررات و ایمنی در 
رانندگی در شرایط مه آلود عامل اصلی اعلام 
شد اما اگر ایربگ ها باز می شد طبیعی است از 
شــدت حادثه و تعداد مصدومان و مجروحان 

کاسته می شد.«
بسیاری از مسئولان حوادث جاده ای همچون 
بهبهان و فعال نشــدن ایربگ ها خودروهای 
تولید داخل را در دســته بحث های اقتصادی 
و حوادث تفسیر می کنند اما واقعیت غیرقابل 
انکار این اســت که هر یک از این مباحث زیر 
پوســت جامعــه در حرکت هســتند، اثرات 
خود را در زندگی و امنیت جانــی افراد باقی 
می گذارنــد و مهم تر اینکه چنیــن حوادثی 
می تواند تصویر اعتمــاد را در اذهان عمومی، 
بیش از پیش مخدوش کنند. برای بررسی این 

موضوع از نگاه اجتماعی، نظر 
۲ عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس یازدهم را جویا شدیم:

سنا
س: ای

عک

حمل ونقل کشور به 
شکل زمینی است.

۹۴ درصد

وسیله نقلیه و ۴۴ 
میلیون دارنده گواهینامه 

در کشور وجود دارند.

۳۸ میلیون

از سوانح رانندگی در 
جاده ها روی می دهد اما 
۷۳ درصد جان باختگان 

در سوانح رانندگی 
جاده ای جان خود را از 

دست می دهند.

۳۴ درصد

۱۱ هزار و ۷۷۴ نفر فوتی 
داشته ایم و این آمار در ۹ 

ماهه سال ۱۴۰۰، به ۱۳ هزار 
و ۱۵۴ نفر رسیده که ۱۱.۷ 

درصد افزایش داشته است.

سال ۹۹

 تردد در جاده های 
کشور در سال ۱۴۰۰ رقم 
خورد که نسبت به سال 

گذشته ۱۲ درصد افزایش 
داشت و بیشترین 

ترددها مربوط به تهران، 
مازندران، گیلان و فارس 

بوده است.

۵.۴ میلیارد

 افزایش آمار سرعت 
غیرمجاز در سال جاری 

رقم خورد، سبقت 
غیرمجاز ۱۴ درصد 
کاهش پیدا کرد اما 

رعایت نکردن فاصله 
طولی ۲۱ درصد افزایش 

داشت که این روند 
تصادفات را تحت تأثیر 

خود قرار می دهد.

۳۵ درصد

علت تصادف ها مربوط به 
بی توجهی به جلو است 

و این عامل به عنوان 
عمده  ترین علل تصادف 

شناخته می شود.

۳۸ درصد

از فوتی ها در سر صحنه 
تصادف اتفاق می افتد.

۵1 درصد

تصادفات مربوط به واژگونی 
خودرو است که ۸۵ درصد 

در جاده ها و ۶۰ درصد 
تصادفات در ۳۰ کیلومتری 

شهرها اتفاق می افتد.

27 درصد

از افرادی که در جاده ها 
و شهرها درگذشته اند، 
در ۳ هزار و ۹۰۰ نقطه 

حادثه خیز جان خود را از 
دست داده اند.

هزار و ۵۰2 نفر

تصادف فوتی و ۱۹۴هزار 
تصادف جرحی در 

سال جاری رخ داد و در 
مجموع بیش از ۲۰۵ هزار 
فقره تصادف در سال ۱۴۰۰ 

اتفاق افتاده است.

1۰ هزار و ۹1۰ فقره

منبع: سردار سید کمال هادیانفر 
رئیس پلیس راهور

من به عنوان عضو کمیســیون اجتماعــی، درباره موضوع 
ایربگ ها سؤالی را از وزیر صمت پرسیده ام و این سؤال پس 

از طی کردن مراحل به صحن خواهد آمد.
سؤال بنده در مورد این موضوع است که »چرا در تصادف 
5۹خودرو در بهبهان، ایربگ هیچ خودرویی باز نشده است؟ 
سازمان استاندارد نیز باید پاســخگو باشد که چگونه مهر 
تأیید تولید این خودروها را صادر کرده اســت درحالی که 
هیچ کدام از ایربگ ها کار نکرده اســت، از سوی دیگر وزیر 
به ما پاســخ بدهد که چه اقدام عملیاتی بــرای برخورد با 
خودروسازانی که در نصب ایربگ کوتاهی کرده اند، انجام 
خواهد داد؟ چرا که این خودروســازان هزینه ایربگ را از 
مردم گرفته اند امــا کالایی که مردم پولــش را پرداخت 
کرده اند، کارایی نداشته اســت. این سؤال در مسیر اعلام 
وصول است و باید کمتر از یک ماه به صحن علنی مجلس 

برسد.
در تصادف اخیر ایربگ هیچ کدام از خودروهای تولید داخل 
کار نکرد و این نشــان می دهد که تولید داخلی در آزمون 
مردود شده اســت. وزیر صمت، خودروســازان و سازمان 
اســتاندارد از جانب افکار عمومی تحت فشار هستند، این 
مطالبه گری از جانب نمایندگان پیگیری خواهد شد. مرور 

واکنش های اجتماعی درباره ایربگ این نکته را گوشزد 
می کند کــه الزام نصب ایربــگ روی خودروهای 
داخلی نیز به واسطه فشــارهای اجتماعی شکل 
گرفته در دهه گذشــته، اجرایی شد و اگر در آن 
دوره مردم این موضــوع را پیگیری نمی کردند، 

خودروســازان به راحتی تــن به نصب 
ایربــگ نمی دادنــد. هم اکنون نیز 
مطالبه اجتماعی شــکل گرفته 
به دلیل رعایت نشدن استانداردها 

در نصب ایربــگ، می تواند اتفاقات جدیــدی را در حفظ 
کیفیت ابزارهای زندگی مردم رقم بزند.

از سوی دیگر ما نباید فراموش کنیم که چنین اتفاقاتی به 
اعتماد عمومی لطمه وارد می کند، این تصادف زنجیره ای 
نمونه ای از اتفاقاتی است که در جامعه رخ می دهد، مردم 
با اعتماد خودرویی را خریداری کرده اند اما در زمان حادثه 
متوجه می شوند که این اعتماد درست نبوده است. چنین 
اتفاقی همچون زنجیره بی اعتمادی عمل می کند و در ادامه 
موجب خواهد شد تا اعتماد عمومی به خودروسازان ایرانی، 
سازمان استاندارد و ســایر نهادهای نظارتی دخیل در این 
موضوع از بین برود. به همین دلیل برای برگرداندن اعتماد 

عمومی نیازمند برخورد جدی مسئولان هستیم.
مجلس با تکیه بر نگاه نظارتی از این موضوع به راحتی عبور 
نخواهد کرد. از ســوی دیگر ســازمان های دیگر همچون 
سازمان بازرسی وظیفه دارند که به این مسئله ورود کنند 
تا این موضوع به راحتی به دست فراموشی سپرده نشود. ما 
نباید این حادثه را به یــک تصادف معمولی تقلیل بدهیم، 

این حادثه هشداری به جامعه ایران است.
متأسفانه جامعه ایران چنان با مشکلات متعدد روبه رو شده 
است که به سرعت یک مشکل جای مشکل دیگر را می گیرد 
به همین دلیل این هراس وجــود دارد که پیگیری چنین 
موضوعاتی به دست فراموشــی سپرده شود و مطالبه گری 
برای حل مســائل از بین برود. من پیشــنهاد می کنم که 
نهادهای مربوطه یک بار برای همیشــه موضوع 
ایربگ خودروهای داخلی را حل و فصل کنند 
و از این طریق مســیر را برای تقویت اعتماد 
عمومی مهیا کنند. از نظر من رئیس سازمان 
استاندارد و خودروسازان باید مورد مواخذه 
قرار بگیرنــد، حداقل این اســت که وزیر 
صمت این مسئولان را مواخذه کند 
چرا که این موضوع به یک مطالبه 

عمومی تبدیل شده است.

تصادف زنجیــره ای جاده بهبهــان را باید از چند 
دیدگاه مورد بررســی قرار داد. تمام موارد اثرگذار 
در بروز این حــوادث و تلفات ناشــی از آن باید در 
بحث های کارشناســی به منظور حل مسئله مورد 
کنکاش قرار بگیرد. اگر این موضوع را بدون رسیدن 
به نتیجه خاص، تنها به عنوان یک دغدغه مطرح و 
ذهن مردم را مشوش کنیم، منفعتی برای جامعه 

نخواهد داشت.
در رابطه با این حادثه افرادی که نقشــی در ایجاد 
ایمنی خودروها و حفظ جان شــهروندان برعهده 
داشتند، باید پاسخگو باشــند. اینکه دستگاه های 
مختلف بخواهند انگشت اتهام را به سوی یکدیگر 
نشــانه بگیرند و در بحث، فرافکنــی ایجاد کنند، 
مســئله حل نمی شــود. جاده های خوزستان در 
فصل های سرد ســال با مه گرفتگی های ناگهانی 
روبه رو هستند، به همین دلیل این موضوع باز هم 
می تواند تکرار شود. به عبارت دیگر اگر ملاحظات 
ایمنی لازم انجام نشود، ما باز هم شاهد تکرار حادثه 

جاده بهبهان خواهیم بود. در رابطه با ایمنی 
خودروها نیز مطالبــه عمومی همواره 
وجود داشت و این حادثه موجب شد 
تا باردیگر این مطالبه مورد توجه قرار 

بگیرد به عبارت دیگر هم اکنون 
امنیت خودروهای ملی به 
یک مطالبه عمومی تبدیل 
شده است. هر سال که از 
تولید خودروها می گذرد 

کیفیت آنان پایین تر می آید.
من برای پیگیری امور پیشنهاد می دهم تا کمیته ای 
تشکیل شود و در این کمیته اعضایی از ۳ قوه مجریه، 
مقننه و قضاییه حضور داشته باشند. در این کمیته 
باید پیش زمینه ها و علل وقوع چنین حوادثی مورد 
بررســی قرار بگیرد و به این نتیجه برســند کدام 
دستگاه ها در موضوع ایمنی خودرو و ایربگ ها قصور 
داشته اند و از این طریق برخورد مناسبی با خاطیان 
شود. در این موضوع سرعت عمل بحث مهمی است 
چرا که در هفته های اخیر شــاهد بودیم که برخی 
از مســئولان مربوطه به رد و بدل کردن اتهامات 
مختلف به یکدیگر اکتفا کرده اند و هیچ یک حاضر 
نیستند مســئولیت این حادثه را برعهده بگیرند، 
چنین رفتارهایی نتیجه ای جز رنجش بیشتر مردم 
نخواهد داشت. اینگونه اظهارنظرها همچون نمک 
پاشیدن بر زخم مردم است، جامعه منتظر اقدامات 

عملی است و حرف درمانی دیگر کارساز نیست.
نمایندگان مجلس این مطالبه مردمی را پیگیری 
خواهند کرد چرا که مردم از نمایندگان انتظار دارند 
که به بیان درد بســنده نکنند و با راهکاری قاطع 
و انقلابی، مافیای صنعــت خودرو را محدود کنند. 
اعضای کمیسیون اجتماعی در سفری که به 
استان خوزستان داشتند، به بررسی این 
موضوع پرداختند. دستاورد این پیگیری 
این بــود که مجلــس و نمایندگان نظر 
کارشناســی و قانونی خود را گفتند 
و حتی آمادگی خود را برای 
تصویب مــوارد قانونی به 
دســتگاه های مربوطــه 

اعلام کردند.

 امنیت خودروهای ملیاعتماد عمومی مخدوش شد
حسین گودرزی به مطالبه عمومی تبدیل شده است

عضو کمیسیون اجتماعی
سیدکریم حسینی

نایب رئیس کمیسیون اجتماعی
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 گام های مؤثر
 در مهارت شنیدن

اولین قدم در تمرین هنر گوش دادن، 
تلاش برای شــنونده حاضر و دقیق 
بودن و مقابله با وسوسه صحبت کردن 
اســت. توجه دقیق به صحبت های 
فرد مقابل، او را تشــویق می کند با 
راحتی بیشتری به ادامه صحبت و 

بیان هسته اصلی مطالبش بپردازد.
برای یک شنونده حاضر و دقیق بودن 

لازم است به این موارد آگاه باشید.
زبان بدن

 اگر شما موقع گفت وگو بی حوصله 
یا عصبی یا حتی بیش از حد مشتاق 
باشید و یا به جای اینکه به چهره فرد 
نگاه کنید به این سو و آن سو بنگرید، 
او برای ادامه صحبت هایش تمایلی 
نشــان نمی دهد. ارتباط چشمی 
مناســب، یکی از مؤثرترین ابزار 

گفت وگوی فعال است.
کیفیت صدا

 شــما با طرز صحبت خود اخباری 
بســیاری را از وضعیــت فکری و 
احساســی خود به گوینده منتقل 
می کنید. اگر دوست دارید شنونده ای 
فعال باشید، وقتی نوبت گفت وگوی 
شما می رسد حواس تان به میزان و 

کیفیت صدای خود باشد.
تشویق به صحبت

 این مهارت تلاش ما را برای درک و 
فهم سخنان فرد مقابل به او منتقل 
می کند. یعنی شما به گوینده تلویحا 
می گویید: »دارم گوش می کنم، ادامه 
بده.« این کار با تکان دادن سر، گفتن 
کلماتی مثل بله، می فهمم، خوب بعد 

چی شد؟ و... عیان می شود.
پرسشگری

 شــنونده خوب، شــنونده فعال 
است. چنین فردی سعی می کند با 
سؤال های مناسب، بدون سوگیری 
و به موقع، سبب ایجاد صمیمیت و 
ترغیب گوینده بــه ادامه گفت وگو 

 شود.
قضاوت نکنیم

 بیشتر افراد، وقتی نیاز به حرف زدن 
دارد، دنبال قضاوت خود نیستند. 
قضاوت کردن فــرد مقابل، باعث 
خودسانســوری و بی صداقتی او 

می شود.
نصیحت  نکنیم

 نصیحت کردن، یکی از آسیب زاترین 
و سمی ترین ابزاری است که شنونده 
ممکن اســت در زمان گفت وگو از 
آن اســتفاده کند. تا وقتی فرد از ما 
نخواهد اجازه راهنمایی و نصیحت 
نداریــم، ممکن اســت او فقط به 
شنیده شــدن نیاز داشته باشد، نه 

دریافت راه حل.

مکث
زیستبه

مبل ها را جلوی رادیاتور نگذارید

محلنصبرادیاتورتأثیربســیاریدرجلوگیریازهدررفت
انرژیداردومیتوانددرجهحرارتمطلوبیبراییكخانهرقم
بزند.قبلازرواجپنجرههایدوجدارهتأكیدمیشدكهبهترین
مکاننصبپرههایرادیاتور،زیرپنجرههاستتاگرمایناشی
ازآن،سرمایواردشدهازطریقپنجرههاراكاهشدادهوهوای
سردواردخانهنشود؛اماحالادرخانههاومکانهایبستهایكه
ازپنجرههایدوجدارهاستفادهمیشودودرواقعجلویورود
هوایسردگرفتهشده،میتوانرادیاتورهارادردیگرنقاطهم

نصبكرد،وليبازهمشرایطواماواگرهاییدارد.

رادیاتورهابایددورازوسایلبزرگیاكابینتهانصبشوند
تاهوایگرمدریكجاحبسنشــود.بهعنوانمثالاگردر
پشتیكمبلیاكاناپهبزرگرادیاتورقرارداشتهباشدهماز
گردشمطلوبهوایگرمجلوگیریمیشودوهمبهمرور
زمانمبلازبینمیرود.همچنینرادیاتورهارانبایدپشت
پردههایضخیموبلندقراردادایــنكارنیزجلویگردش
هوایگرمراخواهدگرفتوانــرژیهدرمیرود.همچنین
بهتراسترادیاتورهاراپشــتدرهایورودینصبنکرد،با
اینكارهنگامبازشدندر،هوایگرمازاتاقخارجمیشود.
اگررادیاتورهارادرســتزیرپنجرهســاختمانكهدوجداره
نیســتنصبكردهایدهمنبایدانتظــارچندانیازگرمایش
مناسبمحیطداشتهباشید.محلنصبرادیاتوردراتاقبایدبه
نحویباشدكهحرارتبهطورمناسبیدرمحیطپخششود.

نصب2رادیاتوركوچــكدریكاتاق،بهتــرازنصبیك
رادیاتوربزرگاســتوبهرهوریراافزایشمیدهد.اندازه
رادیاتورهانیــزبامتراژاتاقبایدهماهنگباشــد.بادرنظر
گرفتناینموارددرزمانساختیاانتخابخانه،همانرژی
تولیدیبهدرستیوباكمترینهدررفتمصرفمیشودوهم

منابعمالیخانوادهبهخوبیمدیریتخواهندشد.
 ابتدای ماه گذشته شــرکت ملی گاز ایران اعلام کرد حدود 
70درصد تولید گاز کشــور به بخش خانگی اختصاص می یابد. 
همچنین مصرف گاز در مجموع نسبت به مدت مشابه سال قبل 

15درصد افزایش یافته است. 

صداهای رنگی 
یکیازمهمترینفعالیتهایمفیــدبرایكودكان،بازیهایی
استكهبهتقویتحافظهفعالكمككند.زبانآموزیودرک
زبان،محاسباتریاضی،استدلالوحلمسئلههمهبابهرهگیری
ازحافظهفعالمیسرمیشود.هرچهعملکردحافظهفعالبهتر
باشد،فرددرانجاممحاسباتذهنی،تصویرسازیهایذهنی
بهخصوصدرحلمسئله،درکگفتوگوها،بهخاطرسپاریو
بهیادآوریآنهاسریعترعملمیكند.بازیهایزیادیوجود
داردكهبهتقویتحافظهفعالكمكمیكندكهامروزبهیکی
ازآنهامیپردازیم.شمامیتوانیدازچندوسیلهصداداراستفاده
كنیدوبهطورقراردادیهركدامرابایكرنگكدگذاریكنید؛
بهطورمثال2قاشق،2كفگیرچوبیو2لیوانپلاستیکیكههر
كدامصدایمتفاوتیدارند،انتخابكنید؛مثلاصدای2قاشقرا
قرمز،صدای2كفگیرچوبیرازردوصدای2لیوانپلاستیکیرا
آبینامگذاریكنید.حالاازكودکبخواهیدبهصداگوشدهد
ونامرنگآنرابگوید.درمرحلهبعدازاوبخواهیدچشمانشرا
ببندد،بهصداگوشدهدوتشخیصدهدصدا،چهرنگیاست.

بازیگوشی

قند خون طبیعی چقدر است؟

قندخونیاگلوكزشــکلیازقنداستكهبهعنوان
منبعاصلیانرژیبدنبهكارمیرود.قندخونبسته
بهعواملگوناگونازجملهسن،بیماریهایزمینهای،
داروهاییكهمصرفمیشودوبستهبهچیزهاییكه
درآخرینوعدهغذاییمصرفشده،تغییرمیكند. 
گرچهمیزانطبیعیقندخونازشخصیبهشخص
دیگرمتفاوتاست.دراغلبافرادپسازغذاخوردن
قندخونافزایشپیدامیكند.بااینحالدرافرادی
كهمبتلابهدیابتیاپیشدیابتنباشند،معمولامیزان
قندپایینترازاینمعیارهایتعیینشدهاست.دراغلب
افرادقندخوندرطولشبدرحدود۸2میلیگرمدر
دســیلیترودرطولروز۹۳میلیگرمدردسیلیتر
استویكساعتپسازیكوعدهغذاییتاحداكثر

۱۳2میلیگرمدردسیلیتربالامیرود.

تندرستی

مهناز جعفری
تسهیلگركودک

الهام مصدقي راد 
روزنامهنگار

بسیاری از ما همیشه شکایت داریم از سکوت دائمی و حرف 
نزدن طرف مقابل مان؛ حالا این فرد می خواهد همسرمان باشد 
یا فرزندمان، دوست مان و یا همکارمان. گاهی حتی می بینیم 
همین فرد پرسکوت، در مقابل برخی اشخاص، مُهر از زبان برمی دارد و در کمال تعجب ما خیلی راحت و 
روان با او گفت وگو می کند. آنجاست که می خواهیم سرمان را به دیوار بکوبیم. بیایید ببینیم چه چیزی 

باعث این فرایند می شود.

چرا گوش می دهیم؟
شنیدهشدنیكنیازانسانیاست؛حالایننیاز
میتوانددرســطحیترینشــکلآنكهدرددل
كردناستباشدیامراجعهبهمشاور،روانشناس
ودرمانگــر.مادرارتباط،گاهــیگیرندهوگاهی
فرســتندهایم.گیرندگیدرقالــبگوشدادنو
فرستندگیدرقالبسخنگفتننمودپیدامیكند.
اماكدامیكمهمتراست؛گیرندگییافرستندگی؟
نیماقربانی،استادگروهروانشناسیدانشگاهتهران،
دركتاب»سبكهاومهارتهایارتباطی«چنین
مینویسد:»آنچهمادرارتباطبهعنوانپیام،ارسال
میكنیمتابعــیازآنچیزیاســتكهدریافت
كردهایم.اگردریافتمادرمقامگیرندهمخدوشو
صرفاتحتتأثیرذهنیتوتمایلاتدرونیخودمان
باشد،بدیهیاستكاركردمادرمقامفرستندهنیز
مخدوشخواهدبود.برایناســاس،فرستندگی
تابعیازگیرندگیاستواگركسیبرمهارتهای
گیرندگیتسلطیابد،بیشازنیمیازراهیادگیری
مهارتهــایارتباطــیراطیكردهاســت.هنر
گوشدادنشاهراهحلمشکلاتیاستكهانسانها

درروابطخوددرخانهومحلكارتجربهمیكنند.«
مدتیقبلباخانمیروبهروشــدمكــهباحالت
شــوکوبغضدركناراتومبیلآسیبدیدهاش
ایســتادهبود.ظاهرااتومبیلیباماشیناینخانم
كهكنارخیابانپارکشــدهبود،تصادفوراننده
آنفراركردهبود.ازآنخانمپرســیدمدوســت
داریدكمیصحبتكنید؟واوتعریفكرددرماه
گذشتهایندومینباراستكهتصادفمیكندو
ازاینکهموضوعرابههمسرشبگویدحسخوبی
ندارد.كمیكهگذشت،آهیكشــیدوابرازكرد
خیلیآرامترشــدهومیتواندباهمسرشتماس
بگیرد.گاهیافرادنیازدارندشنیدهشوندتابتوانند
تصمیمبگیرند.امااینکهچطورشــنیدهشونددر
اینتصمیمگیریبسیارمؤثراست.اگریادبگیریم
دریافتصحیحیازپیامهایدیگرانداشتهباشیم
میتوانیمبهآنهاپاسخیبدهیمكهنشاندهدآنها

رادرکكردهایم.

هنرمند شنونده کیست؟
هنرگوشدادنبهچهمعناست؟آیااگرصبورباشیم

واجازهدهیمفردمقابلآنچهدردلداردبیانكند،
شــنوندهخوبیهســتیم؟اگراینطورباشدبهترین
شنوندههاكمروهاهســتند.آیاچنینفردیكهدر
طولگفتوگوفقطلبخندبهلبداردومدامســر
تکانمیدهد،نشــانههایكلافگیوبیدقتیدراو
مشهوداست،شنوندهخوبیاست؟بیتردیدنه!هنر
گوشدادنصرفابهمعنایكمیتشنوندگیوصبوری
نیســت.بهاعتقادقربانی،هنرگوشدادنبهمعنای
تواناییشــناختصحیحوعمیقافکارواحساسات
فردمقابلولمسكردنآنهاست.گاهیممکناست
افکارواحساساتفردمقابلرادرستتشخیصدهیم،
امااینتشــخیصباهمدلیهمراهنباشد.همدلیبا
افکارواحساساتزمینهصمیمیتطرفینرافراهم
میكند.شنوندهخوب،علاوهبرظاهرپیام،بهباطن
آننیزتوجهمیكند.برهمیناســاساستكههنر
گوشدادنماهیتیكیفیونهكمــیدارد.ممکن
استشــمادریكارتباط۳0ثانیهاییكشنونده
خوبباشــیدودریكارتباطیكساعتهاصلاخوب
گوشنکنید.بنابراینبرخلافتصوربســیاریازما،
هنرگوشدادنچندانهمآساننیستومتاعنسبتا
نایابیدرارتباطاتاست.دربیشترموارد،افرادفقط
بانیمیازشنواییخودبهسخنانفردمقابلگوش
میدهندوبیشتردنبالفرصتبرایابرازاحساسات
خودهستند.درحالیكهبرقرارییكارتباطسازنده،
نیازمندتواناییگوشدادنكاملودقیقبهافکارو
احساســاتفردمقابلوبازبینیفعالدرکخوداز

صحبتهایاودرلحظهمناسباست.

پیروزه روحانیونگزارش
روزنامهنگار

بشنوازمنچونحکایتمیکنم
اندرآدابشنوندهفعالبودن
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پس از آغــاز مقررات گذاری برای پــروژه رمزپول 
ریال در سال99 و تصویب آن از سوی شورای پول 
و اعتبار به تازگی، به تدریج به مرحله اجرایی شدن 
این پروژه نزدیک می شــویم. آنگونه که مسئولان 
بانک مرکزی می گویند، این پروژه تا چند ماه دیگر 
به صورت آزمایشی آغاز به کار خواهد کرد. رمزپول 
علاوه بر اینکه روش دیگری بــرای خرید و انتقال 
پول محسوب می شــود، مزایای دیگری هم دارد. 
شاید یکی از مزایای رمزپول بانک مرکزی این باشد 
که اگر بانکی ورشکست شــود، پول مردم محفوظ 
می ماند. مهران محرمیان، معاون فناوری های نوین 
بانک مرکزی هم در یک برنامه تلویزیونی، با اشاره 
به اینکه رمزارزها به خاطر ویژگی تمرکززدایی آنها 
برای بانک های مرکزی تهدید محسوب می شوند، 
رمزپول را گرایشــی جدید در حوزه پولی دانســت 
که تاکنون 90بانک مرکزی در دنیا چنین پروژه ای 
را تعریف کرده اند. با این حال، مهم ترین پرسشــی 

که ذهن مردم را به خود مشــغول کرده، این است 
که رمزپول چه فایــده ای برای آنهــا دارد و روش 
اســتفاده از آن چگونه اســت. روزنامه همشهری 
در تماس بــا بعضی از کارشناســان بانک مرکزی، 
جزئیات اســتفاده از رمزریال را جویا شد، اما پاسخ 
این بود که هنوز محصول نهایی تولید نشــده و به 
همین خاطر نمی توان درباره جزئیات استفاده از آن 
سخن گفت. این در حالی است که به گفته یک منبع 
آگاه، روش کلی استفاده از رمزپول براساس دانلود 

یک اپلیکیشن به عنوان کیف پول دیجیتال است.

چگونه از رمزپول استفاده کنیم؟
یک اپلیکیشــن موبایلی به عنــوان کیف 

رمزپول عرضه می شــود و مردم آن را روی 1
موبایل خود دانلود می کنند. این اپلیکیشن موبایلی 
با سامانه های بانکی ارتباط دارد و به آنها متصل است 
و همچنین قابلیت شارژ و دشارژ کردن دارد. یعنی 
می توان تبدیل رمزریال به ریال را به راحتی به وسیله 

آن انجام داد.
شما می توانید بخشی از پولی که در حساب 

بانکی تان دارید را به رمزریال تبدیل کنید. 2
یعنی ۵00هزار ریال پول شــما در حساب تان مثلا 
تبدیل به ۵00هزار رمزریال می شود و در کیف پول 

دیجیتال تان روی موبایل ذخیره می شود.
مردم برای انتقال پول، مقدار لازم را از کیف 

رمزریال خود به کیــف رمزریال فرد دیگر 3
منتقل می کنند. این کار با اسکن یک بارکد دوبعدی 
)QR Code( برای دریافت آدرس کیف پول گیرنده 
وجه یا وارد کــردن یک آدرس عمومی )شناســه، 
کدرشــته( متعلق به گیرنده رمزریال امکان پذیر 
است. این آدرس عمومی معادل همان شماره کارت 

بانکی یا شماره حساب است.
برای خریــد کالا یا پرداخــت هزینه یک 

خدمت هم می توان با دریافت آدرس کیف 4
پول فروشنده یا شرکت خدماتی رمزریال را به کیف 
پول او به صورت آنــی واریز کرد. انتقــال رمزریال 
به خاطــر شــفافیت های درنظــر گرفتــه شــده 
محدودیت های فعلی نقل و انتقال پول در شــبکه 

بانکی را نخواهد داشت.

راه و روش استفاده از رمزریال
مقام های بانک مرکزی اعلام کرده اند رمزپول ملی ایران از اوایل سال آینده به صورت آزمایشی ابزاری جدید برای پرداخت 

خواهد بود. اما مردم چطور می توانند از رمزریال استفاده کنند؟ 

دانش

 تشخیص آسیب های پنهان ریه
در کرونای مزمن

کووید-19 می تواند کاری کند که افراد تا سال ها یا حتی پایان 
عمر ازمشکلات ریوی رنج ببرند. در یک مطالعه در انگلیس، 
دانشمندان از یک روش جدید اسکن گاز زنون برای تشخیص 
ناهنجاری های ریوی که با اسکن های معمولی مشخص نبود، 
استفاده کردند. به گزارش بی بی سی، این مطالعه روی 11نفر 
که پس از ابتلا به کووید-19 نیاز به بستری نداشتند اما تجربه 
تنگی نفس طولانی مدت داشتند، متمرکز بود. البته یک مطالعه 
طولانی تر با جزئیات بیشتر برای تأیید نتایج این مطالعه محدود 
در حال انجام است. محققان می گویند این یافته ها تا حدودی 
روشن می کند که چرا تنگی نفس در کووید-19 طولانی مدت 
بسیار رایج است. هرچند دلایل احساس تنگی نفس اغلب زیاد 
و پیچیده است.    کووید-19 مزمن به تعدادی از علائم گفته 
می شود که هفته ها پس از ابتلا به ویروس کرونا ادامه دارد و با 

دلایل و بیماری های دیگر نیز قابل توضیح نیست.

سفر اکسیژن
تیم تحقیقاتی از آکسفورد، شفیلد، کاردیف و منچستر اسکن 
گاز زنون و سایر آزمایش های عملکرد ریه را در 3گروه از افراد 
مقایسه کردند. این گروه ها شامل افرادی با  کووید-19 مزمن 
و تنگی نفس که در زمان ابتلا به بیمارستان نرفتند، 12نفر که 
به علت کووید-19 در بیمارستان بستری شدند اما کووید-19 
مزمن نداشتند و 13نفر سالم هم به عنوان گروه شاهد، می شد.

با استفاده از رویکرد جدید، همه شــرکت کنندگان گاز زنون 
 )MRI(را در طول اسکن تصویربرداری تشــدید مغناطیسی
استنشاق کردند. این گاز بسیار شبیه به اکسیژن رفتار می کند 
اما می توان در طول اسکن آن را ردیابی کرد. بنابراین دانشمندان 
می توانســتند حرکت گاز را از ریه ها به جریان خون مشاهده 
کنند. محققان دریافتند برای اکثر افراد مبتلا به کووید مزمن، 
انتقال گاز کمتر از افراد سالم مؤثر اســت. دکتر امیلی فریزر، 
محقق اصلی و متخصص ریه، گفت: در بسیاری از بیماران مبتلا 
به کووید طولانی مدت، اغلب اشعه ایکس و سی تی اسکن هیچ 
ناهنجاری را نشان نمی دهد. این یک تحقیق مهم است و من 
واقعا امیدوارم بتواند ابهامات بیشتری را روشن کند. محقق ارشد 
این مطالعه، پروفسور فرگوس گلیسون نیز گفت: اکنون سؤالات 
مهمی وجود دارد که باید به آنها پاسخ داد، مانند اینکه چه تعداد 
از بیماران مبتلا به     کووید-19 مزمن اســکن های غیرعادی 
خواهند داشــت. اهمیت ناهنجاری که ما شناسایی کرده ایم 
مشخص شود و علت آن ناهنجاری و پیامدهای درازمدت آن 
به اثبات برسد. هرچه بهتر بتوانیم پاسخ سؤالاتمان را بگیریم، 

درمان بهتری تجویز می کنیم.

 محمد خوانساری
 رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران

مهم ترین بحث سازمان فناوری اطلاعات، 
اهداف ســند طرح کلان و معماری شــبکه 
ملــی اطلاعــات اســت. ایــن اهــداف در 
شــهریور گذشــته تصویب شــده و توســط 
مرکز ملی فضای مجازی ابلاغ شده و باید 
با برنامه ای منسجم این کار را پیش ببریم .

علی یزدی خواه
نایب رئیس کمیسیون طرح حمایت 

از کاربران فضای مجازی
ایــران می توانــد از ظرفیت هــای چیــن در 
توســعه فیبرنــوری، هــوش مصنوعــی و 
شــبکه ملــی اطلاعــات اســتفاده کنــد. 
چیــن تجربیــات قابــل اعتنایــی در حــوزه 
اینترنت ملــی دارد کــه ایــران می تواند از 
ایــن تجربیــات در شــبکه ملــی اطلاعات 

بهره ببرد.

نقل قول خبر

عدد خبر

تعداد مشترکان اینترنت پهن باند سیار 
در کشور تا پایان 3ماهه سوم سال۱۴۰۰ 
بــه بیــش از ۹۱میلیــون  و ۸۴۴هــزار 
مشــترک و ضریب نفوذ پهن باند ســیار 
نیــز بــه ۱۰۹.27درصــد رســید.  ایــن در 
حالی است که تعداد مشترکان خانگی، 
تجــاری و اداری اینترنــت ثابت تــا پایان 
3ماهه اول سال۱۴۰۰ تنها ۱۰.۸میلیون 

مشترک گزارش شده است.

91
میلیون

شــرکت ســیگیت از آغــاز فــروش هــارد 
دیســک های 22ترابایتــی خبــر داده که 
پرظرفیت ترین هارد دیســک های بازار 
محســوب می شــوند. بــرای دســتیابی 
 SMR بــه ایــن ظرفیــت بــالا از فنــاوری
استفاده شده است. سیگیت گفته این 
هارد دیســک ها را در اختیار مشتریانی 
که می توانند این نوع هاردها را مدیریت 

کنند، قرار می دهد.

22
ترابایت

اداره هوانــوردی فــدرال می گوید 
بــا AT&T و Verizon در مــورد 
راه اندازی شبکه های باند 5GC در 

فرودگاه ها و اطراف آن به توافق رسیده است. 
به گزارش وب ســایت انگجت، این آژانس گفت که 
3طرف نقطه ای مشــترک در مراحلی پیدا کرده اند 
که هواپیماهای بیشتری را قادر می سازد تا با خیال 
راحت از فرودگاه هــای کلیدی اســتفاده کنند و 
همچنین برج های بیشــتری را قادر می ســازد تا 

خدمات 5G را مستقر کنند.
 به گفتــه اداره هوانــوردی FAA، ارائه دهندگان 
داده هــای جزئی تــری دربــاره مــکان دقیــق 
»فرســتنده های بی ســیم« ارائه کرده و از تجزیه 

و تحلیــل دقیق تر نحوه تعامل ســیگنال های باند 
ســی 5G با ابزارهای حســاس هواپیما پشتیبانی 
کردند. این آژانس در این خصوص گفت، از داده ها 
استفاده کرده تا تعیین کند که نقشه برداری ایمن و 
دقیق تر از اندازه و شکل مناطق اطراف فرودگاه هایی 
کــه ســیگنال های 5G در آنها کاهــش می یابد، 
امکان پذیر است و مناطقی را که اپراتورهای بی سیم 
فعال سازی آنتن خود را به تعویق می اندازند، کاهش 

می دهد. 
 5G ارائه دهندگان بی ســیم با اســتقرار سرویس
جدید در بازارهای بزرگ در سراسر ایالات متحده، 
برج های بیشتری را با خیال راحت روشن می کنند. 
این توافق پس از کشــمکش چندماهه بین خطوط 

هوایی و ارائه دهندگان خدمات بی ســیم بر ســر 
باندسی5G انجام شد. AT&T  و  Verizon به دلیل 
نزدیک بودن فرکانس های باند سی به فرکانس هایی 
که ارتفاع سنج ها از آن اســتفاده می کنند، به طور 
داوطلبانه عرضه را به مدت 6هفته به تعویق انداختند 
تا نگرانی هایی را مبنی بر اینکه خدمات شان ممکن 
است با سیستم های هواپیما و تجهیزات الکترونیکی 

تداخل داشته باشد، برطرف کنند. 
در اوایل ماه جاری، مدیران شرکت های هواپیمایی 
ازجمله دلتــا، یونایتد و ساوت وســت در نامه ای به 
دولت فدرال ادعا کردند که این شبکه ها می توانند 
بر ابزار هواپیماهای آنها تأثیر بگذارند و منجر به یک 

رویداد فاجعه بار شوند. 

توافق برای رفع مشکل 5G در اطراف فرودگاه ها

 چرا  رمزریال ؟
  رمز ریال، فقط یک ابزار پرداخت یا انتقال پول است. رمزپول به هیچ عنوان ماهیتی مانند 

رمزارزهای مشهور مثل بیت کوین یا اتریوم ندارد.
  تفاوت در سقف دریافت رمزریال براساس کیف پول تجاری یا غیرتجاری

  دسترسی به پول، درصورت ورشکستگی بانک و حذف بانک به عنوان واسط
  امن بودن بســتر انتقال و امکان ردیابی پول درصورت نفوذ به گوشی افراد و جابه جایی 

بدون اطلاع
  برنامه پذیر شدن پول. با تعیین ضابطه هنگام بستن قرارداد و انتقال پول، می توان میزان 
جریمه فسخ قرارداد را تعیین کرد تا درصورت وقوع آن، مبلغ جریمه به طور خودکار از حساب 

طرف مقابل برداشت شود.
  امکان رهگیری تسهیلات بانکی برای هزینه  کردن آن در محل مورد نظر

  تسویه حساب آنی و عدم نیاز به تسویه بین بانکی
  حذف هزینه عملیاتی تراکنش های مالی

مکث

ارتباطات
وی

 غر
رام

/ به
ری

شه
هم

ی: 
ساز

ویر
تص

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار



یکشنبه 10 بهمن 121400
 شماره  8426

استفاده از چک ممنوع
موضوع دیگری که در تحولات اخیر تغییر 
کرد، حذف »چک« از نظام مالی شهرداری 
اســت. بنا به آنچه حدود یک سال پیش 
در جلسه شورای شهر تهران بیان شد، 
نزدیک یک ســوم چک های برگشتی 
باقیمانده در شهرداری تهران مربوط به 
سال های 90 شمسی است و حتی از دهه70 
و 80 شمسی هم چک هایی در شهرداری 
باقی  مانده که هنوز وصول نشــده است. 
معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری 
تهران با اشاره به حذف چک از سیستم 
مالی شــهرداری تهران، بیان کرد: با این 
اقدام، هم جعل چک از بین می رود و هم 
ســرعت عملیات مالی و ارائه خدمات به 
ارباب رجوع بالا می رود و قابل ردگیری و 
ردیابی است. فلاح افزود: همچنین در کنار 
سامانه صیاد، سامانه ای در حال طراحی 
است که حقوق و دستمزد پرسنل به صورت 

یکپارچه به ذی نفع نهایی پرداخت شود. 

تمرکزحسابهایمختلفشهرداریدریکحساباصلی،بهدریافتهاوپرداختهایمالیسامانمیبخشد

حســابهایمالیمتعددوپراکنــده،چکهای
پاسنشدهازسالهایقبل،بدهیهایبانکیکه
دائمابرســودآنهاافزودهمیشودوصدهامشکل
دیگرباعثپیچیدهشدنامورمالیوحسابداری
شهرداریتهرانشدهاست.واریزهابهحسابهای
بانکیگوناگونیانجاممیشودوبرایرصدآنباید
تشکیلاتجداگانهایرامأمورکردکهمیزانورود
وخروجحسابهاراثبتکند.پایینبودنسطح
شفافیتوانضباطمالی،بالابودندیونسنواتی،
تعهداتمالیومواردیازایندســتسببشده
تاشــهرداریتهراندربخشمالیآســیبپذیر
باشد.بحثهایفراواندربارهبدهیبهپیمانکاران
پروژههایعمرانیوهمینطــورهزینههایثابت
نگهداریشهر،یکیازاینموارداستکهدائمابیان
میشود.ازاینروشهرداریتهراندردورهجدید
کاریخــود،راهکارهاییبــرایبرونرفتازاین
چالشدردستورکارقراردادهاست.ایجاد»خزانه
واحد«بهعنوانقدمیبزرگمیتوانداینمشکل

پراکندگیراتاحدزیادیرفعکند.دیگرنتیجهاین
کارجلوگیریازرسوبنقدینگیویکپارچهسازی
درسامانههایحقوقودستمزدکارکنانمیشود.
مدتیپیشعلیرضازاکانی،شــهردارتهراناعلام
کردکهدریــکنوبت1200حســابتبدیلبه
حسابخزانهواحدشــدهاست.شهردارپایتخت
یکیازدستاوردهایخزانهواحدراپرداختبموقع
هزینههایماهانهماننداعتبارنگهداشــتشهرو
کاهشمحکومیتهایمالیشــهرداریبهدلیل
کسوراتقانونیاعلامکرد.معاونمالیواقتصاد
شهریشــهرداریتهراننیزدرنشستبررسی
عملکردواقداماتمعاونتمالــیطی۴ماهاخیر
کهباحضورشهردارتهران،معاونانومدیرانکل
حوزهمعاونتواستاداندانشگاهیبرگزارشد،با
تأکیدبرارتقاینظاممالی-محاسباتیشهرداری
تهرانگفت:اســتقرارخزانهواحددرشهرداری
تهران،درچارچوبدســتورالعملخزانهداریدر
شهرداریهامیتواندسرآغازتحولدربحثمالی
شهریشهرداریتهرانباشــدوفرصتبهبودو
اصلاحرویههایمدیریتیرابیشازپیشفراهم
کند.بهگفتهابوالفضلفلاح،سامانهخزانهواحددر
شهرداریتهرانسببشناساییواحصایمطالبات

شــهرداریتهرانازدولت،دستگاهها،ارگانهای
نظامیواشــخاصحقوقیوحقیقی،شناسایی
بدهیهایشــهرداریاعمازتســهیلاتبانکی،
اوراقوسایربدهیهاوبرنامهریزیبرایپرداخت
بدهیهاازطریقابزارهایمالیمیشود.بدهیهای
شهرداریتهرانبراساسآنچهشهردارتهراندرروز
ارائهلایحهبودجهبهشورایشهربیانکرد،نزدیک
85هزارمیلیاردتومانمحاسبهشدهکه60هزار
میلیاردتومانآنبهبانکهــاو25هزارمیلیارد
تومانبهپیمانکاراناست؛درحالیکهبودجهکل
سالآیندهشهرداری56هزارو800میلیاردتومان
است.یکیازروشهایضروریبرایمدیریتاین
گردشمالیبزرگ،ایجادتمرکزدردریافتهاست
کهبخشــیازآنباخزانهواحدمحققمیشــود.
کمتریندستاورداینسیاســتجدید،آگاهیاز

بدهیهاییاســتکهدربانکهاثبتوهرروزبر
میزانآنافزودهمیشود.

مراحل دیگری هم در راه است
موضوعخزانهواحدازچندســالپیشبهاشــکال
مختلفمطرحشــدهبــودامااجــرایآننیازمند
بنیانگذاریطرحیجدیددرامورمالیوحسابداری
شــهرداریبود،بههمیندلیلباوجــودآگاهیاز
ضرورتایجادچنینخزانهای،اقدامعملیدراین
زمینهانجــامنگرفت.یکیازمعایبحســابهای
پراکندهاینبودکهوجوهواریزشــدهبنابهنیازدر
بخشهایدیگرســازمانهاوشرکتهایشهری
بهمصرفمیرســید.ازســویدیگربیانمیشد
کهدرصورتایجادخزانهواحدبــاموجودیزیاد،
ممکناستدستورقضاییبرداشتبدهیهایکلان
شهرداریازآنصادرشــود.همچنینشرکتهاو
سازمانهاییکهصاحبدرآمدبودندوایندرآمدها
رابهحسابهایخودواریزمیکردند،باطرحجدیدو
فرستادندرآمدهابهخزانهواحد،دسترسیکمتری
بهآنخواهندداشت.البتهطرحخزانهواحدبهپایان
نرسیدهواجرایمراحلمختلفآنهمچناندرحال

اجراستتاانضباطمالیشهربیشازپیششود.

یادداشت

محمد سرابیگزارش
خبرنگار

جلوگیری از سرقت های شهری با 
اینترنت اشیاء

میزانســرقتتجهیزاتطيسال1۴00نســبتبهسال
گذشــتهدرحدود15درصدافزایشداشتهاست.همچنین
بهلحاظارزشریالی،تجهیزاتسرقتشدهدرسال1۴00
نسبتبهسالگذشــتهبااحتســابتورمحدود58درصد

افزایشداشتهاست.
دراینبین،بحثخاموشبودنوغیرفعالبودندوربینهای
کنترلترافیکشــهرتهراننیزاخیرامطرحشــدهوبرخی
میگویندکههمینموضوعافزایشمیزانســرقتهارادر
پیداشتهاســتامانکتهاینجاســتکهبایدتوجهشودکه
دوربینهایکنترلترافیکشــاملدوربینهایثبتتخلف
ســرعت،ثبتتخلفعبورازچراغقرمز،ثبــتتخلفتردد
محدودهطرحترافیک،ثبتتخلــفوترددمحدودهآلودگی
هوا،LEZودوربینهایرینگتهرانمیشــود.حالعمده
مشــکلاتدوربینهایاینشــرکتمربوطبهدوربینهای
ثبتتخلفسرعتاستکه2عاملانحصاروسرقتباعثاین
مشکلاتشدهاست.هرچندتاکنونایمنسازیبهروشهای
مختلفبرایاینتجهیزاتانجامشده،امامتأسفانههربارشاهد
تغییرروشهایسرقتتوسطسارقانهستیم.ازطرفیعامل
انحصارخود،باعثایجادمشکلاتعدیدهایازجملهتعیین
نرخخدماتومحصولاتازطریقانحصارکنندهمیشودودر
نتیجهبرایتهیهقطعاتیدکی،تعمیرونگهداریدوربینها
باســختیهایزیادمواجههســتیم.دومینمسئلهدرمورد
ســرقتهاایناســتکهبهاعتقاداینجانبتجهیزاتیبااین
حجمووزننمیتواندفقطبهوسیلهچندنفرمعتادبهسرقت
برود.مطمئنااینسرقتهاتوســطافرادخاصوگروههایی
سازماندهیشدهانجاممیشودکهباهمکاریپلیسمحترمو
دستگاهقضادرحالپیگیریوکشفجرموشناساییمجرمان
هستیمکهانشاءاللهدرآیندهنزدیکخبرهایيرادراینبخش

ارائهخواهیمکرد.
باهمهاینهامسئلهايکهنبایدازآنغفلتشودبهرهمندیاز
زیرساختهابرایهوشمندسازیکنترلترافیکاست.یکی
ازمسائلمهمنیزحرکتبهسمتIOTیااینترنتاشیاءاست.
مدیریتشهریباتوجهبههدفگذاریهاوتکالیفمربوط
دراینحوزه،دربرنامههایاولودوموسوم5سالهشهرداری
تهرانتاافق1۴0۴،اقدامبهایجادوتوسعهشبکهفیبرنوری
کردهودرحالتکمیلاینشبکهاســت؛ازاینرومیتوان
گفتهماکنونبســترایجادیکشهرهوشمندالکترونیک

واقعیدرتهرانفراهمشده
کهمیطلبدتمامسازمانهاو

واحدهایدرونسازمانیوبرونسازمانیبایکپارچگیوتعیین
وظایفبهسمتپیادهسازیشهرهوشمندحرکتکنند.

حملونقل

ورودی های جدید برای ایستگاه های 
متروي بریانک و مولوی 

باافتتاحورودیهایجدیدایســتگاههایمولویوبریانک
درخط7مترويتهران،شــرایطدسترسیوهمچنینورود
وخروجمسافرانازایندوایستگاهپرترددشبکهحملونقل
ریلیپایتختتســهیلخواهدشــد.بهگزارشهمشهری،
محمودیوسفی،مجریخط7مترويتهرانگفت:»پیشاز
این،ورودیشمالیایستگاهبریانکدراختیارمردمقرارگرفته
بودوهماکنونورودیغربیاینایستگاهبهمرحلهبهرهبرداری
نزدیکشدهاســتتاشــهروندانمناطق10،7و11کهدر
محدودهبزرگراهشهیدنوابصفوی،محلهبریانکوپلخیابان
قزوینقراردارند،دسترسیآسانتریبهایستگاهبریانکداشته
باشند.درایســتگاهمولوینیزصرفاورودیجنوبیدرحال
خدمترسانیبهعموممردمبودکهاکنونشاهداتمامعملیات

اجراییورودیشمالیاینایستگاههمهستیم.«
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مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی 
تهــران و حومــه از کاهــش ۲دقیقــه ای 
فاصله حرکــت قطارها در خــط۳ مترو 
در روزهــای جمعــه و تعطیل خبــر داد. 
مهدی شایســته اصل گفت: »فاصله 
حرکــت قطارهــا در روزهــای تعطیــل و 
جمعه از ۱۲دقیقه به ۱۰دقیقه کاهش 
می یابــد. هم اکنــون فاصلــه حرکــت 
قطارهای خط۳ در روزهای عادی تغییر 

نداشته و هر ۶دقیقه است.« 

2

انقــاب  ســالگرد  چهل وســومین  در 
اســامی، به فرمــان رهبر انقــاب، همه 
شــهرها بــه پرچــم ســه رنگ جمهــوری 
می شــوند.  مزیــن  ایــران  اســامی 
اکــران طرح هــای پرچــم افتخــار در همــه 
بیلبوردهای فرهنگی تهران، پخش روزانه 
5ســاعت برنامــه از رســانه ملــی، نصب 
بیش از ۲۰۰هزار پرچم در معابر، احداث 
پارک پرچم و نصب بیش از ۲5۰ ابرپرچم، 

از مهم ترین برنامه هاست.

200000

عددخبر

برقراری انضباط مالی شهر با خزانه واحد 

کورش جدی ثانی
مدیرعاملشرکتکنترل
ترافیکشهرداریتهران

 متن کامل را در   
همشهری آنلاین بخوانید

در یــک نوبــت 1200حســاب تبدیــل به  
»خزانــه واحــد« شــده اســت تــا تمام 

واریز های پراکنده در یکجا جمع شود

دقیقه 

پرچم



13 یکشنبه 10 بهمن 1400
 شماره  8426

 عباس ســلیمی نمین، پژوهشگر حوزه 
تاریــخ، روزنامه نگار و فعال سیاســی 
اصولگراست.  او به واكاوی بخش هایی از 
جریان اصلاحات پرداختــه و در ادامه بر 
ضرورت دور كردن تندروهــا از اردوگاه 
اصلاح طلبان و اصولگرایی برای رسیدن 
به نقطه ای حرف می زند كــه به گفته او، 
افراد معقول و سالم هر دو جریان بتوانند 
با یكدیگر گفت وگو كنند و براساس منافع 
ملی نظام به جمع بندی های سیاســی 
برسند. او از اینكه نظام تمایلی به حذف 
اصلاح طلبان از جریان قدرت ندارد سخن 
به میان می آورد. اما، می گوید این جریان 
باید مرزبندی مشــخصی   با جریان های 

غربگرا و ضد انقلابی   داشته باشد.  

  
مدیر دفتر مطالعات و تدوین تاریخ ایران می گوید 
نمی توان از عملكرد بخشی از جریان اصولگرا به این 
نتیجه رسید كه اصلاح طلبان در حال افراطی شدن 
نســبت به دوران دوم خرداد هستند بلكه، باید در 
شناخت این جریان به همه مولفه های اثرگذاری در 
جمع بندی یك جریان سیاسی توجه كرد: در تحلیل 
شــناختی از جریان چپ، باید كلیت آن را درنظر 
گرفت. معتقدم، نیروهای معقول جریان اصلاحات 
باید آن بخش از جریان خود را كه تندروتر هستند 
به عقلانیت دعوت كند یا در نهایت با سازوكارهای 
حزبی درون خود این نیروها را طرد كند. شــاهد 
آن هستیم كه اكنون برخی نیروهای جریان چپ 
و طرفدارانشان، بخشــی از عملكرد طیف افراطی 
این جریــان را نمی پذیرند و قبــول ندارند. مدیر 

دفتر مطالعات و تدوین تاریخ ایران، ادامه می دهد: 
نیروهای تندروی جریان چپ، روزگاری در قالب 
جریان حزبی و با تابلویی مشخص فعالیت سیاسی 
می كردند اما اكنون، این جریان با آن تابلو فاصله 
زیادی گرفته است به گونه ای كه نه تنها اصلاح طلبی 
را دنبال نمی كنند بلكه، با تخریب منافع ملی و حتی 
جریانی كه زمینه ساز ظهور و بروزشان شده است 
می كوشند قرائت دیگری از اصلاح طلبی ارائه كنند 

كه مورد پذیرش چپ ها نیست.
این پژوهشگر سیاسی، با تأكید بر اینكه نیروهای 
معقول اصلاح طلب باید این مشكل را با مرزبندی 
با جریــان تندروی خود برطرف كنــد، می گوید: 
متأســفانه ارتباطاتی میان نیروهای سیاســی و 
حزبی ما وجــود ندارد. یكــی از بحث هایی كه در 
قالب این ارتباطات می تواند برطرف شــود همین 
نوع مشــكلات اســت. اگر می خواهیم كار حزبی 
كنیم، باید در چارچوب مسائل و منافع ملی حركت 
كنیم و تندروی ها منجر به خدشه وارد شدن به این 
مسیر می شود. از این رو، نیروهایی باید میدان دار 
جریانات سیاسی شوند كه قادر باشند افرادی را كه 
شرایط و تعاملات بین حزبی را بر هم می زنند از دور 
رقابت ها بیرون كنند. سلیمی نمین با اشاره به اینكه 
نظام بارها به جریان چپ برای حضور در انتخابات 
و كسب قدرت فرصت داده اســت، این موضوع را 
نشانه تعامل نظام با این جریان می داند.او می گوید: 
رهبری بارها اعلام كردند جریان اصلاح طلب درون 
نظام اســت و این جریان باید بتواند فعال باشد و 
فعالیت كند. براین اســاس، بارهــا اصلاح طلبان 
داخل نظام در همه سطوح انتخابات تأیید صلاحیت 
شده اند و این موضوع نشان می دهد نظام هیچ گاه 
دنبال حذف این جریان از قدرت نبوده است. وی 
با بیان اینكه ایجاد فضای تعامل و شــفاف كردن 
دیدگاه های جریان های سیاسی برای افزایش توان 
رقابت جریان های سیاسی یك ضرورت غیرقابل 
اجتناب است، می گوید: اگر بتوانیم در فضای تعامل 

و گفت وگو دیدگاه های خود را شــفاف كنیم، آن 
زمان می توان یك رقابت معقول و منطقی را میان 
جریان های سیاسی شاهد بود. برای تحقق چنین 
هدفی، اصلاح طلبان خود باید نقش مؤثرتری در 
شفاف سازی و مرزبندی با جریان هایی داشته باشند 

كه منافع ملی را مخدوش می كنند.
وی در ادامه به استحاله شدن برخی نیروهای جریان 
اصلاح طلب و برنامه ریــزی برخی طیف های این 
جریان برای تغییر در تعریف دشمن اشاره می كند 
و می گوید: برخی نیروهــای اصلاح طلب از ابتدا 
استحاله شدند و عامدانه تلاش كردند رقابت های 
داخلی را تبدیل به خصومت و دشــمنی كنند تا 
بتوانند خصومت در برابر دشمن را كاهش دهند. 
این جریان تلاش می كرد با تغییر مرز دشــمن از 
خارج، این مرز را به داخل تعمیم دهد و نیروهای 
سیاسی داخل نظام را به 2 طیف دوست و دشمن 
تبدیل و آنان را ناگزیر از صف آرایی مقابل یكدیگر 
كند. آنان می كوشیدند با این اقدام، توجیه كافی 

برای نزدیك شدن به دشمن را كسب كنند.
ســلیمی نمین، با تأكید بر اینكه همه جریان های 
سیاسی داخل نظام باید براساس منافع و مصالح 
ملی با یكدیگر به گفت وگــو بپردازند، می گوید: 
یكی از مشكلات جدی جریان اصولگرا این است 
كه با نیروهای سالم و متعهد جریان اصلاح طلب 
تعامل و گفت وگو ندارد. در گذشته تلاش هایی از 
سوی مرحوم عســگراولادی و احمد توكلی برای 
گفت وگوی جریانی میان طیف هــای اصولگرا و 

اصلاح طلب انجام شــد اما، متأسفانه این تلاش ها 
ناكام ماند. این پژوهشگر سیاسی به دلایل چرایی 
توقف این گفت وگو ها اشــاره می كند و می گوید: 
وجود عناصر تندروی اصولگرا كه هر نوع ارتباطی با 
اصلاح طلبان را نفی می كنند و نیز وجود نیروهای 
تندروی اصلاح طلب مانع ادامــه گفت وگو میان 

جریان های سیاسی اصولگرا و اصلاح طلب شد. 
این گروه ها نگذاشتند تعاملات مفید میان جریانات 
ســازنده ای كه می خواهنــد در چارچوب قانون 
فعالیت كنند ایجاد شــوند. وی  به این سؤال كه 
جریان های سیاســی دنبال قدرت هســتند و از 
این رو نزدیكی و تعامل میان آنان غیرممكن به نظر 
می رسد، پاسخ می دهد: قدرت میان جریان های 
سیاســی دست به دست می شــود. به این دلیل، 
این جریان ها باید با هم گفتمان داشــته باشند تا 
در چارچوب این گفت وگو ها بتوانند به عقلانیت 
بیشتر نزدیك شوند. رسیدن به عقلانیت بیشتر 
مانع از بروز و ظهور برخی عناصر تندرو و در نهایت 
اختلاف افكنــی آنان میان جریان های سیاســی 
خواهد شد. در راســتای این گفت وگوهاست كه 
اختلاف نظرها به دشــمنی تبدیل نمی شــود و 
می توان منافع ملــی را تأمین كــرد. مدیر دفتر 
مطالعات و تدوین تاریخ ایــران بر ضرورت توجه 
احزاب و جریان های سیاســی بر اشــتراكات با 
یكدیگر تأكید می كند. وی با بیان اینكه نباید همه 
اصلاح طلبان را با یك دید ارزیابی كرد، می افزاید: 
نمی شــود همه اصلاح طلبان را با یك چوب راند. 
وقتی آقای عارف برای انتخابات ریاست جمهوری 
از سوی شورای نگهبان تأیید صلاحیت می شود، 
نمی توانیم بگوییم چون او نگاهــی غیر از من به 

مسائل دارد پس او را قبول ندارم. 
همه باید به قانون پایبند باشــیم. نوع تفكر عارف 
می تواند با من تفاوت داشته باشد اما وقتی او مورد 
تأیید شورای نگهبان است به این معناست كه عارف 

با دیدگاهی كه من دارم اشتراكات زیادی دارد.

 مرزبندی با جریان  معاند
كلید گفتمان بین حزبی 

یادداشت

مدیریت سیاست همسایگی
 از سیاست همسایگی 2 معنا قابل فهم است؛ نخست معنای 
محدود كه نوعی همسایگی جغرافیایی است و دوم معنای 
وسیعی كه به معنای همسایگی در قالب نزدیكی هنجارها، 
نگرش ها و روش ها  ست. آنچه در گفتمان سیاست خارجی 
دولت سیزدهم مدنظر است، همان همسایگی جغرافیایی 
است كه البته می تواند گسترش یابد یا در مفهومی كلی تر 

القا شود.
 اما آنچه در سیاست همســایگی چه در معنای محدود و 
چه وسیع آن قابل بررسی اســت، موضوع چابك سازی  یا 
كارآمدی سیاست همســایگی است. به این معنی كه باید 
چارچوب خاصی داشته باشــد كه تحت عنوان اتحادیه یا 
ســازمانی بین الدولی قابل تعمیم شود و همچون اتحادیه 
اروپا قابل تمدید برای اعضا و همسایگان باشد. در این تلقی 
باید سیاست همسایگی در عرصه عمل بیشتر و بیشتر بروز 

و ظهور یابد.
 ضمن اینكه سیاست همســایگی نباید درگیر نگاه دوران 
تحریم شود. به عبارتی نباید به سیاست همسایگی به عنوان 
یك راهكار نگاه كرد بلكــه باید آن را بســط داد و آینده 
بلندمدت همكاری بین همســایگان را به تصویر كشید. 
لازمه این كار این است كه برای كنشگری در بستر سیاست 
همسایگی باید نقشــه راه و راهبرد اقدام هماهنگ ایجاد 

شود.
 این نقشه راه می تواند به عنوان سند بالادستی باشد كه در 
افق بلندمدت سیاست خارجی مدنظر قرار گیرد. همچنین 
باید در قالب سیاست همسایگی، نوعی دیپلماسی اقتصادی 
پویا نیز ایجاد كنیم كه بتوان خلأ بین اعضا و همسایگان را 
كاهش داد. این امر می تواند هزینه تحریم ها و مسائل مرتبط 
با آن برای كشور ما را كاهش دهد؛ به این معنی كه نوعی 

هم افزایی اقتصادی بین همسایگان وجود داشته باشد. 
در كنار این موارد باید رویكردهای فرهنگی را نیز مدنظر 
داشت؛ به این معنی كه باید تصویر مطلوب و قدرتمندی از 

ایران برای همسایگان ارائه شود.
 این امر از این رو اهمیت دارد كه برخی از كشورهای اسلامی 
با وجود قرابت مذهبی، اما تصویر مطلوبی از ایران را ندارند 
یا تحت مدیریت غرب هستند و ممكن است كه دچار خلل 
همسایگی شوند؛ از این رو باید مدیریت تصویر از كشور را 
نیز مدنظر داشته باشیم تا سوء تفاهم ها و تبعات ناشی از آن 
مرتفع شود. بدیهی است كه سیاست همسایگی می تواند 
با لحاظ این موارد كارآمدی و اثربخشــی بیشتری نیز در 

آینده داشته باشد.

خبر

پیشنهاد

حمیدرضا بوجاریانگزارش
روزنامه نگار

منافقین عددی نیستند
مهر: نماینده مردم تهران در واكنش به هك صدا و ســیما و 
پخش تصاویر و شعارهای سركرده منافقین، گفت: معاندین 
نظام و منافقین تصور می كنند با این اقدامات خود می توانند 
به جمهوری اسلامی ایران ضربه بزنند یا آنكه باعث خوشحالی 
طرفداران خود شوند، اما باید بدانند كه با این اقدامات، نزد 
ملت ایران روز به روز منفورتر می شوند. اسماعیل كوثری با 
اشاره به جنایت های منافقین، متذكر شد: در كارنامه منافقین 
جز خیانت و قتل عام چیزی دیده نمی شود. منافقین در ابتدا 
ادعا داشتند كه طرفدار خلق هســتند و به همین دلیل نام 
گروه خود را سازمان مجاهدین خلق گذاشتند، اما در عمل 
به مردم ایران خیانــت كردند. وی تصریح كــرد: منافقین 
هر از گاهی با برخی اقدامات خرابكارانه به دنبال آن هستند 
كه بگویند ما هنوز زنده هستیم و وجود داریم، در حالی كه 
با این اقدامات، نمی توانند ابراز وجود كنند. استكبار جهانی 
هم به منافقین كمك می كند تا مطرح شوند، اما منافقین و 
اربابان شان باید به این مسئله واقف باشند كه روز به روز نفرت 

ملت ایران از آنان بیشتر می شود.

اهمیت متوازن سازی سیاست خارجی
مهر: حجت الاسلام مجید نصیرایی، سخنگوی كمیسیون 
فرهنگــی مجلــس شــورای اســلامی درباره سیاســت 
چندجانبه گرایــی دولت ســیزدهم و گســترش روابط با 
كشــورهای شــرق، گفت: بهترین رویكردی كه در شرایط 
فعلی در عرصه بین المللی باید مدنظر دولت باشــد، همین 
چیزی است كه در حال حاضر دولت سیزدهم در پیش گرفته 
است. شاهد بودیم كه نگاهی باعث شد ماه ها و سال ها كشور 
معطل شــود، ســرمایه ها به هدر رفت و فرصت سوزی های 
بسیاری اتفاق افتاد، در این جهت كه فقط منتظر بودند كه 
معضلات كشور را از طریق چند كشور غربی حل كنیم. وی 
افزود: نتوانستیم انرژی عظیمی كه در داخل كشور و در عرصه 
بین الملل از جهات مختلف وجود داشت را به درستی استفاده 
كنیم و این آســیبی بود كه خوشــبختانه با رویكرد جدید 
دولت سیزدهم و با نگاه حجت الاسلام رئیسی برطرف شده 
است.وی گفت: رویكرد جدید دولت و تیم سیاست خارجی   
به خوبی این پیام را به همگان رسانید كه نباید كشور را معطل 

چند كشور ضعیف غربی گذاشت.

مرتضی شكری
كارشناس مسائل سیاسی
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نیروهایــی بایــد میــدان دار جریانــات 
سیاسی شوند كه قادر باشــند افرادی را 
كه شرایط و تعاملات بین حزبی را بر هم 

می زنند از دور رقابت ها بیرون كنند

اصلاح طلبان داخل نظام در همه سطوح انتخابات تأیید صلاحیت شده اند
این موضوع نشان می دهد، نظام هیچ گاه دنبال حذف این جریان از قدرت نبوده است
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فعالان صنعت گردشــگری و هنرمنــدان صنایع دســتی صبح دیروز 
جشن مشترک این دو حوزه را پس از 2سال دوری رویدادهای هنری و 
گردشگری کشور به واسطه شیوع پاندمی کرونا و در نتیجه توقف کامل 
سفرهای داخلی و خارجی، در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 

و با حضور وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی برپا کردند.
به گزارش همشهری، 10سالن نمایشگاه بین المللی تهران برای نخستین بار 
به فروش مســتقیم آثار صنایع دســتی و همچنین نمایــش جاذبه های 
گردشگری کشور و آداب و رسوم فرهنگی اقوام ایرانی اختصاص یافته است.

تولید کنندگان صنایع دســتی اما به همشــهری گفته اند که چشم امید 
به حضور انبوه مردم در جشــن بزرگ صنایع دســتی و عرضه محصولات 
هنری با تخفیف های درنظر گرفته شده دارند تا پس از 2سال توقف سفر و 
تعطیلی ناشی از کرونا بتوانند بخش اندکی از زیان ها و خسارات وارد شده به 

هنرمندان صنایع دستی را جبران کنند.

وزارت میراث فرهنگی، 12استان کشور را در نمایشگاه صنایع دستی این 
دوره معاف از پرداخت اجاره بهای غرفه های صنایع دستی کرده است تا شاید 
بتواند اندکی از زیان های وارد شده به هنرمندان صنایع دستی را جبران کند. 
در بخش گردشگری نیز دفاتر خدمات مسافرتی، اقامتگاه های بوم گردی، 
مناطق آزاد کشــور از ارس تا قشم و کیش و شــهرداری ها و آژانس های 
هواپیمایی و هتلدارها حضور پررنگی در نمایشگاه بین المللی گردشگری 
دارند. این نخستین حضور انبوه فعالان صنعت گردشگری در یک رویداد 
رقابتی برای فروش بسته های سفر آن هم تنها کمتر از 2ماه مانده تا شروع 
سفرهای نوروزی پس از 2ســال تعطیلی مطلق تمامی رویدادهای سفر و 
گردشگری است که می تواند رونق نسبی را به صنعت گردشگری آسیب دیده 
کشور بازگرداند. همزمان با شــیوع کرونا در ایران و تعطیل شدن جریان 
سفرهای داخلی و خارجی، فعالان صنعت گردشگری و مشاغل وابسته به این 
صنعت هزاران میلیارد تومان آسیب دیدند. نمایشگاه بین المللی گردشگری 
تهران در شرایطی آغاز به کار کرده  که هزینه های سفر در سال های گذشته 
افزایش چند برابری یافته است. مرکز پژوهش های مجلس چند روز قبل با 
انتشار گزارشی اعلام کرد که خانوارهای ایرانی پرداخت هزینه برای سفر 
را طی یک دهه اخیر به تدریج کنار گذاشته و اکنون تنها در اندیشه تامین 

 رضا شهبازی
مدیرکل دفتر مخاطرات زمین شناسی 
درگیری ایــران بــا تغییر اقلیم ۲۳ســاله 
شده است. به گزارش همشهری، رضا 
شهبازی با اعلام این خبر گفت:  اختلاف 
با بارش هــای نرمال بلندمــدت، برایند 
بارندگی و تبخیر نشان می دهد از حدود 
سال ۷۷ تاکنون کشورمان در یک دوره 

خشکسالی به سر می برد.

 حسن اکبری
معاون  سازمان  محیط زیست 

کم آبــی سرمنشــا مشــکلات محیــط 
 زیســتی اســت. به گزارش ایرنا حســن 
اکبری گفت: یکی از چالش های اصلی 
محیط زیســت مســئله کم آبــی بــوده 
کــه سرمنشــا و مــادر همــه مشــکلات 
محیط زیستی است. مسئله گردوغبار 

از دیگر چالش های اساسی است.

گزارشنقل قول خبر

عدد خبر

 دانشــگاه بــه صــورت آزمایشــی بــه 
دانشــجویان خــود درس »شــناخت 
محیط زیســت«  ارائــه خواهنــد داد.  
نــورالله مــرادی، معــاون ســازمان 
گفــت:  زیســت  محیــط  حفاظــت 
ایــن درس از مهرمــاه امســال در 
دانشــگاه های اراک، تهــران، بیرجند، 
رازی، شــهید بهشــتی، اصفهــان، 
گرگان، مشهد و یزد تدریس می شود.

10

شهر استان خوزســتان با گردوغبار 
بیــش از حــد اســتاندارد مواجــه 
شــده اند. غلظــت گردوغبــار کــه از 
اواخــر روز پنجشــنبه گذشــته ایــن 
اســتان را در برگرفــت .اگرچــه در 
هفتــه جاری روند کاهشــی داشــته 
ولــی همچنان میــزان ایــن ذرات در 
۱۲شــهر بیــش از حــد اســتاندارد و 

سلامت است.

12

احیای انزلی با الگوی دریاچه ارومیه
حدود یک ســال و نیم از زمان تصویب برنامه 7ساله احیای 
تالاب انزلی می گذرد و شرایط این تالاب وخیم تر از گذشته 

می شود.
علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور در 
بازدید از این تالاب از کم کاری سازمان ها برای احیای آن گله 
می کند و می گوید که قرار است برای احیای تالاب انزلی به 

مانند آنچه در ارومیه رخ داده، ستاد احیا تشکیل شود.
او می گوید: تالاب انزلی در بخش های اشتغال و حیات وحش 
خوب مدیریت نشــده است و دچار مشــکلاتی است که در 
»ســتاد ملی تالاب بین المللــی انزلی« به ریاســت معاون 
اول رئیس جمهور بررســی خواهد شد و دســتگاه ها و وزرا 
مکلف به حضور در این جلسه هستند. او یکی از دلایل سفر 
رئیس جمهور به استان گیلان را موضوع احیای تالاب انزلی 
عنوان می کند و می گوید: طرح احیای تالاب انزلی برای دولت 
اولویت دارد. تالاب انزلی مانند دریاچــه ارومیه در تراز ملی 
دیده شده است و برای ساماندهی آن ستاد تشکیل می شود.
پیش تر برای تالاب بین المللی انزلی 12میلیارد تومان درنظر 
گرفته شده بود که این مقدار به 1۵میلیارد تومان ارتقا یافته 
و تخصیص خواهد یافت. این تالاب بین المللی از ظرفیت های 
فوق العاده ای درخصوص اشــتغال زایی، کارآفرینی و حفظ 
حیات وحش برخوردار اســت. به گزارش ســازمان حفاظت 
محیط زیســت، معاون رئیس جمهوری از منطقه آزاد انزلی 
می  خواهد که به تکالیف و مسئولیت اجتماعی خود در قبال 
مردم و شــهروندان انزلی عمل کند و می گوید: منطقه آزاد 
انزلی نباید جایگزین شغل، درآمد و کارآفرینی مردم منطقه 
شود باید مضاعف عمل کرده و محدوده تحت پوشش خود را 
از ۵ روستا به شهر انزلی ارتقا دهد. بخشی از برنامه هایی که 
در سومین جلسه ستاد ملی هماهنگی و مدیریت تالاب های 
کشور در تیرماه سال 99به تصویب رسید، راه اندازی و اتمام 
تصفیه خانه های شهر های رشت، فومن و صومعه سرا بود که 
در آن زمان 2100میلیارد تومان اعتبار نیاز داشت. قرار بود 
که علاوه بر این شــهر ها، برنامه تصفیه فاضلاب ۵0روستای 
اطراف تالاب و تفکیک  زباله از مبدا در این روســتاها اجرایی 
شود. رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در بازدید از این 
تالاب از شهرداری های رشت و انزلی خواست که به تکالیف 
خود درباره تصفیه خانه ها عمل کنند. علی سلاجقه می گوید: 
شیرابه دفن گاه زباله سراوان از طریق 2 رودخانه شهر رشت، 
وارد تالاب انزلی می شود. وزارت کشــور نیز باید در راستای 
مدیریت پســماند، وظایف خود را به خوبی انجام دهد. طبق 
قانون، خط مشی ســازمان محیط زیست برای حفظ مسائل 
محیط زیستي  استان های شمالی نسبت به سایر نقاط کشور 

متفاوت و ویژه است.

محمد باریكانیگردشگری
دبیر گروه زیست بوم

 تمام ایران
  در نمایشگاه تهران

پانزدهمین نمایشگاه گردشگری ایران و سی وپنجمین نمایشگاه ملی صنایع دستی 
میزبان بازدیدکنندگان بی شماری در نخستین روز هفته بود
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هزینه های حیاتی است. این بررسی مشخص می کند که سیاست تبدیل 
ســفر به نیاز همگانی و گنجاندن آن در سبد معیشت که از بیش از 2دهه 
قبل آغاز شد، با شکست مواجه شده و سفر بار دیگر به یک کالای تجملاتی 
تبدیل شده است. علی اصغر شالبافیان، معاون گردشگری وزارت میراث 
فرهنگی دیروز و در مراسم گشــایش مهم ترین رویداد گردشگری کشور 
پس از 2ســال وقفه به دلیل انتشــار کووید-19، افزایش هزینه خدمات 
تمام شده گردشگری و افزایش غیرقابل باور برخی حامل های انرژی را تأیید 
کرد و گفت: صنعت گردشگری آســیب های ممتد و جدی  در دوره کرونا 
دید که این آسیب ها مضاعف شده است و اکنون با افزایش هزینه خدمات 
تمام شده گردشگری و افزایش غیرقابل باور تعرفه برخی حامل های انرژی 
برای احیای این صنعت، حمایت جدی دولت را می طلبد. معاون گردشگری 
به نگرانی های مرتبط با شیوع سویه های جدید کرونا اشاره کرد و افزود: به 
اذعان مراجع ذیربط گردشگری در دوران کرونا بیشترین دقت  و رعایت را 
در زمینه پروتکل های بهداشتی انجام داد. او افزود: وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در اتصال به سامانه های هوشمند مربوط به رصد 
بهداشتی پیشگام بوده است و همین رویکرد بود که موجب شد نمایشگاه 
امسال در روزهای اول هفته و در ساعت محدود از 8/۵ صبح تا ۵بعدازظهر با 
هدف کاهش تجمع برگزار شود. شالبافیان اعلام کرد: نمایشگاه گردشگری 
و صنایع دستی امســال در 10سالن برگزار شــده که نسبت به سال  های 
قبل فضای آن 2برابر شده  که در شــرایط کرونا نشان دهنده عزم فعالان 

گردشگری برای احیای امید در این صنعت است.

ضرغامی: نمایشگاه ایران چیزی از فیتور اسپانیا کم ندارد
عزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
کشــورمان در آیین گشــایش پانزدهمین نمایشــگاه بین المللی 
گردشگری و سی و پنجمین نمایشــگاه ملی صنایع دستی بر جبران 
عقب ماندگی صنعت گردشــگری ایران تأکید کرد و گفت: ایران در 
مزیت های نسبی گردشگری بسیار فوق العاده اســت و از این نظر از 
بسیاری کشورهای رده اول جهان حداقل در منطقه و جهان در ورود 
گردشگر می تواند جایگاه بالاتری داشته باشد و اگر موانع رفع شود، 
کارهای زیادی می توان انجام داد. وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی با اشــاره به اینکه نهضت تفویض اختیارات به بخش 
خصوصی تا پایان سال ادامه می یابد،  گفت:  عقب ماندگی ها باید جبران 
شود.  هفته قبل که به دعوت دبیرکل ســازمان جهانی جهانگردی، 
نمایشگاه فیتور اسپانیا بودم، امروز که فقط طول و عرض یک سالن 
را دیدم متوجه شــدم هیچ چیزی از فیتور کم نداریم و ظرفیت ها و 
آمادگی  را در نیروهای خلاق مشاهده کردم. پس چه مشکلاتی وجود 
دارد که گرفتار شده ایم؟ باید جبران کنیم. او ادامه داد: مزیت نسبی 
ما فوق العاده است. از بسیاری از کشورها که رده های اول را در ورودی 
گردشگری اشــغال کرده اند به مراتب بالاتریم. حداقل در منطقه و 
کشورهای همسایه و اگر این موانع رفع شــود، خیلی از کارها انجام 

می شود. 
وی همچنین با اشاره به شکایت صورت گرفته توسط مدیرکل میراث 
فرهنگی یکی از استان  ها از یک رســانه حوزه میراث فرهنگی که به 
موضوع تخریب باقیمانده قلعه تاریخی استان البرز پرداخته بود، گفت: 
به ما اعلام کردند که رسانه ای روشنگری کرده و از او شکایت شده و 
مراحل دادگاهی را می گذراند، دستور پیگیری دادیم و  از طرف میراث 
فرهنگی این شکایت پس گرفته شد. ما از کسی شکایتی نداریم. همه 

با هم هستیم و از گلایه کردن هم به جایی نمی رسیم.



15 یکشنبه 10 بهمن 1400
 شماره  8426

دیــار کرمــان »بهشــت 

باستان شناسی« ایران است؛ گزارش
بهشــتی با 7اثر ثبت جهانی، 
700اثر ثبــت ملــی و بیش از 7هــزار اثر 
شناخته  شده که البته هنوز نتوانسته است در 
حلقه گردشگری مرکز ایران در کنار اصفهان، 

شیراز و یزد قرار گیرد. 
گردشــگری، محور توســعه کرمــان در 
افق1400بود، اما شیوع کرونا در 2سال گذشته 
سفر و گردشگری را نه تنها در این دیار که در 
کل کشور تحت الشعاع خود قرار داد. حالا اما 
خبر می رسد استان کرمان به عنوان پایتخت 
گردشگری مقاومت در پانزدهمین نمایشگاه 
بین المللی گردشــگری تهران معرفی شده 
و قرار است ســند این پایتختی روز دوشنبه 

رونمایی شود.

تدوین سند با محوریت جوامع محلی
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
کرمان بــا بیان اینکه این اســتان پایتخــت مقاومت 
ایران اعلام شده است در این باره به همشهری توضیح 
می دهد: به دلیل زادگاه سردار ســلیمانی وهم چنین 
ظرفیتی که مزار ایشان در زمینه گردشگری ایجاد کرده 
اســت، کرمان به عنوان پایتخت گردشگری مقاومت 

ایران معرفی شد.
فریدون فعالی با بیان اینکه سند این پایتختی در حال 
تدوین است، می گوید: بخشــی از محور فعالیت های 
گردشگری کرمان طبق این سند به موضوع گردشگری 
مقاومت و زائرانی که در طول سال از مزار سردار زیارت 
می کنند و در کنار آن بخشی از جاذبه های گردشگری 
اســتان را هم می بینند، اختصاص می یابــد. در واقع 
طی 2سال گذشته و بعد از شــهادت سردار، بخشی از 
گردشگری ما با این عنوان معنا پیدا می کند و به همین 
دلیل نیاز است بخشــی از محورهای گردشگری را به 

موضوع مقاومت اختصاص دهیم.
او محور ســند گردشــگری مقاومت را مکتب سردار 
سلیمانی و مزار ایشان اعلام و می گوید: توانمندسازی 
جوامع محلی و معرفی ظرفیت های گردشگری بخشی  
از اولویت های ما در این ســند خواهــد بود. همچنین 
محورهای گردشگری مقاومت تالیف می شوند تا طبق 

آنها مسیرها نیز معین و ایجاد شوند.
فعالی تأکید می کند سند کرمان، پایتخت گردشگری 
مقاومت شامل سیاســت ها، اســتراتژی راهبردی و 

برنامه های کلان روز دوشــنبه هفته جاری، 11بهمن 
در نمایشگاه بین المللی گردشــگری تهران رونمایی 

خواهد شد.

تقویت هتلینگ در کرمان
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
کرمان در بخش دیگری از سخنان خود به ظرفیت های 
گردشگری مقاومت استان اشــاره می کند و می گوید: 
در ایام ســالگرد شهادت ســردار ســلیمانی با وجود 
محدودیت های کرونا حدود 30هزار نفر زائر به کرمان 
سفر کردند و ما باید خودمان را برای حضور این زائران 
که برای زیارت مزار ســردار به کرمــان می آیند و از 
محورهای گردشگری کرمان هم بازدید می کنند، آماده 

کنیم.
فعالی البته تأکیــد می کند زیرســاخت های کرمان 
مناســب این میزان حضور زائران نیست. او می گوید:  
ظرفیت های تخت اقامتی استان به طور کلی 1700مورد 
و شهر کرمان 1400تخت است و به همین دلیل باید 

تلاش کنیم زیرساخت های هتلینگ را تقویم کنیم.
این مقام مســئول می گوید: گردشــگری کرمان در 
حوزه حمل ونقل ریلی، هوایــی و زمینی ظرفیت های 
 خوبــی دارد و در ایــن زمینه مشــکلی بــرای تردد 

زائران نیست.

ظرفیت های جدید گردشگری در کرمان 
کرمان در دهه های گذشته در مسیر تورهای کلاسیک 
ورودی به ایران قرار داشــت، اما از ســال82و با وقوع 
زلزله بم  ، حدود 10ســال از مسیر تورهای کلاسیک و 
گردشگری خارج شد. از اواخر دهه80و اوایل دهه90تا 
حدودی توانست بار دیگر به این مسیر برگردد، اما این 

بازگشت چندان موفق نبود.
اما حالا مدیــرکل میــراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی کرمان تأکید می کند ظرفیت های جدید 
ایجاد شده در کرمان می تواند این استان را به جایگاه 

پیشین در گردشگری برساند.

فعالی با بیان اینکه گردشــگری کرمان بعد از زلزله بم 
ضرر زیادی کرد، می گوید: در این مدت اســتان های 
دیگر جایگزین کرمان شدند، اما با برنامه ریزی صورت 
گرفته، ظرفیت های جدید ایجاد شده وبا بازارهای نوین 
گردشگری امیدوار هستیم شــاهد رونق گردشگری 
استان باشــیم. او گردشــگری مقاومت، گردشگری 
طبیعی و بازسازی ارگ بم را بخشــی از ظرفیت های 
جدید کرمان معرفی می کند و ادامه می دهد: ارگ بم 
85درصد بازسازی شده است و بسیاری از گردشگران 
تمایل دارند ببینند ارگی که یک روزه در زلزله تخریب 

شد حالا چه وضعی دارد.

»گردشگری مقاومت« به جاذبه های کرمان اضافه شد
سند »کرمان، پایتخت گردشگری مقاومت ایران« فردا، دوشنبه در نمایشگاه بین المللی گردشگری تهران رونمایی می شود

مکث

 کمبود 400کلاس درس
در خراسان جنوبی

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس خراسان جنوبی 
گفت: 12درصد مدارس استان شامل 3۶0مدرسه تخریبی و 
38درصد هم نیازمند مقاوم سازی و بهسازی است. به گزارش 
فارس، محمود چاوشان با بیان اینکه سرانه فضای آموزشی 
استان به ازای هر دانش آموز ۶.۶7مترمربع است که نسبت 
به میانگین سرانه کشوری بالاتر است، گفت: خراسان جنوبی 
با استاندارد فضای آموزشــی که 8.30مترمربع است فاصله 
دارد. وی با بیان اینکه 3هزار مدرسه و 10هزار کلاس درس 
با 180هزار دانش آموز در اســتان وجود دارد، بیان کرد: در 
مجموع 400کلاس درس دیگر در خراسان جنوبی نیاز است.

 سعید محمد
دبیر شورای  عالی مناطق آزاد  

محــدوده فــرودگاه بین المللــی ســردار 
جنــگل رشــت بــه منطقــه آزاد انزلــی 
اضافه می شود تا ظرفیت های ترانزیتی 
بهتــر و متنوع تــری دربــاره بهره بــرداری 
بیشــتر از فرصت های کریدور شــمال- 
جنــوب ایجاد شــود. بخش عمــده ای از 
ظرفیت این منطقــه و کریدور شــمال-
جنــوب مغفــول باقــی  مانــده و مــورد 

بهره برداری قرار نگرفته است.

 حسین غفرانی
مدیرکل ثبت احوال اصفهان  

ولادت فرزنــدان حداکثــر ظرف مدت 
15روز و فوت ظــرف مــدت 10روز باید 
اعلام شــود. ســال گذشــته جمعیت 
در اصفهان نســبت به ســال98 رشد 
منفــی داشــت. ایــن رشــد منفــی بــه 
8.5درصــد رســیده و در شهرســتان 
نطنز 16درصد کاهش رشد جمعیت 

را شاهد بودیم.

نقل قول خبر عدد خبر

رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
گـــــفت:  بلوچـــــستان  و  سیســــتان 
1038میلیارد تومان اعتبــار به تفکیک 
دســتگاه های اجرایــی بــرای بازســازی 
خســارت های ســیل ابلاغ شــده است. 
مهرداد عرب به ایرنا اعــلام کرد: میزان 
خسارت سیل در سیستان و بلوچستان 

حدود ۲هزار میلیارد تومان بود.

1038
میلیارد

مدیرعامــل آب و فاضــلاب ایــلام بــا اشــاره 
به کاهــش 60درصــدی بارش ها در اســتان 
گفت: طی سال جاری سطح سفره های آب 
زیرزمینی در برخی از مناطق ایلام 90درصد 
کاهــش یافتــه اســت. نــورالله تیمــوری بــه 
فــارس اعــلام کــرد: وضعیــت منابــع آبــی 
زیرزمینــی آب ســفره های   به خصــوص 

نگران کننده است.

90

عکس خبر

 آفرود در برف 
استان چهارمحال وبختیاری در فصل زمستان  به دلیل 

کوهستانی بودن و با شروع بارش برف و سفیدپوش شدن 
جاده ها ، مکان مناسبی برای آفرود در برف که یکی از 

رشته های پرهیجان اتومبیل رانی است به حساب می آید/ایرنا

 امتیازات کرمان برای گردشگری
7 هزار اثر شناخته شده تاریخی دلیل کمی برای داشــتن لقب »بهشت باستان شناسی« ایران نیست؛ 
بهشتی که در یک سوی آن باغ شازده به عنوان یادگاری عاشقانه در دل کویر، گردشگران را به سمت خود 
جذب می کند و در سوی دیگر، روستای دستکند میمند، بازار بزرگ و تاریخی کرمان به عنوان طولانی ترین 
راسته بازار ایران یا کلوت های شهداد که نمونه ای از آن فقط در منطقه یوتا ایالات متحده آمریکا وجود 
دارد. این جاذبه های منحصر به فرد بخش کوچکی از دیدنی های بهشت کرمان است که گردشگران پیش 
از شیوع کرونا برای دیدن همه آنها در بهترین حالت تا 2شب در مراکز اقامتی استان، ماندگار می شدند. با 
وجود همه مشکلات و کمبودها، کرمان علاوه بر داشتن ویژگی های طبیعی، تاریخی و اقلیمی، امتیازهای 
دیگری هم در حوزه گردشگری دارد؛ بیشترین تعداد راهنمایان گردشگری در تورهای ورودی از خارج، 
مدیریت تورهای اروپایی و آمریکایی، افزایش تعداد خانه های بومگردی و تنوع آنها، ظرفیت  اقامتی در 
بخش هتل ها و... بخشی از امتیازهای کرمان در حوزه گردشگری است؛ حلقه های زنجیری که در کنار هم 

قرار گرفتند در کنار ظرفیت های جدید می توانند روزهای خوبی را برای کرمان رقم بزنند.

مکث
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همزمان با پایان دور هشتم مذاکرات 

هسته ای در وین که نشان می دهد ارز
طرفین به توافق نزدیک شــده اند، 
تازه ترین خبرها حاکی است منابع بلوکه شده ایران 
در عراق در حال آزادسازی است. قرار است به زودی 
مقامات ایــران و کره جنوبی نیز بر سرآزاد ســازی  
7میلیارد دلار از منابع ایران وارد مذاکره شوند. به نظر 
می رســد ســیگنال های اولیه برای انجــام توافق 

هسته ای از سمت بازار ارز صادر شده است.
به گزارش همشــهری، همزمان با آغــاز دور تازه 
تحریم ها از اردیبهشت97 بســیاری از منابع ارزی 
ایران به دلیل قطع روابط تجاری با کشور های دیگر 
مسدود شــد. برآورد دقیق برخی نهادهای امنیتی 
حاکی اســت پس از اعمال تحریم هــا علیه ایران 
دســت کم100میلیارد دلار از منابع ارزی ایران در 
سایر کشورها، از اروپا تا آسیا مســدود شده است. 
حالا اما با جدی تر شدن احتمال توافق هسته ای در 
وین تازه ترین خبرها حاکی است به زودی دست کم 
بخشی از این منابع ارزی آزاد خواهد شد. گویا قرار 
است گام نخست در مسیر آزادسازی منابع ارزی در 
کره جنوبی و عراق برداشته شود. برخی خبرها حاکی 
است بعد از این 2کشور، منابع ارزی ایران در ژاپن نیز 

آزاد خواهد شد. 
گمانه زنی درباره آزادســازی منابع ارزی در حالی 
تقویت شده است که دور هشتم مذاکرات کمیسیون 
مشــترک برجام تا زمان اعلام تصمیم پایتخت ها، 
متوقف شده و قرار اســت طرفین بعد از بازگشت از 
کشورهای خود تصمیم نهایی شــان را اعلام کنند 
برهمین اســاس دیپلمات های انگلیس، فرانســه 
وآلمان نیز جمعه شــب با صدور بیانیه ای مشترک 
اعلام کردند: در ژانویه فشــرده ترین دور مذاکرات 
هســته ای تا به امروز برگزار شــد، همه می دانند 
که درحال رســیدن به مرحله نهایی هســتیم که 

به تصمیم گیــری سیاســی نیــاز دارد. بنابراین، 
مذاکره کننــدگان برای مشــورت بــه پایتخت ها 

بازمی گردند.

آزادسازیمنابعارزیازکرهجنوبی
شــانزدهم دی ماه در بحبوحه مذاکــرات در وین، 
چوی جانگ کان، معاون وزیــر خارجه کره جنوبی 
به اتریش سفر و با علی باقری، معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه ایران گفت وگو کــرد. یک هفته بعد از 
این دیدار در وین وزارت امــور خارجه کره جنوبی، 
در 22دی ماه اعلام کرد، آمریکا به دولت این کشور 
اجازه داده تا غرامت معوقه به ایران براساس دستور 
مرکز بین المللی حل و فصل اختلافات سرمایه گذاری 

)ISDS( در سال2018را پرداخت کند.
بنابر اعلام این وزارتخانــه، اداره کنترل دارایی های 
خارجی وزارت خزانه داری آمریکا، اوفکِ، در6ژانویه 
مجوز ویژه ای صادر کرده تا به دولت کره اجازه دهد، 
به سرمایه گذار ایرانی بر ســر مالکیت ناموفق دوو 
الکترونیک در ســال2010 غرامت بپردازد. حالا با 
گذشت 20روز از انتشــار این خبرها، روز گذشته 
خبرگزاری یونهاپ کره جنوبی گزارش داد: مقام  های 
ســئول و تهران در حال برنامه ریزی برای برگزاری 
نشست کاری در ماه آینده میلادی، برای گفت وگو 
در مورد دارایی های مسدود شده ایران در بانک های 

کره جنوبی هستند.
خبرگزاری یونهاپ نوشته است: کره جنوبی و ایران 
قصد دارند ماه آینده در سئول رایزنی  هایی در سطح 
کاری برگزار کنند تا راه های حل اختلافات چند ساله 
را بر سر دارایی  های مسدود شده تهران در این کشور 
تحت تحریم های آمریکا  بررسی کنند. انتظار می رود 
در این کارگروه ها بیشــتر در مــورد جزئیات روش 
پرداخت دارایی های ایران درصورت لغو تحریم های 
آمریکا صحبت شود. 2کشور ممکن است در مورد 

احتمال از ســرگیری واردات نفــت از ایران پس از 
لغو تحریم  ها نیز گفت وگوهایی انجام دهند. بدهی 
کره جنوبی به ایــران در ازای خرید میعانات گازی 
در 2بانک این کشور، مجموعاً 7میلیارد دلار است 
که از شهریورماه 1۳97 به بهانه تحریم های آمریکا 
پرداخت نشــده اســت.کره جنوبی در سال2017 
معادل 7.8میلیارد دلار نفت از ایران خریداری کرده 
بود اما از ســال2019، پس از اعمال تحریم آمریکا، 

خرید نفت از ایران را متوقف کرد.

آزادسازیارزهادرعراق
همزمان با افزایش گمانه زنی ها در مورد آزاد سازی  
منابع ارزی ایران در کره جنوبــی تازه ترین خبر ها 
حاکی است قرار است به زودی بخش مهمی از منابع 
ارزی ایران در عراق نیز آزاد شــود و گشایش های 
ارزی تــازه ای اتفاق بیفتد، دیــروز در همین رابطه 
وزارت صنعت با ارسال نامه ای به همه انجمن های 
صنایع غذایــی، دارویی وبهداشــتی با اشــاره به 
ظرفیت های ایجاد شده برای استفاده از منابع ارزی 
ایران دربانک تجارت عراق)tbi( از آنها خواست که 
اقلام پیشنهادی وارداتی خود را با قید فوریت اعلام 
کنند. پیش از این سازمان توسعه تجارت نیز نامه ای 
مشــابه به معاونان وزارتخانه های جهادکشاورزی و 
صنعت ارسال کرده بود که از آزادسازی منابع ارزی 
ایران در عراق حکایت داشت. با این حال سیدحمید 
حسینی، عضو هیأت مدیره اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و عراق درباره نامه وزارت صنعت گفت قبلا هم 
بانک تی بی آی پذیرفته بود که ایران بتواند از محل 
این پول برای خرید دارو، واکسن، تجهیزات پزشکی، 
مواد غذایی وکالاهای اساسی اقدام کند اما در تحولی 
که اخیرا روی داده، قراراست محدودیت های موجود 
برای خرید این دســته  کالاها برداشته شود، عراق 
گفته هرکالای غیرتحریمــی می تواند از این محل 

عرضه شود.
حســینی تأکید کــرد: آمریکایی ها قــول داده اند 
درصــورت موفق بودن مذاکرات، بخشــی از منابع 
ایران درعــراق وکره جنوبی و همچنیــن ژاپن آزاد 
شود. اگر این اتفاق بیفتد دیگر نیازی نیست که ما 
حتما مواد غذایی وارد کنیم ولی الان اتفاق جدیدی 
در روابط بانکی ایران و عراق نیفتاده و خبری مبنی 
بر اینکه آمریکایی ها مجوز آزادسازی منابع ایران را 
دادند، در گزارش ها نیست. آمریکایی ها قبلا اعلام 
کرده  بودند ایران می تواند کالاهای غیرتحریمی را 
از این محل خریداری کنــد و در این مورد به عراق 
معافیت داده اند به عبارت دیگر آمریکایی ها به عراق 

مجوز داده اند که از این محل خریداری انجام شود.

اقداماتبانکمرکزی
به موازت رایزنی های دیپلماتیــک، بانک مرکزی 
نیز در چند ماه گذشته سلســله اقدامات حقوقی را 
برای آزاد ســازی  منابع ارزی ایران آغاز کرد به نظر 
می رسد این موضوع در آزادسازی منابع ارزی ایران 
نقش داشته است. آنطور که دیروز شبکه تلویزیونی 
کی بی اس کره جنوبی اعلام کرد، بانک مرکزی ایران 
نامه ای برای مرکز بین المللی حل و فصل اختلافات 
ســرمایه گذاری )ISDS( ارسال کرده و درخواست 
کرده تا کره جنوبی دارایی های بلوکه شده ایران در 

بانک های کره جنوبی را بازگرداند.
به گفته یک مقام وزارت خارجه در ســئول، دولت 
کره جنوبی، سپتامبر گذشته این نامه را دریافت کرده 
و در تلاش است تا اختلال بر سر دارایی های مسدود 

شده ایران، تحت تحریم های آمریکا، را حل کند.
درصورتی که 2کشور در 6ماه آینده، پس از قبول این 
نامه هیچ راه حلی از طریق مذاکرات پیدا نکنند، ایران 
احتمالا به مرکز بین المللــی حل و فصل اختلافات 

سرمایه گذاری )ISDS( شکایت خواهد کرد.

سیگنالارزیبرایتوافقهستهای
همزمان با نزدیک شدن به توافق در وین، تازه ترین خبرها از آزادسازی منابع ارزی ایران در کره جنوبی و عراق حکایت دارد

گزارش میدانی همشهری از دلایل افزایش 20تا 40هزار تومانی قیمت گوشت گوسفندی و گوساله

نوسانعرضه،گوشتقرمزراگرانکرد

بارندگی های اخیر، رشــد صادرات دام زنده، انتظارات تورمی ناشــی 
از حذف ارز دولتی نهاده های دامی و رشــد دلال بــازی موجب گرانی 
20 تا 40هزار تومانی هر کیلوگرم گوشت گوسفندی و گوساله در بازار 

خرده فروشی شده است.
به گزارش همشهری، سیرصعودی قیمت انواع گوشت قرمز گوسفندی 
و گوساله همچنان ادامه دارد. تشــکل های صنفی و مسئولان عوامل 
مختلفی را در این گرانی ها دخیل می دانند. ســرما و برودت ناشــی از 
بارندگی های اخیر و تأثیر منفی آن بر جابه جایی دام زنده و رشد صادرات 
دام زنده متهمان اصلــی افزایش 20 تا 40هــزار تومانی هر کیلوگرم 
گوشت گوسفندی و گوساله در چند هفته اخیر بوده است. در شرایطی 
که متولیان تنظیم بازار گوشــت، تأثیر صــادرات دام زنده بر کمبود و 
گرانی این ماده پروتئینی را با توجه به تعداد پایین مجوزهای صادرات 
دام رد می کنند و از تأثیر شــرایط جوی بر بازار گوشت خبر می دهند، 
تشکل های صنفی دست اندرکار تولید و صادرات دام سبک و سنگین بر 
تأثیر صادرات و رشد دلال بازی بر کاهش عرضه و گرانی گوشت تأکید 

می کنند.

رشد20تا40هزارتومانیقیمتگوشت
مشاهدات میدانی خبرنگاران همشــهری از قیمت خرده فروشی  انواع 
گوشت قرمز در سطح شهر تهران حاکی است در 2 هفته اخیر، قیمت هر 
کیلو شقه گوسفندی به 140 تا 150هزار، سردست گوسفندی به 170 تا 
180هزار، گردن گوسفندی به 125 تا 140هزار، ران گوسفندی به 155 
تا 165هزار، راسته با استخوان گوسفندی به 1۳5 تا 145هزار تومان، 
قلوگاه گوســفندی به 100 تا 120هزار، جگرگوسفندی به 220هزار، 
؟؟؟؟؟؟؟؟شقه گوساله به 1۳0 تا 150هزار،؟؟؟؟؟؟؟؟/ راسته گوساله به 
155 تا 170هزار، سردست گوساله به 150 تا 160هزار و ران گوساله 
به 155 تا 170هزار تومان رسیده، این قیمت ها نسبت به 2هفته قبل 
20 تا 40هزار تومان افزایش داشته است. بررسی نرخ خرده فروشی انواع 
گوشت قرمز در میادین میوه و تره بار شهرداری نیز قیمت هر کیلو گرم 

گوشت شقه گوســفندی 116هزارو900تومان، سردست گوسفندی 
119هزارو800تومان، ران گوســفندی 1۳9هزارو500تومان، راسته 
با استخوان گوســفندی 125هزارو600تومان، ران و گوساله و راسته 

گوساله 148 تا 155هزار تومان است.

دلالان؛متهماصلیگرانیگوشت
رئیس اتحادیه سراسری دامداران کشوردر گفت وگو با همشهری درباره 
تأثیر صادرات دام زنده بر کاهش عرضه و گرانی گوشت، گفت: حتی اگر 
صادرات علت کاهش عرضه دام زنده و گرانی گوشت در بازار داخلی باشد 
نیز مشکل از آن جا ناشی می شود که تقسیم صادرات بین چند تشکل 
مختلف باعث شده نه تنها صادرات دام زنده ارز آوری برای کشور نداشته 
باشد، بلکه موجب ضرر و زیان بیشتر تولید کنندگان شود. مجتبی عالی، 
افزود: دامداران به محض اینکه متوجه شدند بازار خرید دام زنده برای 
صادرات دام سبک و سنگین داغ شده، میزان عرضه دام پروار را در بازار 
کاهش داده اند. او افزود: از سوی دیگر بســیاری از دلال ها در چند ماه 
گذشته با فراهم شدن بستر صادرات دام زنده، به خرید و دپوی دام مازاد 
سبک و سنگین دامداران با کمترین قیمت اقدام کرده اند، این امر موجب 
کاهش عرضه و افزایش قیمت گوشت قرمز گوسفندی و گوساله در بازار 

خرده فروشی شده است.

بازارها

سیاستهایداخلیدلیلگرانیبرنجخارجی
به گفته دبیر انجمن واردکنندگان برنج، نرخ جهانی برنج های 
خارجی تغییر نکرده است اما اخذ مالیات بر ارزش افزوده و سود 
عوارض گمرکی باعث شده نرخ برنج خارجی افزایش پیدا کند. 
مسیح کشاورز گفت: بعد از گذشــت 10ماه از سال 800هزار 
تن برنج وارد شــده که این عدد نمی تواند نیاز کشور را به برنج 

تامین کند.

افزایش۶0درصدیقیمتجوجهیکروزهمنطقینیست
مدیرعامل اتحادیه سراســری مرغداران گوشــتی اعلام کرد؛ 
پرورش دهندگان با افزایش 60درصدی قیمت جوجه یکروزه 
روبه رو هســتند که موجب زیان هنگفت تولیدکنندگان شده 
است. به گفته حبیب اسدالله نژاد، تولیدکنندگان با افزایش نرخ 
پشت بارنامه و سایر هزینه های تولید هم مواجه اند که برحسب 
افزایش قیمت مولفه های تولید قیمت مرغ زنده بیش از 21هزار 

تومان تمام می شود.

تولیدماهانهشیرخشکاز۱0هزارتنفراتررفت
رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشــک صنعتی از کاهش 
تمایل تولیدکنندگان به صادرات به دلیل افت نرخ ارز خبر داد. بر 
این اساس با افزایش تولید شیرخام در نیمه دوم سال و کاهش 
میزان جذب در کارخانه های لبنی، ماهانه بیش از 10هزار تن 

شیرخشک تولید می شود.

صادراتپستهکاهشیشد
صادرات پسته در 9ماه امسال با کاهش 19درصدی روبه رو شد 
که دلایل مختلفی داشته است. سیدروح الله لطیفی، سخنگوی 
گمرک گفت: در 9ماه امسال 111هزارو112تن پسته به ارزش 
7۳8میلیون و456هزار و 417دلار صادر شد که 96هزارو771تن 
پسته با پوست، 1۳هزارو745تن مغز پسته، 275تن خلال پسته 

و ۳58تن انواع دیگر پسته بودند.

برنجایرانیوسیبزمینی؛صدرنشینافزایشقیمت
بررسی قیمت کالاهای اساسی در آغاز بهمن نسبت به ماه قبل 
نشان می دهد برنج ایرانی و سیب زمینی با 17 و 11درصد افزایش 
قیمت در صدر افزایش قیمت قرار دارند و قیمت پرتقال و گوجه 
فرنگی نیز در مدت یادشده ۳ و 7درصد کاهش یافته است. در 
این زمان قیمت گوشت گوســفندی، گوسفند و گوساله زنده، 
قندوشکر، چای، برنج هندی، نخود و عدس، موز و سیب، پیاز، 
خرما، رب، گچ سفید، پودر شوینده و کاغذ نیز یک تا 10درصد 

افزایش یافته است.

تره بار

چهره ها

افزایشقیمت
پنیرهایآشپزی

تداوم رشد قیمت محصولات لبنی، قیمت پنیرهای 
آشــپزی را بیش از ۳0 درصد در 5 ماه اخیر بالا برده 
است. به گزارش همشــهری، نگاهی به قیمت انواع 
پنیر غیرصبحانه در ســوپرمارکت ها نشان می دهد 
قیمت این محصولات در بیشتر برندها افزایش یافته 
و نســبت به بهای همین محصولات در شهریور ماه 
رشدی بین ۳0 تا 40 درصدی داشته است. در 5 ماه 
گذشته، پنیر پیتزای رنده شــده برند برازنده با وزن 
2 کیلوگرم افزایش۳9 درصدی قیمت معادل 77 هزار 
تومان گران شده است. پنیر ورقه ای گودای کاله نیز 
با وزن 250 گرم ۳1 درصد گران شــده و قیمت آن 
از 50 هزار تومان به 65.700 تومان رســیده است. 
البته قیمت پنیرهای تست ورقه ای 6 تا 9 درصد بالا 
رفته و بسته های معمول 180 گرمی 28.900 قیمت 
خورده اند. در حال حاضر قیمت هر کیلو پنیر پیتزای 
ساده رنده شده که پرمصرف ترین نوع پنیر آشپزی 
است به 150 هزار تومان رسیده در حالی که تا شهریور  
هر کیلو از این نوع پنیر 100 هزار تومان قیمت داشت.

  قیمت بعضی انواع پنیر آشپزی در سوپرمارکت های تهران
قیمت مشخصاتبرند
2۸.9۰۰تست گودا ورقه ای- ۱۸۰ گرمیکالین
2۸.9۰۰ورقه ای گودا- ۱۸۰ گرمیکاله
2۸.9۰۰ورقه ای پیتزا- ۱۸۰ گرمیپگاه
۸۰.۰۰۰پنیر کبابی- ۴۵۰ گرمیکاله

۱۴9.9۰۰پنیر پیتزا پروسس- یک کیلوییشیرآوران
۸۵.۶۰۰پنیر پیتزای پروسس- ۵۰۰ گرمی2۰۶
2۸.9۰۰تست ورقه ای- ۱۸۰ گرمیرامک
۶۶.3۰۰پنیر پیتزا پروسس- ۵۰۰ گرمیمطهر
2۸۰.۰۰۰موزارلا- 2 کیلوییدالیا

سوپرمارکت

آمار خبر

دیروز 7هزارو 249میلیارد تومان اوراق 
بهادار در بازار ســرمایه دادوســتد شد 
که از ایــن میــزان 2هــزارو 266میلیارد 
تومان به معاملات خرد ســهام و بقیه 
بــه اوراق بدهــی و معامــلات عمــده 

اختصاص یافت.

 2266
میلیارد 
تومان

در مبادلات روزگذشته بازار سرمایه، قیمت سهام 
121شرکت کاهش و 461شرکت افزایش یافت. قیمت 

سهام 11شرکت هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی 1927میلیارد 
تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 

سهامداران حقیقی به 1813میلیارد تومان رسید. 
سهامداران حقیقی دیروز 114میلیارد تومان نقدینگی 

تازه وارد بازار سهام کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات روزگذشته 
29هزارو 594واحد، معادل 2.41درصد رشد کرد و به 

یک میلیون و 258هزارو 962واحد رسید.
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ارقامبههزارواحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

453

339

1813

1927

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقامبهمیلیاردتومان

ارقامبهدرصد

 داوود منظور
 رئیس سازمان امور مالیاتی

برنامــه ســاماندهی و تعییــن تکلیــف 
 )POS( دستگاه های کارتخوان بانکی
و درگاه هــای پرداخــت الکترونیکــی و 
اتصــال آنهــا بــه پرونــده مالیاتــی که با 
همکاری بانــک مرکزی در حــال انجام 
اســت، در راســتای شــفاف ســازی و 
نظم بخشــی به اقتصاد، مبارزه با فرار 
مالیاتــی و شناســایی مودیــان جدیــد 
در حــال انجــام اســت و قــرار نیســت 
دستگاه های کارتخوان یا تراکنش های 

بانکی مبنای اخذ مالیات قرار گیرند.

 کیوان کاشفی
 عضو هیأت رئیسه اتاق ایران 

برای امســال 45 میلیارد دلار صادرات 
غیرنفتــی هدف گــذاری شــده کــه تــا 
پایــان 9 مــاه امســال 77، 5 درصــد آن 
محقق شده اســت و 2، 5 درصد هم از 
هدف گذاری انجام شده جلوتر هستیم.

 رستم قاسمی
 وزیر راه و شهرسازی 

1۰ میلیون مســکن جدید نیــاز داریم. 
مســکن از نیازهــای اصلــی مــردم و 
محدودیــت زمیــن، بزرگ ترین چالش 
مسکن ســازی  است. براســاس برآورد 
اولیه 1۰ میلیون واحد مسکونی جدید 

نیاز داریم.

تأثیر انتظارات تورمی برگرانی گوشت
رئیسهیأتمدیرهاتحادیهسراسریتعاونیهایدامداران
کشوردرگفتوگوباهمشــهریباتأییدافزایشقیمت
گوشــترانگوســالهبه۱70هزارتوماندربرخینقاط
کلانشــهرتهران،گفت:علتاصلیاینافزایشقیمت،
شایعهآزادسازینرخارزتامیننهادهایدامیبودهواین
امربهنوسانعرضهوگرانیگوشتوموادپروتئینیمنجر
شدهاست.فرهاداکبریبابیاناینکهقیمتمصرفکننده
واقعیگوشترانپاککردهگوسالهدراغلبنقاطکشور
۱30تا۱40هزارتوماناســت،افزود:حتیبااینافزایش
قیمتنیزگوسالهزندهپرواریرابهنرخبیشازهرکیلوگرم
53هزارتومانازدامدارانخریدارینمیکنندکهبااین
قیمتگوسالهزنده،نرخهرکیلوگرمگوشتگوسالهباید
حداکثر۱۱0هزارتومانباشداماهیچگاهگوشتگوساله
بااینقیمتدربازارخردهفروشــیعرضهنشدهاست.
اوبااشارهبهاینکهدرزمینهدامزندهبرایتامینگوشت
قرمزنهتنهاکمبودینداریمبلکهاکنونبامازادداممواجه
هستیم،افزود:اکنونخیلیازدامهاییکهبرایکشتار
عرضهمیشود،ذبحنمیشــودومثلابرایکشتاردامدر
کشتارگاهتهران،بایدنوبتکشتاربگیریم.اکبریپیش
شرطثباتقیمتگوشتدربازارشبعیدراتغییرنکردن
نرخارزتامیننهادههایدامیدانســتوگفت:اگرنهاده
باقیمتمصوببهدســتدامداربرسدوبااطلاعرسانی
مناسبدراینزمینهبهجامعهآرامشدادهشود،قیمتها
افزایشنمییابدامادرصورتیکهایناقداماتانجامنشود،
مطابقروالسالهایگذشتهاحتمالافزایشبیشترقیمت
گوشتگوسالهدرایامشبعیدوجوددارد.اواظهارنظر
معاونامورداموزارتجهادکشاورزیدرموردتأثیرسرما
ویخبندانبرکاهشعرضــهداموافزایشقیمتهارارد
نکردوگفت:شرایطجویموجبسختترشدنحملونقل
کاهشعرضهدامزندهشدهاســتامااینتأثیربهحدی
نبودهکهقیمتهاراتااینحدبالاببرد،بلکهشرایطموجود
موجبسوءاستفادهدلالهاازفضایروانیناشیازاحتمال
حذفارزدولتیتامیننهادههایدامیشدهاست.اوتأثیر
صادراتدامسنگینبرافزایشقیمتگوشتگوسالهرارد
کردوگفت:درزمینهدامسنگینهیچصادراتیصورت
نگرفتهوحتییکراسگوسالهزندهنیزصادرنشدهاستو
میزانصادراتدامسبکنیزکمتراز20هزارراسبودهکه

تأثیریدرگرانیگوشتندارد.

مکث

کاهشقیمتنارنگیوپرتقالتوسرخ
قیمت برخی اقلام میوه و محصولات فرنگی در میادین کاهش 
یافت. به گزارش همشهری، براساس آخرین نرخنامه سازمان 
میادین میوه و تره بار شهرداری تهران قیمت بعضی انواع میوه 
و سبزی در میادین تغییر کرده و نرخ بعضی از اقلام پرتقاضا از 
قبیل نارنگی، پرتقال توسرخ، گوجه و کدو حلوایی کاهش یافته 
است. این کاهش قیمت بادمجان و هویج را هم شامل می شود. 
گوجه، بادمجان و ســیب زمینی از محصولاتی هستند که در 
ماه های گذشته افزایش قیمت داشــته اند و قیمت هر کیلو از 
آنها در میوه فروشی های سطح شهر تا 20هزار تومان بالا رفت. 
البته براساس نرخنامه جدید در برخی از محصولات نیز شاهد 
افزایش قیمت هستیم. در میان میوه های پرتقاضا تنها قیمت 
پرتقال تامســون جنوب یک هزار تومان افزایش داشته است. 
پرتقال تامسون جنوب که هم اکنون 17.500تومان در هر کیلو 
قیمت خورده، بعد از لیموشیرین گران ترین محصول در میان 

مرکبات است.

آخرین قیمت میوه، سبزی و صیفی در میادین میوه و تره بار تهران
کیلو - توماننام محصولکیلو- توماننام محصول

۱۴.9۰۰انواع لیموترش۱7.۵۰۰پرتقال تامسون جنوب
۱۰.9۰۰سیب زمینی۱۰.۵۰۰پرتقال تامسون شمال

۶.۸۰۰چغندر۱۶.7۰۰انار 
۶.۵۰۰شلغم۱9.۵۰۰به

9.۰۰۰کدو حلوایی۱۴.2۰۰سیب زرد
۱۰.۵۰۰کدو مسمایی۱2.2۰۰سیب قرمز و سبز

۱۰.3۰۰گوجه۱9.9۰۰لیموشیرین
7.2۰۰بادمجان۱۵.۵۰۰نارنگی شمال
۱2.۵۰۰خیار گلخانه ای۱3.۰۰۰نارنگی جنوب

۵.۵۰۰نارنج۱3.7۰۰پرتقال توسرخ

علیابراهیمیگزارش
روزنامه نگار
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مزد آن گرفت 
جان پدر...

در مورد داستان امير عابدزاده که تحقق يک رؤيا بود
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تاوان برخورد 
صفر و صدی

بهروز رسایلییادداشت
روزنامهنگار

فوتبال زنان در نوسان بین بی توجهی شدید 
و توجه افراطی گیر افتاده است

بدونتعارفنخســتینحضورتیمملیفوتبال
بانوانکشــورماندرجامملتهایآسیاچندان
موفقیتآمیزنبود.دخترانایرانیدرنخستینبازی
بادرخششزهرهکودایی،دروازهبانتیمکشورمان
یکامتیازازهندگرفتند،امادر2مسابقهبعدی
برابرچیــنوچینتایپهمتحملشکســتهای
سنگین7و5گلهشدند.این2شکستدردناککه
باعثحذفتیمکشورمانشد،انتقادهایزیادی
راهمازاینمجموعهبههمراهآورد.شایدبهدلیل
برخیمحدودیتهاونیزکمبودامکاناتوتجربه
کسیانتظارکســبنتایجفوقالعادهازسویاین
تیمرانداشت،امااینعملکردضعیفهمبسیاردور
ازانتظاربود.درنتیجهبعدازحذفزودهنگامتیم
کشورمان،بحثهاکمیجنبهفنیترپیداکردو
ناظرانباتکیهبرمسائلفنیوبدنی،بهنقدعملکرد

بازیکنانومربیانپرداختند.
درحقیقتمیتوانگفتبیشترینچیزیکهبه
فوتبالزنانلطمهمیزنــد،برخوردهایصفرو
صدیبااینمجموعهاست.جالبنیستکهتیم
ملیبانوانرابرایمدتهایطولانیرهاکنیمو
بعددرآستانهیکتورنمنتیابازیمهم،همهتوجه
دریغشدهازآنهاراپایشانبریزیم.یکسالپیش
شایداصلاخیلیازمخاطبانفوتبالنمیدانستند
چنینتیمیوجوددارد،امابعــدازبازیبااردن
ونخستینصعودبهجامملتهایآسیا،ناگهان
همهنگاههابهسمتاینزنانچرخید.شبکههای
اجتماعیبهتسخیرتیمدخترانایراندرآمد،تمام
مسئولانفدراســیونوحتیتیمملیمردانبه
مراسمبدرقهآنهارفتند،مقاماتسیاسیودولتی
پیامدادندوخلاصهفضاییایجادشدکهانگاراین
تیمقراراستدرجامملتهامعجزهکند.درنهایت
اماچنیناتفاقیرخندادووقتیهمهنگاههابهشکل
اغراقآمیزبهتیمزناندوختهشدهبود،آنهانتایج

ناامیدکنندهایگرفتند.
مثلهمیشــهراهنجاتدرتعادلاســت.نهباید
اینتیمرابهطورکاملفراموشکرد،نهبایدســر
بزنگاههاباتوجهافراطی،توقعاتعجیبوغریباز
تیمبانوانبهوجودآورد.اگرواقعادلتانبرایاین
تیممیسوزد،همینحالاکهحذفشدهاندآنهارا
دریابید،امکاناتدراختیارشانقراربدهید،خبرکار
کنیدونشانبدهیدمهمهستند.اینتوجهضمنی
مستمر،خیلیبهترازفضایکاریکاتورگونهایاست
کهناگهاندررویدادهایخاصبهوجودمیآیدو

معمولاهمنتایجناامیدکنندهایدارد.

اين تك نفره ترين طلای جهان است
گفت وگو با محسن  بهشتي راد كه با كفش ها، تبر و 
دیواره دست ساز خودش و در رقابت با 12یخ نورد 

روسیه قهرمان جهان شد

18

سرمربی تیم ملی فوتبال زنان بعد از 
باخت های پرگل در جام ملت ها به 

انتقادات پاسخ می دهد

طلسم جزیره را بشکن!بی انصافی نكنند
پیوستن صیادمنش به هال  سیتی را باید قطعی 

دانست؛ استعداد 20ساله فوتبال ایران كه به ویژه 
در یک سال گذشته روند كاملا رو به رشدی داشته

1920

برنامه بازی

سه شنبه 12  بهمن 1۴00

سه شنبه 9  فروردین 1۴01

کرهجنوبی

ایران
20:00

ایران

ایران

امارات

لبنان

18:00

20:00

پنج شنبه ۴  فروردین 1۴01

مقدماتی جام جهانی

پخش زنده روز

سنگال

گينهاستوایي
22:30

مصر

مراکش
18:30

جام ملت هاي آفریقا- یک چهارم

جمعه 15  بهمن 1۴00
هفته 16

هوادار

استقلال
17:00

اینتر

ميلان
17:30

سری آ  ایتالیا
یک شنبه 17  بهمن 1۴00

سه شنبه 19  بهمن 1۴00
یک هشتم نهایي

پيكان

استقلال
17:00

پرسپوليس

فولاد
16:00

دوشنبه 18  بهمن 1۴00
سوپرجام

 ايران-امارات
بدون تماشاگر

تجمع پرسپوليسی ها 
از مجلس تا باشگاه

ستادمليکروناتصمیمگرفتبازيروزسهشنبه
ایرانواماراتدرورزشــگاهآزاديبدونحضور
تماشاگربرگزارشود.بعدازحضورحدود15هزار
تماشاگردرورزشگاهآزادیبرایتماشایمسابقه
تیمهایملــیفوتبالایرانوعــراقکهمنجربه
جشــنصعودتیمملیایرانبهجامجهانیشد،
تصورميشــدبازيبعديتیممليهمباحضور
تماشــاگرانبرگزارشــوداماافزایشچشمگیر
مبتلایانبهاومیکروندرسراســرکشــور،ستاد
مليکرونارامجابکردکهبرايبازيبعديمجوز
حضورتماشاگرانرالغوکند.ستادملیکروناظهر
دیروزباریاسترئیسجمهورتشکیلشدودراین
جلسه،موضوعدیدارتیمهایملیفوتبالایرانو
اماراتکهسهشنبه12بهمندرورزشگاهآزادی
برگزارميشودنیزموردبررســيقرارگرفت.در
اینجلسهمصوبشدکهباتوجهبهافزایششیوع
کرونا،بازیایرانواماراتبدونحضورتماشاگران
برگزارشــود.اینبازيازساعت18روزسهشنبه

آغازخواهدشد.

درپياتفاقاتاخیردرباشــگاهپرســپولیسو
استعفايیحیيگلمحمدي،جمعيازهواداران
اینتیمروزگذشتهمقابلمجلسشوراياسلامي
تجمعکردند.هوادارانپرسپولیسکهبهمشکلات
مدیریتيدراینتیماعتراضداشــتندباتجمع
مقابلمجلسســعيکردندصداياعتراضخود
رابهگــوشنمایندگانمردمبرســانندودربین
شعارهايخودحتيخواستاراستیضاحوزیرورزش
شدند.اینگروهازهوادارانبلافاصلهبعدازپراکنده
شدنازمقابلمجلس،راهيباشگاهپرسپولیس
شدندوشعارهايخودرادرمقابلساختماناین
باشگاهادامهدادند.اینگروهبااعلامحمایتمجدد
خودازیحیــیگلمحمدی،علیــهرضادرویش
مدیرعاملباشگاهشعارهاییسردادند.یحیياز
چهارشنبهگذشتهاســتعفايخودرادراعتراض
بهوضعیتموجوداعلامکردهوهوادارانخواستار
رسیدگيبهمشکلاتوبازگشتسرمربيتیمشان
هســتند.جمعیتحاضردرمقابلدفترباشگاه
پرســپولیس،خواهانحضوریکيازمســئولان

باشگاهوپاسخگویيبههوادارانبودند.

كوتاه تر از 
گزارش

استقلال رضایت نامه نمی دهد، رشید شرایط سختی برای فسخ قرارداد دارد، 
پرسپولیس پول ندارد و فولاد هم منتفی است

  تغییر مسیر مظاهری به اصفهان؟

ليورپول

لسترسيتی
23:15

لیگ برتر انگلیس

پنج شنبه 21  بهمن 1۴00

وضعیترشــیدمظاهریبراینیمفصلدومهمچناننامشــخصاست.باشگاه
استقلالقصدداشــتاینبازیکنرابهفولادخوزستانبفروشــدولیدوباشگاه
درخصوصمعاوضهبازیکنبهتوافقنرسیدندوحالاجوادنکونامباعبورازمظاهری
تصمیمبهجذبدروازهباندیگریگرفتهاســت.شــهابگردانروزگذشــتهبا
فولادیهابهتوافقرسیدواگرتستهایپزشــکیراباموفقیتپشتسربگذارد
قراردادرســمیاشرابافولادامضاخواهدکرد.ایناتفاقباعثخواهدشدتایکی
ازگزینههایمظاهریبســوزدوایندروازهبانبرایانتخابتیمجدیدقطعاکار

سختتریخواهدداشت.

  چالش فسخ یک طرفه 
چالشدیگرمظاهریایناستکهحاضرنیستبهعنوانبازیکنقرضیراهیتیم
دیگریشودوخواهاندریافترضایتنامهازباشگاهاستقلالاست.مظاهریبیش

از4میلیاردازباشگاهاستقلالطلبداردوهفتهگذشتهباارسالنامهایبهباشگاه
استقلال،خواهاندریافتمطالباتششــد.ظاهرااو10روزبعدازارسالایننامه
میتواندقراردادشراباباشگاهاستقلالفســخکندولیازطرفیفدراسیوندیگر
مثلفصولقبلحاضرنیستبهراحتیبرگهفسخیکطرفهبهبازیکنانبدهد.البته
درقراردادمظاهریبندیوجودداردکهبراساسآنمیتوانددرصورتعدمدریافت
حقوحقوقش،اقدامبهفســخیکطرفهکند.یکیازمســئولانفدراســیونبه
همشهریمیگوید:»باتوجهبهاینکهاکثرباشگاههامشکلمالیدارند،فدراسیون
قانونیدرنظرگرفتهکهحتیبازیکنانیکهحقوحقوقشــانرادریافتنکردهاند،

نتوانندبهراحتیقراردادهایشانرافسخکنند.اگربازیکنی
درقراردادشقیدشدهباشدکهدرصورتعدمدریافتحق

وحقوق،میتواندیکطرفهفسخکند،کاربهمراتبراحتتریخواهدداشتولی
اینطورنیستکهحتمابتوانداقدامبهفسخکند.«
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1510502451935استقلال1
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167542415926مس رفسنجان4
165101159625آلومینیوم اراک5

166731815325پیکان6

222-165741416گل گهرسیرجان7

222-166461214صنعت نفت آبادان8
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221-165651214فولاد10
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414-15357711هوادار12
514-163581318تراکتور13

713-16277714فجر سپاسی14
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دیگربایدچهکارمیکرد؟

خدابهعراقرحمکرد

روزهایدورازترکیب

یک روز بعد از ســریع ترین صعود 
تاریخ تیم ملی ایران به جام جهانی، 
محمد پنجعلی مصاحبه کرده و 
گفته:»دراگان اسكوچیچ زحمات 
زیادی کشــیده، اما ادامه حضور 
او در تیم ملی باید کارشناسی شود.« 
اســكوچیچ دیگر باید چه می کرد که ادامه حضورش نیازی به 
کارشناسی نداشته باشــد؟ اگر کارلوس کی روش همین نتایج 
را با تیم ملی می گرفت، باز توانش را داشتید از لزوم کارشناسی 
در مورد او سخن بگویید؟ یا می ترسیدید 4تا بیانیه خفن بدهد 
و همه را از دم تیــغ بگذراند؟ این مدل برخــورد کردن با یک 
مربی، چه نتیجه ای دارد غیر از اینكه چهره او مقابل شاگردانش 
مخدوش شود و اقتدارش در هم بشكند؟ یادتان که نرفته مارک 
ویلموتس چقدر پول گرفت و با همین تیم چه نتایجی به دست 

آورد. دل تان برای همان روزها تنگ شده؟

مهدی طارمی بعد از انجام عجیب 
و غریب ترین ســفر ممكن از راه 
ترکیه به ایران رسید و توانست 
تیم ملی را برابــر عراق همراهی 
کند. طارمی آنقدر دیر آمد که اگر 
در ترکیب اصلی قرار نمی گرفت هم 
کسی تعجب نمی کرد. با این حال دراگان اسكوچیچ نام او را 
بین 11بازیكن اصلی تیم قرار داد. از قضا طارمی هم حسابی 
ساختار دفاعی عراق را اذیت کرد و در نهایت تنها گل بازی 
را به ثمر رساند؛ گلی که حكم صعود تیم ملی کشورمان به 
مرحله نهایی جام جهانی را امضا کرد. به این ترتیب باید گفت 
خدا به عراقی ها رحم کرد که طارمی در برف و بوران گرفتار 
شد و دیر به ایران رسید، وگرنه معلوم نیست او با استراحت 

کافی چه بلایی ممكن بود بر سر تیم مقابل بیاورد.

علیرضا بیرانوند روزهای عجیبی 
را پشت ســر می گذارد. او که با 
سودای پیشرفت در حرفه اش 
لژیونر شــده بود، فعــلا هم در 
رده باشــگاهی و هم در رده ملی 
شــرایط نامطلوبی دارد. بیرو که در 
بواویشتا نیمكت نشــین اســت، در تیم ملی هم 2بازی 
گذشــته را خارج از ترکیب بوده است. بعد از گل بدی که 
علیرضا برابر لبنان خورد و یكی، دو اشتباه دیگر، کادرفنی 
به این نتیجه رسید که دروازه بان اصلی تیم را عوض کند. 
به این ترتیب عابدزاده در بازی با ســوریه و عراق فیكس 
شــد و تیم ملی به جام جهانی رسید. شاید انتظار می رفت 
بعد از تثبیت صعود، بار دیگر شاهد استفاده از بیرانوند )یا 
حتی پیام نیازمند( در ترکیب اصلی باشیم، اما حالا تست 
کرونای علیرضا مثبت شده تا روزهای دور از ترکیب بیرو 

ادامه پیدا کند.

درحالی که همه مهاجمان ایران در بازی با 
عراق نمرات بالایــی گرفتند و جهانبخش 
با نمره 8.56 بهترین بازیكن زمین شد، در 
خط دفاعی تیم ملی میانگین نمرات خیلی 
پایین تر بود و فقط شجاع خلیل زاده توانست نمره بالاتر از 7 بگیرد. در خط 
دفاعی تیم ملی، شــجاع نمره 7.05 گرفت و بعد از او به ترتیب نورافكن با 
6.96، کنعانی زادگان با 6.92 و صــادق محرمی با 6.86 به کار خود پایان 
دادند. ضعیف ترین نمره تیم ملی را هم سعید عزت اللهی در پست هافبک 
دفاعی گرفت که متریكا نمره 6.82 را به او اختصاص داد. در واقع اگر از نمره 
عابدزاده درون دروازه چشم پوشی کنیم، در جمع 5بازیكن دفاعی ایران فقط 
یک نفر نمره اش بالاتر از 7 بوده و در بین 5بازیكن هجومی ایران فقط یک 

نفر نمره کمتر از 7 گرفته است.

برد تیم ملی در روز پنجشنبه، هفدهمین برد 
ایران مقابل عراق در تاریخ تمامی رقابت ها و 
پنجمین پیروزی مقابل این تیم در مسابقات 
مقدماتــی جام جهانی بود. ایــران و عراق 
تاکنون 29بار در تمامی رقابت ها با هم رو به رو شــده اند که 17برد نصیب 
ایران شده و 6بار هم عراقی ها به پیروزی رســیده اند. 6بازی دو تیم هم با 
نتیجه مساوی تمام شده که آخرین آنها در جام ملت های گذشته با هدایت 
کارلوس کی روش و با نتیجه صفر- صفر بود. آخرین باخت به عراق هم در 
آخرین بازی مارک ویلموتس روی نیمكت ایــران رقم خورد و بعد از آنها 
اسكوچیچ در 3بازی مقابل این تیم 3برد متوالی نصیب ایران کرد. عراق 
در مقدماتی جام های جهانی یک بار هم در سال1993 ایران را با هدایت 

علی پروین برده بود.

مهدی طارمی و علیرضا جهانبخش بهترین 
بازیكنان تیم ملــی در دوره اســكوچیچ 
هســتند. طارمی با میانگین نمرات 7.83 
بهترین و موفق تریــن بازیكن تیم ملی در 
دوره مربیگری اسكوچیچ بوده است. جهانبخش هم بعد از درخشش در 
مقابل عراق و کسب عنوان بهترین بازیكن این میدان، میانگین نمراتش 
را در سایت متریكا به 7.50 رســاند تا دومین بازیكن برتر ایران در زمان 
سرمربیگری اسكوچیچ باشــد. نفرات بعدی این لیست به ترتیب امیری، 
عزت اللهی و نوراللهی هستند که این آخری بازی با عراق را به خاطر کرونا 
از دست داد. نوراللهی به همراه شــجاع خلیل زاده تنها بازیكنانی بودند 
که در همه بازی های ملی در دوره اسكوچیچ از ابتدا بازی کردند؛ رکورد 
نوراللهی به خاطر کرونا در این بازی خراب شد و رکورد شجاع هم به خاطر 

دواخطاره شدن او در بازی با امارات خراب می شود.

هم اکنون اصلی ترین هدف مظاهری رفتن به 
پرسپولیس اســت ولی برخی نزدیكان رشید 
به او گفته اند که با توجه به شــرایط نامناسب پرسپولیس از لحاظ 
مالی و حاشیه های احتمالی این انتقال، بهتر است چنین تصمیمی 
نگیرد. مظاهری درصورت رفتن به پرسپولیس نمی تواند آن پولی 
را که مدنظرش است از این باشــگاه دریافت کند و این مسئله هم 

تردیدهایی را برای گلر استقلال ایجاد کرده است.

  تغییر مسیر به اصفهان؟
برخی ایجنت ها در تلاش برای بردن مظاهری به ســپاهان هستند، 
خصوصا که عملكرد گلر اتریشی سپاهان هم با انتقادهای زیادی همراه 
بوده است. رشید قبل از شروع فصل هم مذاکراتی با سپاهان انجام داد 

ولی شرط او برای 
عقد قرارداد این بود 

که مربی دروازه بان ها 
را هــم خــودش بــه 

اصفهــان ببــرد کــه این 
موضوع با ناراحتی محرم نویدکیا 

مظاهری را زد. حالا روبه رو شــد و ســرمربی ســپاهان قید جذب 
برخی ایجنت ها در تماس با نویدکیا و ساکت پیشنهاد جذب مظاهری 
را به آنها داده و منتظر پاســخ ســپاهان هســتند. اما نكته مهم این 
است که باشگاه اســتقلال به هیچ عنوان دوســت ندارد مظاهری را 
به پرسپولیس یا ســپاهان بدهد. باید دید رشــید موفق به گرفتن 

رضایت نامه از استقلال می شود یا اتفاقات دیگری رخ خواهد داد.

جدول گلزناننكته بازی

جدول بهترین پاسورها متریکاآماربازی

تغییر مسیر مظاهری به اصفهان؟
استقلال رضایت نامه نمی دهد، رشید شرایط سختی برای فسخ 

قرارداد دارد، پرسپولیس پول ندارد و فولاد هم منتفی است

طلسم جزیره را بشکن!
مأموریت بزرگ  اللهیار؛ ستاره 20ساله ایرانی

رسول بهروش| می دانم که شكل درست شعر این است: »مزد 
آن گرفت جان برادر که کار کرد«، اما واقعا شرایط در مورد امیر 
عابدزاده طوری است که راحت می شود کلمه برادر را برداشت و 
پدر را جای آن گذاشت. بوسه امیر بر دست احمدرضا عابدزاده 
در پایان بازی ایران و عراق، به لحظه ای خاص و ماندگار در تاریخ 
فوتبال ایران تبدیل شد. در زمانه ای که شاید خیلی ها برای این 
قبیل مناســبات تره هم خرد نكنند، دروازه بان شماره یک تیم 
ملی ایران ابایی نداشت از اینكه پیش پای پدر نامدارش زانو بزند 
و دست او را ببوسد. این از کارهایی بود که به دل همه نشست و 
عصر بارانی صعود را دل انگیزتر کرد؛ از آن کارهایی که حتی اگر 
با بدبینانه ترین نگاه ممكن به حساب »شو« هم بگذاریم، انصافا 

نمایش درجه یكی بود. دست مریزاد.
قشــنگی داســتان امیر عابدزاده اما تحقق رؤیــای »صعود در 
سكوت« است. داستان این سال های زندگی امیر، فقط خلاصه 
شــد در کار و کار و کار. خیلی از آقازاده های فوتبالی حتی اگر 
استعداد هم داشتند، طوری در جاه و حشمت پدر گم شدند که 

نام درخشان و مستقلی از آنها باقی نماند. مثال می خواهید؟ به 
محمد پروین نگاه کنید که نه تنها مایه فخر پدر نشد، بلكه در این 
سال ها اسم سلطان فوتبال ایران را به پرونده های روغن و برنج 
گره زد و باعث شد بارها شایعه مصادره ویلای علی آقا سر زبان ها 
بیفتد. برای خیلی از این نازپرورده های تنعم ســخت است که 
روی پای خودشان بایستند، امیر اما این راه سخت را با پشتكاری 

مثال زدنی رفت.
پسربچه کوچكی که سال های میانی دهه 70 قبل از هر بازی در 
کنار احمدرضا عابدزاده وسط چمن آزادی می آمد و به گرم کردن 
پدرش کمک می کرد، 8سال پیش دروازه بان سوم پرسپولیس 
بود و بعد از حضور ناموفق در جمع سرخپوشان به راه آهن تبعید 
شد؛ جایی که باید از روی نیمكت کار وحید طالب لو و ایگور ننزیچ 
را تماشا می کرد. هیچ کس آن روزها در ناصیه امیر نمی دید که 
روزی دروازه بان اول تیم ملی شــود و جای گلری را بگیرد که با 
مهار پنالتی کریس رونالدو به تاریخ فوتبــال ایران گره خورده 
است. امیر اما زحمت کشــید، رنج برد و ناامید نشد. او پارسال 

ســتاره اول ماریتیمو در لیگ پرتغال بود و امسال در دسته دوم 
اسپانیا با لباس پونفرادینا چشم ها را خیره کرده است. فقط کافی 
است فیلم ســیو طلایی امیر در آخرین بازی باشگاهی اش برابر 
هوئســكا را ببینید تا بدانید چرا دراگان اسكوچیچ چاره ای جز 
اعتماد به او ندارد. سرمربی تیم ملی مجبور است پاداش این همه 

تلاش، این همه درخشش را به این پسر بدهد.
آیا حضور امیر در ترکیب اصلی تیم ملی مســتدام اســت؟ آیا 
عابــدزاده دوم هم رنگ بــازی در جام جهانــی را خواهد دید؟ 
معلوم نیست. همه  چیز بستگی به  خود او دارد. شاید هیچ کس 
فكرش را هم نمی کــرد علیرضا بیرانوند بعد از آن ایام ســرور و 
ظفر به ترتیب در پرسپولیس، آنتورپ، بواویشتا و نهایتا تیم ملی 
ایران نیمكت نشین شود، اما این اتفاق رخ داد. در فوتبال، هیچ 
دستاوردی ابدی نیست. ثانیه به ثانیه باید برای جایگاهت بجنگی. 
فعلا که فرمول امیر جواب داده و پشتكار و امید او به ثمر نشسته 
است. تا وقتی قاعده همین باشد، غیرممكن ها یک به یک تسلیم 

خواهند شد.
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لیگ برتر ایران

گادوین منشا )مس( 10

مهدی عبدی)پرسپولیس( 5

کوین یامگا )استقلال( 7
لوسیانو پریرا )فولاد( 7

لیگ برتر ایران

مهدی پور )استقلال(

اسماعیلی فر )سپاهان(

4

4

آذرباد )مس رفسنجان(

صادقی )گل گهرسیرجان(

4

4

مهدی ترابی)پرسپولیس( 6

23 لواندوفسکی )بایرن(

ارلینگ هالند  )دورتموند( 16
پاتریک شیک )بایرلورکوزن( 16

بوندس لیگا آلمان

کریم بنزما )رئال مادرید( 17

خوانمی )بتیس( 12
دتوماس )اسپانیول( 12
جونیور )رئال مادرید( 12

لالیگا اسپانیا

محمد صلاح )لیورپول( 16

جیمی واردی )لسترسیتی( 9
دیگو ژوتا )لیورپول( 9

لیگ برتر انگلیس

بهروز رســایلی| بهنظر می رســد 
پیوســتن  اللهیــار صیادمنــش به 
هال  سیتی انگلستان را باید قطعی 
دانست. استعداد 20ساله فوتبال 
ایران که به ویژه در یک سال گذشته 
روند کاملا رو به رشــدی داشته 
است، به طور کامل از فنرباغچه 
جــدا شــد و حــالا پیراهن 
هال سیتی را به تن خواهد کرد؛ 
تیمی که در دسته اول فوتبال 
انگلستان موسوم به چمپیون شیپ 
بازی می کند. در جــدول 24تیمی 
این مسابقات، هال سیتی روی پله 
نوزدهم قــرار گرفته و اولویتش 
تلاش برای بقا در دســته اول 
است. هال سیتی با 23گل زده 
در 27بازی یكی از ضعیف ترین 
خطوط حمله چمپیون شــیپ را در اختیار 
دارد. بنابراین عجیب نیست که مدیران این باشگاه 
به دنبال اســتخدام مهاجــم ایرانی باشــند. صیادمنش که از 

استقلال به فنرباغچه پیوسته بود، هرگز در این تیم 
موقعیت کافی برای اثبات توانایی هایش به دست 
نیاورد. باشگاه ترکیه ای در 2نوبت  اللهیار را به 
استانبول اسپور در همین کشور و بعد هم زوریا 

لوهانسک در اوکراین قرض داد. دوران حضور 

صیادمنش در زوریا برای او کاملا موفقیت آمیز بود و این بازیكن 
توانست با عملكرد خوبش چشم ها را خیره کند. با وجود این، 
فنرباغچه باز هم روی حفظ او نظر نداشت و حالا ستاره ایرانی 
را به هال سیتی فروخته است؛ قراردادی که گویا بخشی از رقم 

مندرج در آن به باشگاه استقلال خواهد رسید.

دهمین مسافر لیگ سخت
اگر بازیكنی به اســم نوید ناصری را که از پدر و مادری ایرانی 
در شهر منچستر انگلستان متولد شده نادیده بگیریم،  اللهیار 
صیادمنش دهمین بازیكن ایرانی اســت که برای باشــگاهی 
در لیگ برتر یا دســته اول فوتبال انگلستان به میدان می رود. 
کریم باقری، آندرانیک تیموریان، حسین کعبی، اشكان دژاگه، 
رضا قوچان نژاد، سعید عزت اللهی، کریم انصاری فرد، علیرضا 
جهانبخش و سامان قدوس دیگر نفراتی بودند که در این لیگ 
دشوار و رقابتی توپ زده اند. از این جمع هم اکنون سامان قدوس 
در برنتفورد فعال است و بیشتر به عنوان بازیكن نیمكت نشین 
به میدان می رود. وجه مشترک بیشتر این نفرات هم این است 
که دوران چندان موفقی را در بریتانیا پشت سر نگذاشتند. غیر 
از سامان که داستانش هنوز ادامه دارد، بقیه ایرانی ها در لیگ 
جزیره به آنچه انتظار می رفت، دست نیافتند. کریم باقری یكی 
از بهترین های تاریخ فوتبال ایران است که در بوندس لیگا هم 
روزگار خوشی داشت، اما در چارلتون کاری از پیش نبرد. 
آندو هم بعد از جام جهانی2006 در بهترین فرمش در 
جزیره برای 3تیم بولتون، فولام و بارنزلی به میدان رفت 
که در مجموع خیلی موفق نبود. کعبی در لستر، دژاگه 

در فولام، گوچی در چارلتون، عزت اللهــی در ردینگ و کریم 
انصاری فرد در ناتینگهام فارســت هم کم وبیش همین شرایط 
را داشتند. داســتان حضور کابوس وار علیرضا جهانبخش در 
برایتون هم تازه تر از آن است که نیازی به بازگویی داشته باشد. 
حالا اما  اللهیار راهی فوتبال انگلستان می شود؛ بازیكنی که به 
جرأت می توان گفت توانایی شكستن طلسم جزیره را دارد. او 
جوان ترین مســافر ایرانی فوتبال انگلیس است؛ بازیكنی که از 
استعداد بالایی سود می برد و طی سال های گذشته هم به خوبی 
شرایط کار در فوتبال اروپا را آموخته است. به علاوه او کارش را از 
جای خوبی شروع می کند. تیم او در سطح دوم فوتبال باشگاهی 
انگلستان حضور دارد و طبیعتا فشار کمتری متوجه صیادمنش 
خواهد بود. این بازیكن می تواند خودش را در هال سیتی نشان 
بدهد و برای ادامه رویاهایش دنبال مشتریان اسم و رسم دارتر 

بماند.

آینده خط حمله تیم ملی
درخشش  اللهیار اما امیدوارمان می کند که آینده خط حمله تیم 
ملی هم تضمین شود. این خط در برهه کنونی با حضور امثال 
سردار آزمون و مهدی طارمی شرایط بسیار خوبی دارد و برای 
آینده هم چشم امیدش به ستاره های مستعدی مثل صیادمنش 
و یاسین سلمانی است.  اللهیار به اردوی قبلی تیم ملی دعوت 
شده بود و شاید اگر این روزها درگیر انتقال به هال سیتی نبود، 
برای 2 بازی با عراق و امارات هم در فهرست قرار می گرفت. حالا 
او با افزودن به تجربیات باشگاهی اش می تواند پشتوانه بیشتری 

برای درخشش در تیم ملی به وجود بیاورد.

مزد آن گرفت جان پدر...
در مورد داستان امیر عابدزاده که تحقق یک رؤیا بود

ادامه از 
صفحه17
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منهای فوتبال

خبر آخر

 خطا در تست
 کرونای کشتی گیران

با آغــاز دور جدید اردوی تیم ملی کشــتی آزاد بــرای حضور در 
مسابقه دوستانه با آمریکا و قهرمانی آســیا2021 تست کرونای 
3کشتی گیر مثبت شــد. طبق روال همیشــه از 2 سال پیش و با 
شیوع ویروس کرونا از کشتی گیران دعوت شده به اردو، تست کرونا 
گرفته می شود. فدراسیون کشتی با هماهنگی فدراسیون پزشکی 
ورزشی این تست را در 2 مرحله تست فوری و تست PCR انجام 
می دهد. کشتی گیران در بدو ورود به اردو تست رپید کرونا )تست 
فوری( می دهند و پس از آن PCR از آنها گرفته می شود. سیدعلی 
عظیمی، رضا مومنی و محسن مصطفوی 3کشتی گیری بودند که 
تست اولیه آنها مثبت شــد ولی تست PCR آنها منفی اعلام شد. 
فدراسیون کشتی این 3کشتی گیر را در قرنطینه قرار داد تا تست 
سوم حاضر شود. با توجه به منفی شدن تست سوم هر 3کشتی گیر 
به جمع اردونشــینان حاضر اضافه شــدند. رضا مومنی و محسن 
مصطفوی نفرات اول اوزان 57و 86کیلوگرم هســتند که باید در 
مسابقات قهرمانی آسیا که اواخر فروردین ماه در کشور مغولستان 

برگزار می شود شرکت کنند.

 تلاش برای نگه داشتن
کشتی در المپیک

پس از تهدید به حذف کشتی از سوی کمیته بین المللی المپیک، 
اتحادیه جهانی تمام ســعی اش را کرد تا با تغییــر قوانین باعث 
جذاب تر شدن کشتی شود. بر همین اساس تغییرات در این رشته 
آغاز شــد. اتحادیه جهانی روز گذشــته برخی قوانین تغییریافته 

کشتی را اعلام کرد که مهم ترین آنها به این شرح است:
   درصورت بروز اشتباه بزرگ از ســوی تیم داوری یک مسابقه، 
سرپرســت فنی یا نماینده اتحادیه اجازه مداخله و درخواســت 
اصلاح اشتباه صورت گرفته را از طریق مشــورت یا بازبینی فیلم 

خواهد داشت.
   تعیین زمان مشخص برای درخواست چلنج از سوی مربیان

الف: 5 ثانیه پس از ثبت امتیاز روی تابلو
ب: 5 ثانیه پس از اینکه دو کشتی گیر در حالت نرمال قرار گرفتند

   کلیه فرار از فن ها، اخطار و یک پوئن در کشــتی آزاد و فرنگی 
جریمه خواهد داشت.

   کلیه فرار از تشک ها در کشتی آزاد و فرنگی با اخطار و یک پوئن 
به شرح ذیل جریمه خواهد داشت: )به استثنای حالت خطر(

الف: فرار از تشک در حالت ایســتاده که منجر به خاک در منطقه 
حفاظتی نگردد: یک پوئن به خاطر خروج پا به علاوه اخطار و یک 

پوئن به خاطر فرار از تشک و سپس ادامه مسابقه در حالت سرپا.
ب:فرار از تشــک در حالت ایســتاده که منجر به خاک در منطقه 
حفاظتی شود: 2پوئن به خاطر خاک کردن به اضافه اخطار و یک 

پوئن به دلیل فرار از تشک و سپس ادامه مسابقه در حالت خاک.
   هر کشتی گیری که در حالت خطر حریف خود را تحت کنترل 
داشته باشد، با زدن حریفش روی تشــک یا فریاد بدون هر دلیل 
مشخص یا مصدومیت واضح، داور کشتی را قطع نخواهد کرد و اگر 
این عمل ادامه داشته باشــد داور درخواست ضربه فنی می دهد و 

رئیس تشک نیز آن را تأیید می کند.
اتحادیه جهانــی در خاتمه اعلام کرده مســابقاتی که از این پس 

برگزار می شود باید طبق این قوانین انجام پذیرد.

هندبال ایران به فینال نرسید
 عصر دیروز در مرحله نیمه نهایی مســابقات قهرمانی آسیا، ایران
 34-19 به قطر باخت و در حسرت رسیدن به فینال مسابقات آسیا 
ماند. قبل از شــروع این دیدار قابل پیش بینی بــود که ایران توان 
مقابله با حریف را ندارد. قطری هــا نایب قهرمانی جهان و قهرمانی 
چند دوره آسیا را دارند. اما بهترین نتیجه ایرانی ها سومی در آسیا و 
تجربه یک دوره حضور در مسابقات جهانی است. با این حال، ایران 
دیروز بازی را بد شروع نکرد و در دقایق اول فقط با اختلاف 2گل از 
قطر عقب بود اما بعد از چند دقیقه، قطر توانست فاصله اش را زیاد 
کند. نیمه اول 20-10 به پایان رسید ولی در نیمه دوم فاصله بیشتر 
شد و ایران با اختلاف 15گل بازی را واگذار کرد. بعد از بازی ایران 
و قطر، عربســتان و بحرین مقابل هم قرار گرفتند. برنده این بازی 
امروز در فینال با قطر روبه رو می شود و بازنده برای مقام سوم با ایران 
بازی می کند. تحت هر شــرایطی تیم ملی هندبال ایران امروز کار 
سختی برای رسیدن به سکوی سوم آسیا دارد. اغلب کارشناسان 
احتمال می دادند که حریف امروز ایران، عربستان میزبان باشد. این 
دو تیم در مرحله گروهی با هم بازی کردند و در اتفاقی غیرمنتظره 
ایرانی ها عربستان را شکســت دادند. در آن بازی ایران 24-20 به 
پیروزی رســید اما تکرار این پیروزی در بازی امروز سخت به نظر 
می رسد. به هر حال عربســتان هم میزبان است و در هندبال آسیا 
کارنامه درخشــان تری از ایران دارد. اگر هم بحرین حریف امروز 
ایران باشد، رسیدن به سکو سخت تر است. بحرین در مرحله قبل 
36-26 ایران را شکست داد. ساعت16:30 امروز بازی رده  بندی و 
2ساعت بعد بازی فینال برگزار می شود. ایران سال2014 با سومی 
آسیا به مسابقات قهرمانی جهان رسید. امسال هم سهمیه جهانی 

به ایران رسیده اما هنوز وضعیت سکو مشخص نیست.

گقت وگو با محسن  بهشتي راد كه با كفش ها، تبر و ديواره دست ساز 
خودش و در رقابت با 12يخ نورد روسيه قهرمان جهان شد

اين تك نفره ترين طلاي جهان است
ليلی خرســند |   قهرماني محسن بهشتي راد در ماده 
ســرعت مســابقات يخ نوردي قهرماني جهان براي 
خيلي ها عجيب اســت. او در سرزمين يخي روسيه و 
در رقابت با 12يخ نورد روس روي ســكوي اول رفت. 
بهشتي راد 5سال پيش توانسته بود خودش را به جمع 
8 نفر اول برساند اما قهرماني غيرممكن ترين اتفاقي 
بود كه مي شد از يك يخ نورد غيرروسي انتظار داشت 
چه برسد از يك ايراني. قهرماني بهشتي راد يك ويژگي 
ديگر هم دارد. او با ابزار، تبر و كفشي كه خودش ساخته 
مسابقه داد و قهرمان شد. او حتي به جاي ديواره هاي 
يخي، روي ديواره هاي چوبي دست ساز خودش براي 

جهاني تمرين كرده بود.

  از قهرماني تان شــوكه شديم، انتظارش را 
داشتيد طلا بگيريد؟ 

براي خودم قابــل  پیش بیني بود که قهرمان شــوم اما براي 
یخ نوردي ایران و حتي یخ نوردي جهــان غیرمنتظره بود که 
یک نفر غیر از روس ها بخواهد به قهرماني برسد. چندین سال 
است که در همه مسابقات جهاني سرعت، روس ها سکوهاي 

اول تا سوم را دارند.

  بعد از اين قهرماني حال شــما و روس ها 
چطور بود؟

حال من که مسلما خوب است، حال روس ها هم خوب است. 
آنها هم از دوســتان من هســتند. چند ســال است که روي 
دیواره هاي روســیه تمرین کرده ام و مســابقه داده ام. با آنها 

دوست شده ام و خیلي چیزها ازشان یاد گرفته ام. بعضي از آنها 
از قهرماني من خوشحال شــدند و طبیعي است که بعضي ها 

ناراحت شوند.

  گفتيد با 10روز تمرين در مسابقات شركت 
كرديد، در ايران امكان تمرين نيست؟

مسابقات جهاني از آخر آذر شــروع مي شود و تا آخر زمستان 
ادامه دارد. ما هم فقط در فصل زمستان در بعضي از جاها برف 
و یخ داریم، ولي روسیه در پاییز برف و یخ دارد و براي تمرین 
باید رفت آنجا. در ایران روي دیواره چوبي که خودم طراحي 

کردم، تمرین مي کردم.

  خودتان طراحي كرديد؟
بله، همه تجهیزاتم را خودم طراحي کرده ام؛ تبر، کرامپون و 
دو شاخه هاي فلزي که زیر کفش ها بسته مي شود. همه اینها 
را با کمک برادرم کاظم که مهندس مکانیک اســت، طراحي 

کردیم و ساختیم.

  استانداردهاي جهاني را دارد؟
صد درصد. حتي بهتر هم هســت. خیلي هم طالب دارند اما 
نمي فروشم. من مدل هاي روسي را اســتفاده کرده ام اما باب 
میلم نبود. این چیزي که خودمان ساختیم متناسب با فیزیک 
و استایل خودم است. با وسایل اســتاندارد تفاوت زیادي هم 

ندارد، فقط از نظر اندازه و زاویه فرق مي کند.

  چرا ايــن كار را انجام داديــد؟ به خاطر 

مشــكلات مالــي مجبور 
شديد؟

به خاطر تحریم ها نمي شد این ابزار 
را به ایران آورد. باید به کشور مقصد 

مي رفتیم و مي خریدیم. نمي شــود 
موقع مســابقه خرید کني، تمرین کني 

و نتیجه بگیري. شــاید چیزي که مي خري 
خیلي به دردت نخــورد. به خاطر همین ترجیح 

دادم خودم دست به کار شوم.

  همه كار را كــه خودتان انجــام داديد، 
فدراسيون چه كار كرد؟

من خودم یک تیم هستم. خودم هم مربي خودم هستم، هم 
طراح و... این مدال، تک نفره ترین مدال دنیاســت! هیچ کس 
من را باور نداشت. تنها کســي که مرا باور داشت خودم بودم. 
اگر به یک آدم عادي بگویي یک نفر نه امکانات دارد، نه دیواره، 
نه تبر و نه برف و یخ، ولي مي خواهد به مسابقات جهاني برود، 
طبیعي اش این است که بخندد. اما چیزي در ذهن من بود که 
مي گفت تو مي تواني. من کارم را انجام دادم. وقتي قهرمان آسیا 
شدم، در جهاني تیمي نایب قهرمان شدیم و... کم کم بقیه هم 
باور کردند که مي توانم. اول دوستانم باورم کردند، بعد هیات 

و فدراسیون.

  چطور يخ نوردي را شروع كرديد؟
سنگ نورد بودم. به واسطه دوســتان با یخ نوردي آشنا شدم. 
با توجه به سختي هایي که این رشته داشت نتیجه گرفتن را 

همه غیرممکن مي دانستند. الان هم در ایران براي خیلي ها 
باورنکردني است که من توانستم به قهرماني برسم. اینجا در 
روسیه خیلي ها من را مي شناســند و ارتباط نزدیکي دارند. 
آنها تلاش هاي من را دیده بودند و بیشــتر از ایراني ها باورم 

داشتند.

  سال2017 به جمع 8نفر اول رسيديد. در آن 
مســابقه 15يخ نورد روس بودند. در اين دوره روس ها 

چند نفر را داشتند؟
مسابقه در 2گروه سني جوانان و بزرگسالان برگزار مي شود. 
روسیه 6یخ نورد در بزرگسالان و 6یخ نورد در جوانان داشت. 
در پایان مسابقات همه نتایج ادغام مي شود و 3نفر روي سکو 
مي روند. این دوره جوانان روســیه خیلي بهتــر کار کردند و 

نفرات دوم و سوم از جوانان بودند.

خرید بایرنی 
چرا انتقال ولاهوويچ به يوونتوس مهم است؟

انتقال ولاهوویچ از فیورنتینا به یوونتوس کمی جنجالی شــد. هواداران باشــگاه قبلی او را 
تهدید به قتل کردند و به کسی که برایشان 50 گل و 10 پاس گل به ارمغان آورده بود، لقب 
»گوژپشت آشغال« دادند. دلیل آن حالت دویدن این مهاجم تنومند و ماشین گلزنی است 
که تقریبا استایلی شبیه هالند دارد. با اینکه مبلغ گزافی از این انتقال به باشگاه فلورانسی سود 
رسید، باز هم جنجال این انتقال فروکش نکرد. این نخستین و آخرین باری نیست که یووه 
به سبک بایرن مونیخ استعدادها و پدیده های تیم های لیگ را از آنها می دزدد. همین کیه زا 
که در تابستان 100 میلیون یورو از چلسی پیشنهاد داشت و اخیرا دچار پارگی رباط صلیبی 
شده، یکی از خریدهای مســتقیم بانوی پیر از بنفش ها بود. یا کیه لینی که یکی از بهترین 
مدافعان میانی در قرن21محسوب می شــود، حاصل معامله بین این دو باشگاه بوده است. 
روبرتو باجو هم یکی از این شکارهای بزرگ یووه از فیورنتیناست. اسطوره فوتبال ایتالیا در 
سال1990چنین مسیری را طی کرد تا لباس راه راه بپوشد. یووه در آن زمان برای خرید این 
بازیکن 12.9میلیون یورو هزینه کرد. کیه لینی 7میلیون، فیلیپه ملو 25میلیون، برناردسکی 
40میلیون، کیه زا 12.6میلیون یورو قرضی و 40میلیون بند خرید قطعی و در عوض، خدمات 
باشگاه تورینی به همتای فلورانسی اش بیشتر هم بود. ازجمله انتقال های برعکس می توان به 
رفتن کلودیو جنتیله، آدرین موتو، مارسکا، بلازی، میکولی، دی لیویو، توریچلی، کریستین 

زانتی، آمائدوری و... از بینکونری به ویولا اشاره کرد.

    ولاهوویچ بعد از کریستیانو رونالدو )117میلیون یورو از رئال مادرید(، ایگواین )90میلیون 
از ناپولی( و دلیخت )85میلیون از آژاکس(، چهارمین خرید گرانقیمت تاریخ باشگاه یوونتوس 
است. سایت ترانسفرمارکت قیمت خرید او را از فیورنتینا 81میلیون یورو ذکر کرده و این در 
حالی است که فابریتزیو رومانو که معتبرترین خبرنگار نقل وانتقالات است، 75میلیون یورو 
در مجموع پرداخت ها و پاداش و آپشــن ها تخمین زده است. اگر 75میلیون درست باشد، 
ولا پایین تر از آرتور ملو )76 میلیونی( قرار می گیرد اما یووه برای جذب آرتور پولی به بارسا 
نداد و این بازیکن را با پیانیچ معاوضه کرد. در فهرســت گران ترین خریدهای تاریخ سری آ 
هم 5بازیکنی که ترتیب شان ذکر شد و همگی از یووه بودند، در صدر قرار دارند. ناپولی بعد 
از یوونتوس ولخرج ترین باشــگاه نقل وانتقالات بوده که اوسیمن را با مبلغ 75میلیون یورو 
خریداری کرده و در رده های بعدی، لوکاکو )74میلیون از منچستر به اینتر(، هرنان کرسپو 
)56 میلیون از پارما به لاتزیو(، بوفون )52 میلیون از پارما به یوونتوس( و مندیتا )48 میلیون 

از والنسیا به لاتزیو( قرار دارند.
    مهاجم صربستانی در فصل 2021-2020جایزه بهترین بازیکن جوان سری آ را دریافت 
کرد. او در 14بازی برای تیم ملی توانسته 7گل به ثمر برساند. این مهاجم 22ساله هم تکنیک 
دارد، هم شم گلزنی، هم قدرت بدنی و قد بلند. او متخصص زدن گل در فضاهای مرده محوطه 
جریمه است. او 41گل از 44گلش را در سری آ از داخل محوطه جریمه وارد دروازه حریفان 
فیورنتینا کرده. ولاهوویچ در مجموع 135مسابقه اش توانسته 52گل بزند. ولا در این فصل 
17گل و 4پاس گل در 21بازی به ثمر رسانده؛ در 94درصد دقایق ممکن به میدان رفته و در 

51درصد گل های این تیم مشارکت داشته است.
    او جوان ترین گلزن تاریخ باشگاه پارتیزان بلگراد است. او در نخستین بازی اش برای این تیم 
در سال2016گل زد و جوان ترین بازیکن تاریخ این باشگاه هم به حساب می آید. فیورنتینا این 

بازیکن را در سال2018با مبلغ 1.95میلیون یورو از باشگاه صربستانی خرید.
    دوشان ولاهوویچ یک ماه ونیم پیش به رکورد 33 گل در یک سال میلادی در فوتبال ایتالیا 
دست یافت. این رکورد پیش از این در اختیار کریستیانو رونالدو بود که در سال2020این 
تعداد گل را در لیگ برای یووه به ثمر رساند. شاید برای همین و رهایی از فشار جای خالی 

رونالدو پیراهن شماره7به ولاهوویچ رسیده.
    داریو ناردلا، شهردار شهر فلورانس هم دوشــان ولاهوویچ را به قانون شکنی در فرآیند 
انتقالش به یوونتوس متهم کرد: »شنیده ام که ولاهوویچ با ترک قرنطینه و خروج از فلورانس 
پروتکل های بهداشتی ملی را نقض کرده است که این مسئله ای بسیار جدی است. یک قهرمان 
ورزشی که اینگونه رفتار می کند، بدا به حال دیگران! چقدر تأسف آور.« گویا ولا در حالی به 
تورین سفر کرده که 6روز پیش از آن تست کرونای او مثبت بوده و حداقل یک روز دیگر باید 

در قرنطینه می مانده.

یووه برای خرید بهترین گلزن حال حاضر سری آ، پذیرفته 
که 70 میلیــون یورو را طی یــک بازه زمانی 3 ســاله به 
فیورنتینا بپردازد و 10تا 11میلیــون دیگر هم به عنوان 
پاداش هــای مرتبط با عملکــرد بازیکن، برای باشــگاه 
فلورانسی درنظر گرفته اســت. با این قرارداد، ولاهوویچ 
سومین خرید گرانقیمت تاریخ در پنجره نقل و انتقالات 
زمستانی پس از فیلیپه کوتینیو و ویرجیل فان دایک است.

فیورنتینا
آرتورو کابرال، مهاجم 23 ســاله و برزیلی بازل با عقد قراردادی به ارزش 

25میلیون یورو به فیورنتینا رفت تا جای ولاهوویچ را بگیرد.

سمپدوريا
استفانو سنسی، هافبک 26 ساله و ایتالیایی اینتر با عقد قراردادی قرضی 
تا پایان فصل به سمپدوریا منتقل شد. هافبک 26 ساله ایتالیایی در فصل 
جاری تنها 12 بار برای اینتر به میدان رفته و درحالی که هیچ یک از 2باشگاه خبری از 
این انتقال را منتشــر نکرده  اند، با تأیید وب سایت سری آ، با قراردادی 6 ماهه و تا پایان 
فصل به سمپدوریا پیوست. سنسی در 2فصلی که آنتونیو کونته هدایت افعی را بر عهده 
داشت، 40 بار برای نراتزوری به میدان رفت و 3 گل و 4 پاس گل را به نام خود به ثبت 
رســاند اما در فصل جاری، به دلیل مصدومیت، 7 بازی ابتدایی سری آ را از دست داد و 

پس از آن هم موفق نشد رضایت اینزاگی را جلب کند.

اينتر
کولاروف تا شنبه آینده قرارداد خود را فسخ می کند و احتمالا به فوتبال 

حرفه ای خود پایان خواهد داد. او به کادر فنی تیم اضافه می شود.

میلان
آندره آ بلوتی، مهاجم 28 ساله و ایتالیایی تورینو خواستار پیوستن به میلان 
در تابستان است، اما همه  چیز به آینده زلاتان ابراهیموویچ در روسونری 
بستگی دارد. او شــاید به روش اینســینیه به یک تیم کانادایی یا آمریکایی در لیگ 

حرفه ای آمریکا برود.

بارسلونا
انتقال آلوارو موراتا به بارسلونا منتفی شد و اکنون پیر امریک اوبامیانگ 

یک هدف برای کاتالا ن ها است.

اورتون
پس از اخــراج رافا بنیتس، بازیکن ســابق اورتون یعنــی وین رونی 
گزینه هدایت این تیم شد اما او این پیشنهاد را به دلیل مشغله اش در 

داربی کاونتی رد کرد. حالا فرانک لمپارد در آستانه پذیرش این پست است.

رئال
تابستان گذشته قیمت شــوامنی 60 میلیون یورو بود ولی امسال موناکو 
80 میلیون درخواست خواهد کرد. غیر از رئال مادرید باشگاه های بزرگ 
دیگری مثل منچستریونایتد و بارسلونا هم به فکر خرید این هافبک ملی پوش فرانسوی 
افتاده اند. منچستریونایتد با اطرافیان اورلین شوامنی صحبت هایی کرده است. سیتی، 

لیورپول و بارسلونا نیز پرس  و جوهایی در مورد جذب هافبک موناکو داشته اند.

منچستر
جدایی دونی فان دبیک از منچستریونایتد به صورت قرضی قطعی است. 
کریستال پالاس و یک باشگاه لیگ برتری دیگر و همچنین یک باشگاه 
ناشناخته خارج از انگلیس همگی برای انتقال قرضی هافبک هلندی با منچستر به توافق 
رسیده اند و اکنون تصمیم گیری در اختیار بازیکن است که کدام تیم را انتخاب کند. هر 
باشگاهی که فان دبیک را جذب کند، دستمزد هفتگی 120 هزار پوندی او را به طور کامل 

پرداخت خواهد کرد و همچنین مبلغی را برای انتقال قرضی به منچستر می پردازد.

لیورپول
لیورپول که لوئیس دیاز را از چنگ تاتنهام درآورده، به نهایی کردن خرید 
این وینگر کلمبیایی تیم پورتو نزدیک شده است. ارزش قرارداد لیورپول 
و پورتو 37.5 میلیون پوند اســت و روش پرداخت 12.5میلیون پونــد پس از امضا، 

12.5میلیون در سال 2023 و 12.5میلیون در سال 2024 خواهد بود.

فیلیپه کوتینیو
از ليورپول به بارسلونا

135 ميليون يورو

ويرجیل فان دايك
از ساوتهمپتون به ليورپول

84.6 ميليون يورو

آيمريك لاپورت
از اتلتيك بيلبائو به سيتی

 65 ميليون يورو

دوشان ولاهوويچ
از فيورنتينا به يوونتوس

80 ميليون يورو
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معروف و تیم ملی

باشگاه های آسیا یا لیگ ملت ها؟

شــهرداری ارومیه میزبان جام باشــگاه های  آسیاست، 
ولی فدراســیون جهانی اعلام کرده که اگر این باشــگاه 
بدهی هایــش را به بازیکــن و مربی ایتالیایــی پرداخت 
نکند، ایــن شــهر را از میزبانی محروم و شــهرداری را از 
شرکت در جام باشــگاه ها منع می کند. در اینکه باشگاه 
باید تسویه حساب کند، حرفی نیست اما این وسط واکنش 
فدراسیون ایران هم جالب اســت که همسو با فدراسیون 
جهانی شــده و ارومی ها را تهدید کرده است. میزبانی یا 
حضور در جام باشگاه های بی رونق آسیا،  آش دهن سوزی 
نیست که کســی بخواهد برایش تاقچه بالا بگذارد. وقتی 
فیلیپین که هیچ جایگاهی در والیبال آسیا ندارد، میزبان 
جام ملت ها می شود و والیبال ما از بابت میزبانی محلی از 
اعراب ندارد، داغ کردن بحث باشگاه های آسیا چه حکمتی 

دارد؟

جواد کریمی که در نبود ســعید معروف پاسور اول تیم ملی 
والیبال است، کف پایش آسیب دیده و به تازگی جراحی کرده 
است. کریمی که این فصل در بلژیک و برای باشگاه گرین یارد 
بازی می کرد، ترجیح داد برای جراحی به بلژیک برگردد و با 
هزینه و نظارت این باشگاه پایش را به تیغ جراحان بسپارد. 
طبق اخبار رسیده از بلژیک کریمی تا 3ماه نیاز به استراحت 
دارد و پس از این مدت می توانــد تمرینات خود را آغاز کند. 
کریمی استعداد چاقی دارد و سال پیش به خاطر اضافه وزن، 
چند بازی از لیــگ  ملت ها را از دســت داد و حالا در دوران 
نقاهت باید مراقب باشــد تا دوباره دچار اضافه وزن نشــود. 
متأسفانه فاصله فنی کریمی با پاسورهای جوان زیاد است و 
پاسورهای پابه سن گذاشته هم شانسی برای بازگشت به تیم 

ملی ندارند. تیم ملی به او نیاز شدیدی دارد.

مواظب وزنت باش

پشتخطزن

جدول 8426
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افقي:
 1- کاشــف میکروب ســل- 

لباس حج- قطار برقي شهري
2- زبانــه آتــش- پیشــواي 
امــام  لقــب  برهمایــي- 

محمدتقي)ع(
3- نماز دو رکعتي مستحب- 

سرخرگ- سطل چاه
4- ورزشــکار رشــته دو- 

میانجیگري
5- هنرپیشه- دلیر و شجاع- از 

محبت خارها... مي شود
6- بلــه انگلیســي- خطوط 
سایه روشن- پلیمر مصنوعي 

سبک براي بسته بندي
ســوگواري-  مراســم   -7

شگفت زده- صورتگر
8- کانون خون سازي  در دوران 
جنیني- اقامتگاه تابســتاني- 

جانشین وضو
9- کلیه- پول بحرین- آتش

10- تشک جودو- سخن چیني-  
دشمن سرسخت

11- سفید آذري- خرمگس 
معرکه- فاقد اصالت خانوادگي

12- از بین بــردن- مقدور و 
ممکن

13- جانوري دوزیســت- فرد 
نامعلوم- رغبت

14- بسیار خوب- آکنده- قبل 
از ورزش

15- از سلسله هایي که بیش 
از صد سال در ایران حکومت 
کردند- ضربه اي در تنیس روي 

میز- گیاه تالاب
  

عمودي:
1- فیلمي ساخته ناصر تقوایي 
با بازي خسرو شکیبایي- روز 

نهم  ماه محرم
2- فرزند صالح- ســزاواري- 

عاشق رودابه
3- ســندروم نقــص ایمني 
اکتســابي- جوانه دانه غلات- 

اکثر
4- سالاد سیب زمیني- نفس 
ضمیــر  ســرزنش کننده- 

انگلیسي
5- از جزایــر خلیج فــارس با 

معادن سرب و نمک- باجناق
6- پروردگار- خشونت- هنگام 

ورود به جایي گفته مي شود
7- اســباب نواختن ویولون- 

یکتا- فرمانروایان
8- خورشــید- فلزي سبک 
که در صنایــع هوافضا کاربرد 

دارد- خالص
9- محصول درخت- حرکت و 

جا به جایي- نوعي پارچه
10- راحت طلب- قصیده سراي 

عهد قاجار-  ماه شاعرانه
11- از هر طرف بخوانید جاهل 

است- سروري
12- دندانه ســوهان- سلوك در راه 

نیل به حقیقت- قوي هیکل
13- دوســتي- خط تلفــن- انبوه، 

فراوان
حیــوان-  ســنگین ترین   -14

تنبیه کردن- نیک بختي
15- مایعــي براي خوشــبو کردن 
صورت و بدن- نمایشنامه اي مشهور 

15از مارتین مک دوناي ایرلندي

يمناهزرابمشهج
اليفليونارينا

نيمزيورنايخزود
كهوايقفاماسر
يلدنهنردانهب
امنوردومناوو
اقاشهاوخهمساب
سيناركشتمهوهي
لدتسملاهساالت

يوكامابيماسا
مزاروهدحرسكچ
يهارامساوتوا
كولملاتنيزهناخ
نشيتسابكرزوغا
ريزدتسروااسان
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سخت

962417538
831625947
745938621
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286753194
514869273
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4 9  8      
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ساده
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      3 1  
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 7      4  
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مربي خارجي بياورند 
ولي بي انصافي نكنند

سرمربی تیم ملی فوتبال زنان بعد از باخت های پرگل در جام ملت ها به انتقادات پاسخ 
می دهد؛ او می گوید: حتی از اسکوچیچ هم انتقاد می کنند، چه برسد به منِ ایراندوست!

لیلی خرسند|   قابل پیش بینی بود که تیم ملی زنان در جام ملت های آسیا کار سختی دارد. بی تجربه ترین و ضعیف ترین تیم جام با 
هند مساوی کرد، از چین 7گل و از چین تایپه 5گل خورد و حالا بیشتر از هر وقت دیگری با انتقاد روبه روست. یکی بازیکنان را در 
حد تیم ملی نمی داند و دیگری می گوید مشکل مربی است و تیم مربی خارجی می خواهد. بعضی ها هم معتقدند که تبلیغات بیش از 
حد، توقع را از تیم بالا برد و هیاهویی که سرمربی تیم و بازیکنان از پیروزی و امتیاز گرفتن از تیم های بزرگ به راه انداختند بیش از 
همه  چیز به تیم ضربه زد. مریم ایراندوست که بیش از همه تحت فشار است می گوید این حرف ها همیشه هست و حتی از اسکوچیچ 

برنده هم ایراد می   گیرند.

  از اتفاقاتی که در هنــد افتاد راضی 
هستید؟

نه من که هیچ مربی ای دوســت ندارد ببازد. این حرف را 
امروز نمی زنم که تیم نتیجه نگرفته اســت، قبل از رفتن 
به هند هم گفته بودم که تیم کم تجربه است و بدون بازی 
تدارکاتی خیلی سخت اســت که بخواهی در تورنمنت 
بزرگی در حد جام ملت ها بازی کنی. ما در دور مقدماتی، 
بازی های دوستانه خوبی با ازبکستان انجام دادیم. با شرایط 
آب وهوایی میزبان مسابقات آشنا شدیم و توانستیم نتیجه 
بگیریم ولی این بار برای جام ملت  ها فرصت نداشتیم که 
بازیکنان با هم هماهنگ شوند. با این حال انتظار بیشتری 

از تیم داشتیم.

    بیشــتر از کدام بــازی تیم ناراضی 
هستید؟

در بازی اول خوب بودیم. در مقابل هند که یک سال ونیم 
برای این جام کار کرده بود، بد بازی نکردیم. شاید یک عده 
ایراد بگیرند که تیم تدافعی بازی کرد یا به خاطر سیو های 
خوب زهره کودایی توانســت امتیاز بگیرد اما به هر حال 
انسجامی را که می خواستیم تیم داشت. قبل از بازی با چین 
خود ما فکر می کردیم که حداقل باید 10گل بخوریم. قبل 
از ما اندونزی با استرالیا بازی کرده بود و 18گل خورده بود.

    بعد از آن بازی از چین ترسیدید؟ قبل 
از بازی صحبت از این بود که می شود امتیاز گرفت!

نه نترسیدیم. بعد از آن بازی تفاوت ها برایمان مشخص بود. 
5،4 تیم اول آسیا با ما خیلی فاصله دارند. اندونزی مثل ما در 
سید آخر بود. رنکینگ و سید تیم ها واقعیت فوتبال کشورها 
را نشان می دهد. من به عنوان مربی در بازی با چین هیچ 
توقعی نداشتم. اما بیشتر ناراحتی ام از بازی با چین تایپه 
است. قبل این بازی 4بازیکن ما کرونایی شدند که 3نفر 
از آنها بازیکنان فیکس ما بودند. این اتفاق برای تیمی که 
نوپاست خیلی تأثیرگذار است. آمار بازی نشان می دهد 
که ما از نظر مالکیت بهتر از چین تایپه بودیم. در مقایسه 
با بازی چین تعداد شوت های در چارچوب  ما بیشتر بود. 
به خاطر اشتباهات فردی بود که گل خوردیم. خط دفاع ما 
ناهماهنگ بود. 4بازیکن خط دفاع ما سال هاست که بازی 
می کنند و تجربه بالایی دارند اما به خاطر نداشــتن بازی 

تدارکاتی با هم هماهنگ نبودند.

    نظر خیلی ها این بود که بازیکنان شما 
مشکل فنی دارند و سرمربی نتوانسته این مشکل 
را در اردوها برطرف کنــد. اینکه بازیکنان بلد 
نبودند درست پاس بدهند، در شوت ها بی دقت 

و ضعیف بودند و...
اگر بازی اول و سوم را با هم مقایسه کنید، متوجه می شوید 
که بچه ها بلــد بودند پــاس بدهند. این نقدها بیشــتر 
غرض ورزانه است. تیمی که 8ماه پیش تشکیل شده، بازی 
تدارکاتی نداشته و بازیکنانش نزدیک به 4ماه درگیر لیگ 
بوده و در تیم هایشان با سیستم های متفاوت بازی کرده اند، 
نمی تواند بهتر از این بازی کند. بچه ها در فشار ترسیدند و 

نتوانستند درست پاس بدهند.

    همه بازیکنــان از لیگ به تیم  ملی 
می آیند. شما مخالف تعطیلی لیگ بودید.

اصلا بحث من تعطیلی لیگ نیست. نباید فوتبال زنان را 
با مردان مقایسه کرد. زنان تازه 10سال است که فوتبال 
را تاکتیکی و فنی انجام می دهنــد. بعد از هر اردویی باید 
بازی دوستانه باشد. در بازی دوستانه است که می توانی 
به تاکتیک درست برسی اما در بازی اصلی وقتی نتیجه 
مهم اســت، نمی توانی روی تاکتیک زوم کنی و در فشار 
بازیکن بزن زیرش بازی می کند. خوشبختانه همه صدای 
مرا شنیدند که مدام فریاد می زدم درست بازی کنید اما 
بازیکن در فشار متوجه نمی شود. این چیزها باید در بازی 

دوستانه تمرین شود.

    یکی از ایرادها به حضور الهام فرهمند 
در تیم بود. اینکه یک زن چند ماه بعد از زایمان 
نمی تواند به شرایط ایده آل برسد و دعوت از او به 
تیم ملی درست نبود. در بازی هم دیدیم که خیلی 
خوب نبود و کرنری هم که به اوت زد، انتقادها را 

بیشتر کرد.
چند بازیکن به تیم ملی دعوت شدند و گفتند که شرایط 
حضور در تیم و اردوها را ندارند. چند نفر هم که مصدوم 
شــدند. اگر همه بازیکنــان بــه اردو می آمدند و تلاش 
می کردند آنها را جایگزین 4،3 بازیکنی که در اردو بودند، 
می کردیم. ما از بیــن نفراتی که داشــتیم، بهترین ها را 
انتخاب کردیم. این را که وقتی یک بازیکن مادر می شود 
توانایی هایش پایین می آید قبول ندارم. در لیگ بازی های 

فرهمند را دیدم، خوب کار کرد و به تیم دعوت شد. اگر او 
به خاطر یک کرنر نقد می شود بی انصافی است. در فوتبال 
از این اتفاقات پیش می آید. خیلی از بازیکنان در فشار توپ 
را به اوت می زنند. فرهمند خیلــی از ضربات کرنرش را 

مستقیم گل کرده است.

    گفتید بعضی از بازیکنان به تیم ملی 
نیامدند. گفته می شود آنها خیلی موافق مربیگری 
شــما نبوده اند و جو اردو را قبول نداشتند. در 

این باره چیزی به خود شما گفته شده؟
کسی رودررو این حرف را به من نزده است اما این موضوع 
تازگی ندارد. فوتبال زنان ما حرفه ای نیســت. اگر امروز 
همه بازیکنان دوســت دارند در تیم ملی فوتسال باشند، 
به خاطر پیوســته کار کردن فوتسالیست هاست. اما تیم 
ملی فوتبال همیشه مقطعی کار کرده است. یک مسابقه 
داده و تعطیل شده و دوباره کار را از اول شروع کرده است. 
بازیکن یک مربی را قبول ندارد، می گوید با او کار نمی کنم 
مربی بعدی که آمد به تیم ملی برمی  گردم. مشکل همین 

بی ثباتی است.

    به یکی از بازیکنان تعویضی هم ایراد 
گرفته شد. یاسمن فرمانی خیلی روی فرم نبود.

فرمانی در بازی با اردن و بنگلادش خوب بود و می گفتند 
چرا به او فیکس بازی نمی دهی. این بار که نتیجه نگرفتیم 
می گویند به خاطر شــوهرش )علی قلی زاده بازیکن تیم 
ملی( به او بازی دادی. من وجدانم راحت است که حق و 
ناحق نکردم ولی قبول دارم فرمانی مثل دور اول نبود. البته 

در بازی با چین تایپه همه تیم بد بودند.

    قرار اســت دوباره تیم ملی تعطیل 
شود؟

نه. از 25بهمن تا 4دی که فیفادی است، اردو داریم. هدف 
ما این بود که فوتبال زنان را به همه نشان بدهیم، این اتفاق 
افتاد و فراتر از آن به جام ملت ها هــم صعود کردیم. قرار 
نیست اتفاقات گذشته بیفتد و تیم ملی رها شود، فوتبال 
زنان تازه طرفدار پیدا کرده است. به محض ورود به ایران 
در فرودگاه جلسه داشتیم و قرار شــد توسعه فوتبال را 

ادامه بدهیم.

    بعد از همان جلســه گفته شــد 
ایراندوست را از تیم ملی کنار می گذارند. بعضی ها 
هم از این خبر استقبال کرده  اند. می گویند ایران 
قبلا مقابل چین تایپه بهتر بازی کرده بود و بهتر 
نتیجه گرفته بود و این شکست سنگین به خاطر 

ضعف شماست.
من نه به شهرت نیاز دارم و نه به پول. اگر قرار به رفتن باشد، 
خودم می روم. ما قبلا هم باخت های سنگین داشتیم ولی 
رسانه ها مثل الان به فوتبال زنان توجه نداشتند. ما قبلا به 
چین تایپه 4-1باخته بودیم. این را هم درنظر بگیرید که 
تیم ملی 2سال تعطیل بود و تیم با 4کرونایی بازی کرد. 
نگین زندی برای خودش یک تیم است. ثنا صادقی هافبک 
وسط تیم ملی است که نبودش تأثیرگذار بود، همینطور 

سمانه چهکندی.

    صحبت از استخدام مربی خارجی 
برای تیم ملی است. نظر بعضی ها این است که از 
نظر فنی مربیان داخلی سطح بالایی ندارند. اما 
مربی خارجی خوب زن زیاد نیست و آنها هم که 

در سطح بالایی هستند به ایران نمی آیند.
اگر مربی خارجی تراز اول به ایران بیاید که در سطح پایه کار 
کند خیلی خوب است اما مشکل فوتبال زنان ما بزرگ تر 
از مربی اســت. مربی خارجی بیاید و بازیکن هم بسازد، 
بازیکن به شهرش برگردد زمین برای تمرین دارد؟ فوتبال 
ما قبل از هرچیزی امکانات می خواهد. در هیچ شــهری 
ما زیرساخت های لازم را برای فوتبال زنان نداریم. مربی 
خارجی بیاورند من کنار می روم اما بی انصافی نکنند. این 
را نادیده نگیریم که تیم برای نخستین بار به جام ملت های 

آسیا صعود کرد.

    می  گویند این صعود شانسی بود و 
اینکه ایران قبلا اردن را راحت تر می برد و این بار 

در پنالتی بازی را برد.
تیم ملی ســال90با مربیگری من اردن را 3-یک برد. اما 
منطقی باشیم، اردن همان اردن بود؟ ما از رنکینگ حذف 
شدیم و اردنی  ها کار کردند. میزبان دوره پیش جام ملت ها 
بودند. اســکوچیچ بدون باخت تیم ملی را به جام جهانی 
برد، از او هم انتقاد می کنند. از این حرف ها همیشه هست.

اگر مربی خارجی 
تراز اول به ایران 

بیاید که در سطح 
پایه کار کند خیلی 

خوب است اما 
مشکل فوتبال زنان 

ما بزرگ تر از مربی 
است

من نه به شهرت 
نیاز دارم و نه به 
پول. اگر قرار به 

رفتن باشد، خودم 
می روم. ما قبلا هم 
باخت های سنگین 

داشتیم ولی 
رسانه ها مثل الان 

به فوتبال زنان 
توجه نداشتند
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معروف و تیم ملی

ســعید معروف بالاخره از لیگ چین دل کند و قرار است در 
لیگ ترکیه بازی کند. پاســور تیم ملی که هنوز فدراسیون 
می گوید خداحافظــی اش از این تیم قطعی نیســت، برای 
نیم فصل حدود 980هزاردلار از باشگاه فنرباغچه می گیرد. 
رفتن معروف به این باشــگاه حتی در ســایت فدراســیون 
جهانی هم بازتاب داشــت. در این رهگذر بازگشت معروف 
به تیم ملی هم بغرنج شــده است. از 
یک طــرف روابط بیــن او و بهروز 
عطایی ســرمربی تیم ملی حسنه 
نیست و از ســوی دیگر با توجه به 
رویدادهای مهمی که تیم ملی در 
بهار و تابستان سال آینده در پیش 
دارد، نمی شود از کاپیتان تیم 
ملی به ســادگی 
 . شـــــت گذ
فدراســــیون 
فقط به گفتن 
اینکــه معروف 
فظــی  حا ا خد
نـــکرده، بســنده 
کرده است. مسئولان فدراسیون 

نمی خواهند کاری کنند؟

جمشید حمیدی | کارشناس والیبال



رسم اعتراض 
مسعود کیمیایی 

و عدالتی که همیشه نگران قضاوت است

مســعود کیمیایی رکورد دار حضور در 
جشنواره فجر است. از نخستین دوره برگزاری 
جشــنواره فیلم فجر که با »خط قرمز« در آن 
حاضــر بود تــا همین امســال کــه آخرین 
ساخته اش »خائن کشی« در فهرست مسابقه 
چهلمین دوره جشنواره حضور دارد. ۱۵ فیلم 
کیمیایی در فجر به نمایش درآمده است؛ یعنی 
بیشتر از هر فیلمساز دیگری در جشنواره، فیلم 
داشته است. سال های طولانی بی مهری ها و 
نادیده گرفتن ها، برایش اهمیتی نداشته است. 
هرگز فیلمسازی نبوده که بابت جایزه اعتراضی 
کرده باشد. بردن یا نبردن سیمرغ مسئله اش 
نبوده، حتــی در روزگاری که با »ســرب« به 
جشنواره هفتم آمد و به شکلی عجیب جایزه 
کارگردانی را نبرد یا سال بعدش در جشنواره 
هشتم، »دندان مار« ش توسط داوران نادیده 
گرفته شد. در جشنواره نهم، »گروهبان« ش 
در بخش خارج از مســابقه نمایش داده شد؛ 
جشنواره ای که فیلم برگزیده اش »آپارتمان 
شماره ۱۳« بود و خلاصه تقریباً جز یک دوره 
)جشنواره بیســت و نهم که »جرم« سیمرغ 
بهترین فیلم را گرفت(، تا بــوده همین بوده. 
فیلمســاز معترض ما اما، هیچ وقت به خاطر 
جایزه جشنواره، اعتراض نکرد. در دهه های ۶۰ 
و ۷۰ بی مهری به کیمیایی فقط شامل خودش 
نمی شــد و گاهــی دامن همکارانــش را هم 
می گرفت که معمولا بهترین کارهایشان را در 
فیلم های او ارائه می کردند ولی عموما یا نادیده 
گرفته می شدند یا به شکلی عجیب سیمرغ را 
برای فیلمی دیگر می گرفتند. فرامرز قریبیان 
در جشــنواره یازدهم به شــهادت منتقدان 
بهترین بازی کارنامه اش را پس از »گوزن ها«، 
در »ردپای گرگ« ارائه داده بود ولی جایزه را 
برای حضــور معمولــی اش در فیلــم »بندر 
مه آلود« گرفت. ندادن سیمرغ بهترین بازیگر 
نقش مکمل به زنده یاد مهــدی فتحی برای 
فیلم »اعتراض«، به عنوان آخرین درخشــش 
بازیگری بزرگ هم هنوز در یادهاست. در مورد 
فیلم اعتراض، این نکته را هم باید یادآور شد 
که وقتی فیلم برخلاف رفتار معمول جشنواره 
در قبال آثار کیمیایی، در چند رشــته نامزد 
جایزه شــد، روزنامه های سیاســی به تهدید 
هیــأت داوران پرداختند که اگر به مســعود 
کیمیایی برای اعتراض جایزه ای بدهند متهم 
به عدم درک پیام دوم خرداد خواهند شــد و 
این گونه شــد که ســهم اعتراض کیمیایی از 
جوایــز شــد یــک ســیمرغ بلوریــن برای 
صداگذاری! از این موارد بسیار است و این قصه 

سر دراز دارد.
 فیلم های کیمیایی با وجود نادیده گرفته 
شــدن از ســوی برگزار کنندگان و مدیران و 
داوران، همیشه رونق بخش جشنواره بوده اند. 
تا سال ها کیمیایی یکی از معدود چهره هایی 
بود که مــردم برای تماشــای فیلم هایش در 
جشنواره ســاعت ها صف می ایستادند. آنچه 
امــروز از آن به عنوان گرمای جشــنواره یاد 
می شــود، تا حد زیــادی محصــول نمایش 
فیلم هــای کیمیایــی در فجر بوده اســت. 
کنجکاوی برای تماشای فیلم آخر کیمیایی، 
همیشــه تماشاگران پر شــماری را به مقابل 
سینماهای نمایش دهنده فیلم های جشنواره 
کشــانده اســت. به نظرم این مهم ترین دلیل 
کیمیایی برای ارائه فیلم هایش در جشنواره 
بوده اســت. )جز اینکه تا ســال ها حضور در 
جشــنواره الزامی بود نه اختیاری(. حکایت 
فیلم های مسعود کیمیایی و صف های طولانی 
دوســتداران پرشــمارش که یخ ســرمای 
استخوان ســوز بهمن را با نقــل دیالوگ ها و 
لحظه های درخشان آن ســیاه و سفید های 
فراموش نشدنی، به گرما و شور بدل می کردند، 
زیباتریــن و پرشــکوه ترین ســکانس ایــن 

ماجراست.
 حالا ماییم و »خائن کشــی« و انصراف 
کارگردانش از داوری شدن در جشنواره. متن 
مسعود کیمیایی که منتشر شده و در دسترس 
عموم قرار گرفته، توضیحی است درباره حال و 
هوای فیلمش و تردید بسیار در مورد قضاوت 
شدن فیلمش و اینکه »عدالت همیشه نگران 
قضاوت است.« نه نامی از کسی برده شده و نه 
تهمتی به فردی زده شده و نه توهینی صورت 
گرفته. همه این کارها را بازیگری در بهمن ۹۸ 
در تریبون رسمی جشنواره انجام داده و امروز 
او یکی از داوران جشنواره چهلم است. موضوع 
ساده است. در هیچ فســتیوالی برای قضاوت 
درباره آثار ســراغ افرادی نمی روند که قبلًا به 
شکلی آشــکار زاویه اش را با ســازنده فیلمی 
حاضــر در جشــنواره نشــان داده باشــند. 
برگزارکنندگان جشنواره امسال به هر دلیلی 
ایــن کار را انجام داده اند و این حق مســعود 
کیمیایی اســت که نخواهد در چنین فضایی 
قضاوت شود. حالا دشنام دادن به او، زیر سؤال 
بردن فیلمی که هنوز دیده نشــده و دســت 
انداختن عبارت »مردم قــدر ندیده« در متن 
کیمیایی، جز بی احترامی به فیلمساز تاریخ ساز 
سینمای ایران، از سوءتفاهمی تاریخی ریشه 
می گیرد که همه  چیز، ازجملــه اعتراض را با 
نوعی میان مایگی اندازه می گیرد و در نهایت 
جای خود را در مقام توجیه کننده وضع موجود 
تثبیت می کند.انتهای شجاعتش هم این است 
که مثل لات های کوچه خلوت، به فیلمسازی 
حمله کند که زدنش از زمان »قیصر« تا امروز، 
هزینه ای نداشته که هیچ، اغلب دستخوش هم 

داشته است.

سعید مروتییادداشت
روزنامه نگار

 سلامتی؛ هديه پزشكان 
به اهالی واریش

کاروان سلامت هلال احمر به روستاهاي 
غرب تهران رفت

22

 ادبيات كودک و نوجوان
 رو به رشد است

 گفت وگو با سیدعلي کاشفي خوانساري 
به بهانه انتشار کتاب جدیدش
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 داستان انقلاب 
دنباله رو آل احمد است

دیدار با عبدالعلی دستغیب، نویسنده، 
منتقد ادبیات داستانی و مترجم فلسفه
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تجربه ای کم نظیر در بازار کتاب ایران 
فروش ۷۰۰هزار نسخه به ارزش بیش از ۵۰ میلیارد تومان

دومین نمایشگاه مجازی کتاب تهران کم کم دارد 
به نقطه پایان نزدیک می شــود. نمایشگاهی که 
سال گذشته به عنوان راهکاری جایگزین و شاید 
مســکنی موقتی در ماه های طولانی شیوع کرونا 
و عدم برگزاری نمایشــگاه کتاب تهران پیشنهاد 
شــده بود که قدری از رکود ناشران کم کند، حالا 
آن قدر جدی شده است که به نظر می  رسد می تواند 
اتفاقی ثابت در تقویم حوزه کتاب باشد و دست کم 
به عنوان فرصتی تازه مورد بررســی قرار بگیرد و 
حتی پس از عادی شدن شرایط، در سال های بعد، 
به شکل  های گوناگون ادامه پیدا کند. نمایشگاهی 
که تجربه ای کم نظیر دســت کم در فروش کتاب 
اســت و حتی می تواند الگویی برای دیگرکشورها 
باشد که با مشکلات مشابه در حوزه کتاب دست 

به گریبان اند.

فرصتی برای شهرها و ناشران کوچک
نمایشگاه مجازی بیشتر از اینکه به کار دوستداران 
کتاب در تهران و شــهرهای بزرگ بیاید، مناسب 
کسانی است که در شهرهای کوچک تر و روستاها 
سکونت  دارند؛ شــهرهایی که عرضه و ارائه همه 

کتاب های بازار نشــر ایران در آنها ممکن نیست 
و خیلی از کتاب ها به آنجا نمی رســد و بسیاری از 
آنها حتی یک کتابفروشی نیز ندارند. علاوه بر این، 
فرصت مناسبی است برای ناشران کوچک که یارای 
رقابت با ناشران بزرگ را، حتی در نمایشگاه هایی 
که به صورت حضــوری برگزار می شــود، ندارند. 
ناشران کوچک در نمایشگاه  مجازی می توانند در 
موقعیتی برابر با ناشــران بزرگ قرار بگیرند و اگر 
به درستی کتاب هایشان را تبلیغ کنند، از فرصت 
نمایشگاه مجازی بیشتر بهره مند شوند. نمایشگاه 
مجازی دســت کم برای کتابخوانان اســتان ها و 
شهرهای کوچک و محروم می تواند باز هم برگزار 

شود، چنان که پیش تر نیز برگزار شده است.

مرجعی برای پژوهشگران کتاب
فــارغ از اینها، ارزش و اهمیت نمایشــگاه مجازی 
به مجموعه اطلاعات گســترده ای است که فراهم 
آورده است. مجموعه ای از اطلاعات در طول 2سال 
گذشته در پایگاه نمایشــگاه مجازی و خانه کتاب 
ثبت و روزآمد شده اند؛ اطلاعاتی که می تواند منبع 
و مرجعی برای سیاســتگذاران و پژوهشــگران و 
مخاطبان باشد و برای بســیاری از برنامه ریزی ها 
و سیاســتگذاری ها بعدی بــه کار بیایــد، اگر تا 
نمایشگاه های آینده به حال خود رها نشود و ناشران 

ملزم به رفع ضعف ها و کاستی های آن باشند.

زیر ذره بین
برگزاری نمایشــگاه مجازی نیازمند پشتیبانی 
و رصد لحظه ای همه جزئیات اســت. نمی توان 
از دومین نمایشــگاه مجازی کتاب نوشــت و از 
پشــتیبانی تمام وقت ســتاد برگزاری نمایشگاه 
ننوشت. مرکز پاســخگویی نمایشگاه سرنوشت 
همه سفارش ها را از لحظه خرید تا لحظه رسیدن 

به دست مخاطبان کتاب پیگیری کرده است.
خدمات شــرکت پســت نیز در نمایشــگاه دوم 
بسیار بهتر از نمایشگاه نخست بوده است، اگرچه 
ارســال کتاب همواره مقوله ای جدا از ارسال سایر 
محصولات است و بی تردید شــرکت پست ایران 
و خانه کتاب باید در ادامــه تعامل به راهکارهایی 
بهتر برای همکاری مشترک برسند که سبب بهتر 

رسیدن کتاب ها به دست مخاطبان شود.

چشم انداز تازه از وضعیت بازار کتاب 
باید منتظر پایان دومین نمایشگاه مجازی کتاب 
نشست و بعد آمارهای تفصیلی نمایشگاه را دقیق تر 
بررســی کرد، البته اگر که آمارها منتشــر شوند. 
آمارهای تفصیلی می توانند چشــم انداز تازه ای از 
وضعیت بازار کتاب و نشر و سلیقه های کتابخوانان 

و سبد خرید کتابخوانان و متوسط 
قیمت کتاب در ســال اخیر و.... 

به دست دهند.

 موموا 
علیه دیزل 

جیسون موموا بازیگر فیلم 
»آکوا من«)مرد آبی( رسما 
به خانواده سری فیلم های 
سریع و خشــن پیوست. 
براســاس اخرین اخبار او 
قرار است در فیلم سریع و 
خشن10 نقش آفرینی کند. به 
گزارش ورایتی، موموا در این 
فیلم در نقش مقابل دومنیک 
تورتو)با بازی ون دیزل( بازی 
خواهد کــرد. عوامل تولید 
ســری فیلم های »سریع و 
خشن« در صفحه توییتری 
مختص به این فیلم، حضور 
جیسون موموا در سری بعدی 
این فیلم را با انتشار پیامی به 
این مضمون تبریک گفتند: 
خانواده »سریع« همچنان 
در حال بزرگ شدن است. 
جیســون موموا، بازیگر و 
کارگردان متولد هاوایی است 
که علاوه بر فیلم آکوامن)مرد 
فیلم هــای  در  آبــی(، 
»گرگ هــا«، »کونان بربر«، 
»اشــکال زدایی«، »گلوله 
به ســر« و »روزی روزگاری 
در ونیز« بازی کرده اســت. 
فیلم »سریع و خشن10« به 
کارگردانی جاســتین لین 

ساخته می شود.

معرفی نامزدهای 
کتاب سال گروه 

»هنر« 

نامزدهای ســی ونهمین 
دوره جایزه کتاب ســال 
جمهوری اسلامی ایران در 
گروه »هنر« معرفی شدند. 
۵0کتاب در گــروه »هنر« 
در موضوع هــای »کلیات 
هنر«، »هنرهای تجسمی«، 
»هنرهای  »عکاســی«، 
و  »معماری  نمایشــی«، 
شهرسازی«، »موسیقی«، 
»نمایشــنامه« و »تربیت 
بدنی« جواز ورود به مرحله 
دوم داوری را کسب کردند. 

در موضــوع »کلیــات 
هنر« 4کتــاب،   »هنرهای 
6کتــاب،   تجســمی« 
»هنرهای نمایشی« 12کتاب،  
»معماری و شهرســازی« 
»نمایشــنامه«  ۵کتاب، 
4کتاب و  »تربیت بدنی« نیز 
۵کتاب، جواز ورود به مرحله 
دوم داوری را کسب کرده اند. 
مراسم پایانی سی ونهمین 
دوره جایزه کتاب ســال 
جمهوری اسلامی ایران در 
ماه جاري)بهمــن( برگزار 

می شود.

شان پن 
علیه فرهنگ 

آمریکایی 

شــان پن که پیش تر در 
ماه گذشته در گفت وگو با 
یک روزنامه گفته بود: من 
عضو باشگاهی هستم که 
معتقدند مردان در فرهنگ 
آمریکایی به طور گسترده ای 
به رفتار زنانه روی آورده اند؛ 
دوباره در گفت وگو با روزنامه 
ایندیپندنت بر این دیدگاه 
خود تأکید کرد و گفت: من 
بر این باورم که رفتار مردان 
کاملا زنانه شــده است. 
 شــان پن بازیگــر مطرح 
آمریکایی برنــده 2جایزه 
اسکار البته تصریح کرده 
است که مردانگی مورد نظر 
او این نیست که مردان رفتار 
خشنی از خود بروز دهند یا 
نسبت به زنان بی احساس 
و بی تفاوت باشــند یا به 
زنان بی احترامی کنند؛ او 
در ادامه توضیــح داد: من 
بر این باور نیستم که برای 
منصف بودن با زنان نیازی 
اســت که خود ما بدل به 
یکی از آنان شویم. زمانی 
ایندیپندنت  خبرنگار  که 
از  شان پن توضیح بیشتر 
و واضح تری دربــاره این 
اظهاراتش خواست، او پاسخ 
داد: من زنان بسیار قوی ای 
را در زندگــی ام دیده ام که 
مردانگی را به معنای اعمال 
خشــونت و ظلم و ستم بر 

خود نمی بینند. 

مهرداد طبرسیکتاب
روزنامه نگار

در انتظار هجوم کتابخوانان
آمارها حاکی از این است که تاکنون بیش از ۷00هزار نسخه کتاب به ارزش 
بیش از ۵0 میلیارد تومان در دومین نمایشــگاه مجازی به فروش رسیده 
است. شمار کتاب ها و ارزش ریالی شــان در نمایشگاه دوم به نمایشگاه 
نخست نرسیده و بعید است، به رغم تمدید احتمالی، به آن نزدیک شود، 
چه در نمایشگاه نخســت 40 درصد تخفیف شامل همه کتاب ها می شد و 
بسیاری برای خرید کتاب ها، به ویژه کتاب های گران قیمت، وسوسه شدند 
و در نهایت بیش از یک میلیون و 2۵0 هزار جلد کتاب به ارزش 64 میلیارد 
تومان به فروش رسید. اما تخفیف کتاب ها در نمایشگاه دوم 20 درصد است 
و تنها اعضای هیأت های علمی دانشگاه ها و دانشجویان و طلاب از تخفیف 
بیشــتری برخوردارند. تخفیف20 درصدی نیز برای خیلی ها آن قدرها 
وسوسه کننده نیست، اگرچه  بی تردید در ساعت های پایانی امروز هجوم 

کتابخوانان برای خرید کتاب ها بیشتر خواهد شد.

خبرهای وزیر از کاغذ و جشنواره پایان مجازی ساندنس 
جشــنواره فیلم ســاندنس کــه به صورت 
مجازی برگزار شد، برندگانش را معرفی کرد. 
به گزارش ورایتی، جشنواره فیلم ساندنس 
که به صورت غیرفیزیکی برگزار شد با نمایش مراسم مجازی 

اهدای جوایز به کارش خاتمه داد.
این مراسم بدون حضور مجری، فقط با نمایش مجموعه ای 
از بیانیه ها و ویدئوهای از پیش تهیه شده در 2ساعت از طریق 
توییتر پخش شد.در این مراسم جایزه اصلی در بخش سینمای 
آمریکا به فیلم »نانی« ســاخته نیکیاتو جوسو اهدا شد که 
فیلمی در مورد یک مهاجر غیرقانونی است که از فرزند مادری 
دیگر مراقبت می کند تا پول لازم برای آوردن پسرش از سنگال 
را به دست آورد. در همین بخش برنده جایزه تماشاگران هم 
»چا چا صاف واقعی« شد که کوپر رایف نویسنده و کارگردانش 
بود. جیمی داک هم برای فیلم »درختان نخل و خطوط برق« 

عنوان بهترین کارگردان را از آن خود کرد.
جایزه فیلم برگزیده مردم از همه بخش ها هم به »ناوالنی« 
رسید که مستندی از رهبر مخالفان روسیه است. این فیلم را 
دانیل روهر ساخته است. با این حال هیأت داوران در بخش 
بهترین مســتند جایزه بهترین فیلم را به فیلمی از ویولت 
کلمبوس و بن کلاین با عنوان »تبعیدی هــا« اهدا کرد که 
مروری دوباره از قتل عام در میدان تیان آنمن در سال۱۹۸۹ 

در چین است و به گفت وگو با شاهدان عینی پرداخته است.
در سال های اخیر فیلم منتخب در بخش بین المللی ساندنس 
به سکوی پرشی برای دیده شدن بدل شده است که »کندو« 
و »فرار کن« ازجمله آنها بوده اند. انتظار می رود برنده جایزه 

بزرگ بخش بین المللی امسال یعنی »اوتاما« ساخته آلخاندور 
لویازا گریسی که تصویرگر یک زوج بولیویایی سالخورده است 
که تصمیم می گیرند خانه خود را که در معرض تغییرات آب 
و هوایی است، رها کنند از همین حالا موقعیت خوبی برای 

اسکار آینده به دست آورده باشد.
در بخش بین المللی جایزه مخاطبان نصیب »عکس دختر« 
شــد و جایزه بهترین کارگردان به مارینــا ار گورباخ برای 
»کلوندیک« رســید. جایزه ویژه هیأت داوران هم به فیلم 

»لئونور هرگز نمی میرد« تعلق گرفت.
برگزار کنندگان ســاندنس که امیدوار بودند، امسال بتوانند 
به صورت مجازی و حضوری این جشــنواره را برگزار کنند 
در نهایت به دلیل شیوع اومیکرون برنامه را به صورت آنلاین 
برگزار کردند که ضربه ای برای حامیان مالی و شــماری از 

فیلمسازانی بود که راهی پارک سیتی شده بودند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه بازدید 
از ستاد برگزاری نمایشگاه کتاب تهران گفت: 
پیش خریدهایــی برای کاغذ انجام شــده و 
خبرهای خوبی در راه است. به گزارش همشهری، محمدمهدی 
اسماعیلی، وزیر فرهنگ، در حاشیه بازدید از ستاد نمایشگاه 
مجازی کتاب تهــران در جمع خبرنگاران گفت: نمایشــگاه 
مجازی فرصتی پدید آورد تا بحث عدالت فرهنگی و دسترسی 
همگانی به کتاب را در همه جای کشور به نحوی مساوی تأمین 
کنیم. این امکان و اتفاق خوبی است که در استان های محروم 
که عدم دسترســی دارند، مشکل شان حل شده است و بیش 
از 2هزار نفر در روســتاهایی که آدرس و پلاکی نداشــتند و 
آدرس شان »رنگ در خانه«شان است، توانستند محموله های 
کتابی خود را دریافت کنند. این موضوع جای تشــکر دارد، با 
تسهیلاتی که پیش بینی  کرده ایم این محموله های پستی را 
داریم به صورت رایگان به دست مخاطبان می رسانیم. وی ادامه 
داد: بعد از کرونا این تجربه خوب )نمایشگاه مجازی کتاب( را 
رها نخواهیم کرد و در کنار کارهای عادی و نمایشــگاه های 
حضوری، این رویداد را گســترش خواهیم داد زیرا به تقویت 
نهضت کتابخوانی در کشور کمک می کند. با توجه به استقبال 
خوبی که شده بوده، همکاران ما در دبیرخانه تصمیم گرفتند 
این نمایشگاه را یک روز دیگر تمدید کنیم تا کسانی که به هر 
نحوی نتوانستند از این سامانه استفاده کنند، بتوانند وارد این 

سامانه شوند و کتاب های مورد نظر خود را بخرند.
 وزیر ارشــاد درباره »خبر کاغذی برای ناشــران« هم گفت: 
اقداماتی داشــتیم و پیش خریدهــای لازم را انجام دادیم که 

تولیدکنندگان بتوانند نشر داخلی را توسعه دهند. خبرهای 
خوبی در راه اســت. وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی درباره 
»نمایشگاه فیزیکی کتاب« هم توضیح داد: در پی آن هستیم 
که نمایشگاه حضوری را طي اردیبهشت ماه در برنامه هایمان 
داشته باشیم. نگرانی  اصلي ما درباره کروناست که در این مورد با 
ستاد ملی مبارزه با کرونا رایزنی می کنیم تا با سناریوهایی وارد 

این موضوع شویم.
اسماعیلی همچنین درباره تغییرات احتمالی برگزاری جشنواره 
فیلم فجر با توجه به افزایش کرونا توضیح داد: از ابتدا به گونه ای 
پیش بینی کرده بودیم که با کمترین تأثیرپذیری از شــرایط 
جدید، بتوانیم این جشنواره را داشته باشیم، پیش بینی ما در 
سالن ها ۵۰درصد ظرفیت بوده و امروز)دیروز( صبح هم در ستاد 
ملی کرونا به آن اشاره کردیم و قرار شد با وجود شرایط به صورت 

حداقلی بتوانیم نمایشگاه های فرهنگی را برگزار کنیم.

مدیریتجشنواره
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اغلب روستاهاي حاشيه  اي شهر تهران هرچند كه 
فاصله اندكي با پايتخت دارند اما به دليل به حدنصاب 
نرسيدن جمعيت شــان، از داشتن برخي خدمات 
درماني محروم اند. همچون ساكنان ۱۳روستای تابعه 
بخش كن كه براي دريافت خدمات تخصصي تر بايد روانه شهر شوند. خبر خوب اينكه مدتي است عده  اي 
پزشك خيّر به همراه اعضاي هلال احمر در قالب گروه هاي جهادي »كاروان سلامت« به اين روستاها سفر 
مي كنند تا اهالي اين روستاها را از حداقل  امكانات درماني برخوردار كنند. آنها اعتقاد دارند با اين كار هم 
حال دلشان خوب شده و هم بيماران درمان مي شوند. اين گروه جهادي اغلب جمعه ها به مناطق محروم 
و حاشيه اي تهران مي روند تا سلامتي آن دسته از افرادي كه از امكانات بهداشتي و درماني محروم بوده 
و بيشتر غصه نان دارند تا غم بيماري بررسي كنند. اين بار مقصد سفر روستاي »واريش«  بود و بيماران از 

اهالي اين روستا هستند.

روستاها؛ محروم از سهم سرانه درماني
روســتاي واريش حدود ۵۰كيلومتر از تهران فاصله 
داشــته و جزء حريم منطقه۲۲ محسوب مي شود. 
از بزرگراه شــهيد خرازي وارد مســير پر پيچ و خم 
روســتاهاي ورديج و واريش مي شويم؛ مسيري كه 
بارش برف آن را صعب العبور كرده اســت. در كمتر 
از ۲۰دقيقه به روستا مي رسيم. كوچه پسكوچه هاي 
روستا سوت و كور است؛ انگار كسي در اينجا زندگي 
نمي كند. نه صداي دام و احشامي مي آيد و نه خبري 
از شلوغي است. بافت قديمي روســتا باعث شده تا 
خودروها مســير رفت وآمد اهالي را اشغال نكرده و 
سهمي از كوچه پسكوچه ها نداشته باشند. روستاي 
ورديج و واريش با فاصله كمي از يكديگر واقع شده و 
بيش از ۸۰۰ نفر در اين روستاها سكونت دارند. شغل 
اصلي شان كشاورزي و مرغداري است و خانواده هاي 
اين روستا از اين طريق امرار معاش مي كنند. جوانان 
براي رفاه، دسترسي بهتر به خدمات و همچنين كسب 
درآمد از روستا كوچ كرده اند. اغلب ساكنان باقي مانده 
روستا را افراد سالخورده و ميانسال تشكيل مي دهند.

اعضاي گروه جهادي فعاليت شــان را از ۸صبح آغاز 
كرده و اتاق معاينه شــان را در مســجد روستا علم 
مي كنند. تعدادي از پزشــكان عمومي، روانشناس، 
متخصص ارتوپد، ماما و نيروهاي دوره ديده هلال احمر 
اعضاي گــروه جهــادي را تشــكيل مي دهند. اين 
داوطلبان بدون حمايت نهــاد و ارگاني و همچنين 
وابســتگي جناحي يا گروهي، به صورت خودجوش، 
آستين همت را بالا زده اند تا پاي قسمي كه خورده اند 
بايستند. هر دكتر پشــت ميزي با فاصله  اي از دكتر 
ديگري نشسته و برگه  اي كه پشت سر هركدام نصب 
شده، نشان دهنده تخصص آن پزشك است. حجت 
رضايي، رئيس مجتمع امــداد جمعيت هلال احمر 

منطقه۲۲ درباره فعاليت داوطلبانه و جهادي كاروان 
سلامت مي گويد:»از مدتي قبل طرح كاروان سلامت 
با هدف ارائه خدمات بهداشتي و درماني به ساكنان 
روستاها در غرب تهران آغاز شده بود كه در آن با حضور 
نيروهاي داوطلب، شــهروندان، زيرنظر كارشناسان 
و پزشكان معاينه و ويزيت مي شوند. فاز نخست اين 
طرح  ماه گذشته در روســتا ورديج و فاز دوم آن در 
روستا واريش انجام مي شود. در اين كاروان ۲پزشك 
عمومي، كارشناس ارشــد تغذيه، كارشناس ارشد 
مامايي، روانشناس و كارشــناس ارشد فيزيولوژي 
و حركات اصلاحي حضور دارند كــه جزو نيروهاي 
داوطلب به شمار مي آيند و براي خدمت رساني اعلام 
آمادگي كرده اند«. او استقبال روستاييان از اين طرح 
را چشمگير ارزيابي مي كند و مي افزايد:»با توجه به 
اينكه در روستاهاي غرب تهران درمانگاه وجود ندارد 
و از امكانات پزشكي محروم هســتند، دهيار روستا 
درخواست كرده است كه اين خدمات به شكل مستمر 

به ساكنان ارائه شود«.

حس نوع دوستي؛ درمان شادي همه
اهالي روستا از آمدن گروه جهادي باخبرند و از همان 
دم دم هاي صبح دفترچه به دســت، صف طولاني و 
منظمي را در محوطه بيروني مسجد درست كرده اند. 
هركدام با توجه به بيماري ای كه دارند به سراغ پزشك 
داوطلب مي روند و روبه روي او مي نشينند و هرچه دل 
تنگ شان مي خواهد مي گويند. اين پزشكان گوش 
شنواي خوبي براي شنيدن دردهاي اهالي دارند. به 
همين خاطر براي هر مريض زمان زيادي مي گذارند 
تا بيماري  اش را تشخيص و راه درمان را به او توضيح 
بدهند. روستاييان با ديدن نسخه ها نگران هزينه تهيه 
دارو هستند اما تيم پزشكي با داروهايي كه به همراه 

آورده  اند اين دغدغه را به سرعت رفع كرده و به بيماران 
اطمينــان مي دهند كه نگران نباشــند؛ چراكه آنها 
پيگير درمانشان خواهند بود. آقاي دكترمحمدجواد 
ابراهيمي از ابتداي شــكل گيري كاروان سلامت در 
اين گروه جهادي حضور فعال داشته و درباره اين كار 
داوطلبانه مي گويد: »براي مــن، خدمات داوطلبانه 
مترادف با احساس زنده بودن و شكرگزاري از خداوند 
است. در واقع ما پزشكان داوطلب وسيله  اي هستيم تا 
الطاف الهي را به همنوعانمان ارزاني داشته و مشكلات 
و بيماري آنها را تسكين بدهيم. بايد توجه داشت كه 
اين احساس را تنها در امور داوطلبانه مي توان به دست 
آورد. من به دنبال دنيايي انساني تر، مهربان تر و البته 
مسالمت آميز تر هستم. باور دارم كه مي توان كار بهتر 
و بيشتر براي افراد نيازمند و محروم انجام داد. در اين 
گروه جهادي همه ما بخشي از زمان، منابع، انرژي و 
مهارت خود را به رايگان و بدون درخواست هاي مادي 
و اقتصادي و حسب انگيزه شخصي و آزاد به ديگران 
اختصاص مي دهيم. اين يعني خدمت داوطلبانه«. او 
اعتقاد دارد خوشبختي انفرادي ممكن نيست و اگر 
قرار است طعم آرامش، ســلامتي و توسعه كشور را 
بچشيم، در گرو خوشبختي همه افراد جامعه است. 
به همين خاطر براي رســيدن به اين احساس نيك، 
تك تك افراد به اندازه خودشان بايد به ديگران كمك 

كنند.

براي داوطلب شدن سبقت آزاد است
اهالي روستا هر آنچه كه دارند با خصلت ديرينه شان 
كه گرمي و مهمان نوازي اســت، همان را پيشكش 
كاروان هلال احمر مي كنند. آتنا ذبيحي، مســئول 
جوانان هلال احمر درباره انتخاب پزشكان داوطلب 
مي گويد:»اين پزشكان با توجه به فراخوان هاي اعلام 
شده و به تمايل خودشان در هلال احمر عضو مي شوند. 
همچنين اعضاي گروه داوطلبان هلال احمر هم در 
دوره ها و كلاس هاي رايگان آموزشي شركت مي كنند. 
اعضاي گروه كاروان سلامت پزشكان خودشان براي 
اين كار جهادي داوطلب شده  اند و فقط ما زمان و مكان 
اجراي طرح را به آنها مي گوييم. در واقع اعضاي براي 
انجام اين كار از هم سبقت مي گيرند. در مرحله اول 
درباره مناطقي كه قرار اســت برويم، تحقيق كرده و 
كار شناسايي را انجام مي دهيم. بعد از آن اعضاي گروه 
داوطلب به آن روستا مي روند و ساكنان روستا را ويزيت 
مي كنند. حتي همراه ما روانشناس هم حضور دارد تا 
اهالي مشكلات روحي شان را با او در ميان بگذارند و از 

او مشاوره بگيرند. متأسفانه در اين محدوده فقط يك 
درمانگاه در روستاي سولقان فعال است كه آن هم تا 
ظهر بيشتر خدمات ارائه نمي دهد«. ذبيحي درباره 
نحوه تامين دارو مي گويد:»برخي از خيّران در تهيه 
دارو مشاركت دارند. همچنين افرادي هم هستند كه 
اضافه داروهاي پدر و مادر يا اطرافيان شان كه ديگر 
مصرف نمي كنند را به ما تحويل مي دهند. اين داروها را 
براساس تاريخ انقضا، سالم بودن و… تفكيك مي كنيم؛ 
اغلب داروهاي اوليه مانند قرص هاي سرماخوردگي، 

ديابت، فشارخون و… است«.

بيماري از قلم نمي افتد
سني و سالي از او گذشته است و توان راه رفتن ندارد. 
روي تخت دراز كشيده و استراحت مي كند. با سلام 
گفتن وارد خانه يكي از اهالي روستا مي شويم. هربار 
كه گروه جهادي به روستا مي آيد براي معاينه فشار و 
قندخون و تجويز دارو به او و ديگر افرادي كه قادر به 
حضور در پايگاه كاروان سلامت نيستند، سر مي زنند. 
مارال معافي، پزشك داوطلب ديگر گروه است. او به 
ارائه خدمات مستمر و قطع نشدن اين زنجيره اشاره 
مي كند و مي گويد:»خانواده هاي بيماران از قبل به ما 
اطلاع مي دهند كه بيمارشان توان آمدن براي چكاپ 
را نداشته يا بد حال است و ما بايد براي معاينه برويم. 
به همين خاطر يك ســاعت آخر كار را به معاينه آنها 
اختصاص داده و به آنها ســرمي زنيم. در فصول سرد 
سال راه ارتباطي و ماشين رو روستا به دليل بارندگي 
و گل آلود بودن سخت يا مسدود مي شود و فرد بيمار 
اغلب به دليل ســخت و ناهموار بــودن راه ارتباطي 
از آمدن به شــهر و انجام مراحل درمــان خودداري 
مي كند. به همين دليل بيماري  اش پيشــرفت كرده 
و درمانش هم ســخت تر مي شــود. در همين راستا 
جمعيت هلال احمر منطقه۲۲ با هدف ارائه خدمات 
انسان دوستانه به اقشار محروم جامعه در طول سال 
خدمات مختلفي را ارائه مي دهد. خوشــبختانه در 
طول سال كاروان هاي متعددي از پزشكان داوطلب 
به روستاهاي حريم شهر تهران اعزام مي شوند تا بتواند 
خدمات درماني مطلوبي را در اختيار روستاييان قرار 
بدهند. البته كار ما فقط به يك بار آمدن به منطقه و 
ويزيت مردم ختم نمي شود، بلكه بعد از ويزيت تمام 
اهالي، داروهاي مورد نيازشــان را فهرست مي كنيم 
و باتوجه به داروهايــي كه همراه داريــم، آنها را در 
اختيارشــان قرار مي دهيم تا به خاطر نداشتن دارو، 

درمان را رها نكنند. 

سلامتی؛ هديه پزشكان به اهالی واریش
كاروان سلامت هلال احمر به روستاهاي غرب تهران رفت

مقبره باشكوهي با كمك مردم، براي شهداي گمنام بوستان والفجر در حال ساخت است

خانه اي خواهيم ساخت سايبانش همه عشق
۳ دلاور، ۳ رزمنده، ۳ جوانمرد در اينجا خفته اند؛ در بوستان والفجر. چند سالي مي شود به 
محله افسريه آمده اند. حضورشان بركتي را روانه خانه ها كرده و مزارشان پايگاهي شده 
براي سبك كردن دل ها. تا يكي، دوماه پيش نشان خانه اين شهداي گمنام، ۳ سنگ قبر 
ساده بود و بس. تا اينكه جمعي از معتمدان ايده دادند، در همين مكان مقبره باشكوهي ساخته شود تا به وقت دلتنگي مردم بر سر مزار شهدا 
بيايند و به ياد همه شهدا محفل روضه و نيايش برپا كنند. طرح به اجرا درآمد؛ آن هم با كمك مردم. تك تك همسايه ها   هر چه در توان داشتند 
براي ساخت مقبره مضايقه نكردند. چند ماهي هم طول كشيد تا امروز كه ساخت وساز مقبره روزهاي آخر خود را سپري مي كند؛ سازه  اي كه در 

آينده نه چندان دور تبديل به ميدانگاه فرهنگي- مذهبي مي شود.

بوستان والفجر. نشاني  اش سرراست اســت. از هر كدام از اهالي محله 
افسريه كه بپرسي نشاني  اش را مي دهد. در گوشه  اي وسايل ساخت و 
ساز ديده مي شود. با نزديك شدن به آن حدس به يقين تبديل مي شود. 
ســازه  اي فلزي با گنبد بزرگي كه انگار توســط ۱۸ ستون روي دست 
نگه داشته اند. زير گنبد ۳ مزار ديده مي شود. ۳ شهيد گمنام. سن شان ۲۰، 
۲۲ و ۲۶ ساله. اينكه اهل كدام ديارند و پدر و مادرشان الان كجا هستند 
را كسي نمي داند. البته براي مردم اينجا فرقي هم نمي كند كه اين شهدا 
نام شان چيست و اصالت شان به كدام شهر برمي گردد. كار هر روز آنها 
اين است كه با عبور از بوستان، خود را به مقبره شهدا برسانند و فاتحه  اي 
نثار روح پرفتوح شان كنند. مي توان گفت اين ۳ شهيد، لحظه  اي مزارشان 
خالي از مهمان نيست. سازه مقبره ۱۶ ضلعي است و روي ۱۸ ستون بنا 
شده است. به گفته استاد بنا، سازه مساحتي بالغ بر ۸۰مترمربع دارد و 
طراحي و ساخت آن به درخواست مردم، به دست هنرمندان اصفهاني 
سپرده شده اســت. از ظواهر امر برمي آيد، از عمليات عمراني آن فقط 

كف سازي   اش مانده است.

اين شهدا سراسر بركت و معنويت اند
 در گيرودار كار استاد بنا و شاگردش، بانوي سالخورده  اي از راه مي رسد. از 
دور فاتحه  اي مي خواند و التماس دعايي به شهدا مي گويد. او كه خودش را 
كبري حشمتي معرفي مي كند، مي گويد:»اين شهدا بركت محله اند. هر 

بار كه براي خريد بيرون مي آيم سري هم به آنها مي زنم و مي خواهم برايم 
دعا كنند. اينها هم بچه هاي من هستند. خدا مي داند كه مادرشان در كجا 
چشم انتظار آمدنشان است. به جاي مادرشان براي آنها مادري مي كنم. 
نه تنها من، همه زنان محله مادري مي كنند«. او فقط توانسته ۱۰۰ هزار 
تومان كمك كند. اما هر شب جمعه يك جعبه خرماي براي آنها خيرات 
مي دهد. امثال حشمتي در اينجا زيادند. كساني كه با طيب خاطر براي 
شهدا هزينه مي كنند. معصومه نعمتي ازجمله كساني است كه خانه  اش 
با بوستان والفجر فقط چند قدم فاصله دارد. او مي گويد:»آنها براي حفظ 

امنيت مملكت جان خود را فدا كردند. ساختن مقبره را براي آرامش دل 
خودمان انجام داديم. هدف اين بود كه به نوعي يادشان را گرامي بداريم«.

پاتوق فرهنگي براي جوانان
باني اين امر زيبا، قاسم حسين زاده، معتمد محله است. او ابتداي امر طرح 
ساخت مقبره را با مردم در ميان گذاشت. همسايه ها يكي يكي پاي كار 
آمدند؛ از بانوي سالمند مستمري بگير تا مغازه دار، هر كس در حد وسع 
مالي  اش وجهي را هديه داد تا مقبره  اي در خور شــهيدان گمنام ايجاد 
شود. او مي گويد:»انگار همين ديروز بود كه شهدا را در محله ما تشييع و 
در بوستان والفجر به خاك سپردند. از آن زمان تاكنون اين عزيزان تحولي 
را در اينجا ايجاد كردند. شايد باور نكنيد تا قبل از خاكسپاري آنها بوستان 
والفجر مكان مناسبي براي دردسرسازي اراذل و معتادان شده بود. اما به 
مرور همان هايي كه به دليل رفتار ناشايست خود انگشت نما شده بودند 
ديگر به بوستان نمي آمدند. انگار از روي شهيدان خجالت مي كشيدند«. 
به گفته حســين زاده اين مقبره، در واقع يك ميدانگاه كوچك است كه 
براي اجراي مناسبت هاي ملي و مذهبي از آن استفاده مي شود. او ادامه 
مي دهد:»وقتي طرح را با مردم در ميان گذاشتيم مردم يك به يك پاي كار 
آمدند. يكي۵۰هزار تومان داد، يكي ۵ميليون. مردم اينجا درآمد بالايي 
ندارند ولي براي شهدا كم نگذاشتند. هزينه  اي كه از سوي آنها جمع آوري 
شده مبلغي بالغ بر يك ميليارد و ۵۰۰هزار تومان است. در فعاليت هاي 
اجرايي علاوه بــر اهالي، امور مســاجد و حوزه بســيج ۳۳۱ محمدبن 
عبدالله)ص( همكاري زيادي كردند«. به باور حســين زاده، با ايجاد اين 
مقبره اتفاق خوب ديگري هم رخ مي دهد و آن ايجاد يك پاتوق فرهنگي 
در محله است؛ جايي كه جوانان مي توانند حضور پيدا كرده و در كنار هم 
اقدامات فرهنگي و هنري انجام دهند. او در پايان بازگو مي كند؛»از مزاياي 
ديگر اين ميدانگاه كوچك، فراهم كردن شرايطي براي تجمع اهالي است. 
اينكه مراسم روضه يا نيايشي برگزار كنند و در كنار آن از حال هم باخبر 

شوند و براي رفع مشكلات يكديگر قدمي بردارند.«

يادداشت

 يادي از راوي
 »عصرهاي كريسكان«

 تقريبا سال94 بود كه استاد 
نــگارش خاطــرات جنگ، 
مرتضي ســرهنگي، كتاب 
»عصرهاي كريســكان« را 
به من و دوســتانم كه براي 
نگارش كتاب از او راهنمايي 
مي گرفتيم، هديــه كرد. به 
سفارش اســتاد، چندبار اين 
كتاب را خوانــدم و هر بار از 
خواندنــش لذتــي بي پايان 

بردم. اين كتاب خاطرات مرحوم »امير ســعيدزاده« )ســعيد 
سردشتي( از فعاليت هاي دوران پيش از انقلاب و مجاهدت هاي 
دفاع مقدس تا رنج هاي اسارت در زندان هاي كومله و دمكرات 
است كه به قلم »كيانوش گلزار راغب« تدوين و توسط انتشارات 
سوره مهر منتشر شده است. نويسنده در اين كتاب با يك سبك 
ابتكاري، خاطره چند روايي را طرح كرده است. خواننده از همان 
فصل هاي نخست كتاب با شناخت مختصري از سعيدزاده وارد 
فراز و فرود سرنوشتش مي شود اما جالب اينجاست كه بعد از هر 
فصل، فصل ديگر از عكس العمل خانواده و به ويژه همسرش در آن 
مقطع زماني روايت مي شود؛ به عبارتي به قلم توانمند نويسنده، 
از زبان همســر او همان خاطرات تكميل مي شود؛ اتفاقاتي كه 
حول محور خانواده رخ مي دهد؛ يعنــي راوي اصلي خود خبر 
ندارد اما خانواده كاملًا به تمام جوانب مســلط است. در بخشي 
همسر او وارد داستان مي شود و آن نقاط مبهم را تكميل مي كند. 
دوباره در فصل بعدي راوي اصلي ادامه ماجرا را مي گويد و همسر 
راوي وارد داستان مي شود و خاطرات را شرح مي دهد. راوي دوم 
پيگيري هاي جانبي كه براي خانواده رخ مي دهد، مانند شهادت 
ديگر برادران، اسارت پدر و بمباران هايي كه در شهر رخ مي دهد 
را بازگو مي كند. به عبارتي راوي دوم وظيفه تكميل روايت هاي 
اصلي را برعهده دارد. از اين رو خواندن اين كتاب جذابيت زيادي 
داشــته و بســياري هم بعد از خواندن اين كتاب ترجيح دادند 

خاطراتشان را اينگونه و به اين سبك جذاب، روايت كنند.
 جالب اســت بدانيد در تقريظ رهبر انقلاب بر اين كتاب آمده 
اســت:»با اينكه نيروهاي مبارز كرد طرفدار جمهوري اسلامي 
را از نزديك ديده و شــناخته ام، آنچــه از فداركاري هاي آنان 
در اين كتاب آمده برايم كاملًا جديد و اعجاب آور اســت. نقش 
مادر و همسر هم حقّاً برجسته است. دلاوري و شجاعتِ راوي و 
خانواده اش ممتاز است و نيز برخي عناصر ديگر كردي كه از آنان 
نام برده شده است. در كنار اين درخشندگي ها، رفتار قساوت آميز 
و شريرانه  كســان ديگري كه به دروغ از زبان مردم شريف كرد 

سخن مي گفتند نيز به خوبي تشريح شده است.«
 اما درباره راوي اين كتاب بگوييم؛ سعيدزاده راوي اين كتاب، 
 چند روز پيش در پــي عوارض جانبازي دفاع مقدس در ســن

 ۶۰ سالگي به همرزمان شــهيدش پيوست. به جرأت مي توان 
گفت مرحوم امير سعيدزاده كه از هموطنان اهل سنت و يكي از 
منحصر به فرد ترين نيروي هاي دفاع مقدس بود؛ چراكه او بدون 
عضويت در هيچ ســازماني و به عنوان يك نيروي آزاد فعاليت 
مي كرد اما در عين حال در مأموريت هاي اطلاعاتي و عملياتي 
شــركت كرده و مأموريت هايي نيز براي شناسايي در خارج از 

كشور به او داده مي شود. پس از آن راهي سپاه مي شود.
  سعيدزاده پيش از انقلاب، از طرف ســاواك، مورد پيگيري و 
بازخواست قرار گرفته و فراري مي شود. اسير كومله مي شود و از 
سازمان كومله نيز فرار مي كند. 4سال بعد از جنگ، سعيد زاده 
به اسارت حزب دمكرات كردستان عراق درمي آيد. اين دوران 
از ابتداي انقلاب تا سال ۷4، يعني يك دوره ۱۸ ساله، به طول 

مي انجامد.
  در صفحــه۲۳4 اين كتــاب راوي از روزهاي اســارت خود 
اينگونه مي گويد:»دفترچه يادداشتي دارم كه دست نوشته ها و 
دلگيري هايم را در آن مي نويسم. عكس بچه هايم را كه تقريبا از 
ذهنم محو شده اند، طبق تصورات ذهني ام نقاشي مي كنم. قد 
و بالا و اندام و صورت شان را چند سال بزرگ تر نقاشي مي كنم. 
نقاشــي پدرم را با كيســه اي پول درحال باج دادن به دمكرات 
مي كشم. نقاشي سُعدا و خواهرم را مي كشم تا از خاطرم نروند  . 
سرنوشــتم اينگونه بوده كه كودكي و بزرگ شدن بچه هايم را 
نبينم. يادگار و ليلاي چند ماهه را رها كردم و اسير كومله شدم. 
دو سال بعد كه آزاد شدم مرا نمي شناختند. دائم در ماموريت هاي 
خارج از كشور و جبهه هاي دفاع مقدس بودم. بزرگ شدن زهرا 
و رضا را نديدم. مينا يك سال را رها كرده و اسير دمكرات شدم. 
چهار سال اســت چهره نازنين مصطفي كوچولويم را نديده ام 
دلم هواي برادران شهيدم مصطفي و علي را كرده. معلوم نيست 
عاقبتم به كجا مي انجامــد به اقوام و دوســتان عراقي ام پيغام 
مي دهم تا روز گلاويژ منتظرم بمانند و گوش به زنگ باشند. اگر 
آزاد شدم مسلح به دنبالم بيايند تا در بين راه گرفتار كومله نشوم. 
مي سپارم اگر در آن روز آزاد نشدم يقين حاصل كنند كه ديگر 

آزاد نمي شوم. بايد به فكر كفن ودفن و بردن جنازه ام باشند.«
 ناگفته نماند كريسكان منطقه اي در كوه سنجاق در كردستان 
عراق اســت كه مقر اصلي حزب دمكرات بوده است. سعيدزاده 
دوران اسارت 4 ســاله خود را، در منطقه كريسكان بوده است. 
به دليل اينكه بيشــتر اتفاقات در آن منطقه رخ داده، اين نام را 

براي كتاب انتخاب كرده است.

امیرسرتیپ فرزاد اسماعیلی 
دستیار ویژه فرمانده كل ارتش در 

امور پدافند هوایی
پزشــكان و پرســتاران در دوران شــیوع 
بیمــاری كرونــا، بیشــترین ســختی ها 
و آســیب ها را متحمــل شــدند و ایثار و 
ازخودگذشتگی آنها هیچ گاه فراموش 
نخواهــد شــد. بــا ایثــار و تلاش هــای 
شــبانه روزی كادر درمان كشــور امروز 
در حوزه مقابله بــا كرونا موفقیت های 
خوبــی حاصل شــده اســت كــه در این 
راســتا جامعــه بهداشــت و درمــان 
ارتش نقــش مهم و حساســی برعهده 

داشته اند. )ایرنا(

سردار حسین اشتری
فرمانده كل  نیروی انتظامی كشور

دوران  در  زنــان  بی بدیــل  نقــش 
پوشــیده  كســی  بــر  دفاع مقــدس 
نیســت. امــروز جوانــان بــا تأســی از 
روحیه پیشكســوتان مشغول خدمت 
بــه مــردم هســتند و ارتقــای مجموعــه 
انتظامــی كشــور مرهــون تــلاش همه 
این عزیزان در گذشــته و امروز است. 
مجاهدت امروزه همســران و كاركنان 
در همراهی آنان برای خدمت به مردم 
و نظــام مقــدس جمهــوری اســلامی 
بســیار ارزشــمند اســت.)خبرگزاری 

دفاع مقدس(

نقل قول خبر

عدد خبر

كتاب توسط نشر شــاهد به چاپ رسیده 
اســت. رحیم نریمانــی، مدیركل اســناد و 
انتشــارات بنیــاد شــهید و امــور ایثارگــران 
در این بــاره گفت:»بــرای تحقــق تمــدن 
نوین اســلامی باید ســرانه مطالعــه كتاب 
را افزایــش داد. تمدن ســازی در گــرو 
آگاهی بخشــی بــه جامعــه اســت و بــرای 
انجــام ایــن كار بهتریــن گزینــه كتــاب 
اســت.« اســلام داعیــه دار کتابخوانــی و 
آگاهی بخشی است. مقام معظم رهبری 
بارهــا در سخنان شــان تاکیــد کرده اند که 
در یک پیچ تاریخی قرار داریم و گذر از آن 
فقط با مطالعــه و افزایــش آگاهی ممکن 

است. ایرنا
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مطالبــات پایان خدمت ایثارگران اســت 
كــه پرداخــت بخشــی از آن در بودجــه 
ســال آینــده كشــور پیش بینــی شــده 
اســت. سیدامیرحســین قاضــی زاده 
هاشــمی، رئیــس بنیــاد شــهید و امــور 
ایثارگران كشور، با اعلام این خبر گفت: 
»مشــكلات جامعــه ایثارگــری جــدای از 
مشكلات مردم كشور همچون مسكن، 
تورم و قیمت مســكن نیســت امــا چون 
دچار نیاز مالی هســتند، فشار بیشتری 
تحمل می كنند و نیازمند حمایت دولت 
هســتند. از این رو در بودجه ســال آینده 
دولت توجه ویژه ای بــه ایثارگران دارد.« 

ایسنا

 »مادر ايران«
 چه خواندني است!

نقش زنان اين مرز و بوم در سال هاي دفاع مقدس و پس 
از آن، انكارناپذير است. يكي از هزاران هزار بانوي فداكار 
و مؤثر عصمت احمديان است. كسي كه افتخار مادري 
شهيدان ابراهيم و اسماعيل فرجواني را بر سينه داشته 
و ازجمله بانوان فعال در ستاد پشتيباني دفاع مقدس 
اهواز بود. او حتي پــس از جنگ، به صورت جدي وارد 
فعاليت هاي اقتصادي و اجتماعي مي شود، به طوري 
كه او امروز يكــي از بانوان تأثيرگــذار و الگو در اهواز 
است و همچنان در ۷۳سالگي، علاوه بر امور خيريه، با 
پيگيري هاي فراوان، به دنبال كارآفريني و ايجاد شغل 
براي مردم است. به تازگي كتابي با عنوان »مادر ايران« با 
موضوع زندگي پرفراز و نشيب اين بانو نوشته و وارد بازار 
نشر شده است. اين كتاب واقعيت هاي زندگي اين مادر 
قهرمان و فداكار را به گونه روايت كرده كه مخاطب از 
يك طرف، چالش هاي دختر نوجواني را كه تازه ازدواج 
كرده است، ديده و از آن طرف، زرنگي ها و كارهايي كه 
در زندگي مي كند، مي بينــد. در اين كتاب، يك مادر 
قوي به تصوير كشيده شده؛ مادري كه خودش را با هر 
شرايطي كه هست، تطبيق مي دهد. تحقيق آن برعهده 
سيدمحمد آل عمران و نرگس اسكندري بوده و به قلم 
نورالهدي ماه پري نوشته شده است. اين كتاب در ۳۲۰ 
صفحه و با قيمت ۵۷ هزار تومان توســط انتشــارات 

»راه يار« به چاپ رسيده است. 

كتاب

ثريا روزبهانيگزارش
روزنامه نگار

مژگان مهرابيگزارش
روزنامه نگار

الناز عباسيان
روزنامه نگار
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سيدعلي كاشفي خوانساري، از چهره هاي فعال 
ادبيات كودك و نوجوان است كه در حوزه هاي 
تحقيق، پژوهش و تأليف آثــار متعددي براي 
مخاطبان كودك و نوجــوان و همچنين درباره 
ادبيات كودك و نوجوان براي بزرگسالان تأليف 
و منتشر كرده اســت. آثارش در جشنواره هاي 
ادبي مختلف برگزيده شده و صدها مقاله از وي 
در رسانه ها و نشــريات تخصصي حوزه كودك 
و نوجوان منتشــر شده و ســابقه سردبيري 
فصلنامه نقدكتاب كودك ونوجوان وســروش 
نوجوان رادركارنامــه اش دارد. بــه تازگي هم 
كتاب»قصه هــاي عهد قجر« به قلم كاشــفي 
خوانســاري منتشــر شــده كه در آن، روند 
شكل گيري ادبيات داستاني جديد ايران در طول 
حكومت قاجاريان به زباني ســاده بررسي شده 
است. با سيدعلي كاشفي خوانساري درباره كتاب 
جديدش؛ قصه هاي عهد قجر و مسائل مربوط به 

ادبيات كودك و نوجوان گفت وگو كرده ايم.

كتــاب جديــد شــما؛ قصه هاي 
عهد قجربه نوعي ريشه هاي داستان نويسي در 
دوره قاجار را مرور و بررسي مي كند، آيا اتفاق هاي 
ادبي ـ داستاني مهم و قابل توجهي در اين دوره 
تاريخي افتاده كه مبــدأ كارتان را بر اين مقطع 

زماني خاص قرار داده ايد؟ 
علت انتخاب مقطع تاريخي دوره قاجار براي معرفي 
ريشه هاي داستان نويســي اين بوده كه در اين دوره 
تاريخي است كه چند اتفاق مهم مرتبط با بحث ادبيات 
داستاني مي افتد. نخستين اتفاق، صنعت چاپ است. 
يعني شكل گيري چاپ مطبوعات و كتاب در ايران و 
به دنبال آن دومين اتفاق، آشنايي و مواجهه ايرانيان 
با آثار جديد داستاني غرب است كه از طريق ترجمه 
به دست ايرانيان مي رسد. و سومين اتفاق به دنبال اين 
دو اتفاق قبلي، انتشار نخستين داستان هاي جديد در 
شكل و شمايل آثار غربي توسط نويسندگان ايراني 
اســت. براي همين بوده كه ما بررســي ريشه هاي 
داستان نويســي نوين ايران را از دوره قاجار شــروع 

مي كنيم.

بيان رويدادهاي تاريخي به زبان ساده، 
يكي از رويكردهاي شــما در برخي از آثارتان 
ازجمله كتاب قصه هاي عهد قجر است، براساس 
چه ضرورتي از چنين زبان ساده و آسان استفاده 

مي كنيد؟ 
بله، همانطور كه اشاره كرديد اين يكي از دغدغه هاي 
هميشگي من بوده و به طور خاص، دوره قاجار و آثار 
ادبي و مطبوعاتي آن دوره مورد علاقه من بوده است. 
من كتاب هايي درباره مطبوعات دوره قاجار و سينماي 
آن دوره و ادبيات كودك در آن دوره دارم. فكر مي كنم 
اگر مسائل تاريخ ايران به زبان ساده، صميمي و جذاب 
براي نوجوان ها مطرح شود، از آن استقبال مي كنند. 
جوايزي كه پيش تر اين كتاب ها گرفته اند و تجديد 
چاپ مكرر اين آثار هــم اين فرضيه را تأييد مي كند 
كه ما اگر بتوانيم رويدادهاي تاريخي و اسناد و مسائل 
تاريخي را از نگاه و منظر و زاويه ديد نوجوانان ببينيم 
و به زبان ساده بازگو كنيم مي تواند مورد اقبال و توجه 

اين گروه سني قرار بگيرد.

نويسندگاني كه در كتاب اخير شما 
آثارشان بررسي و معرفي شده در قالب هاي متنوع 
نوشتاري آثاري را خلق كرده اند، معيار شما براي 

انتخاب اين افراد چه بوده است؟ 
در مورد انتخاب افراد، شايد بگويم كه من به آن معنا 
خيلي انتخاب نكرده ام. يعني اول از همه سعي كردم 
همه آثار ادبيات داستاني جديدي كه در دوره قاجار 
نوشته شده حداقل مورد اشــاره قرار بگيرد. به ويژه 
در دوره اوليه و ســال هاي قديمي تر و در ميان آنها، 
چند ملاك، مثل در دسترس بودن آثار، جذابيت و 
ارتباطش براي نوجوانان و همچنين ارزش هاي ادبي، 

تاريخي اين آثار مهم بوده است. نمونه هايي از برخي 
آثار را نقل كرده ام. پس قالب هاي نوشتاري چندان در 
معناي عام تنوعي نداشتند و همه آنها حالا يا رمان يا 
داستان كوتاه يا پاورقي محسوب مي شدند. من هم 
سعي كردم تصويري جامع ارائه بدهم بيش از آنكه 
بخواهم براساس سلايق شــخصي خودم انتخاب و 

گزينش كنم.

در دوره قاجار، داستان نويسي مدرن 
ايراني هنوز شكل نهايي خود را پيدا نكرده بود. 
آيا رگه هايي از داستان نويسي مدرن در آثاري كه 

انتخاب و مرور كرده ايد ديده مي شود؟ 
بله، درست است. داستان نويسي مدرن ايراني در آن 
دوره هنوز قوام پيدا نكــرده بود و تجربه هاي اوليه را 
مي گذراند. در عين حال، در آن دوره در خارج از ايران 
هم داستان مدرن يك بحث جديدي بوده است. در 
اواخر دوره قاجار است كه ما شاهد پيدايش و تحول 
داستان مدرن در اروپا و آمريكا هستيم. يعني عملا بعد 
از دوره رئاليسم است كه ما نمونه هايي از داستان هايي 
كه حالا مي شود آنها را مدرن ناميد در غرب مي بينيم. 
پس به اين معنا، وقتي در غــرب اين موضوع جديد 
است، طبيعي اســت كه دوره قاجار با چنين آثاري 
شايد مواجه نباشــيم. اما تشاب هاتي ديده مي شود. 
مثل برخي داستان هاي تخيلي، سفر در زمان و نوعي 
آثار با رويكردهاي وهم و خيال و امثالهم. با اين حال، 
به طور اتفاقي و احتمالا ناخــودآگاه در چند اثر دوره 
قاجار مشابهت هايي با داستان هاي مدرن قابل رصد 

و شناسايي است.

تاريخ روايت و داستان سرايي در كشور 
ما قدمت طولاني دارد اما ادبيات جديد به ويژه در 
حوزه داستان اينگونه نيست، شما مرز بين اين 
دو را در انتخاب هاي خود براي اين كتاب چگونه 

مشخص كرديد؟ 
مرز دوره سنت و مدرنيسم يا داستان هاي كهن ايراني 
و داســتان هاي نو كه به تقليد از داستان هاي غربي 
پديد آمدند را هم مي شود به »شكل« تقسيم بندي 
كرد و هم براســاس»محتوا«. درشــكل كه به نظرم 
مهم ترين مميز، چاپي بودن اين آثار اســت. يعني 
در اين دوره از نسخه هاي خطي و طومارهاي نقالي 

قصه هاي شفاهي و غيره ما وارد آثار چاپي مي شويم. 
دوم، همان ويژگي هايي كه اعم از توجه به انسان در 
جايگاه فردي، احساسات آن و پرداختن به موضوعات 
معاصر، مطلق نبودن شخصيت ها و غيره است. با اين 
حال، در دوره قاجار هم ما آثاري كه هنوز حال و هواي 
قصه هاي ســنتي و كهن را دارند مي توانيم ببينيم. 
شايد يك نقطه مرزي را كه بتوانيم نام ببريم همان 
نقيب الممالك و اميرارسلان اســت. نشانه هايي از 
داستان مدرن در آنها ديده مي شود اما بافت و ساختار 
و قالب و اكوسيستم داســتان كاملا كهن و سنتي 
است. برخي داســتان هايي هم كه پس از آن نوشته 
شده همچنان رنگ و بوي سنتي دارد. مثل قصه هاي 
منصوب به ســيدجمال و شــاگردان او يا قصه هاي 
مفتاح الملك و برخي ديگر كه هنــوز حال و هواي 
حكايت و قصه هاي عاميانه و سنتي در آنها مشاهده 
مي شود. اما از آن طرف داستان هايي كه كاملا معاصر 
هستند و با تعاريف داستان در معناي نوی آن سازگار 

هستند هم مي شود در آثار قاجاري يافت.

مخاطبان داستان به ويژه گروه سني 
نوجوانان تا چه اندازه با نمونه هاي اوليه داستان 
مدرن ايراني آشنايي دارند و انتشار كتاب جديد 

خود را در اين زمينه چقدر مؤثر مي دانيد؟ 
متأسفانه نوجوانان با اين نمونه هاي قديمي تر داستان 
مدرن ايراني آشنايي ندارند و از اين بابت آنها مقصر 
نيســتند. چراكه چنين اطلاعاتي در دسترس آنها 
نبوده و نهايتا نوجوان هايي كه اهل مطالعه و علاقه مند 
به تاريخ ادبيات هستند با نامي مثل جمال زاده برخورد 
مي كنند كه آثارش مربوط به آخرين سال هاي دوره 
قاجار است و نويسندگان قبلي را نمي شناسند. اينكه 
كتاب من چقدر مؤثر باشد نمي دانم. زمان بايد نشان 
بدهد اما اميدوارم چنين نقشــي را بتواند ايفا كند و 
نوجوان هاي علاقه مند به داســتان و مطالعه با اين 

پيشينه و سابقه آشنايي پيدا كنند.

بخشي از رويكرد نويسندگان كودك 
و نوجوانان براي معرفي نمونه هايي از ادبيات كهن 
فارسي براي مخاطبان امروزي، بازنويسي و در 
مواردي تلخيص اين آثار است، درباره محاسن و 

معايب اين نوع فعاليت ها بگوييد.

به نظرم نمي شــود يك حكم كلي داد و بگوييم مثلا 
از ميان بازآفريني و بازنويســي و تلخيص كدام يك 
خوب و كدام يك بد است. هريك از اينها كاركردهاي 
خاص خودشــان را دارند. اما تلخيص به نوعي مورد 
كم توجهي واقع شــده، يعني اينكه اگر گزيده اي از 
آن متن اصلي را بياوريم محاسني دارد كه بچه ها با 
شكل، ساختار، زبان و نحو جملات و امثالهم برخورد 
مي كنند. اينكه يك ايده اي را از داستان كهن بگيريم و 
داستان را دوباره بنويسيم و اسمش بشود بازنويسي يا 
اينكه پيرنگ و پيام و اتمسفر آن را تغيير دهيم اسمش 
بشود بازآفريني، اينها همه احتياجات نوجوان ها را 
برطرف نمي كند و نوجوانان در عين حال نياز دارند 
با آن نمونه نثر و نگارش و زبــان و بيان قديمي هم 

برخورد داشته باشند.

به عنوان يكي از فعالان عرصه ادبيات 
كودك و نوجوان، جايگاه اين حوزه در شــرايط 

فعلي را چگونه ارزيابي مي كنيد؟ 
موضوع جايگاه ادبيات كودك و نوجوان امروز ما بحث 
مفصلي است كه از منظرهاي مختلف مي شود بررسي 
كرد، اما در مجموع، من مي توانــم بگويم روند رو به 
رشدي مشاهده مي شود؛ يعني حضور نويسندگان 
جوان، آشنايي با ادبيات جهان، تنوع و تكثير سليقه ها 
و گونه ها و نگارش ها. اينها همگي شكل گرفته و اين 
تلقي كه مخاطب كــودك و نوجوان را يك مخاطب 
ذهني يكدست همگون بپنداريم ديگر وجود ندارد. 
امروز مي دانيم كه ســليقه هاي بســيار متنوعي در 
بچه ها هست و سعي مي شــود براي همه سليقه ها 
آثاري پديد بيايد. با وجود همه مشكلاتي كه هست، 
از مشكلات اقتصادي و اجتماعي و غيره كه خيلي هم 
تأثير گذاشته روي بازار و فضاي كتاب، با همه اينها من 
نگاهم به اين حوزه مثبت است و نشانه هايي از رشد و 

توسعه را مي بينم.

استقبال ناشــران از آثار تحقيقي و 
پژوهشي در حوزه ادبيات كودك و نوجوان چگونه 

است؟ 
انتشــار آثار تحقيقي و پژوهشــي ادبيات كودك و 
نوجوان در سال هاي اخير با رشد مواجه بوده است. 
يعني، هم در نشــريات دانشــگاهي اين اتفاق دارد 
مي افتد هم در قالب كتاب. البته سهم مطالب مربوط 
به ادبيات كودك در مجلات تخصصي ادبي و مجلات 
تخصصي كتــاب پايين اســت. همينطور مجلات 
تخصصي پژوهــي ادبيات كودك. خــارج از فضاي 
دانشگاه هم بسيار اندك اســت. يكي دو نمونه مثل 
گاهنامه نقد كتــاب كودك و پژوهشــنامه ادبيات 
كودكان، اما در قالب كتاب به دليل تغيير شرايط بازار 
كتاب يعني امكان چاپ كتاب ها كه با تيراژ محدود 
هم فراهم شــده آثار زيادي منتشر مي شود اما خب 
همه اين آثار از كيفيت لازم برخوردار نيستند. خوب 
ديده نمي شوند و جشنواره اي كه اينها را نقد و بررسي 
كند وجود ندارد. توزيع و اطلاع رساني گسترده هم 
ندارد. پس شايد بتوانيم بگوييم از نظر توليد و كميت 
وضعيت بد نيست اما از نظر كيفيت و خوانده شدن و 

تأثيرگذاري با وضعيت مطلوب فاصله داريم.

درباره آثار در دست تأليف يا زيرچاپ 
خودتان توضيح مختصري بدهيد.

آثار زير چاپ در چند بخــش دارم. كتاب هايي براي 
مخاطبان كودك و نوجوان در انتشارات به نشر، كتابي 
در نشر بين الملل و براي مخاطبان بزرگسال و درباره 
ادبيات كودكان، كارهاي پژوهشي و كتاب هايي در 
نشر قو، نشر نوآزما، نشر خزه و انتشارات جهان كتاب 
دارم. اينها كتاب هاي زيرچاپ من هســتند كه يادم 
مي آيد. البته اين روزها بيش از هر كتابي، مشــغول 
نوشتن كتاب»ادبيات ديني كودك و نوجوان در دوره 
قاجار« هستم. پيش تر، در حدود يك ماه پيش كتاب 
»ادبيات ديني كودك و نوجوان در جهان پيشامدرن« 
در نشر جمال از من منتشر شد كه اين كتاب، »ادبيات 
ديني كودك و نوجوان در دوره قاجار« به نوعي ادامه 
آن كتاب و موضوعي است كه سال ها دغدغه من بوده 
است. حالا مشــغول جمع بندي و بررسي فيش ها و 

يادداشت هاي قبلي و نگارش اين كتاب هستم.

ادبيات كودک و نوجوان رو به رشد است
گفت وگو با سيدعلي كاشفي خوانساري به بهانه انتشار كتاب جديدش؛ »قصه هاي عهد قجر«

مهارت

ادب كهن

 علاقه به كتاب 
و اهميت سيستم آموزشي

معمولا همه بچه ها كتاب را دوست دارند. كتاب هاي عكس دار، 
رنگي، داستان، شعر و لالايي براي آنها جذابيتي به اندازه يك 
اســباب بازي دارد. كودكان نوپا دنياي عجيب و شــگفت آور 
كتاب ها را دوســت دارند و اين علاقه حتي تا ســال هاي اوليه 
مدرسه نيز همراه آنهاست اما يادگيري يا فراموشي اين عادت 
پســنديده بســتگي به عوامل بيروني خواهد داشت. عشق به 
كتاب را مي توان به كودكان تا زمان مدرسه آموخت اما نمي توان 
در آنها نهادينه كرد؛ چرا كه در سال هاي مدرسه بچه ها تغيير 
مي كنند و توجه كمتري به كتاب ها نشــان مي دهند، گرچه 
اين دربــاره همه صدق نمي كنــد.  البته در ايــن امر قصور از 
بچه ها نيست بلكه كوتاهي از سيستم رقابتي مدارس است. در 
مدارس به كتاب هاي غيرآموزشي به طور ناخواسته، به عنوان 
يك ســرگرمي نگاه مي كنند نه تكليف. در مدرسه ناخواسته 
به بچه ها ياد مي دهند كه نقش آنها به عنوان دانش آموز انجام 
تكاليف مدرسه است. با اين روش، غيرمستقيم رفتار مثبت را در 
كودكان سركوب كرده و يادگيري كليشه اي و اجباري را به آنها 
مي آموزيم. به همين دليل بيشتر سيستم هاي آموزشي مدارس 
هيچ  جذابيتي براي كــودكان ندارند. بچه هــا متغيرند و اين 
طبيعت و بخشي از رشد آنهاست. بسياري از والدين مي خواهند 
به زور علاقه به ادبيات را در كودكانشــان به وجود بياورند، چرا 
كه اغلب برخي از كتاب ها و مجلات را تأييد نمي كنند و همين 
اجبار عشق به مطالعه را در كودك سركوب مي كند. چرا كه در 
انتخاب علاقه اش اختيار ندارد. در اين موارد نبايد موشكافانه 
برخورد كرد. هيچ يك از ما تنهــا ادبيات آموزنده را نخوانده ايم 
و اين امر با پيشرفت تكنولوژي و دسترســي به دنياي مدرن 
بيشتر اتفاق مي افتد، چرا كه دسترسي به تلويزيون، اينترنت و 
فيلم بيشتر شده كه ممكن است رسانه هاي زيان آوري باشند. 
اما اگر منطقي فكر كنيم به اين موضوع پي مي بريم كه اگر تنها 
نشانه هاي مثبت در زندگي وجود داشته باشد ناخودآگاه همه 
مثبت مي شويم و اين مهم است كه با وجود مثبت ها و منفي ها 
باز هم ما مثبت باشيم. بسياري از افراد اوقاتشان را با تماشاي 
تلويزيون، گوش دادن به راديو و انجــام كارهاي غيرضروري 
مي گذرانند و اگر دوست داشته باشــند كتاب مي خوانند. اين 
لزوما بد نيست اما كتاب به عنوان يكي از لوازم ضروري زندگي 
است كه نه تنها جنبه سرگرمي دارد بلكه بسياري از ويژگي هاي 

مثبت را براي افراد به ارمغان مي آورد. 
 

بسياري از دانشــجويان كتاب هاي درسي شــان را بسيار خوب 
مي خوانند اما هنوز براي آنها اين مطلــب جا نيفتاده كه بايد در 
كنار خواندن كتاب هاي درسي كتاب هايي مرتبط با رشته شان را 
نيز تهيه كنند و آنها را بخوانند تا در اين رشته تخصص پيدا كنند 
يا يك شخص با شغل مشــخصي كه دارد كتاب هايي در زمينه 
كاري اش بخواند تا بيشتر در آن زمينه مهارت پيدا كند. در واقع 
اين به دليل آن است كه هيچ يك از ما هنوز عشق به مطالعه را پيدا 
نكرده و مفهوم آن را نمي دانيم. عشق به مطالعه يعني اينكه مطالعه 
به عنوان يكي از لوازم لذتبخش زندگي به كار برود و درصورتي كه 
يك روز انجام نشود )مانند نوشيدن چاي( شخص احساس كمبود 
و كسالت كند.  تحقيقات نشــان داده كه مردها بيشتر از زن ها 
علاقه مند به مطالعه هستند. سيستم آموزشي مدارس و دانشگاه ها 
در هر جاي جهان هنوز به آن حدِ رشد و شكوفايي نرسيده كه از 
دانش آموزان خوانندگاني مشتاق بسازد. همين امر باعث شده در 
كشورهاي عقب مانده يا در حال توسعه كارهاي فرهنگي جايگاه 
بسيار پاييني داشته باشــد. بنابراين والدين بايد بدانند اگرچه 
عشق به كتاب و مطالعه را مي توان از همان سال هاي كودكي در 
فرزندانشان به وجود بياورند اما بيشترين عاملي كه مي تواند موجب 

نهادينه كردن اين عادت در كودك باشد سيستم آموزشي است.
منبع:نيشن نيوز

حق مهمان
پسر مقله، نصرابن منصور تميمي را مسئول امور مالي شهر 
بصره كرد. نصر يك ســال در اين سِــمَت ماند، و چون مرد 
توانگري بود خليفه طمع در مال او بست. پسر مقله كه مسئول 
اجراي حكم خليفه بود به نصر گفت كه يا آن پول را بپردازد 
يا به زندان برود. نصر گفت: »من اينجا پول ندارم. يك ماه به 
من فرصت بده تا آن را تهيه كنم.« پسر مقله متوجه شد كه 
او مي تواند اين پول را بپردازد. پس به او گفت: »من از طرف 
خليفه دســتور ندارم كه تا زماني كه آن پول را نپرداخته اي 
آزادت بگذارم. اما اين يك مــاه را در خانه من بمان و مهمانم 
باش.« از قضا اوّلِ ماه رمضان بود. نصر اين يك ماه را در خانه 
پسر مقله  ماند و سر ســفره او افطار كرد. چون عيد فطر فرا 
رسيد پسر مقله به نصر گفت: »اينك موعد پرداخت پول فرا 
رسيده.« نصر گفت: »من اين پول را پرداخته ام.« پسر مقله 
گفت: »به كه داده اي؟« نصر گفت: »به تو.« پسر مقله عصباني 
شد و گفت: »تو كي به من پول داده اي؟!« نصر گفت: »درست 
اســت. من پول به تو ندادم. اما اين يك ماه سر سفره تو نان و 
نمك خورده ام و در كنار تــو روزه ام را افطار كرده ام. حال كه 
عيد آمده حق من اين است كه از من پول بخواهي؟« پسر مقله 
خنديد و به پاس مهمان داري، او را بخشيد و پرداخت آن پول 

را خود بر عهده گرفت.
قابوسنامه- امير عنصرالمعالي كيكاوس ابن قابوس

تازه هاي 
نشرداستان

مسكو 2042
داســتان رمان »مســكو 2042« ماجرای يكی از 
بی شمار تبعيدی های روس است، نويسنده ای كه 
در سال 1982و در همان ســالی كه پس  از مرگ 
برژنف و به صدا درآمدن زنگ خطر برای شوروی، 
درحالی كه در مونيخ به سر می برد، متوجه می شود 
كه می تواند به آينده ســفر كند؛ ســفر به 60سال 
بعد، سفر به مسكو در ســال 2042. اين پيشنهاد 
هيجان انگيز را نمی شد رد كرد و ويتالی كارتسف 
هم اين كار را نمی كند! سفر كارتسف به آينده، به 
كشور عزيزش، به مســكوی زيبای هزاره سومی، 
مثل هر جهشی در زمان، با ملغمه ای از شگفتی و 
قهرمان بازی همراه بوده كه ناخودآگاه ممكن است 
برای هر آدمی پيش بيايد. اگر به حرف ماركس رجوع 
كنيم و تاريخ و تكرارش را در تراژدی و سپس كمدی 
ببينيم، همواره اين كمدی ا ست كه بخشی از آينده 
را تشكيل می دهد و كتاب مسكو 2042 نيز از اين 
قاعده مستثنی نيست. ولاديمير واينوويچ كه خود 
يكی از نظاره گران پايان شوروی بوده، يك سال پس  
از فروپاشی، تصوير آينده نگارانه اش از روسيه  و جهان 
پساشوروی را ارائه داده است، با تلخندی كه حتی 
همين امروز می توانيم دركش كنيم و شايد نيازی 
نباشد تا سال 2042صبر كنيم! ولاديمير واينوويچ 
)1932- 2018( نويســنده ای روس بود. نشر برج 
اين رمان 420صفحه ای را با ترجمه زينب يونسی، 

به بهای 120هزار تومان منتشر كرده است.

تازه هاي نشر

علي الله سليميگزارش
روزنامه نگار

نويسنده:آتله هتلند 
مرجان آقبلاغي

مترجم

به افق پاريس
»به افق پاريس« نوشــته الكس جورج را اســدالله امرايي به 
فارســي برگردانده و به تازگي از سوي نشر برج منتشر شده 
اســت. پاريس در روزهاي اوجش در اين داســتان نمايان 
شده است؛ در پاريس پر زرق و برق 1927، ارنست همينگوي 
و ژوزفين بيكر زير نور چراغ  شــب را ســر مي كنند. همه به 
پاريس پنــاه آورده اند، گرترود اســتاين و غول هاي ادبي در 
دل پاريس پنــاه گرفته اند. اما اينجا 4 نفر درجســت وجوي 
سرنوشت خويشتن اند. منشي مارسل پروست رازي در دل 
دارد و گم شده  اي در شــهر، او به وصيت آقاي پروست عمل 
نكرده و حالا دست نوشته هاي اين نويسنده فقيد شهير ناپديد 
شده اند. ســورن، عروســك گردان ارمني پناهنده اي كه به 
پاريس پناه آورده، اما اين شهر اصلًا او را آرام نكرده است. گيوم، 
نقاشي كه يك قدم با سربه نيست كردن خودش فاصله دارد 
و ژان پل، روزنامه نگار سرگرداني كه چهره دختر گم شده اش 
را درصورت هر عابري جست وجو مي كند؛ و اين پاريس است 
كه اين گم گشتگان را در لحظه اي به افق پاريس به هم نزديك 
مي كند. با گذر زمان و نزديك شدن به نيمه شب، شهر نورها 
اين چهار شخصيت را به يكديگر نزديك تر و نزديك تر مي كند 
تا در فرازي فراموش نشدني مسيرشان به همديگر برسد. »به 
وقت پاريس« با آوازي آهنگين و عميق، نشان مي دهد ساكنان 
فراموش شــده پاريس هم به اندازه شــهري كه در آن خانه 
كرده اند درخشان و خيره كننده اند. الكس جورج، گزنده و تند 
مي نويسد، خواننده را به خيابان هاي پاريس مي برد، نه پاريس 
جهانگردان، بل پاريسي كه پاريسي هاي واقعي را در دل خود 
جا داده است. اين كتاب 286صفحه اي به بهاي 82هزار تومان 

منتشر شده است.

 انقلابي ها 
دوباره دست به كار مي شوند 

»انقلابي ها دوباره دست به كار مي شوند« اثر »مائورو خاوير 
كاردناس« را طهورا آيتي به فارسي برگردانده و به تازگي از 
سوي نشر برج منتشر شده است. تلاطم و تشويش اكوادور از 
همان آغازين روزهاي دو دستگي امپراتوري »اينكاها« آغاز 
شد كه »هواينا كاپاك« نابخردي اش را به جايي رساند كه پس 
از مرگش ميان دو پسرش »آتاهوالپا« و »هاسكار« جنگي در 
گرفت و با ورود استعمارگران اسپانيايي اين جنگ خونين تر 
شد و گويي اكوادور امروز، برآمده از دل آن ماجراهاست. حتي 
پس از همراهي با ارتش بوليوار و پايان اســتعمار 300ساله 
اسپانيايي ها هم آرامش سهمي در اين كشور نداشت و مثل 
باقي ممالك آمريكاي لاتين، جنــگ و انقلاب و ديكتاتوري 
نظامي، بي وقفه بوده اند و گويي خواهند به كار مي شوند« يكي 
از روايت هاي همين تشويش مدام اكوادوري ا ست كه در فرم 
تازه اش، پيچيدگي زيســتن در اكنون را با حركت سيال در 
تاريخ قريب به نيم قرن اخير تصويــر مي كند. از زمان به زير 
كشــيدن دولت قانوني »كارلوس خوليو آروسمنا« به دست 
نظاميان در 1972 تا سقوط هواپيماي رئيس جمهور »خايمه 
رولدوس آگيلرا« در 1981 و پس  از آن، همگي بخشــي از 
مصيبت بي پايان آوار شده بر ســر اكوادور بوده اند و »مائورو 
خاوير كاردناس« در انقلابي ها دوباره دست به كار مي شوند، 
با ريزبيني و البته افسونگري محيرالعقولي، همه شان را به دل 
داستانش كشانده و با رفت و برگشت مدام در گستره زمان، 
معجوني وراي آنچه رمان مي نامندش مهيا كرده است. اين 
رمان 360صفحه اي به بهاي 88هزار تومان منتشر شده است.

تازه هاي 
نشر رمان
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نگاه از درون 

ابراهیم حسن بیگی، داستان نویس:
داستان انقلاب، جوان امروز را 

اقناع می کند
ابراهیم حســن بیگی از داستان نویســانی است که 
مضامین دینی را به خوبــی در رمان هایش به دور از 
کلیشه پردازی های مرســوم و با خلاقیت خاصی به 
تصویر می کشد، شمار قابل توجــهی از داستان هایش 
نیز به انقلاب اسلامی و جنگ اختصاص دارد. به دلیل 
تسلط اش روی ادبیات انقلاب، به عنوان رمان نویس این 
عرصه با او گفت وگو کرده ایم. گپ و گفت خودمانی ما را 

با او بخوانید.

اساســاً با چه معیارهایی می توان داستان ها و 
رمان های انقلاب را از دیگر رمان ها جدا کرد؟

در بررسی داستان انقلاب، پیش از هر نکته ای باید بدانیم که چه 
بعد زمانی ای را برای خلق داستان انقلاب می توان درنظر گرفت و 
در یک کلام چه داستان هایی را می توان داستان انقلابی قلمداد 

کرد و چه داستان هایی داستان انقلاب محسوب نمی شوند.
آیا هر رویدادی که مربوط به انقلاب باشد، جزو 

ادبیات انقلاب محسوب نمی شود؟
در گذشــته فکر می کردند هر رویداد و حادثــه ای که درباره 
انقلاب ســال1357با بعد زمانی 19دی ماه 1356تا 22بهمن 
1357باشد، اعم از قیام ها، شورش ها، راهپیمایی ها و مبارزات 
مردم با رژیم شاه، ادبیات انقلاب است اما واقعیت این است که 
باید بعد زمانی این مضمون را کمــی طولانی تر درنظر گرفت. 
برخی می گویند از خرداد1342 به بعــد را می توان بعد زمانی 
داســتانی انقلاب درنظر بگیریم. قدری عقب تــر و جلوتر مهم 
نیســت و مهم این اســت که هر نوع مبارزه سیاســی و حتی 
مسلحانه ای که گروه های مختلف سیاسی و مذهبی با رژیم شاه 
داشــته اند، وقایع و رویدادهایی را ایجاد کرده که اگر در رمان 

بازتاب دهیم، می توان به آن داستان انقلاب اسلامی گفت.
مضمون های داستان های خودتان آبشخورش 

کجاست؟
خوب به خاطر دارم که اوایل انقلاب که سیاه مشق هایی با عنوان 
داستان انقلاب می نوشتیم و داستان نویسان نسل جوان انقلاب 
به وجود آمده بودند، می دانســتیم و احساس می کردیم که این 
رویداد، یعنی رویداد انقلاب در هر کشوری که رخ دهد، مانند 
روسیه، فرانســه و کوبا و جاهای مختلف، بن مایه های داستانی 
درخشانی خواهد داشــت. این بنمایه ها فرصت مغتنمی برای 
نویسندگان، شاعران و هنرمندان آن کشورها به وجود می آورد 
تا درباره ایــن رویداد اثر هنری خلق کنند. مــا از همان ابتدا با 
مشاهده این رویدادها می دانستیم که این اتفاقات، مهم و حتی 

جهانشمول است و باید درباره انقلاب نوشت.
شروع داستان انقلاب برای شما چه حال و هوایی 

داشت؟
شروع داستان نویسی انقلاب برای ما همراه با شور و هیجان بود 
اما با شروع جنگ تحمیلی بسیاری از اراده ها و ایده ها به سمت 
نوشــتن داســتان جنگ رفت. جنگ هم مفهوم غنی، انسانی 
و جهانشمولی داشت که نویســندگان را به سمت خود جذب 
می کرد. لذا 8سال نوشتن درباره جنگ، بسیاری از نویسندگان 
نسل پس از انقلاب را که دوست داشتند درباره انقلاب بنویسند، 
از موضوع انقلاب دور کرد. داســتان انقلاب، سال هایی پس از 
جنگ گام هایی برداشت و عده ای پس از پایان جنگ تحمیلی 
شروع به نوشتن داســتان انقلاب کردند. از سوی دیگر هر چه 
زمان جلوتر می رفت و ما از انقلاب فاصلــه می گرفتیم، تمایل 
و علاقه نسبت به نوشــتن داســتان درباره انقلاب حتی میان 

نویسندگان نسل انقلاب هم کم می شد.
اوج داستان انقلاب از نگاه شما کجاست؟

شــاید 20- 10ســال اخیر تمایل و گرایش به نوشتن داستان 
انقلاب میان نویسندگان، چه نویسندگان نسل نخست انقلاب 
و چه نویسندگان نسل دوم و ســوم انقلاب، نضج گرفت. دلیل 
آن هم جریانی بود که در حوزه هنری راه افتاد و به گمانم بخش 
قابل توجهی از آن جریان را باید مدیون امیرحسن فردی باشیم 
که جشنواره داستان انقلاب را راه اندازی کرد. جشنواره داستان 
انقلاب حتی پس از مرحــوم فردی هم قــرص و محکم ادامه 
یافت و بسیاری از نویسندگان را ترغیب کرد که درباره انقلاب 
بنویســند و این همزمانی ماهیت و هویت خودش را نشان داد 
که تطهیر رژیم پهلوی به طور جدی در دســتور کار بسیاری از 
رســانه های خارجی قرار گرفت؛ تطهیر به این معنا که پرسش 
بزرگی را مطرح می کردند که با این همه گرفتاری و مشکلاتی 
که جامعه ایران دارد، شــما پدر، مادر و پدربزرگ چرا سال57 
انقلاب کردید؟ این ســؤال بزرگ نیاز به پاسخ بزرگی داشت. 
شاید در قالب آن جشنواره یا علایقی که نویسندگان داشتند، 
می خواستند به این پرسش پاســخ دهند که چرا سال1357 
انقلاب کردیم. به همین دلیل ادبیات انقلاب در این دوره شکل 
گرفت و نقش ســاواک در ســرکوب آزادی خواهان و سرکوب 
مطبوعات و مبارزه های سیاســی آن دوران که مخالفان رژیم 
داشتند، به شکل برجسته در ادبیات داستانی بازتاب یافت. اگر 
بخواهیم نام ببریم، داستان نویسانی مانند داوود غفارزادگان و 
محمدعلی علومی، داستان هایی درخشان در این زمینه نوشتند. 
حتی رضا براهنی که جزو نویسندگان نسل انقلاب نبود، در این 
زمینه چند جلد کتاب نوشت. به همین روی می توانیم بگوییم 
که در این دوره ادبیات انقلاب جان تازه ای گرفت و حرکت تازه ای 
را پس از ســال ها در پیش گرفت و این داستان ها نوشته شده و 
نوعی اعاده حیثیت برای نویســندگان نسل انقلاب بود که چرا 

سال1357 انقلاب کردند.
شــاخص ترین رمان تان به زعم خودتان در این 

زمینه کدام است؟
رمان نوجوانان »روایتی ســاده از ماجرایی پیچیده« مربوط به 
آن دوران اســت که برای نوجوانان نوشته شــده است. یا رمان 
»دو روایت از یک عکس« که به اواخر عمر رضاخان و اوایل دوره 
محمدرضا پهلوی مربوط می شــود. این رمان دقیقا به این نیت 
نوشته شد که به نســل جوان مطلبی منتقل کند و عنوان شود 
که آن انقلابی که سال57 شد، دلیل و برهان داشت، نمی توانیم 
عملکردهای رژیم پهلوی را تطهیــر کنیم و بگوییم که انقلاب 
اتفاقی بیهوده بود. به گمانم چنین نیست. به هر حال از هر سو 
که بنگریم، وظیفه ادبیات داستانی این است که چنین پیام هایی 
را به نسل جوان منتقل کند و تصاویر آن دوره را به شکل روشن 

و داستانی شده به نسل جوان نشان دهد.

مدیر مدرسه
جلال آل احمد/ 1337

»… بی خود نیست که تمام اداره ها محتاج ماشین نویسند؛ 
نمی دانم پس این معلم خطشان چه می کرد؟ گرچه تقصیر 
او هم نبود، می شــد حــدس زد که قلــم خودنویس های 
یک تومانی هم در این قضیه بی تقصیر نیســتند ... گردن 
می کشیدند تا از روی دست هم ببینند؛ خودشان را فراموش 
می کردند تا چه رســد به محفوظات شان! حتی اگر جواب 
سؤال را هم می دانستند باز درمی ماندند. یادشان می رفت یا 
شک می کردند. تازه سؤال امتحان چه بود؟ ـ سه گاو جمعاً 
روزی فلان قدر شیر می دهند، اولی دوبرابر دومی و دومی 
یک و نیم برابر سومی؛ معین کنید هر کدام روزی چقدر شیر 
می دهند. یا وظایف کودکان نسبت به پدر و مادر. یا رودهای 
چین و ازین اباطیل … و چه وحشــتی! می دیدم که این 
مردان آینده، درین کلاس هــا و امتحان ها آن قدر خواهند 
ترسید و مغزها و اعصاب شان را آن قدر به وحشت خواهند 
انداخت که وقتی دیپلمه بشــوند یا لیسانســیه، اصلًا آدم 
نوع جدیدی خواهند شد. آدمی انباشته از وحشت! انبانی 
از ترس و دلهره. آدم وقتی معلم اســت، متوجه این چیزها 
نیست. چون طرف مخاصم است. باید مدیر بود، یعنی کنار 
گود ایســتاد و به این صف بندی هر روزه و هر ماهه ی معلم 
و شاگرد چشــم دوخت تا دریافت که یک ورقه ی دیپلم یا 
لیسانس یعنی چه! یعنی تصدیق به اینکه صاحب این ورقه 
12سال یا 15سال تمام و ســالی چهار بار یا ده بار در فشار 
ترس قرار گرفته و قدرت محرکش ترس است و ترس است 

و ترس!...«.

نمونه  اثر 1

نمونه  اثر 3

لحظه های انقلاب
 محمود گلابدره ای / 1358

»... شــب های ماه رمضان کم کم حرف ها داشــت. ولی هنوز 
آنچنان برنده و کوبنده نشده بود اما شبی »غفاری« ]منظور 
حجت الاســلام هادی غفاری روحانی مبارز با رژیم پهلوی[ 
میدان فوزیه را با کلام و صدایش از جا کند، دیدم نشستن پای 
این منبر و به وعظ گوش کردن، با نشستن  پای منبرها و به وعظ 
گوش کردن ها و چُرت زدن ها و بعد، گریستن و دعا کردن ها و 
ندبه و استغاثه کردن ها و ذلیل و خوار و زبون، تن به هر ذلت و 
مصیبت و فلاکتی دادن و در انتظار تقدیر، تن به تسلیم و رضا 
دادن و راضی بودن های سابق، فرق دارد. زدم به آب، این سیل 
خروشان، همان حرکت تند خانه براندازی بود که در خیال هم 
حتی باورش نمی کردم. ناگهان خروشی افتاد توی موج خلق و 
از جا کنده شدند و در یک آن، صدا پیچید و نعره شد و صداها 
یک صدا شد و غرید: »تنها ره سعادت... ایمان، جهاد، شهادت«. 
و موج به طرف میدان ژاله به حرکت درآمد و نیم ساعت بعد، 
سد رگبار گلوله از روبه رو و آتش گُرگرفته بنزین و نفت که قبلًا 
ریخته بودند کف خیابان و میدان، ســیل جمعیت را پس زد. 
همان شب شهیدان متلاشی شــده و تیرخورده های از حال 
رفته، دست به دست، با احترام چون لاله های سرخ، نشسته 
روی دست و سر و کول، به خانه ها برده شدند. اغلب مساجد، 
بسته شده بود. دمِ در حسینیه ارشاد و تا توی کوچه و تا دم در 
مسجد قبا، تانک ایستاده بود. هر شب، همان یک گُله جا، ده ها 
سرباز و افسر بودند و کامیون های پر از سرباز، آماده کنار خیابان 
پارک کرده بودند. صبح زود خودم را رساندم به تپه قیطریه. 

نمی شد پایین رفت. تیراندازی می کردند. «.

مدار صفر درجه
 احمد محمود / 1372

»... اومدن تو شهر ما، تو شــرکت نفت، تو آب و برق، 
ادارات و شــرکت ها، بهترین حقوق، بهترین زندگی، 
دوری از مرکز، بدی آب و هوا و هزار تا دزدی و مداخل 
دیگه. اووقت ما نان نداریم بخوریم. رو نفت هم هستیم. 
تنها نوکری و کلفتی و باغبانی و آبداری و شوفری ش سی 
ما مانده. سیل دستام کن - سیل کن ببین چطور پینه 
بسته - پدرم در اومد سی چندر قاز بس که نیشکر ببرم- 

مثل یک عمله تو آفتاب 60درجه، با 12سال درس...
میگم روز شانزده آذر، جندی شاپور چه خبر بود؟ -کی 

به تو گفت که دانشگاه.
-...دنیا خبر داره... زده زیر دلشان 

-زده زیر دل کی اوس یارولی؟ 
-نهار یک تمــن، اونم چلوکباب، تختخــواب و اتاق 
مجانی، درس مجانی! خو بشین سر جات بچه درس ت 

بخوان آدم شو.
- همین؟ درس و شکم؟...

مو بودم یه شعار هم می نوشتم که مهندس دلاور را که 
اراضی پادادشهر را در قمار برده است و عکس اشرف 

را پانصد هزار تومان خریده است از اهواز بیرون کنید.
-دل خوش داری سی خودت، عمو نوذر

 -تو که نمی دونی شکست سال32 چه دردی به نسل 
مو داده! تو نمی فهمی مو چقد خوشحالم که داره تکان 

میخوره...«.

نمونه  اثر 2

عبدالعلی دستغیب از جمله منتقدانی است که 
همه نحله های ادبی به قلم، نگاه و اندیشه های او 
احترام می گذارند؛ از نویسندگان حوزه هنری 
گرفته تا روشــنفکران تراز اولمان. دستغیب 
معتقد است ادبیات داســتانی ما، با وصف گذر از ادبیات انقلاب اسلامی، هنوز مراحل مقدماتی 
و به اصطلاح آزمون و خطا را پشت ســر می گذارد و باید منتظر روزی بود که ادبیات زنده و بومی 
سرزمین مان سربرآورد تا احترام همسایگانمان و جهانیان را نســبت به هنرمان برانگیزد. آثار 
محمود دولت آبادی و زنده یادان احمد محمود و اسماعیل فصیح، امروز مخاطبان انبوه دارند اما نقد 
دستغیب معطوف به سبک آنها در راستای وصف انقلاب است و به هیچ عنوان اهانتی برای مخاطبان 

این نویسنده ها دربرندارد. گفت وگوی ما را با دستغیب درباره ادبیات انقلاب بخوانید.

چه رمان ها و داستان هایی با موضوع 
انقلاب طی چند دهه اخیر از نگاه منتقدانه شما 

شاخص بوده اند؟
سال1346 کتاب »نفرین زمین« جلال آل احمد 
نوشته شد. روشنفکران و خوانندگان زیادی به این 
رمان توجه چندانی نکردنــد. »نفرین زمین« در 
واقع صورت داستانی تز جلال آل احمد بود؛ یعنی 
همان غرب زدگی. خوب به خاطر دارم که یک روز 
با جلال در این خصوص صحبت کردم و چند نقد 
درباره کتاب هایش نوشتم که باعث شد بیشتر با 
هم نزدیک شویم. درباره مضمون »نفرین زمین« 
با آل احمد صحبت می کردم کــه او گفت قصدم 
این بود که با نوشتن نفرین زمین، »غرب زدگی« 
و »مدیر مدرســه«، مردم را ضد روشنفکران که 
لغزیده اند و چندان پیگیر به نظر نمی رسند، بیدار 
کنم. چون امیدی به روشنفکران نیست، چرا که به 
گمانم آنها مقاومت ندارند؛ سخن می گویند و انتقاد 
می کنند اما موقع عمل پا پس می کشند. بنابراین 
این سه کار را برای مردم نوشتم که روحیه بگیرند.

این 3 اثر به ظاهر انقلابی را جلال نوشــته است. 
جلال گفت مردم باید روحیه پیدا کنند و در برابر 
رژیم شاه و نظام سلطنت مقاوت کنند، چون مردم 
به ماهیت نظام سلطنتی پی برده اند و ایستادگی 
می کنند، درحالی که روشنفکران در عمل پایداری 
و مقاومــت ندارنــد. در این کتاب کــه به گمانم 
کتابی ایدئولوژیک اســت، پایه های داستان های 
بعدی درباره انقلاب اســلامی و در پی آن راجع 
به جنگ 8ساله گذاشته شد و مطبوعات دولتی، 
تلویزیون و دســتگاه های فرهنگی دیگر کشور را 
به خودش مشــغول کرد. آنها چه می خواستند و 
چه می خواســتند بگویند. عده ای که من با آنها 
آشنا شدم و کتاب هایشــان را خواندم و در کتاب 
»به سوی داســتان بومی« که حوزه هنری آن را 
منتشر کرد، نام و آثارشان را ذکر کرده ام، استعداد 
داستان نویسی نداشــتند و متوجه کنه موضوع 
غرب زدگی یا مبارزه با غرب هم نبودند. درســت 
نمی دانستند که موضوع چیست. بالاخره آل احمد 
چند جلسه در مجلس احمد فردید حضور یافته 
بود و غرب زدگی ای که مورد نظــر آل احمد بود، 

جنبه سیاســی داشــت، درحالی که غرب زدگی 
احمد فردید بیشتر به یک نکته عرفانی شبیه بود. 
به هر حال آل احمد این رشته را پایه گذاری کرد؛ 
یعنی اینکه ایران کم کم بعد از سقوط شاه از اهداف 
اولیه که مبارزه با اســتبداد بود به سمت مبارزه با 
آمریکا و در درجه دوم مبارزه با غرب یعنی انگلیس، 
فرانسه و آلمان چرخید. در درجه سوم دستگاه های 
فرهنگی و نویسندگان دولتی به سوی تمدن جدید 
گام برداشــتند؛ یعنی ضد مدرنیته قلم به دست 
گرفتند و نوشتند. دلیل اینکه این عده این مطالب 
را نوشتند و اغلب هم موفق نبودند، آن بود که اصل 
موضوعی که از انقلاب در ذهن داشتند به گمانم 
اشتباه بود؛ یعنی نویسندگان ما در اصل موضوع  و 
در متن و بطن داستان نباید با شرق و غرب  اعلان 
جنگ می دادند. اما این موضوع هم در گذر سالیان 
به نوعی شــعار تبدیل شد. البته شــعاری که آن 
روزها مردم در خیابان ها سر می دانند، »استقلال، 
آزادی، جمهوری اسلامی« بود. در آن تاریخ مردم 
از جمهوری اســتقبال کردند چون نفی سلطنت 
را با خود به همراه داشــت. قبلًا هم پیش از آنکه 
این تحولات در ایران به وجود بیاید در پاکســتان 
و مصر جمهوری اسلامی داشــتیم یا جمهوری 
اســلامی دمکراتیک الجزایر وجود داشت. بعد از 

استقرار حکومت و رفتن شاه این موضوع تبدیل به 
مسئله ای ایدئولوژیک شد. جز در موارد استثنا ما 

چیزی به عنوان ادبیات انقلاب نداشته ایم.

پس این آثاری که 4دهه اخیر چاپ 
شده اند چه؟ نمی توان به آنها ادبیات انقلاب 

گفت؟
جز در مواردی معدود! یعنی روی کاغذ هست اما 
ادبیات انقلابی به معنای درســت نداریم. درباره 
انقلاب فرانسه ادبیات داستانی تولید شد. اما انقلاب 
چین، یا انقلاب کمونیستی روسیه، انقلاب کوبا و 
انقلاب جمال عبدالناصر در مصر انقلاب نبود و به 
نوعی تعویض قدرت بود و به همین دلیل، ادبیات 
داستانی قابل اعتنایی نداشت. مردم در این نقاط 
که اشاره کردم، انقلاب کنند که چه بشود؟ منظور 
از انقلاب در این کشورهای متأخر که عرض کردم 
تعویض قدرت است که به خودی خود نقض غرض 
است. در روسیه به عینه می توان دید که بلشویک ها 
به نام آزادی، دمکراســی و سوسیالیسم روی کار 
آمدند و چندین ســال جنگ داخلی شــد و تزار 
رفت و کســی به نام اســتالین قدرت را به دست 
گرفت. 70ســال هم این حکومت مقاومت کرد. 
در ایران هم با گذر از وقایــع تاریخی - اجتماعی 
گوناگون و پس از گذشت این همه مدت، مردم و 
کسانی که راجع به جامعه ایران مطالعه می کنند 
و می کرده اند، امروز به این نتیجه عقلانی و معقول 
 رسیده اند که بیش و پیش از هر چه، ما به »تربیت«

نیاز داریم .

تکلیف نویسندگانی که انقلاب را 
تجربه نکرده بودند چه؟ آثار آنها از چه معیاری 

برخوردار است؟
چند داستان نویس بودند که داستان های کوتاهی 
نوشتند که چندان مرتبط با موضوع انقلاب نبود. 

اگر هم بود، گرایش های دینی قهرمانان داستان در 
آنها بیشتر برجسته بود.

در ادبیات انقلاب و همین داستان 
کوتاه نویسنده ای نبود که موفق ظاهر شود؟

یکی از اشخاصی که در این بین می توانم مثال بزنم 
که در این وادی موفق ظاهر شــد، مرحوم فیروز 
زنوزی جلالی اســت. زنوزی جلالی داستان های 
کوتاهی نوشــته بود و چون تجربه نظامی داشت 
و خودش هم اهل خوزستان بود و پیش از انقلاب 
هم سابقه نویسندگی داشت و در مجله فردوسی 
داستان کوتاه چاپ می کرد، مطالبی که می نوشت 
جالب بود. حتــی مطالبی که درباره ســال های 
نخست جنگ نوشت، جنبه داستانی مستحکمی 

دارد.
غیر از زنوزی جلالــی می توان به 

نویسنده دیگری اشاره کرد؟
یکی دیگر سیدمهدی شــجاعی است. شجاعی 
داســتان نویس خوبی اســت. اخیراً هم 2کتاب 
بــا نام های »در کرامات شــیخ مــا« و »اجتناب 
عالیجناب« او از سوی نشــر نیستان منتشر شد 
که آنها را خوانده ام. داســتان های او که فیلمساز 
هم هست، ریزه کاری های جالبی دارد و در عرصه 
طنز هم یکی از نویســندگان شاخص چند دهه 
اخیرمان به شمار می رود. داستان های بلند اما از 
او ندیده ام اما در داستان های کوتاهش جنبه طنز 
قوی وجود دارد؛ قهرمانان داستان هایش اگر قرار 
باشد شخصیت های منفی باشند، به خوبی نشان 

می دهد یا زنان را به درستی توصیف می کند.

باز هم می توانید در همین راستا چند 
نویسنده دیگر را نام ببرید؟

یک نویسنده دیگر که اشــراف به موضوع انقلاب 
و جنگ داشــته، محمدرضا کاتب است که رمان 
»هیس« را نوشــت. او البته چند رمان دیگر هم 
نوشــته اما من از رمان هیس خوشــم آمد. البته 
مطالبی هم راجع به دفاع و جنگ در جبهه ها در 
آثارش هست؛ مثلًا در داستان هیس ما یک افسر 
را می بینیم که در جبهه جنگ حضــور دارد و از 
خوزستان دفاع می کند و از قهرمانان جنگ است 
یا کتاب »دوشنبه آبی ماه«. کاتب داستان نویس 
خوبی است اما اخیراً کتاب جدیدی از او به دستم 
نرسیده و نخوانده ام. یکی دیگر از نویسندگان این 
دوره حسن بنی عامری است که رمان »گنجشک ها 
بهشت را می فهمند« را نوشته که داستان در شیراز 
و خوزســتان می گذرد. به نظرم یکــی از بهترین 
داســتان هایی اســت که درباره مقاومت نوشته 
شده اســت. این رمان لحنی جالب، خودمانی و 

غیررسمی دارد.

داستان انقلاب دنباله رو آل احمد است
ادبیات داستانی با موضوع انقلاب نمره قبولی نمی گیرد

دیدار با عبدالعلی دستغیب، نویسنده، منتقد ادبیات داستانی و مترجم فلسفه

فرشاد شیرزادیگفت وگو
روزنامه نگار

می
حی

د ر
جوا

س: 
عک

نرگس
  رحیم مخدومی  
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رمان»نرگس« داستان زندگی انقلابی 
پسری به نام اسماعیل در دوران پیش 
از پیروزی انقلاب اســلامی  است. 
نرگس، خواهر اســماعیل، به دلیل 
محجبه بودن از مدرسه اخراج می شود. برشی از این 
رمان را که بخش های آغازین کتاب است، می خوانید:  

مــی دوم. تا نرگــس تعطیل نشــده، باید خــودم را به 
مدرسه شان برسانم. اگر کمی هم زودتر برسم، چه بهتر! 
دست آخر کمی پشت در می مانم. بهتر از این است که او 
وسط خیابان منتظر بماند. هر چه باشد، او دختر است و 
من پسر. درِ بزرگ مدرسه را از دور می بینم. بسته است. 
خیالم راحت می شود... آه، نفسم بند آمد از بس که دویدم. 
می دانم تا نرگس را ببینم، از مدرسه و درس هایش حسابی 
تعریف خواهد کرد. آخرسر هم خواهد گفت: »امروز به من 
خیلی خوش گذشت.« آن وقت من چه بگویم؟ می گویم 
به من بیشتر از تو خوش گذشت. نرسیده، مش مراد گوشم 
را مثل گازانبر گرفت و پیچاند. بعد جلوی همه معلم ها 
آبرویم را برد. معلم ها هم، نرسیده، درس را شروع کردند و 

حال ما را حسابی گرفتند...

آخیش! صدای زنگ می آید. خیلی دل نشــین اســت و 
مرا به یاد صدای گرفته بابا می انــدازد؛ آن هم در غروب 

روزهای تابستان.
ـ بیا اسماعیل، این هم انعام امروزت.

دلم از گرســنگی دارد ضعف می رود. خداخدا می کنم 
نرگس اولین کسی باشد که از مدرسه می زند بیرون.

یک دفعه در گشوده می شــود. دانش آموزان مثل گلوله 
می ریزند بیرون. مگر می شود او را میان این همه آدم پیدا 

کرد؟! می روم سر راه تا خودش مرا ببیند و بیاید سراغم.
هر دانش آموز لاغ و بلندقدی از مدرســه می آید بیرون، 
خیال می کنم اوســت؛ اما همین که جلوتــر می آید، 
می بینم که دیگری اســت. فرشــته دوان دوان می آید. 
افروز خان برایش بوق می زند. خرس گنده یک روسری 
هم سرش نمی کند. افروز خان، دخترش را سوار می کند 
و می رود. لجم درمی آید. چه می شــد اگر بابای ما هم 
ماشین داشت و نرگس مجبور نمی شد هر روز این همه 
راه را پیاده بیاید؟! دانش آموزان، رفته رفته کمتر و کمتر 
می شوند. دیگر دارد از دســت نرگس حرصم می گیرد. 
انگار حالی اش نیست که من گرســنه ام. حتماً باز هم 
معلم ها را سؤال پیچ کرده... این وضعش نمی شود. امروز 

باید تکلیفش را تا آخر سال روشن کنم. من که نمی توانم 
روزی نیم ساعت توی خیابان ها علاف شوم! اصلاً همه اش 
تقصیر خودم است. زیادی لوسش کرده ام. به خصوص از 
وقتی عینک را برایش خریدم، حسابی پررو شده. همین 
جا باید عینک را از او بگیرم تا دیگر لوس بازی درنیاورد... 
اِ... انگار جدی جدی خبری از او نیســت! دیگر کسی از 
مدرسه بیرون نمی آید. نکند... می روم جلوتر. سروکله 
چند نفر دیگر هم پیدا می شود. از قیافه هایشان پیداست 
که معلم اند. آنها که می روند، جلوی مدرسه سوت و کور 
می شود. کم کم دارد دلم شور می زند. نکند اتفاقی افتاده 
باشد! یک دلم می گوید باز هم صبر کن، شاید بیاید، شاید 
خوابش برده باشــد؛ یک دلم هم می گوید شاید معلم 
نداشــته، زودتر رفته. اما چرا این همه دانش آموز معلم 
داشته اند؟ تازه، مگر نرگس با فرشته هم کلاس نیست... 
ای وای، ضربان قلبم دوباره دارد تند می شود. یعنی چه 

اتفاقی افتاده است؟...
بابای مدرسه می آید پشت در. نگاه می اندازد بیرون. بعد 
دو لنگه در را هل می دهد تا ببندد. انگار دنیا می خواهد 

روی سرم خراب شود. می دوم طرفش.
ـ آقا، آقا، صبر کن. آبجی من هنوز نیومده...

به آثار شعارزده چه نمره ای 
می دهید؟

از نگاه من متأســفانه نمره قبولی 
نمی گیرند. البته در ســال هایی که 
با این نوع ادبیات مواجه شــدم، 
یعنــی دهه هــای 60 و 70، از نظر 
منتقد ادبی ناچار بودم این مسئله 
را به بحث بگذارم. از قضا کتاب های 
متعددی در این زمینه چاپ شــد؛ 
کتاب هایی که وزارت ارشاد یا حوزه 
هنری چاپ می کــرد، پر بود از این 
مطالب. نویسندگان ما که منحصر به 
نویسندگان دولتی هم نبودند، در آن 
تاریخ شعارزده شدند؛ مثلًا محمود 
دولت آبادی، احمــد محمود، نادر 
ابراهیمی و چند تن دیگر هم بودند 

که در همین وادی قلم می زدند.
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 متن کامل را در   
همشهری آنلاین بخوانید
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